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یادداشت
علی مهديان؛ کارشناس فرهنگی

تحول هایی که شیطان دنبال می کند همگی از جنس 
تحجر و ثبات هســتند. چرا؟ واقعیت آن است که هر 
تغییر و تحولی باید به دست انسان و جامعه انسانی رقم 
بخورد لذا تحولات بیرونی ریشه در تحول انسان دارند. 
نکته مهم این است که انسان اساسا در حجاب دنیا گرفتار است ان الانسان لفی خسر. 
و شیطان می خواهد انسان در حجاب دنیا باقی بماند. چرا که انسان به شرطی هم 
سنخ با شیطان خواهد بود که در دنیا باقی بماند و حرکت نکند. این باقی ماندن در 
حجاب دنیا باعث می شود که او گوش به فرمان شیطان باشد. الذین کفروا اولیاوهم 
الطاغوت. برای اینکه انسان در دنیا باقی بماند و حرکت نکند و متحول نشود شیطان 
باید او را غافل کند. این غفلت نیاز دارد به اینکه همه حواس انسان دائما درگیر امور 
متمایز و متکثر شود و از این توجه انســان به کثرات و به دنیا که دار کثرات است، 

غفلت حاصل شود و انسان حرکت نکند.
در مقابل روش دین و روش انبیا پایه اش تحول اســت. تحول انسان. تحول جامعه. 
انسان ها اگر متحول شــوند بر خود حاکم می شوند و این حکومت انسان ها بر خود 
باعث می شود نقص ها و عیوب آنها چه در دنیا و چه در آخرت جبران شود. تحول به 
سمت آخرت است که باعث می شود دنیای انسان نیز آباد شود. امام در گفت وگو با 
وزیر امور خارجه شوروی سابق می گوید:  »ایشالا سلامت باشند ولی به ایشان بگویید 
که من می خواستم که جلوی شما یک فضای بزرگ تر باز کنم. بله شما تمام راجع 
به همین عالم طبیعت صحبت کردید و من یک فضای وسیع تری را به شما هدایت 
کردم و آن فضای بعد از موت است. من می خواستم بگویم که دلیل ظاهر که همه کس 
می فهمد غیر از آن ادله ای که فلاسفه بزرگ غرب و شرق گفته اند او حکایت می کند 
از اینکه ما در این عالم دیگری هم داریم و غیراز این یک حیات دیگری هم داریم و 
من می خواستم به ایشان بگویم که شما هدایت کنید خودتان را و جمعیت تان را به 
آن عالم تا این عالم هم اصلاح شود و اگر آن عالم اصلاح نشود و انسان ها اعتقاد به آن 
عالم نداشته باشند دائما در اینجا در زدو خورد هستند و این قابل زوال نیست من 
این مطلب را به ایشان گفتم و ایشان جواب این را تا کنون ندادند به من....)ما در زمینه 
اخلاق و روحی ملت مان هم فعال هستیم و این از مهم ترین مواظبات ما است( علی ای 
حال آنچه به من گفتند جواب ندادند. من می دانستم که جواب جور دیگری است این 
جواب ها نیست. من می خواستم ایشان تجدیدنظر کنند در آن نظری که مارکسیسم 
و امثال آن دارند و آن اینکه غیراز آن عالم طبیعت عالم دیگری هست که برای آن باید 
علاج کرد.«)متأسفانه متن این پاسخ به دقت در صحیفه امام منتقل نشده است. لکن 

در فیلم گفت وگوی امام با وزیر خارجه شوروی به تفصیل آمده است. 7اسفند 67(
جالب است که در سخنان وزیر خارجه شــوروی بحث از آزادی و صلح و امنیت و 
بسیاری از امور آمده اســت ولی حضرت امام می گوید اگر آن عالم اصلاح نشود و 
انسان ها اعتقاد به آن عالم نداشته باشند این عالم هم اصلاح نمی شود و همه سخنان 
شما ناظر به این عالم بوده است. امام راه حل مشکلات این دنیا را در همه امور انسانی 
چه آزادی چه رفاه و آسایش چه صلح و امنیت و چه هر موضوع دیگری، ایمان یک 
جامعه می داند. این ایمان است که باعث می شود یک تحول واقعی شکل بگیرد و یک 
رشد حقیقی در جامعه شکل بگیرد. مبنای پیشرفت در اندیشه امام این استحکام 
بنیه درونی جامعه است که ایمان آن است. این ایمان پشتیبان اراده و عزم جامعه 

خواهد بود و اراده و عزم جامعه باعث رشد حقیقی او خواهد شد.
با این حساب یکی از مهم ترین روش ها برای چنین تحولی، مقوله ذکر و تکرار است. 
نقش ذکر و تکرار در تحول یک جامعه را در اندیشه معنوی و سلوکی حضرت امام 

می توان مشاهده کرد. ایشان به تبع استاد خود مرحوم شاه آبادی می گوید: 
»و یکی از نکات تکرار عبادات و تکثار اذکار و اوراد آن است که 
قلب را از آنها تأثیری حاصل آیــد و انفعالی رخ دهد تا کم کم 

حقیقت ذکر و عبادت تشکیل باطن ذات سالک را دهد و قلبش با روح عبادت متّحد 
گردد.« )آداب الصلوه، امام خمینی، ص: 23(

نقش تکرار در تحول
همه وجودش عشق به فرزندان اين آب و خاک است. می گويد 
بچه ها بايد در فضای مناسب تحصیل و رشد کنند تا بتوانند 
در اعتلای فرهنگ کشور بکوشند. باور دارد اگر فرهنگ 
کشور سروسامان پیدا کند، چرخ اقتصاد می چرخد 
و مشکلات و مســائل اجتماعی کشور هم حل 
می شود. اين بینش و انديشه مردی است که 
پايه گذار انجمن خیرين مدرسه ســاز 

تهران است و...

بانی انجمن خیرین مدرسه ساز تهران مبدع طرح متریک است
راهی جز مدرسه سازی نداشتم
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 درگیری در اردوی ملی پوشان کشــتی، خبری بود که ديروز به 
تیتر يک بسیاری از رسانه ها تبديل شد. ابتدا گفته می شد حسن 
يزدانی و امیرحسین زارع با يکديگر درگیر شده اند ولی خیلی زود 
اين خبر تکذيب و مشخص شد کامران قاسمپور طرف درگیری با 
زارع بوده و درنهايت کادر فنی عذر زارع را از حضور در اردوی تیم 
ملی خواسته است. ماجرا از اين قرار است که وقتی آزادکاران در 
اردو مشغول بازی بسکتبال بودند، قاسمپور حین بازی امیرحسین 

زارع را هل می دهد و اين اتفاق با واکنش زارع همراه می شود...

گفت وگو با همسر جهادگر آسمانی،  روح الله حیدری 
حواسش به آبروی ديگران بود

زارع و قاسمپور با یکدیگر درگیری فیزیکی پیدا کردند
درگیری سنگین وزن ها

9

هادی لطفی، محقق و نويسنده تاريخ شفاهی است که به تازگی 
کتاب »خوش می گذشت« را براســاس زندگی حاج محمدآقا 
رسول زاده از افراد و مبارزان سرشناس دوران انقلاب اسلامی در 
کاشان تالیف و منتشر کرده است. اين کتاب در بخش »پیشگامان 
مردمی انقلاب«، ســومین اثر جبهه فرهنگی انقلاب 
اسلامی با رويکرد تاريخ شفاهی محسوب 
می شــود که در قالب ادبی»سرگذشت 

داستانی« نگارش يافته است...

گفت وگو با هادی لطفی، نویسنده و محقق تاریخ شفاهی
تاريخ شفاهی، مورد پسند مخاطب عمومی

روح الله حیدری جهادگری بود کوشا و بی ادعا. اخلاص عملش 
هنوز ذکر زبان کســانی اســت که با او در يک مسیر قدم 
برمی داشتند. از کمک به پیرزن همسايه تا ياری زلزله زده ها و 
سیل زده ها هر کاری می توانست انجام می داد. بیش از هر چیز 
به رضای خدا فکر می کــرد و آن را در رضايت مردم می ديد. 
حیدری از نیروهای سپاه پاسداران بود که در کنار فعالیت های 
نظامی اوقات فراغتش را با کمک به ديگران ســپری می کرد. 

سرانجام در همین راه هم جان خود را فدا کرد...

ویژه های  امروز

 وقتی یکی از بزرگ ترین دستاوردهای 
حوزه آموزش به حاشیه رفت

نیمهشفاف
درپایانراهمجلس

پنجستارهبرای
تحویلسالجدید

بازیانگلیسیبا
نقشبرجستهساسانی

 شفاف سازی آرای نمایندگان 
پس از 5سال نیمه کاره مانده است

گفت و گو با  مصطفی امامی  و  مژده 
لواسانی مجریان موفق برنامه سال تحویل

انگلیسی ها از کشف یک 
نقش برجسته ساسانی  خبر داده اند
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خودروی ارزان 
زمستان می آید

علاوه بر تکمیل خطوط هفت گانه فعلی قرار است عملیات 
اجرایی احداث 4خط جدید نیز از امسال آغاز شود

 صفر تا صد عرضه خودروهای اقتصادی 
در گفت وگو با معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت

تمام  جزئیات اتفاقات مترویی در سال 1402

افتتاح 13 ايستگاه مترو
تا پايان سال

250میلیونتومان
سقف قیمت تمام شده 

خودروهای اقتصادی خواهد بود.

40درصد
 قطعات  خودروی اقتصادی در 

خدمات پس از فروش موجود خواهد بود.

2نوع
 خودروی  برقی و بنزینی 

تا بهمن به بازار عرضه می شود.

300هزاردستگاه
 خودروی اقتصادی ظرف 
12 تا 1۸ ماه  تولید می شود.
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با اسکن این کیو آرکد  همه چیز درباره اجرای 
 طرح رتبه بندی فرهنگیان ، استعفای وزیر 

آموزش و پرورش و ... را  ببینید.

براساس مصوبه شورای اسلامی شهر تهران همزمان با آغاز سال ۱4۰2 
طرح ترافیک اجرا می شود

داده نما
گرافیک:  شیوا قنبری

آمار و ارقام طرح ترافیک در سال جدید

20 درصد
 افزایش نرخ 

 عوارض تردد  در محدوده
  طرح ترافیک امسال 

شرایطترددخودروهایمعاینهفنیبرتردرمحدودهطرحترافیک

ورودوخروجقبلازساعت۱0:
پرداختمبلغ55۱.880ریال

ورودوخروجبعدازساعت۱6:
پرداختمبلغ55۱.880ریال

 امکان رزرو 
 به صورت  هفتگی و از چهارشنبه 

هفته قبل  یا  به صورت روزانه 

20 روز
 سهمیه تردد فصلی رایگان در محدوده 

کنترل آلودگی هوا برای هر شهروند 
دارای پلاک با سرشماره شهر تهران

 52.560تومان
  نرخ پایه عوارض
 در سال 1402

551.880 ریال  
 ورود به محدوده  قبل از ساعت 10 

و خروج قبل از  ساعت 1۶  

551.880  ریال  
 ورود به محدوده  بعد از ساعت 10 

و خروج بعد از   ساعت 1۶

386.316 ریال  
 ورود به محدوده  پس از ساعت 10 

و خروج قبل از  ساعت 1۶ 

 827.820  ریال  
 ورود به محدوده  قبل از ساعت 10 

و خروج بعد از  ساعت 1۶   

در امان، به سوی 

جـــــام
به نظر می رسد باشــگاه ســپاهان را باید برنده 
مجموعه اتفاقات این فصل فوتبال ایران دانست؛ 
تیمی با حداکثر امکانات و حداقل مشکلات که به 
سمت قهرمانی در حرکت است. سپاهان امسال، 
قطعا تیم پرستاره ای است که از یک مربی امتحان 
پس داده و موفق مثل ژوزه مورایس سود می برد. 
جالب است که وقتی بحث انتخاب سرمربی تیم 
ملی داغ بود، خیلی ها از استحقاق مورایس برای 
رســیدن به این نیمکت حرف می زدنــد اما در 
نهایت فدراسیون فوتبال امیر قلعه نویی را انتخاب 
کرد و در پــی آن کادرفنی گل گهر به عنوان یکی 
از تیم های بالانشــین جدول تغییر کرد. دلایل 
زیادی وجــود دارد که نشــان می دهد مورایس 
می توانســت یک گزینه بهتر نسبت به قلعه نویی 
باشد. اگر سپاهان توانایی پرداخت دستمزد او را 
دارد، طبیعتا فدراسیون هم باید از همین تمکن 
برخوردار باشد. به علاوه مرد پرتغالی ماه هاست در 
ایران کار می کند و به شرایط کشور آشناست اما با 
وجود تمام این موارد، مورایس از سپاهان گرفته 

نشد تا آرامش این تیم پابرجا بماند.
مقایسه وضعیت طلایی پوشان با 2قطب سنتی 
فوتبال ایران هم جالب است. استقلال شاید این 
روزها بهترین فوتبال لیگ را بازی می کند اما عمیقا 
تحت تأثیر مشکلات مالی قرار گرفته و حضور در 
لیگ قهرمانان آسیا را از دســت داده؛ اتفاقی که 
شــاید تأثیر خودش را روی شــرایط این تیم در 
لیگ برتر هم بگذارد. پرسپولیس هم تحت تأثیر 
پوشش رسانه ای وســیعی که غالبا در مورد این 
تیم وجود دارد، حسابی زیر ذره بین است. مثلا این 
هفته 2تصمیم داوری مهم به ســود پرسپولیس 
و ســپاهان گرفته شــد. پنالتی سرخپوشان در 
برابر مس رفسنجان درست نبود و در عین حال 
برخی بر این باورند که روی تک گل ســپاهان به 
نفت آبادان هم »شاید« توپ از خط دروازه عبور 
نکرده بود. با این حال بازتاب رسانه ای این دو اتفاق 
اصلا قابل مقایسه نبود. شاید به جرأت بتوان گفت 
راجع به گل ســپاهان، به اندازه یک صدم پنالتی 
پرسپولیس هم بحث نشــد. به هر حال سپاهان 
ثروتمند و پرستاره، بدون اینکه در میانه فصل مدیر 
یا مربی اش را از دســت بدهد یا درگیر مشکلات 
مالی شود، در فضایی امن و امان به سمت قهرمانی 
در لیگ بیست ودوم پیش می رود، هرچند که هنوز 

6گام تعیین کننده دیگر باقی مانده است.

 حیف از آن
 9میلیون کامنت

 فتح الله زاده
ماندنی شد

اشتباه مدیران سر جای خودش، اما آیا استرا 
ارزش آن همه احساسات را داشت؟

یک سر سوزن تردید هم وجود ندارد که در ماجرای 
حذف استقلال از آسیا، فقط و فقط مدیران ایرانی 
گناهکار هستند. آنها با آندرا استراماچونی قرارداد 
بســتند، نتوانستند دســتمزد مربی ایتالیایی را 
به موقع پرداخت کنند، او یک طرفه فســخ کرد 
و رفت و حــالا هم تأخیــر در پرداخت طلب این 
مربی، منجر به حذف استقلال از لیگ قهرمانان 
آسیا شده اســت. در حقیقت استراماچونی بابت 
نیم فصل کار در استقلال، به اندازه 2سال دستمزد 
خواهد گرفت. کار او شاید از جنبه عاطفی و انسانی 
چندان قابل دفاع نباشد اما به هر حال این مربی 
ایتالیایی »فرصت طلبی« کــرده و ترکیب آن با 
اهمال مدیران ایرانی، منجــر به خلق این فاجعه 
شده است. حالا هم بعضی ها از بی اعتنایی استرا 
در زمینه حذف استقلال گلایه دارند و می گویند 
کاش او حداقــل یک پیام همــدردی در فضای 
مجازی منتشر می کرد. راستش را بخواهید در این 
مورد هم نمی شود از استراماچونی توقع خاصی 
داشت. او به خاطر پول به ایران آمد و الان هم تنها 
همین مسئله برایش مهم است. امروز فقط باید 
گفت حیف از آن 9میلیــون کامنت که هواداران 
استقلال در صفحه اســتراماچونی گذاشتند و او 
را به رکورددار اینســتاگرام تبدیل کردند. آدمی 
که درست شب بازی، تیمش را ول کرد و از ایران 

رفت، شاید واقعا لایق آن همه احساسات نبود.

به دنبــال اســتعفای علــی فتــح الله زاده از 
مدیرعاملی باشگاه استقلال، هیأت مدیره این 
باشگاه روز گذشته با استعفای او مخالفت کرد. 
جلســه هیأت مدیره روز گذشته برگزار شد و 
درنهایت 3نفر از 4عضــو هیأت مدیره رأی به 
ابقای فتح الله زاده دادنــد. هیأت مدیره برای 
فتح الله زاده یک ضرب الاجل درنظر گرفته تا او 
بتواند علاوه بر پرداخت بدهی استراماچونی، 
مطالبات بازیکنان را نیز تامین و پرداخت کند.

چهره روز

خبر آخر
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درگیری سنگین وزن ها
لیگ خارجی های برتر

در لیگ برتر ایران 2مربی خارجی بالاتر از مربیان ایرانی 
نشسته اند؛ در نیمه مربیان اوضاع ایرانی ها بدتر هم هست 

و هر 3 رتبه اول متعلق به خارجی هاست

پخش زنده

چلسی

لیورپول
22:30

ليگ برتر انگليس

برنامه بازی

پنجشنبه 17 فروردين  1402
ليگ برتر ايران - هفته 25

مس رفسنجان

نفت م.س
19:30

پرسپولیس

ملوان
19:30

تراکتور

سپاهان
21:30

هوادار

پیکان
19:30

آلومینیوم

استقلال
19:30

فولاد

نساجي
21:30

ذوب آهن

گل گهر
19:30

صنعت نفت

مس کرمان
19:30

جمعه 18 فروردين 1402

یوونتوس

اینتر
22:30

جام حذفی ايتاليا

بایرن مونیخ

فرایبورگ
22:15

جام حذفی آلمان

بارسلونا

رئال مادرید
22:30

جام حذفی اسپانيا

چهارشنبه 16 فروردين  1402

منچستریونایتد

برنتفورد
22:30

ليگ برتر انگليس

چهارشنبه 16 فروردين  1402

سپاهان نه مدير و مربي اش 
را از دست مي دهد، نه بي پول مي شود و نه سودش 

از اشتباهات داوري به چشم مي آيد

رؤیای

تیتر یک

18

امیرحسین زارع و کامران قاسمپور در جریان بازی بسکتبال با 
یکدیگر درگیری فیزیکی پیدا کردند. زارع  عذرخواهی کرده اما 

قرار است کادر فنی در مورد او تصمیم بگیرد

20

طلایــی

ادامه در 
صفحه23

با 
در متـرودیدهشوید

تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو
تبلیغات بدنه قطار

تبلیغات درون واگن ها

1پذیرش آگهی 8 1 9

اجرای طرح رتبه بندی 
چه گذشته ای دارد؟

چرا طرح رتبه بندی
تبدیل به چالش شد؟

سرپرست جدید آموزش 
و پرورش چه سوابقی دارد؟
صفحه13
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رهبر انقــاب در حرم مطهــر رضوی: آنچــه بنده از 
کلمه تحول به عنوان تحول اراده می کنم، عبارت 
است از تغییر بخش ها و نقاط معیوب؛ چه در نظام 

اسامی، چه در جامعه  ایرانی. ۱۴۰۲/۱/۱

استعفای وزیر آموزش و پرورش مورد پذیرش 
رئیس جمهور قرار گرفت

امر به معروف را ماست مالی نکنیم!

چه خبر از آزادی عقیده و بیان در فرانسه؟

 
ســرگرم شــدن بــه مباحــث فرعــی و 
حاشــیه هایی که ساخته می شــود، یکی 
از موانــع پیشــرفت اســت. راه و جهت را 
رهبر انقلاب صریحا نشان داده اند. باید 
موضوعات را اصلی-فرعی کــرد. تا وقتی 
مسائل اصلی کشــور پیش پای ماست، 
نوبت به مســائل فرعی نمی رسد. تحول 
اساســی در مدل محاســبه و مواجهه، از 

ضرورت های امروز است.

@Yaser_Jalali
Yaser Jalali

 
رئیســی چنــد ســاعت بــه تحویــل ســال 
بابت دیرکــرد پرداخت  فرهنگیــان قول 
پیگیــری داد و امــروز اولیــن روز کاری 
ســال به وعده اش عمل کرد برای همین 

چیزاس بهش امید دارم.

@s_nasrollah113
صابر نصرالله 

 
وقتی از گشــت ارشــاد مســئولین تو این 
دولــت صحبــت میشــه ، وزیــر و معــاون 
وکارمنــد هیچ تفاوتــی نداره و باهاشــون 
برخورد میشــه. مثــل دولت قبــل  بعداز 
تخلــف ،ترفیــع درجــه هــم نمیگیــرن. 
امیدواریــم ایــن روند، درســی بشــه برای 

تمامی  مسئولین در هرسطحی.

@mohammadi_zm
 mohammadi

 
دســت و زبــان هــر کســی کــه مــی گویــد 
جامعــه را دو قطبــی نکنید باید بوســید. 
اما قوانیــن جامعــه  تابع خوشــایند یا بد 
 آیند ما نیســت. وحــدت اجتماعی جاده
 یک طرفــه نیســت کــه در آن یــک گروه 
هــر کاری خواســتند انجام دهنــد و گروه 
مقابــل را بــه خاطــر دو قطبــی نشــدن 

جامعه دعوت به سکوت کنیم.

@Sinakallhor
سینا کلهر

 
قطــع  فرانســه  فوتبــال  فدراســیون 
مســابقات بــرای افطــار کــردن بازیکنان 
روزه دار رو ممنــوع کــرده. هــواداران 
پاری سن ژرمن دیشــب در انتقاد به این 
قانــون این بنــر رو به ورزشــگاه بــردن که 
روش نوشــته »خرمــا و یــک لیــوان آب، 

کابوس فدراسیون فوتبال فرانسه.«

@samane_salehi
سمانه صالحی 

 
ترویــج  برابــر  در  و ســکوت   انفعــال 
بی حجابی پذیرفته نیست.ایجاد شکاف 
و درگیری هــم بین بخش هــای مختلف 

جامعه امر نادرستی است.
بدانیم قــرار نیســت کســی ازاین کشــور 
برود وقرار است براســاس قانون و شرع 
کنارهم زندگی کنیم.امر به معروف و نهی 
از منکــر محــور زندگی اجتماعی اســت و 

مراعات الزامات آن واجب است.

@mtavakolizadeh
امین توکلی

 
دولــت فرانســه توقــف بــازی فوتبــال 
بــرای افطــار بازیکنــان رو ممنــوع اعــلام 
کرده)با همون استدلال ممنوعیت بروز 
مظاهر دینی در جامعه(. این دروازه بان 
 بــا تمــارض بــه مصدومیــت بــرای افطار 

هم تیمی های مسلمانش وقت خرید

@mosbatboy
ebrahim

ت
ه مل

خان
س: 

عک

KhameneiNews
@khameneinews

15بهمن1399
طرح اصلاح موادی از قانون آیین نامه داخلی 
مجلس با عنوان شــفافیت آرای نمایندگان 
در نشســت علنی مجلس مورد بررسی قرار 
گرفت و با ۱۵۳ رأی موافق و ۶۳ رأی مخالف 
و ۱۲ رأی ممتنــع از ۲۲۸ رأی ماخــوذه 

تصویب نشد.

رد طرح در مجلس یازدهم

4آبانماه1401
مواد ۳و4طــرح مغایــر اصــول ۳، ۱۱0و 
۱۱۲قانون اساسی اعلام شدند. ایرادات قبلی 

نیز همچنان پابرجا اعلام شدند.

سومین دور ایراد شورای نگهبان

9فروردین1402
محســن پیرهادی،  رئیس کارگــروه طرح 
شفافیت قوای سه گانه: اختلاف نظر با هیأت 
عالی نظارت مجمع تشخیص وجود دارد که 

باید در صحن مجمع تعیین تکلیف شود. 

مجمع تصمیم بگیرد

ایده شــفافیت آرای نماینــدگان مجلس از 

سال1397مطرح ولی رد شد و درنهایت نمایندگان 
مجلس یازدهم به تصویبش رساندند. موضوع 
شــفافیت آرای نمایندگان در همان روزهای 
نخســت آغاز به کار مجلس یازدهم دوباره در 
دســتور کار قرار گرفت و یک هفته بعد اعلام 

وصول شــد و در قالب اصلاح آیین نامه داخلی 
مجلس مطرح شــد؛ طرحی که برای تصویب 
به دوســوم آرای نمایندگان احتیاج داشت اما 
نتوانست رأی لازم را کســب کند و از دستور 
مجلس خارج شد. این طرح درنهایت 2سال بعدتر 

با عنوان طرح شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های 
اجرایی و سایر نهادها به تصویب رسید ولی در 
شورای نگهبان متوقف ماند. به لحاظ فرایندهای 
قانونگذاری گره این طرح تنها در مجمع تشخیص 

مصلحت نظام قابل گشودن است. 

نیمه شفاف در پایان راه
شفاف سازی اطلاعات مدیران و آرای نمایندگان مجلس و سایر نهادها پس از ۵سال نیمه کاره مانده است

گروه سیاسیگزارش

اولخرداد1401
 »طرح شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های 
اجرایی و ســایر نهادها« در نیمه راه فعالیت 

مجلس یازدهم به تصویب رسید.

تصویب طرح در مجلس یازدهم

8آذرماه1401
شورای نگهبان اعلام کرد که ایرادات به مواد 
۳و4طرح به قوت خود باقی اســت و هیأت 
نظارت این مواد را مغایر بند۲اصل۱۱0قانون 

اساسی شناخته است.

چهارمین دور ایراد شورای نگهبان

14شهریور1397

هیأت رئیســه مجلس دهم طرح  شفافیت 
آرای نماینــدگان را بــا ۱۶0امضــا اعــلام 
وصول کرد. یک فوریت آن در جلســه علنی 
چهارشنبه ۱4شهریورماه 97به رأی گذاشته 
شــد که یک فوریت آن بــا ۵9رأی موافق از 

مجموع ۱94نماینده حاضر رد شد.

اعام وصول و  رد مصوبه در مجلس دهم

23خرداد1401
ایرادات متعدد به طرح گرفته شد و مغایرت 
آن با شرع و قانون اساسی اعلام شد، ازجمله 
مغایرت با اصول ۳، ۱۱0و ۱۱۲قانون اساسی.

اولین دور ایراد شورای نگهبان

16اسفند1401
شورای نگهبان در نامه ای به امضای سیامک 
ره پیک اعلام کرد ایرادات پیشــین شورا به 
مواد ۳و 4طرح بــه قوت خود باقی اســت. 

سرنوشت طرح مبهم ماند.

پنجمین دور ایراد شورای نگهبان

3شهریور1398
دومین طــرح با موضــوع شــفافیت آرای 
نماینــدگان مجلس در دســتورکار مجلس 
قرار گرفت و در همان جلســه دوفوریت آن 
با ۶9رأی موافق رد شــد. براساس این طرح 
قرار بود تمامــی آرای نمایندگان در مجلس    

به صورت شفاف در اختیار عموم قرار گیرد.

رد دوباره طرح شفافیت در مجلس دهم

13خرداد1399
مجلس یازدهم، هفتــم خردادماه کار خود 
را آغاز کــرد. ۱۳خرداد ماه طرح شــفافیت 
آرای نمایندگان به صــورت عادی در صحن 
مجلس اعلام وصول شــد. ۱70نماینده پای 
طرح اصلاح آیین نامه داخلی مجلس را امضا 

کرده بودند.

اعام وصول طرح در مجلس یازدهم

5شهریور1401
هیأت  نظارت بر سیاســت های کلی نظام به 
استناد بند۲اصل۱۱0 قانون اساسی با طرح 

مخالفت کرد.  

دومین دور ایراد شورای نگهبان

اولاسفند1401
با اصرار نمایندگان مجلس بر مصوبات قبلی 
خود درباره چند ماده طرح شــفافیت قوای 
ســه گانه، این طرح برای تعییــن تکلیف به 

مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد.

اصرار نمایندگان بر طرح

طرح شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های اجرایی و سایر نهادها در ۵ماده به تصویب رسیده است و۲محور 
اساسی انتشار علنی اطلاعات مدیران و کارکنان برخی دستگاه ها و مشروح مذاکرات و آرای برخی نهادهای 
دیگر دارد. مشمولان این قانون براســاس ماده۲موظفند اطلاعاتی از مدیران و کارکنان مانند تحصیلات، 
سوابق، میزان دریافت ماهانه و سالانه و نحوه به کارگیری آنها را از طریق سامانه های مربوط به خود منتشر 
و در دسترس عموم قرار دهند. همچنین طبق ماده۳مجمع تشــخیص مصلحت نظام در موارد اختلافی 
مجلس و شــورای نگهبان و هیأت عالی نظارت بر حسن اجرای سیاســت های کلی نظام، مجلس شورای 

اسلامی، هیأت وزیران، شوراهای اسلامی شهر و روستا، هیأت عمومی و هیأت های تخصصی دیوان عدالت 
اداری، هیأت عمومی دیوان عالی کشور و برخی نهادهای دیگر موظفند مشــروح مذاکرات خود را اعم از 
صحن و کمیسیون های تابع آنها به همراه آرای اعضا به تفکیک اسامی موافق، مخالف، ممتنع و کسانی که 
در رای گیری شرکت  نکرده اند را حداکثر ظرف یک ماه منتشر کنند. ماده4طرح نیز تصریح دارد مشمولان 
این قانون به استثنای شوراهای اسلامی روستا موظفند هر ۶ماه یک بار گزارش عملکرد اجرای این قانون را 

به مجلس شورای اسلامی ارسال کنند.

مهم ترین مفاد طرح

چرا نمایندگان در سال آخر به فکر افتادند؟
شفافیت آرای نمایندگان مجلس به طریق اولی از طریق اصلاح آیین نامه داخلی مجلس 
قابل اجرا بود، اما  پس از رای نیاوردن طرح شــفافیت در مجلس، لاجرم گسترش دایره 
شمول آن به نهادهای حاکمیتی دیگر ازجمله مجمع تشخیص مصلحت نظام طرح را وارد 
حواشی متعددی کرد و موجب مخالفت این دستگاه ها شد. مجلس یازدهم می توانست 
برای تحقق شعار محوری تشــکیل این دوره از مجلس موضوع شفاف سازی را از خودش 
شروع کند و ضمن ارائه یک الگوی موفق، تسری آن به سایر نهادها را تبدیل به یک مطالبه 
عمومی سازد. تسری طرح شفاف سازی آرا به ســایر نهادهای حاکمیتی می توانست در 
زمان های دیگری همراه با کاهش حساســیت های نهادی دنبال شود؛ ولی انتخاب وزنه 
بزرگ نمایندگان مجلس در تصویب شکل نهایی طرح منجر به مسدودی کل راه آن شد. 
اجرای غیرالزام آور و داوطلبانه شفافیت آرای نمایندگان به طور حتم مطلوب نظر نهایی این 
دوره از مجلس نبوده است و تا این زمان از فعالیت نمایندگان مجلس یازدهم یکی از نقاط 
ناقص عملکردی آن به شمار می رود. افکار عمومی با این سؤال مواجه شده است که چرا 
نمایندگان همین اجرای نیمه کاره طرح را هم به سال آخر فعالیت خود موکول کردند و آیا 
نمی توان از آن برداشت انتخاباتی برای انتخابات اسفندماه امسال مجلس دوازدهم داشت؟

مانع شفافیت کجاست؟
موضوع شفافیت آرای نمایندگان مجلس پس از ۲دور فعالیت ادوار دهم و یازدهم 
روی این طرح همچنان به هدف نهایی خود نرســیده اســت. یک بار نمایندگان 
مجلس دهم بــا وجود پیگیری هــای مشــترک اصولگرایــان و اصلاح طلبان از 
تصویب نهایی طــرح بازماندند و مجلــس یازدهم نیز در آخرین ســال فعالیت 
خود به شــمایلی ناقص از اجرای این طرح راضی شده اســت. این طرح با تغییر 
عناوین متعدد درنهایت با نام طرح شفافیت قوای ســه گانه، دستگاه های اجرایی 
و ســایر نهادها به تصویب مجلس یازدهم رســید ولی با مانع شــورای نگهبان و 
هیأت عالی نظارت بر حسن اجرای سیاســت های کلی نظام در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مواجه شــد. نمایندگان مجلس یازدهم از ابتدای شروع به کار خود 
از خردادماه۱۳99شــفافیت آرا را به عنوان شــعار محوری خود انتخاب کردند و 
پس از ۲سال در خردادماه۱40۱به تصویب رســاندند. فقها و حقوقدانان شورای 
 نگهبان مغایرت هــای متعدد این طرح با شــرع و قانون اساســی را اعلام کردند. 
بخشی از این اعلام مغایرت ها نیز مستند به مخالفت هیأت نظارت مجمع تشخیص 

مصلحت نظام  بود.

چرا همه نمایندگان در سامانه 
شفافیت حضور ندارند؟

طرح شفافیت سال گذشته در مجلس به 
تصویب رسید، اما با ایراد شورای نگهبان 
روبه رو شــد و در 4نوبت رفت و برگشــت 
میان مجلس و شــورای نگهبان درنهایت 
با اصرار مجلس به رأی خود این مصوبه برای تعیین تکلیف به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد تا درباره طرح شفافیت 
تصمیم گیری شود.طرح شفافیت اکنون مدتی است در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام منتظر رسیدگی است. آنطور که به نظر 
می رسد، مجمع به ۲ بند از این طرح ایراداتی دارد با این حال، 
تاکنون مجمع برای رسیدگی به این مصوبه زمانی را تعیین نکرده 
است. منتظرهستیم تا مجمع تشخیص مصلحت به این مصوبه 
ورود کند و با تأیید آن شفافیت آرای نمایندگان و قوای سه گانه و 
دستگاه های دولتی شکل قانونی به خود بگیرد و موضوع به شکل 
داوطلبانه و اختیاری نباشد.خوشبختانه مجلس در اسفندماه 
سال گذشته سامانه شفافیت آرای نمایندگان را فعال کرده است 
اما ممکن است این سؤال پیش بیاید که چرا تعداد نمایندگانی 
که آرای خود را به شکل شفاف در سامانه بارگذاری می کنند به 
نسبت کل نمایندگان مجلس کم است؟ دلیل این موضوع آن 
است که شــرط بارگذاری آرای نمایندگان در سامانه مراجعه 
حضوری و اجازه کتبــی نماینده برای انجام این اقدام اســت. 
به دلیل اینکه سامانه در روزهای پایانی سال گذشته فعال شد و 
بسیاری از نمایندگان در حوزه های انتخابیه خود حضور داشتند 
امکان حضور در مجلس و اجازه کتبی برای انتشار آرای خود را در 
سامانه پیدا نکردند. با پایان تعطیلات نوروزی انتظار می رود تعداد 
نمایندگانی که آرای آنان در سامانه بارگذاری می شود افزایش 
چشمگیری پیدا کند. مجلس به عنوان مطالبه گر اصلی شفافیت 
آرا نخستین دستگاهی است که با ایجاد سامانه شفافیت آرا گام 
عملی را برای شفاف کردن آرای نمایندگان برداشته است و دیگر 
دستگاه ها نیز مکلفند با تصویب نهایی قانون چنین سامانه ای را 
ایجاد و مردم را در جریان سیاست ها، تصمیم ها و برنامه های خود 

قرار دهند و موضوع دیگر اختیاری نخواهد بود.

 تسویه حساب سیاسی
 در ماجرای شفافیت 

در موضوع شــفافیت آرا واقعیت این است 
که مجلس آنچه را که باید انجام می داد و 
مصوبه ای را که باید به تصویب می رســاند 
به درســتی انجام داده است و این موضوع 
اکنون درمجمع تشخیص مصلحت نظام 
منتظر تعیین تکلیف نهایی است. رئیس مجلس شورای اسلامی 
از ابتدای فعالیت مجلس به مسئله شفافیت در آرای نمایندگان 
و پس از آن شفافیت آرای قوای سه گانه و دستگاه های اجرایی 
اولویت اول را داد و برای تصویب آن تلاش بسیاری کرده است. 
به نظر می رسد حملاتی که اخیرا به رئیس مجلس از سوی برخی 
جریان ها به عنوان فردی که درموضوع شفافیت آرای نمایندگان 
پیشگام بوده اســت می شود ناشــی از همین تلاش رئیس قوه 
قانونگذاری برای به تصویب رســاندن این مصوبه باشد.از سوی 
دیگر، با توجه به نزدیک  شدن زمان انتخابات مجلس شاهد آن 
هستیم که برخی جریان ها و گروه های سیاسی با هدف تبلیغات 
زودرس انتخاباتی و به نیت تخریب چهره نمایندگان در تلاشند به 
مجلس هجمه وارد کرده و با این اقدام، رویکردها و اقدامات مثبتی 
را که در طول فعالیت مجلس یازدهم به انجام رسیده است زیر 
سؤال ببرند.موضوع شفافیت آرا وحمله به آن نیز ازجمله همین 
حربه ها و برنامه هاست که مجلس در این باره آنچه را که باید انجام 
داده و مجمع تشخیص مصلحت نظام است که باید در این باره نظر 
نهایی خود را اعلام کند. مجمع تشخیص خواهان استثناهایی در 
این قانون است اما مجلس بر نظر خود که نبود هیچ استثنایی در 
شفافیت آراست تأکید دارد و از این منظر وظیفه مجلس و رئیس 
آن به خوبی انجام شده اســت و نباید مجلس را مقصر تأخیر در 
تصویب نهایی این مصوبه قلمداد کرد.معتقدم، شــفافیت آرای 
نمایندگان، دستگاه های اجرایی و قوای سه گانه سبب می شود 
مردم نظارت بهتر و بیشــتری بر خادمان خود داشته باشند از 
این منظر رضایت آنان بیشتر جلب خواهد شد. چنین وضعیتی 
می تواند زمینه سوءاستفاده افراد فرصت طلب را که به دنبال ایجاد 
ناراضی تراشی در جامعه هستند را از بین ببرد و اهداف سیاسی 
این گروه ها را که به دنبال تسویه حساب سیاسی با مجلس و رئیس 

آن هستند را ناکام بگذارد.

دریچه

نگاه

محمد صالح جوکار؛ نماینده مجلسیادداشت

محمد حسن آصفری؛ نماینده مجلس

محمدسعید احدیان؛  دستیار رئیس مجلس

شفافیت بهانه است 
 اکنون که طرح شفافیت قوای سه گانه به 
مرحله تصمیم گیری در مجمع تشخیص 
رسیده است و ســامانه اعلام شفاف آرای 
نمایندگان داوطلب راه اندازی شده، باید از 
خود پرسید آیا با نگاهی به گذشته می توان 
ادعا کرد که برای برخی از افراد، آیا شــفافیت بیش از آنکه یک 
دغدغه واقعی باشــد، صرفا راهی جدید برای تخریب مجلس و 
قالیباف در لباس شفافیت نبوده است؟برخی  مدعیان شفافیت که 
تا پیش از تصویب طرح شفافیت قوای سه گانه با آنکه می دانستند 
قالیباف تمام ظرفیت موجود ریاست مجلس را برای جلب نظر 
موافق و طرح چندباره )و غیرمعمول( شفافیت به کار گرفته است، 
بی وقفه شخص او نه حتی نمایندگان مخالف شفافیت را زیر بار 
رگبار حمله قرار داده بودند. اگر فکر می کنید پس از تصویب طرح 
شفافیت قوای سه گانه این حملات خاتمه یافت، در اشتباهید.

اصرار مجلس بر شفافیت قوای سه گانه منطقا باید مورد استقبال 
طرفداران واقعی شفافیت باشد چراکه هدف حداقلی آنها را گام ها 
و شاید ده ها سال به جلو می برد اما در این مرحله نیز امروز که این 
طرح با طولانی شدن رسیدگی در مجمع هنوز به تصویب نرسیده، 
نوک حمله همچنان به سوی کیست؟ قالیباف. کسی از مجمع 

تشخیص برای تصویب این طرح مطالبه ای دارد؟ خیر. 
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مدیریــت شــهری پایتخت توجه ویــژه ای به 
بحث توســعه حمل  و نقل عمومــی دارد و این 
موضوع در بودجه سال 1402و برنامه ریزی های 
صورت گرفتــه برای ایــن بخــش، به ویژه در 
بحث متروی تهران مشــهود و ملموس است؛ 
به صورتی که طبق اعلام علیرضا زاکانی، سکاندار 
شــهرداری تهران، علاوه بــر تکمیل خطوط 
هفتگانه فعلی)منهای ایستگاه ورزشگاه تختی 
در خط 7 و 3 ایســتگاه در خط 6( قرار اســت 
عملیات اجرایــی احداث 4خط جدیــد نیز از 

امسال آغاز شود. 
بر همین اســاس رونــد تکمیل ایســتگاه های 
باقیمانــده در خطوط هفتگانه شــبکه متروی 
تهران و رفع نواقص برخی ایستگاه های در حال 
بهره برداری، طی سال 1402نیز استمرار خواهد  
داشت و در امتداد افتتاحیه های اسفند ماه سال 
گذشته، در بهار امسال نیز شاهد چند افتتاحیه 
مهم و قابل توجه در شــبکه حمــل  و نقل ریلی 

پایتخت خواهیم بود.
محسن هرمزی، مدیر عامل شرکت متروی تهران 
در توضیح برنامه های فصل نخست سال  جاری 
گفت: »به موجب پیگیری هــای صورت گرفته 
و تــداوم عملیات اجرایی پروژه هــای مختلف و 
متعدد شرکت مترو، ان شــاء الله در بهار امسال 
شاهد بهره برداری از نخســتین ایستگاه بخش 
توسعه غربی خط 4 که ایستگاه »علامه جعفری« 

نام گرفته است، خواهیم بود. 

همچنین ایستگاه میدان کتاب به عنوان آخرین 
ایستگاه منتهی الیه شمالی خط 7نیز تا خردادماه 
افتتاح خواهد  شد. از طرف دیگر اگر دولت بتواند 
تعهدات خود را در زمینه تامین منابع مالی پروژه 
خط مترو پرنــد در موعد مقــرر عملیاتی کند، 
می توانیم ایستگاه متروی این شهر و 19کیلومتر 
مسیر ریلی آن را در نخستین روزهای خردادماه 
تقدیم مــردم کنیــم. همچنین انتظــار داریم 

پروژه های توســعه جنوبی 
خــط 6 و توســعه شــرقی 
خط4 و اهداف نشانه گذاری 
شــده در برنامه زمانبندی 
 اقدامات بهار ســال 1402

محقق شود.« 
در زمینــه رفــع نواقــص 
حــال  در  ایســتگاه های 
بهره بــرداری نیز عــلاوه بر 
تکمیل و افتتاح چند ورودی 

دوم، فرایند راه اندازی تعداد آسانسورهای بیشتر، 
نصب تجهیزات باقیمانده تهویه هوا، هواکش های 
میان تونلی و هواسازهای ایستگاهی، بهره برداری 
از پســت برق جنوبی خط 6 )پست کیانشهر( و 
ادامه عملیات عمرانی پایانه هــای آزادگان، فاز 
دوم پایانه شهید کلاهدوز، پایانه دولت آباد و آغاز 
تجهیز کارگاه پایانه تختی نیز از دیگر برنامه های 
شــرکت متروی تهران و حومــه در بهار 1402 

است.

آغــاز عملیــات حفاری 
خط 10در بهار 1402

مدیرعامل شــرکت متروی 
تهــران در بخــش دیگــری 
از صحبت هــای خــود، اخذ 
اســتانداردهای نهایی برای 
تولید انبوه قطــار ملی مترو با 
عمق داخلی سازی  85درصد 

و همچنین آغاز عملیات حفاری فاز نخست خط 
10مترو در بخش غربی آن را از جمله برنامه های 
3 ماهه نخســت ســال 1402برشــمرد و ابراز 
امیدواری کرد با توجه به اهتمــام ویژه مدیریت 
شــهری برای توســعه حمل  و نقــل عمومی در 
ســال جاری و اختصاص اعتبارات و بودجه لازم، 
روند افتتاحیه های شبکه متروی تهران در کل طول 
سال جاری به شکلی قابل قبول تداوم داشته باشد. 
همچنین انتظار می رود در سال جاری قطار ملی 
روی ریل خدمت رسانی قرار گیرد و تولید انبوه 15 

رام از آن دنبال  شود.

تأمین اعتبار متروی تهران- پرند از بودجه 
سالانه کشور

در سال گذشــته، دولت در بحث توسعه حمل 
 و نقل عمومی و به ویژه متــرو، همکاری و تعامل 
خوبی با شهرداری تهران داشــت و 5ایستگاه و 
یک ورودی جدید در واپســین روزهای اسفند 
1401توســط رئیس جمهور افتتاح شد. انتظار 
می رود این کمک و همکاری طبق برنامه ریزی و 
توافق های صورت گرفته در سال جدید نیز تداوم 

داشته باشد. 
در ایــن رابطه نیــز هرمــزی می گوید:»جای 
امیدواری دارد که رئیس جمهور شخصا به مسئله 
ورود پیدا کرده تــا پرداخت مبلــغ اولیه برای 
تامین 630واگــن خارجی از طریــق فاینانس 
صورت پذیرد و یا تأمین اعتبار مالی تکمیل پروژه 
متروی تهــران- پرند و پرداخت ســهم متروی 
پرند از بودجه سالانه کشــور در دستور کار قرار 
گیرد. بدون  شک توسعه و نوسازی مترو نیازمند 

حمایت های دولت است.«   

افتتاح 13 ایستگاه مترو تا پایان سال
علاوه بر تکمیل خطوط هفتگانه فعلی قرار است عملیات اجرایی احداث 4خط جدید نیز از امسال آغاز شود

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

فریب خلوتی خیابان ها را نخورید

معابر شــهر تهران در نخســتین روز کاری 1402 
ترافیک روانی داشــتند اما امــکان افزایش حجم 
ترافیک به ویژه در ســاعات نزدیک بــه افطار، طی 

روزهای آینده وجود دارد

ترافیــک پایتخت، موضوعی حســاس و مهم بــرای تمام 
شهروندان و درواقع گره ای کور است که هر سال باز کردن آن 
برای مدیران و مسئولان مربوطه سخت تر می شود. ترافیک 
قصه امروز و فردا نیست و این معضل همیشه با مردم همراه 
بوده و در ساعاتی از شبانه روز دست و پنجه نرم کردن با آن 

دشوار تر هم می شود.
در این بین، دیروز معابر شــهر تهران در نخستین روز کاری 
سال جدید، اغلب ترافیک روانی داشتند. با این حال، به نظر 
می رسد که ترافیک طی روزهای آینده با توجه به بازگشایی 
مدارس از یکسو و بازگشت مسافران نوروزی به شهر از سوی 
دیگر، اوج پیدا کند؛ به ویژه در ســاعات نزدیک به افطار که 
خیلی از شــهروندان می خواهند در خانــه روزه خود را باز 
کنند. بنابراین پلیس راهور و سازمان حمل ونقل و ترافیک 

شهرداری تهران توصیه هایی را برای شهروندان دارند.

ترافیک و حمل ونقل؛ اولویت نخست مدیریت شهری
از مهم ترین راهکارهای تجربه شده در دنیا، توسعه و تقویت 
زیرساخت های شهر هوشمند و ارائه خدمات برخط، توسعه 
حمل ونقل عمومی با رویکرد سریع، پاک، ارزان و در دسترس، 
همچنین مطمئــن، ایمن و یکپارچه بــا محوریت خطوط 
مترو و اتوبوسرانی است. تغییر رویکرد از شهر خودرو محور 
به شــهر انســان محور، توســعه حمل ونقل پاک و ترویج 
پیاده روی، نظم بخشــی و انضباط در تردد خودروها، اصلاح 
فرهنگ رانندگی و اعمال قوانین ســختگیرانه در برخورد با 

قانون شکنان هم از راهکار های دیگر در این زمینه است.
موضوع قابل توجه این است که در سال1401 مدیران شهری 
اعلام کردند که تمام هم و غم شــان متوجه ترافیک و رفع یا 
کاهش آن بود. علیرضا زاکانی، شهردار تهران هم اعلام کرد 
که قرار است در سال1402 کمر ترافیک پایتخت شکسته 
شود! و به همین دلیل در جریان صدوبیست وششمین جلسه 
علنی شورای شهر تهران، اعضای شــورای شهر تصمیم به 
جهش در افزایش اعتبار حوزه حمل ونقــل گرفتند و مقرر 
شد تا شهرداری تهران مبلغ 10هزار میلیارد تومان علاوه بر 
ردیف های اعتباری موردنظر برای بخش حمل ونقل عمومی 
نیز درنظر بگیرد. ســخنگوی شــهرداری تهران هم بر این 
موضوع تأکید کرد که رویکرد اصلی شهرداری در سال جدید، 
توجه ویژه به گســترش ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت 
جهت کاهــش ترافیک در تمام مدل های آن شــامل مترو، 

اتوبوس، تراموا، ون و تاکسی خواهد بود.
با این حال، از روز اول فروردین تا ســیزدهم، پلیس راهور، 
ترافیک در معابر شهری و بزرگراهی پایتخت را »روان« اعلام 
کرد و در روز چهاردهم فروردین هم با توجه به اینکه مدارس، 
ادارات و دانشگاه ها به صورت رسمی کار خود را شروع کردند، 

پایتخت شاهد ترافیک آنچنانی نبود.
در این راســتا، ســردار حمیدی، رئیس پلیس راهور تهران 
درباره کاهش ترافیک در تهران و راهکار حفظ این وضعیت 
گفت: »اگر می خواهیم جایی برای زندگی داشــته باشــیم 
و شــاهد کاهش ترافیک در پایتخت باشــیم باید ســفرها 
از طریق خودروی شــخصی کاهش پیدا کنــد و بالعکس 
استفاده از حمل ونقل عمومی افزایش داشته باشد. اگر این 
روند همیشگی باشد شــاهد کاهش آلودگی هوا و ترافیک 
خواهیم بود.« عضو کمیســیون حمل ونقل شــورای شهر 
تهران هــم گفت: »ظرفیــت تولید خــودرو 8برابر بیش از 
تعداد بزرگراه ها، خیابان ها و معابر شــهر تهران است و هر 
قدر هم بزرگراه و خیابان ایجاد کنیم، باز هم عقب هستیم« 
ســیدمحمد آقامیری افزود: »نیازمنــد طرح های جدید و 
تصمیمات شجاعانه در مسئله ترافیک هستیم، پیشنهاد من 
برای کاهش ترافیک این است که طرح استفاده از خودروی 
سرویس مدارس از مســیرهای ویژه اتوبوس بررسی شود. 
به نظر می رسد اجرای این طرح با همکاری آموزش و پرورش 
و پلیس راهور در ساعات مشخص و براساس ضوابط و مقررات 
خاص این موضوع بتواند به تردد خودروهای سرویس مدارس 

کمک کند.«
شهردار تهران در اواخر سال1401 به شــهروندان تهرانی 
»عیدی« داد؛ عیدی ای که موجب کاهش ترافیک و افزایش 
استفاده از حمل ونقل عمومی می شود. شاید این سؤال پیش 
بیاید که این عیدی چه بود؟ افزایــش 11.5کیلومتر قطار 
شهری زیرزمینی و افتتاح 5ایستگاه مترو بود که در کاهش و 
رفع حداقلی ترافیک پایتخت بسیار مؤثر بوده است، اما باید 
دید که مدیران شهری برای ترافیک که همچون بیماری بر 
بدنه شهر رخنه کرده چه برنامه های دیگری دارند و آیا تهرانی 
خلوت و فارغ از ترافیک سهم هر روز شهروندان است یا خیر؟ 
همچنین طبق نظر کارشناسان شهری مردم هم باید در این 
زمینه به مدیریت شهری کمک و تا جای ممکن از استفاده از 
وسایل شخصی برای رفت وآمد هر روزه دوری کنند؛ در این 
صورت با مشارکت مردم و تدبیر مسئولان، پایتخت ایران به 

فضایی خلوت با هوایی سالم تبدیل می شود.

توصیه های برای  ماه مبارک
  سعی کنید دست کم یک ساعت قبل از افطار مسیر محل 
کار تا خانه را در پیش بگیرید. در غیر این صورت در محل کار 

افطار کرده و سپس راهی خانه شوید.
  اســتفاده از حمل ونقــل عمومــی را مدیریــت کنید. 
نرم افزارهایی مثل رایا یا نقشــه تهران خیلــی می توانند به 
شما در این زمینه از نظر انتخاب بهترین نوع وسیله)مترو یا 

اتوبوس(، نزدیک ترین ایستگاه، زمان سفر و... کمک کنند.
  در صورت استفاده از خودروی شــخصی تلاش کنید از 
نرم افزارهای مسیریاب برای پیدا کردن بهترین مسیر بهره 

ببرید.
  اگر قصد شرکت در جشنواره ها و ویژه برنامه های فرهنگی 
و اجتماعی شهرداری تهران در بوستان های بزرگ پایتخت 
به مناســبت  ماه مبارک رمضــان را دارید و بــا خودروی 
شخصی به برنامه می روید، خودروی خود در جای مناسب 

پارک کنید.

محمدهــادی علی احمــدی، شــهردار 
منطقه۱۳ گفت: با استقرار ۱۵خودروی 
ملودی جمع آوری پســماند خشــک در 
بوســتان جنگلــی ســرخه حصار در روز 
طبیعت و با مشارکت شهروندان بیش 
از ۲۴تــن پســماند تر و ۹تــن پســماند 
خشــک جمــع آوری شــد. همچنیــن 
جنگلــی  بوســتان  ورودی هــای  در 
هزارکیلوگــرم کیســه بــرای جمــع آوری 
و تفکیــک پســماند  تــر و خشــک بیــن 

شهروندان توزیع شد.

33
تن

بــه گــزارش همشــهری، ســعید بیگــی، 
مدیرعامــل شــرکت ســاماندهی صنایــع و 
مشــاغل شــهر تهــران گفــت: تکلیفــی از 
ســوی شــورای شــهر بــرای شــهرداری تهران 
تعیین شــده مبنی بــر اینکــه در ســال۱۴۰۲ 
نســبت به احداث ۵۰پمپ بنزیــن در تهران 
اقدام کنیم. در تهران هر نــازل بنزین روزانه 
۹هزار لیتر فروش بنزیــن دارد و این عدد در 
شهری مثل اصفهان ۵هزار لیتر در روز است.  

50
پمپبنزین

به گــزارش شــرکت کنتــرل کیفیــت هوای 
تهران از ابتدای سال تا دوشنبه ۱۴فروردین 
۵روز هــوای پــاک، 7روز هــوای قابل قبــول 
و یــک روز هــوای ناســالم بــرای گروه هــای 
حســاس در روزشــمار شــاخص آلودگــی 
هــوای پایتخــت بــه ثبت رســیده و ایــن در 
حالــی اســت کــه مــردم تهــران در مــدت 
مشــابه ســال قبل ۲روز هوای پاک و ۱۱روز 

هوای قابل قبول را تجربه کرده اند.

5
روز

کسب رتبه نخست انضباط مالی 
توسط سازمان زیباسازی 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری تهران از کسب 
رتبه نخست انضباط مالی در میان 19سازمان وابسته 
به شهرداری در آخرین وضعیت ارزیابی 8ماهه1401 
اداره کل امور مجامع و حسابرســی شهرداری تهران 
خبر داد. به گزارش همشهری، رضا صیادی، مدیرعامل 
سازمان زیباسازی شهرداری تهران با اشاره به آخرین 
وضعیت ارزیابی سازمان های وابسته شهرداری تهران 
در 8ماهه1401 اظهار داشت: سازمان ها، شرکت ها و 
مؤسسات تابعه شهرداری تهران براساس شاخص های 
13گانه اداره کل امور مجامع و حسابرسی شهرداری 
تهران مورد ارزیابی قرار گرفتند. وی ادامه داد: براساس 
ارزیابی اداره کل امور مجامع و حسابرسی شهرداری 
تهران در راستای تحقق بند3 ماده11 برنامه 5ساله 
سوم توسعه شهر تهران به عنوان احصاي شاخص های 
13گانه و تکالیف حسابرسی تعیین شده مبنی بر میزان 
برقراری انضباط مالی در 8ماهه سال1401 و در میان 
19سازمان وابسته، سازمان زیباسازی شهر تهران با 
کسب 70امتیاز رتبه نخســت انضباط مالی را کسب 
کرده است. ارزیابی روند ارتقای نظام پاسخگویی مالی 
و عملیاتی مناسب و بهنگام ســازمان ها، شرکت ها و 
مؤسسات تابعه شهرداری تهران به مبادی نظارتی تهیه 
شده است و شاخص های ارزیابی عملکرد در این زمینه 
شــامل میزان کاهش بدهی ها به پیمانکاران، میزان 
کاهش بدهی های کســورات، میزان رعایت تکالیف 
مجامع شرکت ها و شــورای ســازمان ها و وضعیت 

استقرار و ارائه گزارش قطعی حسابرسان است.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

نوشین نثاری ؛ روزنامه نگارترافیک

عملکرد نوروزی شهرداری روی میز 
شورا

علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای اسلامی 
شــهر تهران: اقدامــات نوروزی شــهرداری 
طــی امــروز )سه شــنبه ۱۵فروردیــن( در 
صحن جلسات شورای اسلامی شهر مورد 
بحث و بررسی قرار خواهد گرفت. دستور 
جلسه بررسی اقدامات معاونت اجتماعی 

و فرهنگی شهرداری   است.

احداث ۴تقاطع غیرهمسطح 
احســان شــریفی، شــهردار منطقــه۵: 
۴تقاطــع مهــم غــرب تهــران امســال 
در منطقــه۵ احــداث می شــود. ایــن 
تقاطع ها شــامل تقاطــع شــهیدحکیم و 
تعاون، راســتگرد بزرگراه شهیدهمت به 
شهیداشــرفی اصفهانی جنــوب، تقاطــع 
جنت آباد و شهیدآبشناســان و راســتگرد 

شهیدستاری به شهیدلشگری است.

افتتاح فاز اول تصفیه خانه میوه وتره بار
مهــدی پیرهــادی، رئیــس کمیســیون 
ســلامت، شــورای شــهر: تصفیه خانــه 
میدان مرکــزی میوه و تره بــار در این دوره 
پیگیری شد و در آینده نزدیک فاز اول آن 
افتتاح می شود. یکی از چالش های تهران 
تنــش آبی اســت که بــه  درختــان صدمه 
خواهد زد. اگر بحران محدودیت مصرف 
ایجاد شــود، می تــوان با مخــازن موجود، 

بوستان ها را مدیریت کرد.

         مترو روی ریل 1402
              

                                            

 امکان افتتاح 
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مجموع صرفه جویی 
صورت گرفته

   تغییر نام ایستگاه پروانه به علامه جعفری 
کمیسیون نامگذاری و تغییر نام معابر و اماکن عمومی شهر تهران، در بیست و یکمین جلسه خود 
با توجه به پیشنهادهای موجود، نام نخستین ایستگاه از بخش توسعه غربی خط 4متروی پایتخت 
را تعیین کرده است. به گزارش همشهری، پروژه توسعه غربی خط 4مترو به طول 4200متر و دارای 
3ایستگاه است؛ نخستین ایستگاهی که در این بخش به بهره برداری خواهد  رسید، ایستگاه موسوم 
به ایستگاه پروانه در منطقه بلوار فردوس و یا همان بلوار مرحوم ناصر حجازی است. ایستگاهی 
در منطقه 5شهر تهران که طبق برنامه بهار امسال افتتاح می شود تا امکان دسترسی مسافران به 
شبکه خطوط مترو در محدوده ای کم برخوردار از حیث شبکه حمل ونقل عمومی انبوه بر را فراهم 
کند. نام این ایستگاه در جلسه پایانی کمیسیون نامگذاری معابر و اماکن عمومی شهر تهران که 
واپسین روزهای اسفند ماه سال 1401برگزار شد، به عنوان »ایستگاه علامه جعفری« تعیین و جهت 

تأیید نهایی به هیأت رئیسه شورای اسلامی شهر تهران تحویل داده شد.

نخستین ایستگاه بخش توسعه 
غربی خــط ۴ و آخرین ایســتگاه 
بخــش شــمالی خــط 7 و متروی 
تهران-پرنــد در آســتانه تکمیــل 
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مبــادلات  ارزش  بالاتریــن 
تجــاری ایــران و عربســتان بــه 
سال 1385اختصاص داشته 
که به 950میلیون دلار رسیده 
اســت و بعــدازآن هیــچ گاه 
تجارت 2 کشور از چنین رونقی 

برخوردار نشده است

 احمد میرخداییتجارت
روزنامهنگار

کمترازیکماهازآغازدوبارهروابطدیپلماتیکایران
وعربستانوآشتی2قدرتبزرگمنطقهمیگذرد.
ایناتفاقکهمقدماتآنازماههاقبلشــروعشده
بود،بهسرعتدرحالاثرگذاریبرسایرحوزههاست.
آخرینخبرهاحاکیاستباپیگیریاتاقبازرگانی،
صنایع،معادنوکشــاورزیایران،قراراستاتاق

مشترکبازرگانیایرانوعربستانتشکیلشود.
بهگزارشهمشهری،ایرانوعربستانهیچگاهروابط
تجاریقابلتوجهینداشتهاندورکوردتجارتآنهااز
800میلیوندلاردراوایلدهه90فراترنمیرود؛اما
شواهدحاکیازایناستکهپیشازبرقراریروابط
دیپلماتیک2کشوردر19اسفند1401واحتمالاًبا
میانجیگریعراقپایمیزمذاکرهنشستند،بازیابی
تجارت2کشورنیزدردستورکارقرارگرفتهاست.
آمارهانشانمیدهد:ارزشتجارتایرانوعربستان
کهدرکلسال1400کمتراز42هزاردلاربود،در
8ماهامسالبهمرز15میلیوندلارافزایشپیداکرده
است.بااینحساب،میتواناینگونهقلمدادکردکه
بحثراهاندازیاتاقمشترکبازرگانیمیان2کشور
باهدفارتقایروابطتجــاریواقتصادیدوجانبه

بهسطوحبالاتروارقامچشمگیرمطرحشدهاست.

      استقبال بخش خصوصی  
عضوهیأترئیسهاتاقایرانبااشــارهبهاستقبال
بخــشخصوصــیازعادیســازیروابــطایران
وعربســتان،ازپیگیریراهاندازیاتاقمشــترک
بازرگانیایرانوعربستانتوســطاتاقایرانخبر
دادهاست.کیوانکاشفی،باابرازامیدواریبهتداوم
تعاملاتمثبتباعربســتانســعودی،میگوید:
ایرانوعربســتان2کشــوربزرگومهممنطقه
هســتند.همکاریسیاســیواقتصادی2کشور
زمینهســازثباتدرمنطقهاســت.ازسویدیگر،
برگشتآرامشنسبیبهبازارهایمالیازجملهارزو

طلابعدازعادیسازیروابطایرانوعربستاننشان
میدهدکهتصمیماتدرستسیاسیتاچهاندازه
میتواندبراقتصادکشوراثربگذارد.طبقاظهارات
کاشفی،بخشخصوصیبعدازعادیسازیروابط
سیاسیباعربستان،اقداماتلازمرابرایتعاملات
اقتصادیبااینکشورراآغازکردهوبرنامهریزیلازم
ازسویاتاقایرانبرایتعاملاقتصادیباعربستان

واتاقبازرگانیاینکشورآغاز
شدهاست.عضوهیأترئیسه
اتاقایرانمیگوید:عربستان
ازمعدودکشــورهایمنطقه
اســتکهباآناتاقبازرگانی
مشــترکنداریــم؛ازاینروبا
پیگیریاتاقایــرانبهزودی
اتاقمشترکبازرگانی2کشور
تاسیسمیشودکهگاممفید
برایپیشبرداهدافاقتصادی
ایرانوعربســتانخواهدبود.
همچنینبرنامهداریمبلافاصله
بعدازبازگشاییسفارتخانههاو
مستقرشدنسفیران2کشور،
تبادلاتهیأتهایتجاریرا

آغازکنیم.

سابقه تجارت ایران و عربستان
بررسیروابطتجاریایرانوعربستانحاکیازآن
استکهدرفرازونشــیبروابطسیاسی2کشور،
بالاترینارزشمبادلاتتجاریایرانوعربستانبه
سال1385اختصاصداشتهکهبه950میلیوندلار
رسیدهاســتوبعدازآنهیچگاهتجارت2کشوراز
چنینرونقیبرخوردارنشدهاست.بازخوانیآمارهای
تجارتخارجینشــانمیدهد:درسال1385از
مجموعتجارت950میلیوندلاریایرانوعربستان
سعودی،600میلیوندلارمربوطبهصادراتایران
بهعربستانبودهو350میلیوندلارمربوطبهواردات
ایرانازاینکشــوراختصاصداشــتهاستامادر
سالهایبعدگرچهترازتجاریمثبتتقریباًبهنفع

ایرانحفظشدهاماارزشمبادلاتباافتچشمگیر
مواجهبوداست؛بهگونهایکلتجارت2کشوردر
ابتدایدهه90بهکمتراز200میلیوندلاررسیده
واینرقمدرسال1392اندکیبیشاز130میلیون
دلاربود.درادامهنیزبعدازحملهبهسفارتعربستان
درتهراندردیمــاه1394کهبهقطعکاملروابط
اقتصادیوسیاسیمنجرشد،ارزشتجارتدوجانبه
بهارقامبسیارناچیزچندهزار
دلارافتکرد.حالااما،بررسی
آمارهایگمرکایراننشــان
میدهدمبادلاتتجاریایران
وعربســتاندرطولســال
گذشتهودرســایهمذاکرات
عادیســازیروابــطبهبود
پیداکردهوصــادراتایرانبه
اینکشــوردر8ماه1400به
14میلیــونو710هزاردلار
رسیدهاســت.رقمیکهالبته
درســپهرتجارتبینالمللی
رقــمقابلاعتناییمحســوب
نمیشــودامادرمقایســهبا
صادرات42هزاردلاریایران
درسال1400بیانگرگشایشــیقابلتأملدراین

حوزهاست.

دورنمای بازار سعودی برای ایران
عربستانسعودیمهمترینکشورنفتی،مهمترین
رقیبمنطقــهایایرانومهمترینعضوشــورای
همکاریخلیجفارساســتکهدرسالهایاخیر
وباتغییربرخیسیاســتهاداخلــیوخارجی،
اهدافبلندپروازانهایبــراینقشآفرینیجهانی
درچشــمانداز2030تعریفکردهاست.برمبنای
آمارهایبانکجهانیدرحوزهتجارتکالایی،در
سال2020مهمترینشرکایصادراتیعربستان
اماراتمتحدهعربــیباســهم4.8درصد،چین
با4.41درصد،هنــدبا1.67درصد،ســنگاپوربا
1.55درصدوبحریــنبایکدرصــدبودهاند.در

مقابل،5شــریکاولوارداتیعربســتاندراین
سالنیزشاملچینباسهمیبالغبر20.19درصد،
ایالاتمتحدهبــا10.74درصد،امــاراتمتحده
عربیبا6.84درصد،آلمــانبا5.19درصدوهندبا

4.85درصدبودهاست.
بررســیهایمرکزپژوهشهایاتاقایراننشان
میدهد:عربستانسعودیدرحوزهتجارتخدمات،
واردکنندهخدماتبامیانگینکســریســالانه
61میلیارددلارطیسالهای2015تا2019بوده
کهاینرقمدرســال2015بهبالاترینرقمیعنی
73.6میلیارددلاررسیدهاست؛بااینحال،صادرات
خدماتعربستانســعودیبهطورقابلتوجهیدر
مدتمشــابهافزایشیافتهواز14.5میلیارددلار
درسال2015به24.2میلیارددلاردرسال2019
رسیدهاست.دراینمیان،عربستان،کشوریکلیدی
درگردشگریمذهبیاستومیلیونهانفرسالانهبه
اینکشوربرایادایحجسفرمیکنندواینمسئله
نیزدرافزایشظرفیتوجذابیتبازارعربســتان
نقشدارد.بررسیدیپلماسیاقتصادیعربستان
برایچشــمانداز2030حاکیازایناستکهاین
کشــورباموقعیتبرتردرجهاناســلام،بهدنبال
ارتقایموقعیتخودبهعنوانهابجهانیتجارتو
سرمایهگذاریاستوبهشدتتوسعهصنعتیبرپایه
کاهشنقشنفتدراقتصادرادنبالمیکند.ساختار
نهادیدیپلماسیاقتصادیعربستاندرسالهای
اخیرباهــدفتمرکزگراییوافزایــشاختیارات
نهادهــایبوروکراتیکمتحولشــدهواقداماتی
نظیرتقویتهمکاریهایاینکشــورباچیندر
ماههایاخیروهمچنیــننقشآفرینیدرکریدور
هند-عربمدکههند،امارات،عربســتان،اردن
ویونــانرابهیکدیگــرمتصلمیکنــد،ازجمله
رفتارهاییاستکهنشانمیدهدعربستانمنافع
ژئوپلیتیکوژئواکونومیکبهدنبالارتقایجایگاه
خوددرمنطقهوجهاناســت.اقداماتیکهالبته
ثمردهیآنهابهشدتنیازمندتنشزداییوپرهیزاز
برخوردهایسلبیاستوهمینمیتواندازدلایل

تغییررفتارسعودیهانسبتبهایرانباشد.

قیمتطلایسیاهدرپیتصمیماوپکپلاسبرایکاهشعرضه1.6میلیونبشکهاینفتخامافزایشیافت
شوک غیرمنتظره به بازار جهانی نفت 

تصمیمغیرمنتظــرهاوپکپلاسبرایکاهش

بورس
عرضهروزانه1.6میلیونبشــکهاینفتبازار
جهانیطلایسیاهراباشوک4درصدیافزایش
قیمتمواجهکرد.روز13فروردیــناعضایاوپکپلاساعلام
کردندبهطورداوطلبانهعرضهنفتخامخودراازماهمی2023تا
پایانسالدرمجموعروزانهیکمیلیونو600هزاربشکهدیگر
کاهشمیدهند.بهگزارشهمشهری،دیروزکمیتهمشترک
وزارتینظارتبرتوافقاوپکپلاسباتأکیدبرپایبندیبهبرنامه
کاهشعرضهروزانه2میلیونبشکهایازیککاهشداوطلبانه
روزانهیکمیلیونو600هزاربشکهایازماهمی)اردیبهشتماه(
خبرداد.اینکمیتهبابررسیدادههایتولیدنفتخامدرماههای
ژانویهوفوریــه2023برپایبندیکلاعضــایاوپکپلاسبه

توافقنامههمکاریوسازوکارجبرانتخطیهاتأکیدکردند.
برایناساس،عربستانســعودیروزانه500هزاربشکه،عراق
روزانه211هزاربشــکه،اماراتمتحدهعربیروزانه144هزار
بشکه،کویتروزانه128هزاربشکه،قزاقستانروزانه78هزار
بشکه،الجزایرروزانه48هزاربشکه،عمانروزانه40هزاربشکه
وگابنروزانه8هزاربشکهازماهمهتاپایانسال2023ازتولید
خودمیکاهند.بااحتسابکاهش500هزاربشکهایتولیدنفت
روسیهبرآوردشدهکهمجموعکاهشتولیدداوطلبانهکشورهای

یادشدهبهیکمیلیونو660هزاربشکهدرروزبرسد.

تحلیلگران چه می گویند؟
تحلیلگرانبازارجهانینفتمیگویند:ایناقدامغافلگیرکننده
کشورهایعمدهفروشندهنفت،شــاملاعضایسازماناوپک
وغیراوپکباعثافزایشفوریقیمتهــایجهانینفتخام
میشــود.ایندرحالیاســتکهآمریکابهعنوانیککشــور
اصلیتولیدکنندهومصرفکنندهنفــتتصمیماوپکپلاس
راغیرعقلانیتوصیفکرد.رویترزهمگزارشدادبااحتســاب

تعهدهایجداگانهکشورهایعضواوپکپلاس،مجموعکاهش
تولیدروزانهاینائتلافبه3میلیونو660هزاربشکهمیرسد
کهمعادل3.7درصدتقاضایجهانیاست.اینتصمیمدرپی
بروزیکبحرانبانکیدرآمریکاگرفتهشــدهکهباعثتضعیف
تقاضابراینفتشدهبودهوقیمتهربشکهبه70دلاررسیدکه

پایینترینقیمتدر15ماهاخیربهشمارمیرود.
رئیسشرکتسرمایهگذاریپیکرینگانرژیپارتنززمیگوید:
تصمیمتازهاوپکپلاسبرایکاهشعرضهنفتمیتواندقیمت
نفترا10دلاربرایهربشکهافزایشدهد،درحالیکهمؤسسه
پیویامپیشبینیکردکهباآغازمعاملاتبازارهایجهانینفت

خامبایدمنتظرجهشفوریبود.

واکنش نفت فروشان
عربســتان،بزرگترینتولیدکنندهاوپکاعلامکردکهبهطور
داوطلبانهتولیدخودرا500هزاربشکهدرروزکاهشمیدهدو
هدفازایناقدامراحمایتازثباتبازارنفتاعلامکرد.معاون
نخستوزیرروســیههمگفتکهکشورشکاهشتولیدروزانه
500هزاربشــکهایراتاپایان2023تمدیدمیکند.علاوهبر

عربستانوروســیه،کشــورهایکویت،عمان،عراقوامارات
همازتصمیمخودبرایکاهشداوطلبانهنفتخودخبردادند.
الکساندرنواک،معاوننخستوزیرروسیهدربیانیهایاعلامکرد:
فدراسیونروسیهبهعنوانیکمشارکتکنندهمسئولدربازار
نفتوانجاماقدامیپیشگیرانهدربرابرنوسانهایبیشتربازارهای
جهانی،کاهشداوطلبانهروزانه500هزاربشکهایماهفوریهراتا

پایانسال2023تمدیدخواهدکرد.
تنها3کشــورایران،لیبیوونزوئلامشــمولتصمیمکاهش
داوطلبانهتولیدنفتاوپکپلاسنمیشوندچراکهاینکشورها

تولیدیکمترازسطحتوافقشدهرادارند.

جهش 4دلاری طلای سیاه
تصمیمناگهانیاوپکپلاسبرکاهشعرضهروزانهیکمیلیون
و600هزاربشکهای،قیمتهایجهانینفتخامرا4دلاربرای
هربشکهافزایشدادکهبیشــترینافزایشروزانهدریکسال
اخیربهشمارمیرود.قیمتهربشکهنفتبرنتدریایشمال
حدود84دلارونفتســبکآمریکاهماندکیبیشاز79دلار

دادوستدشد.

رؤیاي نفتی
احمداســدزاده،معــاونامــوربینالملل
وزارتنفــتمیگویــد:ارزشصــادرات
8قلمازمحصولاتنفتیبهآفریقاســالانه
100میلیارددلاراستکهاگرفقط10درصد
ازاینبازاربهایراناختصاصپیداکندمعــادل10میلیارددلار
است.بهگفتهاودرسایرکشورهایآمریکایلاتینهمفرصتهای
بزرگیوجودداردکهدرحالبرنامهریزیهســتیمودرصورت
تحققاطلاعرسانیخواهدشد.اینمدیرارشدنفتیبابیاناینکه
کشورهایآفریقاییظرفیتبالاییبرایهمکاریدرحوزهانرژی
دارند،اعلامکرد:ظرفیتپالایشیآفریقا3تا4میلیونبشکهاست
کهنیمیازآنغیرفعالاستواینفرصتبرایایرانوجودداردکه
باصدورخدماتفنیومهندسیاینظرفیترااحیاکند.معاون
وزیرنفتدرعینحالمیگوید:برایتوسعهروابطتجاریباآفریقا
وآمریکایلاتینبایدخطوطکشــتیرانیبرقراروروابطبانکی
همایجادشود.تحققرؤیایاینمعاونوزیرنفتالبتهبههمان
آسانیگفتنشنیست.چنیننیستکهدرچشمبرهمزدنیبتوان
سهمیازبازارقارهآفریقایاآمریکایلاتینبهدستآورد.حضوردر
بازارهایجهانیالزاماتیازجملهگشایشدرروابطبانکیوفراهم
بودنزیرساختهادارد.اگربهگفتهاحمداسدزاده،چینهمواره
آفریقارایکاولویتبرایخودمیداند،لازماستیادآوریشودکه
اینکشورهاسالهابرایتوسعهزیرساختهایفنی،مالیوبانکی
ودیگرزیرساختهاســرمایهگذاریکردهواکنونشاهدبهثمر
نشستنمیوهسرمایهگذاریهایخوداست.اینیکواقعیتمسلم
استکهایرانبهدلایلیکهبرهمگانآشکاراست،سهممطلوبیاز
بازارجهانینداردوفرصتهادرحالازدسترفتناست.دردنیای
امروزکســیمنتظررویاهانمیماندواینوظیفهسیاستگذاران
استکهرؤیایشهروندانرابسازند.جهانیشدنصنعتانرژی

ایرانیکیازهمینرویاهایساختنیاست.

گره گشایی از بازرگانی
  خبر:بررســیدوفوریتلایحهتشکیلسازمان
بازرگانیدردستورکاراینهفتهمجلسقرارگرفت.

  نقد: پیشــنهاددولتایناســتکــهمجموعه
بازرگانیوتنظیمبــازارازمجموعهوزارتصنعتو
مجموعهوزارتجهادکشاورزیومابقیدستگاهها،
منفکشــدهوبهســازمانبازرگانیملحقشــود.
اینســازمانبهصورتمســتقلوتحتنظرنهاد
ریاســتجمهوریفعالخواهدبــود.اگرچهبهنظر
میرسدایدهاصلیتاسیسسازمانبازرگانیباهدف
تمرکزبیشــتربربحثتجارتایدهمثبتیاستکه
میتواندبهتوســعهروابطتجاریایرانکمککند
امابایدتوجهکردکهزیرساختاصلیتوسعهروابط
تجاریتوسعهروابطدیپلماتیکباسایرکشورهاست.
هرچنددرطولماههایگذشتهاقداماتشایستهای
دراینزمینهانجامشدهاماتجربهسایرکشورهانشان
دادهبرایتوسعهتجارتوافزایشتواناقتصادیباید
روابطتجاریباسایرکشورهابهصورتفراگیرتری
گسترشیابدوشاملکشورهایزیادیشود.بهبیان
دیگرتوسعهتجاریصرفاباخلققوانینتازهشدنی
نیســتوبایدبهلحاظعملیروابطتجــاریبادنیا
افزایشیابد.ضمناینکهبایدتوجهکردبخشبزرگی
ازاقتصادایراندولتیاســتوایــراداقتصادایران
ناکارآمدیدولتنیســتبلکهبزرگــیوحکمرانی
مطلقدولتاست.درچنینشرایطیشایدبهتربود
کهدولتبهجایتاسیسسازمانهایجدیدشرایطی
رامهیامیکردکهبدنهاشکوچکتروبخشاصلی

کاربهدستبخشخصوصیسپردهشود.
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جدایی نفت فروشان از واشنگتن
فریدون برکشلی، رئیس دفتر مطالعات انرژی وین و کارشناس ارشد اقتصاد انرژی تصمیم اخیر اوپک پلاس برای کاهش سقف 
جمعی این ائتلاف را اقدامی بسیار مهم ارزیابی کرد و آن را در واقع تلاشی از سوی تولیدکنندگان بزرگ برای پایان دادن به 
سلطه سیاست های آمریکا بر بازار انرژی دانست.او تأکید کرد: ارقام کاهش تولید حکایت از آن دارد که عربستان، عراق، 
امارات متحده عربی، کویت و عمان بخش اعظم کاهش را به خود اختصاص می دهند، یعنی بازگشت کانون نظام تصمیم گیری 
نفت به منطقه خلیج فارس و خاورمیانه که این تحولی مهم است. برکشلی تأکید دارد: تصمیم اوپک پلاس نیز در این مقطع 
بسیار مهم است. آمریکا خود را آماده می کرد تا پر کردن ذخیره سازی های راهبردی خود را آغاز کند درحالی که جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا پیشتر گفته بود با رسیدن قیمت نفت به ۷۰ دلار، پر کردن دوباره ذخیره سازی های راهبردی را آغاز 
می کند ولیکن ذخیره سازی های راهبردی آمریکا که امروز به عنوان تنظیم بازار از آن استفاده می شود، مفهوم راهبردی خود را 
از دست داده است. این کارشناس ارشد انرژی افزود: در شرایطی که اقتصاد آمریکا و اروپا با نرخ های بالای تورم، ورشکستگی 

بانک ها و مخاطره های رکورد تورمی روبه روست، تصمیم اوپک پلاس، راهبردی و پرمعناست.

مکث

 شاخص بورس 
در آستانه فتح قله تاریخی

بارشد11هزارواحدیشاخصکلبورستهراندرمبادلاتروز
گذشتهشاخصکلبازارسهامدرآســتانهفتحقلهتاریخیخود
قرارگرفت.بالاترینرکوردشاخصبورسدرمردادماه1399به
ثبترســید.بهنظرمیرســددرصورتتداومرشدشاخصکل
بورستهراندرهفتهجاریاینشــاخصبتواندازمرزتاریخی

خودعبورکند.
بهگزارشهمشهری،همانطورکهانتظارمیرفتشاخصکل
بورستهرانسالجدیدراباروندیروبهرشدآغازکرد.ازابتدای
امسالتاکنونشاخصکلبازارســهام،130هزارواحد،معادل
6.6درصد،رشــدکردهاســت.دیروزهمروندصعودیشاخص
کلبورستهرانتداومیافتواینشــاخصتوانستبا11هزارو
235هزارواحدافزایشبه2میلیونو90هزارواحدبرسد.شاخص
کلبورستهراناکنونفقط13هزارواحــددیگرتاعبورازمرز
تاریخیخودفاصلهدارد.بیــشاز30ماهازثبتاینقلهتاریخی
دربورسمیگذردودراینمدتشاخصکلبورستهرانهرگز
نتوانستهبودبهاینمحدودهنزدیکشوداماباآغازروندصعودی
شاخصبورسازنیمهدومسالگذشتهوتداومآندرسالجاری
امیدواریبرایفتحســقفتاریخیبورسافزایشیافتهاســت.
بهویژهآنکهظرفروزهایگذشته،ارزشمبادلاتخردنیزدربازار
ســهامافزایشیافتهوبهمحدوده10هزارمیلیاردتومانرسیده
اســت.دیروزارزشمبادلاتبازارسهامحتیازاینمرزنیزفراتر
رفتوبه11هزارو800میلیاردتومانرســیدکهنشانمیدهد
سرمایهگذاراندرسالجدیدبهسرمایهگذاریدربورستمایل

بیشتریپیداکردهاند.

مهاجرت پول به بورس
انتظارمــیرودبــاورودنقدینگیجدیدبهبورسزمینهرشــد
شاخصهایبورسفراهمشود.مطابقآخرینآماربانکمرکزی
سهمپولازنقدینگیبهبیشاز24درصدرسیدهاست.اینرقم
بالاترینمیزاندر10سالگذشتهاستونشانمیدهداحتمالا
نقدینگیبرایپوشــشتورم،درتلاشبرایســرمایهگذاریدر
بازارهاســت.ایناحتمالوجودداردکهبخشیازایننقدینگی
رهســپاربورسشــود.درکناراینموضوعبایــدتوجهکردکه
شاخصکلبازارسهامدرسالگذشتهرشدکمتریدرمقایسه
باسایربازارهاداشتهاست.سهامدارانانتظاردارندبازارسهاماین

عقبماندگیراجبرانکند.

بورس در سال 14۰2
تحلیلگرانبراینباورندکهباتوجهبهافزایشقیمتارز،رشدتورم
وعقبماندگیبازارسهامازسایربازارها،بورسپتانسیلزیادی

برایرشددارد.
محمدرضادهقانیاحمدآباد،دبیرکلکانــونکارگزارانبورس
دربارهشرایطبازارسهامدرســال1402گفت:اگرایناطمینان
بهسهامداراندادهشودکههیچدخالتیدرمعاملاتبازارصورت
نمیگیرد،میتوانبهرشدبورسامیدواربود؛دراینشرایط،بازار
سرمایهنهفقطدرسال1402بلکهدرسالهایآیندههمعملکرد

بهتریازدیگربازارهایموازیخواهدداشت.
بهگفتهاواگرمشکلقیمتگذاریدربازاربهصورتبنیادیبرطرف
شودشکیوجودنداردکهعملکردبازارسهامازشاخصتورمونرخ

دلارپیشیخواهدگرفت.
اوباتأکیدبراینکهسال1401دولتوسازمانبورسبرایاعمال
تغییراتبهخوبیعملکردند،گفت:ایــناقداماتمیتوانددر
6ماهنخستسال1402بازدهخوبیبههمراهداشتهباشد،زیرا
ریسکهاینگرانکنندهازســرراهبازاربرداشتهشــد،اماباید
اقداماتیانجامشودتانگرانیهابهصورتبلندمدتازسربازارحذف
شوند.محمدجوادمیرطاهر،نایبرئیسهیأتمدیرهبورستهران
نیزدراینبارهگفت:مصوباتدرخصوصنرخسوختوخوراک
گاز،نرخبهره،اصراربرقیمتگذاریدستوریوتداومتنشهای
سیاسیجدیترینریسکهایبازارسرمایهدرسال1402است.با
اینحالبهنظرمیرسدبازارسرمایهدرسال1402باتوجهبهرشد
نرخارزوانتظاردرخصوصافزایــشتدریجینرخنیما،منوطبه
عدمتشدیدجدیریسکهایسیاسیبابازدهمناسبمواجهباشد.
اودربارهشروطرشدبورسدرسالجدیدتوضیحداد:نخستین
گامبرایرشدبازارســهامبازگرداندناعتماداست.اتفاقاتسال
1399وتحققنیافتنبرخیوعدههاازجملهنرخبهرهباعثشده
ســرمایهگذاراناعتمادخودبهبازارســرمایهراازدستبدهند.
اتفاقاتاخیردرخصوصعرضهخودرودربورسکالانمونهدیگری

استکهبهتزریقبیاعتمادیدربازاردامنزد.
بهگفتهاو،کاهشتصمیماتخلقالساعهدراقتصاد،حذفنهادهای
موازیتصمیمگیر،تصویــبقوانینباثبــاتوتوجهبهحقوق
سهامداراندراتخاذتصمیماتکلاناقتصادیبهبازگشتاعتماد

بهبازارکمکخواهدکرد.
میرطاهرافزود:گامدومکمکبهبهبودحاشیهسودشرکتهاست.
حذفقیمتگذاریدستوری،نزدیککردننرخنیمابهنرخبازار
آزاد،قیمتگذاریگازمتناســببانرخعرضهگازدرکشورهای
صادرکنندهاینمحصولازجملهعواملیاستکهمیتواندبهبهبود

حاشیهسودشرکتهامنجرشود.
مصطفیمحمدی،کارشناسبازارسرمایه،همدراینبارهگفت:
بازارسرمایهبهطورمعمولازتورمتأثیرمیپذیردوباتوجهبهاینکه
تورمدراقتصادایرانسیرصعودیدارد،اینموضوعموجبشدهتا
بازارسرمایهبسیارجذابشود.اواضافهکرد:تجربهثابتکردهدر
زمانرشدنرختورمابتداداراییهاییمانندمسکن،طلاوخودرو
رشدمیکنندودرآخربازارســهامروندصعودیخودراشروع
خواهدکرد.اوبابیاناینکهالگویفکریفعالانبازارســهاماین
استکهبازارسهامبایدخودرابهرشدسایربازارهابرساندادامهداد:
قیمتدلاربازارهایموازینسبتبهقیمتدلاربورسبسیاربالاتر
است،اینموضوعموجبشدهاســتتابازارسرمایهجذابترین
بازاردربینسرمایهگذارانباشدودیریازوددلاربازارسهامخودرا

بهدلارسایربازارهاخواهدرساند.

گزارش

خانه مشترک برای تجار ایران و عربستان
بهدنبالازسرگیریروابطسیاسیباعربستانسعودی،راهاندازیاتاقمشترکبازرگانی2کشوردردستورکاراتاقایرانقرارگرفتهاست
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صــدا و ســیما بــه ســنت 

همیشــگی اش امســال هم تلویزیون
تلاش کرد که بتواند لحظات 
مفرح و شــادی را برای بینندگانش در لحظه 
تحویل ســال نو مهیا کند؛ علاوه بر شبکه های 
رادیویی که تلاش داشتند بهترین مجری ها را 
بــرای ویژه برنامه های نــوروزی دعوت کنند، 
تلویزیون هم ایــن تلاش را کرد؛ بــا این حال 
مجریان جوان و برخی از بازیگران، سکان اداره 

برنامه های سیما را برعهده گرفتند.
شــبکه یک، »نــوروز دوست داشــتنی« را با 
محوریت هویت ایرانی برای بینندگانش درنظر 
گرفته بود؛ برنامه ای که میزبــان خانواده های 
ایرانی از اقــوام رنگارنــگ ایرانــی، برخی از 
خوانندگان و هنرمندان و اهالی موسیقی نواحی 
ایران بود. امسال برخلاف دیگر سال ها در برخی 
از ویژه برنامه های نوروز لحظه تحویل سال نو، 
ســازها به نمایش درآمدند. مجریــان »نوروز 
دوست داشتنی« این برنامه را 2 شب و هر شب 
برای 4ســاعت اجرا کردند؛ برنامه ای که شاید 
برای شبکه ملی می توانست با چهره های دیگر، 
بسیار حرفه ای تر اجرا شود. در 2۹ اسفند ماه و 
روز پایانی سال »نوروز دوست داشتنی« به مدت 

8 ســاعت تا لحظه تحویل سال ۱4۰2 پخش 
شد و اجرای این برنامه را اقبال واحدی، عباس 
طاهریان، مهدی مهدی قلی و فرشته ایزدی بر 
عهده داشتند. شبکه دو هم تلاش کرده بود با 
»شب عیدی« برنامه مفرحی برای بینندگانش 
داشته باشد؛ برنامه ای که از 26اسفند روی آنتن 
رفت و با اجرای المیرا شریفی مقدم، وحید رونقی 

و مجید یحیایی تا شب عید ادامه داشت.
گزارش هایی روایــی از موضوعــات مختلف، 
بخش های ویژه از اســتان های مختلف، اجرای 
متفاوت گروه های نمایشی، حضور خوانندگان 
مختلف و اجــرای برنامه ازجملــه بخش های 

»شــب عیدی« بود. هر چند به نظر می رســد 
المیرا شــریفی مقدم می تواند یک گزارشــگر 
 حرفه ای باشــد تا یــک مجری بــرای برنامه

تحویل سال نو.  حامد سلطانی هم برای 4شب 
به عنوان تنها مجری، اجــرای ویژه برنامه عید 
شبکه ســه را برعهده گرفت. آیتم های نمایش 
کمدی، استندآپ، پخش موسیقی های محلی 
و ... از دیگر بخش های ویژه سال تحویل شبکه 
سه بود. با این حال شبکه سه به  عنوان شبکه ای 
که زمانی جــزو پربیننده ها بود، می توانســت 
بــرای انتخاب مجری های دیگــر و حتی چند 
مجری، جذابیت بیشتری را برای بینندگانش 

داشته باشد.
شبکه چهار هم برای ویژه عید، با »پیشواز« به 

استقبال بهار آمد.
ویژه برنامه تحویل ســال این شــبکه از اذان 
مغرب آخرین روز ســال آغاز و تا تحویل سال، 
حدود 6 ساعت با اجرای محمدجعفر خسروی، 
سونیا پوریامین و ندا ســپانلو روی آنتن رفت. 
شــبکه ای که به فراخــور برنامه هایی که دارد 
کمی متفاوت تر عمل کرده بود. شــبکه چهار 
با 7مستند به سرزمین های نوروزی سفر کرده 
بود و در هر کشــور یک مهمان ویژه داشــت. 
علی زارعــان، تهیــه کنندگی ایــن برنامه را 
برعهده داشت، اما شــبکه پنج تصمیم گرفته 
بود در انتخاب مجــری حرفه ای تر عمل کند؛ 
شــبکه ای که شــاید در تولید و پخش سریال 
همیشه بدشانس بوده، ولی با انتخاب مصطفی 
امامی جوان که حالا در اجرا قوی تر از سال های 
قبل شــده و همچنین مژده لواسانی که سابقه 
بیشتری در اجرا دارد، توانست برنامه خوبی را 
رقم بزند.»پنج ستاره« ویژه تحویل برای 3 شب 
به تهیه کنندگی فرهاد مختاری روی آنتن رفت.

شبکه نســیم، با اجرای پژمان بازغی »کودک 
شو« را روی آنتن برد و شبکه افق نیز با »سین 
هشتم«، ویژه تحویل ســال را برگزار کرد. این 
برنامه که با اجرای سیدحسین حسینی تولید 

شده بود، برای 3 شب روی آنتن رفت.

 ابد و یک روز
  نگاهی انتقادی به سریال »جیران«

 پس از پخش آخرین قسمت

اولین نمایش ســریال »جیران« به نویسندگی احسان جوانمردی 
و تهیه کنندگی اســماعیل عفیفه و کارگردانی حسن فتحی پس 
از ۵2قسمت به پایان رسید. به این سریال و نقاط قوت و ضعف آن 

نگاهی انداخته ایم.
 از 24بهمن۱4۰۱ تا 4فروردین۱4۰2 با یــک وقفه چند ماهه به 
دلایل مسائل حقوقی پیش آمده به خاطر شکایت مهرداد غفارزاده 
)نویسنده و کارگردان ســریال نیمه تمام آهوی من مارال( سریال 
»جیران« به شکل مداوم با مخاطبان خود در ارتباط بود. سازندگان 
و پخش کنندگان سریال »جیران« در خبر پایان پخش آن، از صفت 
»طولانی ترین سریال نمایش خانگی« استفاده کرده بودند، صفتی 
که به شکل ناخودآگاهی شرایط پخش »جیران« را توصیف می کند.

»جیران« سیزدهمین سریالی اســت که حسن فتحی در کارنامه 
کارگردانی خود دارد. اســماعیل عفیفه بیش از 3دهه بی وقفه در 
کسوت تهیه کنندگی سریال در شبکه های سیما حضور داشته و 
احسان جوانمرد که با ســریال »بانوی عمارت« در نوشتن سریال 
تاریخی نامی شده، قبل از آن هم در نوشتن انواع سریال تجربه دارد 
که او را تازه کار ندانیم؛ با چنین مثلث کارآمدی نوشــتن و فراهم 
کردن و ساختن یک رومانس عاشــقانه از حرمسرای ناصری باید 
نتیجه با طراوت، نشاط آور و خاطره انگیزی باشد، اما وقتی نتیجه 
همه این ۵2 قسمت را مرور می کنیم، مهم ترین احساسی که برای 

ما به یادگار می ماند، چیزی جز ملال نیست.
ملالی که »جیران« جاری کرد و باعث نشد نتیجه به جای پای فصل 
اول »شهرزاد« نرسد، در به کارگیری الگوها نبود. در درام درباری 
که ۵2 هفته قرار بود مخاطبان تــورم زده و گرانی خورده را با خود 
همراه کند، همه الگوها پایدار و برقرار موجودند. از عامل عشــق؛ 
همایونی )شاه / رادان(، موضوع عشــق؛ رعیتی )جیران/ ایزدیار( 
و مانع عشق؛ پهلوانی )ســیاوش/ فتحی( گرفته تا جاه طلبی های 
درباری و رقابت های سیاسی و انواع مکر زنانه و خودخواهی مردانه. 
درباره قاجار برای انواع طرح و توطئه صحنه مناسبی است اما این هم 
ملات برای کاخی که »جیران« می نمود، کفایت نمی کرد. سریال از 
نیمه  نفس لازم نداشت و اگر اطلاعات تعداد مخاطبان محرمانه نبود 
و در دسترس بود، می توانستیم با ترسیم اوج و فرود تعداد مخاطبان 
با داستان به اثبات روشن تری برسیم که وقتی داستان کمتری در 
»جیران« بود، مخاطبان با آنچه ســردی با آن برخوردی کرده اند. 
گرچه وقتی از قسمت46 به بعد، داســتان جانی تازه گرفت و بهتر 
و بهتر شد، دیگر آنقدر تماشــاگر پایبند نبود که برای پایان بندی 

قابل قبول، خودش را به قهرمان ها برساند.
بدون شــک هم فتحی، هم عفیفه و هم جوانمردی بهتر از هرکس 
دیگری از »جیران« و جوانب داســتان خبر داشته اند، آنها این کار 
سخت را نه برای پراندن مخاطبان بلکه با تجربه و مهارت اندوخته 
برای موفقیت بزرگ پرداخته اند. به سرانجام رساندن این پروژه از 
دیدگاه حرفه ای و صنعتی و حتی از دیدگاه کل رقابت موجود در 
میان سکوهای نمایش خانگی اهمیت بیشتری از روایت و ابعاد آن 
برای مجموعه سازندگان داشته است. درحالی که ساخت 3 سریال 
همزمان درباره دربارســلطان صاحب قران، خبر از نفس گیر بودن 
رقابت های حرفه ای می داد. وقتی 2سریال دیگر یکی در پخش و 
دیگری تولید وامانده اند و جیران تنها سریالی بود که ماراتن را یکه و 
بی رقیب به خط تحویل داد، معنی صفت طولانی ترین برای سریال 
»جیران« بیشتر معلوم می شــود. »جیران« بازی تولید و پخش را 
برده؛ بازی که شــاید برای مخاطبان اهمیتی نداشته باشد اما در 

صنعت امروز سریال سازی  ایران، بیشترین اهمیت را دارد.
اما تنها دلیل ملال داســتان عاشــقانه دربخانه همایونی از روایت 
کم داستان برای ۵2 قسمت آب نمی خورد. انتخاب بازیگران برای 
مثلث اصلی روابط عاطفی جاری از شــکارگاه تا حرمسرا به اندازه 
هوش ربایی از مخاطبان آتشــین نبود. در میان همه بازیگرانی که 
نقش ناصرالدین شاه را بازی کرده اند )جمشید مشایخی، ایرج راد، 
عزت الله انتظامی...( بهرام رادان برای شــاه جوان، انتخابی ایده آل 
نیست. رادان بازیگر موفق نقش های پرتحرک است و او با حرکت، 
سردی موجود در بیان و نگاهش را جبران می کند. فیلم های موفق 
رادان )آواز قو و ســنتوری( شــخصیت جوان و جسوری را عرضه 
می کنند که عبورشــان از خط قرمزها، با سردی حضورش جفت 
می شود. برای شاهی که مهم ترین کارش نگاه کردن به زیردستان و 
دستور دادن به درباریان است، انتخاب بازیگر فیلم »شمعی در باد« 
انتخابی جسورانه بوده است. نتیجه بازی رادان در نقش ناصرالدین 
شاه برای کســانی که تاریخ نمایش را دنبال می کنند اگر نگوییم 

ناموفق، نامتعارف است.
پریناز ایزدیار، بازیگر روز اســت. یعنی مورد توجه محافل و به دور 
از حاشیه و انتخاب اول بسیاری از پروژه ها. انتخابش برای بازی در 
نقش جیران، بیش از هر چیزی برای پرآوازه کردن سریال بوده تا 
هر چیز دیگری. بالاترین هنر ایزدیار در سمیه »ابد و یک روز« باقی 
مانده و فتحی که تجربه کار با او را دارد، چیزی از اســتعداد کشف 
نشده این بازیگر مهم این سال های سینما و تلویزیون ایران علنی 
نکرده اســت. نقش برایش ســفره پر نقش و نگاری پهن کرده، اما 
بازیگر جیران چندان اشتهایی از خودش بروز نداد. بازیگری ایزدیار 
از ضعف های »جیران« نبود اما توقع ساختن یک شمایل ماندنی از 

زن میانه سلسله قاجار برآورده نشد.
درباره امیر حســین فتحی و بازی در نقش سیاوش، حرفی جز این 
باقی نمی ماند که آمدن نامش در سیاهه بازیگران »جیران« در جای 
ســوم اعتباری برایش نیاورد. موقعیتی بود که سوخت و دودش به 
چشم مثلثی رفت که قرار بود ضلع جذابش او باشد. »جیران« سریال 
استانداردی بود. چالش های روایی اش که مورخان خواهند گفت، در 
کنار اجرای کم چالش صحنه ها متوازن کننده است. توانایی های فنی 
بیرون از سازمان صدا و سیما برای تولید مجموعه های بزرگ از چهره 
آرایی و تهیه لباس گرفته تا تدوین موسیقی و کارهای فنی برای عامه 

قابل تحمل و برای اهل فن قابل تأمل است. 
»جیران« تازه از تنور بیرون آمده و نگاه ما به مصنوعات چشمگیر 
اســت تا جزئیات بهانه ســاز. »جیران« به پایان رســید. صنعت 
سریال ســازی  ایران بعد از پایان همه گیــری بیماری کووید-۱۹، 
دوران مهمی را پیش رو دارد، دورانی کــه تجربه بزرگ »جیران« 

بسیار به کارش خواهد آمد.

علیرضا محمودی؛ همشهری آنلاینیادداشت

تور سینمایی با جیمز باند

ســفر در دنیای جیمز باند، امکان ویژه ای است که کمپانی 
تولیدکننده این فیلم ها در 6۰ سالگی ساخته شدن فیلم های 
مأمور ۰۰7 تدارک دیده اســت. به گزارش مهــر به نقل از 
هالیوود ریپورتر، کمپانی ایئون پروداکشنز که تولیدکننده 
بیشــتر فیلم های جیمز باند بوده اســت به مناســبت 6۰ 
ســالگی تولید این فیلم ها با همکاری یک شرکت مسافرتی 
سفرهایی در لوکیش های جیمز باند تدارک دیده است. برای 
جشن گرفتن این نقطه عطف ســینمایی، یک برنامه سفر 
اروپایی برای علاقه مندان این فیلم ها در نظر گرفته شده تا 
ســکانس های هیجان انگیز این مجموعه فیلم ها را به عنوان 
تجربه هایی نادر، به واقعیت    تبدیل کنــد. جلوه های ویژه 
و بدل کاری های مربوط به فیلم های »جیمز باند« و حضور 
در فضای تجملاتی این فیلم ها در تورهای ۵ روزه از قیمت 
۱8۵۰۰ دلار شروع می شــود و 6۰ برنامه متفاوت برای این 
سفرها تنظیم شده اســت. کریس کوربولد، ناظر جلوه های 
ویژه فیلم ها باند که جایزه اســکار را بــرای فعالیت هایش 
دریافت کرده، زنده کردن فیلم های جیمز باند در این سفرها 
را فوق العاده خوانده و برخی از پشت صحنه ها درباره چگونگی 
فروپاشی یک خانه در »کازینو رویال« و تعقیب و گریزهای 
کوهستانی »اسپکتر« را در این سفرها برای مخاطبان ممکن 
می کند. برنامه ناهار دقیقاً در مکانی که دنیل کریگ با »کیو« 
ملاقات کرد و یا مکانی که در »اسپکتر« با مادلین )لئا سیدو( 

آشنا شد هم در این تورها در نظر گرفته شده است. 

سال هاست که برنامه های ســال تحویل تلویزیون به 
بخشــی از مراسم عید نوروز تبدیل شــده و مدیران و 
برنامه سازان تلویزیون می کوشند در این مقطع زمانی 
با اســتفاده از زبده ترین و بهترین مجریان تلویزیون به همراه گروهی از مهمانان، برنامه ای 
سرگرم کننده، مفرح و متناسب با لحظه سال تحویل تدارک ببینند. امسال مصطفی امامی و 
مژده لواسانی مجریان برنامه سال تحویل شبکه پنج به نام »پنج ستاره« بودند. با این دو مجری 

جوان درباره تجربه شان از اجرایی که داشتند گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید. 

 گفت و گو با »مصطفی امامی« و »مژده لواسانی« 
مجریان برنامه سال تحویل شبکه پنج

»پنجستاره«
برایآغازسالنو

طناز حذف شد؛ چون مجوز نداشت

معاون کاربران ساترا عنوان کرده که مجموعه »طناز« که از پلتفرم 
حذف شده، بعد از طی مراحل صدور مجوز طبق آیین نامه محتوایی 
ساترا، مجدداً از طریق سرویس)سکوی( روبیکا منتشر خواهد شد.

به گزارش همشهری، به  نظر می رسد که مجموعه »طناز« با اجرای 
کمال تبریزی، بعد از 6 قسمتی که در پلتفرم موردنظر پخش شده، 
توسط ساترا حذف شده است. این حذف در حالی صورت گرفته که 
معاون امور کاربران ساترا می گوید: این برنامه باید مجوز لازم را بگیرد! 
محمدصادق افراسیابی، معاون امور کاربران و تنظیم گری اجتماعی 
ساترا درباره مجموعه »طناز« با اجرای کمال تبریزی به مهر توضیح 
داده است: »روبیکا در 28 اسفندماه برای دریافت مجوز اقدام کرده 
بود که به دلیل مصادف شدن با تعطیلات نوروزی و ارسال قسمت های 
برنامه بعد از آخرین جلسه شــورای صدور مجوز در سال گذشته، 
امیدواریم در نخستین جلسه شــورای صدور مجوز در سال ۱4۰2 
در این هفته یا هفته آتی موضوع برنامه طناز در شورای صدور مجوز 
ساترا مطرح شود.« وی همچنین عنوان کرده: »این برنامه بعد از طی 
مراحل صدور مجوز، طبق آیین نامه محتوایی ساترا، مجدداً از طریق 
سرویس )سکوی( روبیکا منتشر خواهد شــد. متأسفانه اظهارنظر 
نادرست یکی از نمایندگان مجلس در روزهای پایانی سال گذشته و 
بازنشر سخنان ایشان در فضای مجازی، باعث شد تا برخی از سکوها 
تصور کنند که تغییری در مسئولیت نهاد تنظیم گر صوت و تصویر 
فراگیر در فضای مجازی انجام شده است درحالی که طبق قانون، تنها 
نهاد تنظیم گر صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی صدا و سیما و 
ساترا است و قانون بودجه ۱4۰2 هم مسئولیت این حوزه را طبق رویه 

مرسوم و قانونی به صداوسیما و ساترا سپرده است.« 

 خبر

سینمای جهان

یک تلاش حداکثری
شبکه های مختلف سیما تلاش کردند بهترین لحظات را برای نوروز ۱4۰2 داشته باشند

گروه فرهنگتلویزیون

چند  بار بود که اجرای برنامه 
سال تحویل را بر عهده داشتید و اجرای 
امســال چه حال و هوایی برای شــما 

داشت؟
امسال دومین ســالی بود که اجرای برنامه 
سال تحویل را بر عهده داشتم. قبلا یک بار در 
سال ۱3۹6 مجری برنامه سال تحویل شبکه 
یک بودم. کلا اجرای برنامه سال تحویل هم 
به خاطر شــرایط خاصی که دارد و تمرکز 
ویژه ای که مخاطب و مدیران روی آن دارند 
و هم به دلیل اینکــه واقعا یکی از مهم ترین 
برنامه های سال تلویزیون است، برای مجری 
حساسیت ویژه ای دارد. نمی خواهم بگویم 
اجرای برنامه سال تحویل سخت است، اما 
به دلیل حساسیت هایی که دارد، متفاوت تر 
اســت. امســال که بنا بر همه توقعاتی که 
وجود داشــت و اتفاقاتی که افتــاده بود، از 
همه سال ها ویژه تر بود. من شخصا به چند 
دلیل از برنامه امسال خیلی راضی بودم. اول، 
به خاطر حضور فرهــاد مختاری، کارگردان 
و تهیه کننده برنامه که دقیقا می دانست از 
برنامه چه می خواهد و تکلیفش با خودش 
روشن بود. ایشان شــخصیت آرام و متینی 
دارد که این آرامش و متانت در تمام لحظات 
برنامه هم ساری و جاری بود و به عوامل هم 
منتقل می شد. دوم، مدیریت آقای اشناب، 
مدیر شــبکه پنج، که از کل گروه حمایت 
می کرد و طیب خاطری   به من داده بود که 
همه تلاش شان را برای اینکه برنامه خوبی 

شود، انجام داده اند.
سوم اینکه من کلا با یک مجری دیگر اجرا 
نمی کنم. در بیش از ۱۵ســال سابقه اجرا، 
برنامه های روتیــن را   همیشــه تنها اجرا 
کرده ام و شاید فقط دو سه ویژه برنامه بوده 
که با مجری دیگــری تجربه اجرای دونفره 

داشته ام. 
من و مصطفــی امامی در کمــال احترام و 
مهربانی محض برنامــه را جلو بردیم. اصلا 

اینطــوری نبود کــه بخواهیــم از هم 
به اصطلاح دوربین دزدی کنیم یا 

از هم پیشــی بگیریم. آرامش 
غیرقابل وصفــی در فضای 

اجرا داشتیم که توانستیم 
این ماراتــن عجیب را تا 
انتها در کنار هم باشیم. 
چــرا می گویم ماراتن؟ 
چــون دو شــب اول 
به مدت ۵ســاعت و 

شب سوم که شب 
ســال تحویــل 
به مدت  بــود، 
عت  ۱ســا ۰
برنامه داشته 
و  باشــیم 

واقعا کار پر استرس و ســختی بود. فضای 
اجــرای ما محترمانــه ، دوســتانه و بدون 
درگیری بــود و از بازخوردهــا هم متوجه 
شده ام که بینندگان متوجه این فضای آرام 

و بدون تشنج شده اند.
مهمانان برنامه چطور بودند؟

امسال سال ویژه و ســختی بود و تلویزیون 
برای انتخاب مهمان شــرایط ویــژه ای را 
پشت سر گذاشته بود. فقط به همین اشاره 
بســنده کنم که مدیریت جدید تلویزیون 
قصدش این اســت که تلویزیون برخلاف 
سال های گذشــته ســلبریتی زده نباشد. 
نه اینکه ســلبریتی ها اصلا نباشــند، ولی 
ســلبریتی زدگی نباشــد. تمرکز ما هم در 
برنامــه روی چهره های مشــهور از بازیگر 
و خواننده گرفته تا چهره هــای اجتماعی 
و مهمانانــی از جنس خود مــردم بودند. 
در برنامــه از نخبه ها، قهرمانان ورزشــی و 
چهره های اجتماعی دعوت کردیم که رنگ 
و بوی خوبی به برنامــه دادند. درضمن در 
کنار مهمانان، بازیگر اســتندآپ کمدی و 
بازیگری داشــتیم که به سبک خوانندگان 
قدیمی تصانیف قدیمی را می خواند و حال 

و هوای خوبی به برنامه می داد.
شــاید برای مخاطب عام این 
سؤال پیش  آید مجری برنامه سال تحویل 
که برنامه تخصصی گفت وگومحور نیست، 
آیا نیاز به آمادگی خاصی قبل از برنامه 

دارد؟
برنامه سال تحویل، آزمون اجراست. شما در 
ویژه برنامه های سال تحویل یا شب یلدا باید 
درباره این موضوعات حرف بزنید، بدون اینکه 
حرف سطحی، تکراری و عوامانه بزنید. من با 
زهره کودایی در برنامه »بسته پیشنهادی« 
به طور تخصصی درباره فوتبال بانوان صحبت 
کردم، اما در شب سال تحویل با هم یک گپ 
و گفت غیرتخصصی داشــتیم. برنامه سال 
تحویل برنامه هارد تاک نیســت و یک گعده 
دوستانه اســت. اساســا برنامه سال تحویل 
جای گفت وگوی سنگین نیست، ولی باید 
مهمانانت را بشناسی و از قبل درباره 
آنها اطلاعات داشــته باشی و بعد 
همه چیز به شــرایط برنامه زنده 
بســتگی دارد. اینجاست که 
تفاوت مجری برنامه زنده با 
سایرین مشخص می شود. 
توانایی و مهارت مجری 
به طــور  آنچــه  در 
لحظه ای روی آنتن 
فتد،  تفــاق می ا ا
جزو خصوصیات 
ویژه برنامه های 
نــی  یو یز تلو

است. 

اجرای برنامه سال تحویل چه حال و هوایی 
برای خودتان داشت؟

هر اجرایــی مختصــات خــودش را دارد. ســال تحویل 
بــرای مجری هــای تلویزیون مثــل جام جهانــی برای 
فوتبالیست هاست و از هر جهت حساسیت های خودش را 
دارد. من تلاش کردم نسبت به  خودم و نسبت به اجرای سال 
گذشته خودم یک قدم رو به جلو حرکت کنم که امیدوارم 

موفق شده باشم.
اجرای دونفره با خانم مژده لواسانی چطور بود؟

تجربه متفاوت و مثبتی بود. فکر می کنم فضای گرمی هم 
به برنامه بخشید و آنطور که از بازخوردهای برنامه مشخص 
است ظاهرا توانسته ایم مکمل خوبی برای همدیگر باشیم. ما 
فقط به همدیگر کمک کردیم و هیچ لحظه ای نبود که از هم 
دلخور شویم یا به قول معروف حال همدیگر را بگیریم. اکثر 
مجری ها به خاطر حاشیه هایی که اجرای دونفره می تواند به 
همراه داشته باشد، معمولا از این موضوع فراری هستند. ولی 
اجرا با خانم لواســانی برای من تجربه خوبی بود. این را هم 
بگویم هر مجری ای کــه در تلویزیون اجرا می کند، در کنار 
اســتعدادش نیاز به مدیری دارد که حامی اش باشد. همه 
مجری هایی که ستاره شدند، این حامی را داشتند. من هم 
این شانس را داشتم که یک مدیر حامی داشته باشم. آقای 
اشناب، مدیر شبکه پنج، در روزهای بسیار سختی که من 
داشتم پشت من را خالی نکردند و حامی بودند. جا دارد که 

از ایشان تشکر کنم.
پیش از روی آنتن رفتن برنامه های ســال 
تحویل امسال، حاشیه ها، حرف و حدیث های زیادی در 
مورد ترکیب مجریان تلویزیون به  وجود آمد. این حواشی 

چه تأثیری روی کار شما داشت؟ 
من 2 روز مانده به برنامه صفحه توییترم را بستم و تازه روز 
دوشــنبه باز کردم. چون آدم یک حرف هایی می شنود که 
انرژی منفی می گیرد. من از ســال ۱38۹ در تلویزیون در 
موقعیت های مختلف مشغول به کار هستم. امسال سومین 
سال تحویل پیاپی ای بود که به لطف خدا اجرا کردم. از طرف 
دیگر من کارم را در تلویزیون به  عنوان برنامه ســاز شروع 
کردم و در کارنامه ام کارگردانی برنامه های مختلفی ازجمله 
ویژه برنامه های شب یلدا و سال تحویل در سال های مختلف 
هم وجود دارد. این یعنی من با فضای این جنس برنامه ها 
بیگانه نیستم. همه اینها را گفتم که متوجه شوید من برای 
امروزم زحمت کشیدم و اینطور نبوده که یهویی بیایم. من 

که جزو جوان ها محسوب می شوم کی باید رشد کنم؟ 
کی باید آزمون و خطا کنم؟ من بدون هیچ ارتباطی 
به تلویزیون آمده ام. وقتــی می خواهیم آدم ها را 
تخریب کنیم به این هم فکر کنیم که شاید طرف 

یک زحمتی برای کارش کشیده باشد.
حضــور ایرج ملکــی در برنامه 

»پنج ستاره« این انتقاد را به دنبال داشت 
که دست تلویزیون برای دعوت 

از مهمانان آنقدر خالی شده 
که از ایرج ملکی دعوت 

کرده است.
اخیرا عده ای می خواهند 
به تلویزیون حمله کنند و 
از هر بهانه ای برای حمله 
استفاده می کنند. اگر به 
حضور اینفلوئنســرها و 

چهره های فضای مجازی در تلویزیون نقد داریم، باید همیشه 
نقد داشته باشیم. یادم است یک سال احسان علیخانی که 
یکی از موفق ترین مجریان تلویزیون است، امیرعباس رجبیان 
معروف به »کچلیک« را که به خاطر ویدئویی در فضای مجازی 
مشهور شــده بود، به برنامه »ماه عسل« آورد. یک بار هم در 
برنامه »جوکر« نمایش خانگی که تهیه کننده اش احســان 
علیخانی است، ایرج ملکی به عنوان مهمان حضور داشت که 
البته نوع برخورد برخی بازیگران این برنامه با او با حواشی ای 
همراه شد. ما هم در شب اول برنامه مان از ایرج ملکی دعوت 
کردیم و در کمال احترام از ایشان خواستیم که لبخند روی 
لب مردم بیاورد. کل این بخش هم ۱۵ دقیقه بود. همان شب 
در کنار ایرج ملکی، حسام نواب صفوی و فرزاد فرخ، مهمان ما 
بودند. این طوری نبود که برای مهمان دست ما خالی باشد. ما 
از اقشار مختلف هنری، اجتماعی و ورزشی مهمانانی داشتیم 
و سعی کردیم گفت وگوهای مختلفی با آنها داشته باشیم و 

لحظه های خوبی خلق کنیم.
گاهی درباره دعوت از مهمانان در برنامه های سال 
تحویل می شــنویم که از رقم هــای کلان صحبت 

می شود. تجربه شما در این باره چطور بود؟
ما پول بی حساب و کتاب برای دعوت از کسی خرج نکردیم. 
حضور هر مهمانــی در برنامه ما یک منطقی داشــت و در 
کنار هر مهمان چهره، یک نماینده از مردم هم داشتیم. در 
مجموع برنامه ما، برنامه ای بی ادعا بود و سعی کردیم کارمان 
را به درستی انجام دهیم. مهمان های اجتماعی ما بیشتر از 

سلبریتی ها بودند.
 به نظر شما فرم و شکل برنامه های تحویل 

سال نیاز به تغییر ندارد؟
 برنامه های تحویل سال، شــکل و رنگ و بوی خاص خود را 
دارند. عید نوروز به صله رحم و دید و بازدید اختصاص دارد و 
برنامه های سال تحویل هم سعی دارند با دعوت از مهمانان 
مختلف همین حال و هوا را تداعی و حال مردم را خوب کنند. 
از طرفی، در ایران هم برنامه های سال تحویل سال هاست که 
به همین شیوه اجرا می شود و در میان مردم جاافتاده است. 
ما سعی کردیم لابه لای گفت وگوها، با برگزاری مسابقاتی 
با حضور مهمانان و تماشــاگران، برنامــه را از گفت وگوی 
صرف خارج کنیم. شاید از این بابت، برنامه کمی متفاوت تر 
از بقیه برنامه ها بود. یک بازیگر داشــتیم که متناســب با 
موضوع گفت وگوهای برنامه، استندآپ کمدی اجرا می کرد. 
خواننده ای با حال و هوای قدیمی داشتیم که ترانه هایی 
درباره بهار می خواند و... مــواردی که از آنها یاد 
کردم همگی حاصل هنر و خلاقیت تهیه کننده 
کاردرست برنامه آقای فرهاد مختاری بوده که 
با درایت و توانمندی توانست فضای خوب و 
متفاوتی را برای برنامه ویژه تحویل ســال نو 
تدارک ببیند؛ کار کردن با تهیه کننده هایی که 
نگاه حرفه ای و هنرمندانه به برنامه سازی  
دارند برای هر مجری ای می تواند 
یک نعمت و آرزو به حساب 
می آید و خدا را شــاکرم 
که این فرصت امســال 
برایم مهیا شد. مجموعا 
می توانم بگویم برنامه ما 
بی ادعا بود که سعی کردیم 

سالم و جذاب باشد. 

مصطفی امامی:  

سال تحویل برای مجری ها مثل جام جهانی است
مژده لواسانی:  

برنامه سال تحویل، آزمون اجراست
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پسر 20ساله که دلباخته دختری نوجوان شده 
بود، وقتی از زبان مادر دختر شــنید که شــرط 
موافقت با ازدواج آنها، قتل پدر دختر است، وارد 
ماجرایی خوفناک شــد؛ ماجرایی که با قتل پدر 
دختر همراه شد و در ادامه تا یک قدمی 3جنایت 

دیگر هم پیش رفت.
به گزارش همشــهری، اسفند سال گذشته زن و 
مردی به اداره پلیس تهران رفتند و خبر از ناپدید 
شدن برادرشــان دادند. یکی از آنها توضیح داد: 
برادر 40ســاله ام از 2  ماه قبل به همراه همسر و 
دختر 15ساله اش به خانه پدری مان رفتند و قرار 
بود تا پایان تعطیلات عید در آنجا بمانند. او آخرین 
بار 21اسفند برای برداشتن یک سری وسایل به 
خانه اش در پردیس رفت و از آن پس دیگر خبری 
از او نشــد تا اینکه پیامکی از تلفن همراه برادرم 
به دست مان رسید که در آن نوشته بود برای کار به 
ترکیه می رود. او در پیامکی دیگر از ما درخواست 
کرده بود که سند خودروی یدک کش او را به نام 
همسرش بزنیم که با دریافت این پیامک به ماجرا 
مشکوک شدیم. این در حالی بود که برادرم جواب 
تماس هایمان را نمی داد و فقط به صورت پیامکی 
با ما در ارتباط بود و به همین دلیل حدس زدیم 

بلایی سرش آمده است.

همسر؛ مظنون شماره یک
با ثبت اظهــارات خواهر و برادر مرد گمشــده، 
پرونده ای در این زمینه تشکیل شد و گروهی از 
کارآگاهان اداره یازدهــم پلیس آگاهی تهران به 
دستور قاضی محمدامین تقویان، بازپرس شعبه 
هشتم دادسرای جنایی برای یافتن این مرد وارد 
عمل شدند. آنها در نخســتین گام به استعلام از 
خطوط پروازی پرداختند و مشخص شد که مرد 
گمشده از کشور خارج نشــده است. مأموران در 
بررسی های بیشتر به اطلاعات تازه ای دست یافتند 
که انگشت اتهام را به سمت همسر مرد گمشده به 
نام سارا نشانه می رفت. تحقیقات به دست آمده 
حکایت از این داشت که مرد گمشده از مدت ها 
قبل با همسرش سارا دچار اختلاف بوده. از سوی 

دیگر مأموران دریافتند که سارا به تازگی با جوان 
20ساله ای به نام ســهیل به صورت مخفیانه در 

تماس بوده است.
هرچه تحقیقات پیش می رفت ردپای ســهیل 
و ســارا در این پرونده پررنگ تر می شــد چرا که 
مأموران متوجه شدند آخرین بار یعنی روزی که 
مرد 40ساله ناپدید شد، سهیل)جوان غریبه( در 
اطراف محل زندگی آنها حضور داشــته و توسط 

همسایه ها دیده شده است.

نقشه 3قتل در روز سیزده به در 
با جمع آوري اطلاعات به دســت آمده، نخســت 
دستور بازداشت ســهیل، جوان 20ساله صادر 
شد اما وقتی مأموران برای دستگیری او به محل 
زندگی اش در بومهن رفتند متوجه شــدند که او 
خانه اش را ترک و به یکی از استان های غربی کشور 
سفر کرده است. با این حال وی زیرنظر بود تا اینکه 
چند روز بعد مشخص شد که در حال بازگشت به 
تهران است. ماموران همچنان سهیل را زیرنظر 
داشتند تا اینکه معلوم شد وی پس از بازگشت به 
تهران، به خانه مرد گمشده در پردیس رفته است. 
روز یکشنبه سیزدهم فروردین ماه، مأموران برای 
دستگیری سهیل و سارا وارد عمل شدند و هر دو 
نفر آنها را دستگیر کردند. در بازرسی بدنی جوان 
20ساله، یک قبضه سلاح کلت کمری کشف شد 
و هردو مظنون به اداره آگاهی تهران انتقال یافتند.

آنها اگرچه سعی داشتند خودشان را بی گناه نشان 
بدهند اما وقتی شواهد و مدارک را علیه خودشان 
دیدند به قتل مرد ناپدیدشده اعتراف کردند. آنها 
گفتند که پس از قتل، جســد مقتول را در جاده 
دماوند دفن کرده اند و با تهیه اسلحه قصد داشتند 
که 2 برادر و خواهر مقتول را نیز به قتل برسانند. به 
همین دلیل در آخرین روز تعطیلات با هم در خانه 
مقتول قرار گذاشته بودند تا سناریوی 3جنایت 
مسلحانه را طراحی کنند اما پلیس دستگیرشان 

کرد و نقشه آنها نافرجام باقی ماند.
به گفته ســرهنگ علی ولیپور گودرزی، رئیس 
پلیس آگاهی تهران، کارآگاهــان اداره یازدهم 
پلیس آگاهی پس از کشــف حقایق راهی محل 
دفن جسد مقتول شدند و تلاش برای یافتن جسد 

وی ادامه دارد.

الهه فراهانیجنایی
روزنامه نگار

کینه قدیمی 
زن جوان متولد ســال 66 اســت. گفت و گو

شوهرش از بســتگان نزدیکش بود 
و می گوید از دوران کودکی به او گفته بودند که باید به 
عقد مقتول دربیاید. او حالا مدعی اســت که هرگز از 
زندگی مشترکش راضی نبوده و به همین دلیل نقشه قتل 

شوهرش را کشیده است.

چه شد که سهیل شرط عجیب تو را برای 
قتل شوهرت پذیرفت؟

او عاشق دخترم شده بود. از وقتی با ما رفت وآمد داشت، 
هر چه می گفتیم گوش می کرد و من هم دیدم بهترین 

فرصت است تا از او بخواهم خودش را به ما اثبات کند.
با ارتکاب قتل؟

من نمی خواهم صحبت کنم، خواهــش می کنم از این 
حرف ها نزنید!

از ماجرای آشنایی دخترت با سهیل بگو؟
آنها چند ماه قبل در پارک با هم آشــنا شدند. دخترم 
الان 15ساله است. ســهیل هم 20ساله. سهیل یک دل 
نه صد دل عاشــق دخترم شــده بود و می خواست به 
خواستگاری اش بیاید. من هم برایش تعریف کرده بودم 
که شرایط زندگی خوبی نداریم. دخترم هم به او گفته 
بود که پدرش او را اذیت می کند و همه اینها دلیلی شد تا 

سهیل حاضر به اجرای نقشه قتل شوهرم شود.
از چند وقت قبل نقشــه قتل را  کشیده 

بودی؟
30سال قبل!  )متهم لبخندی می زند و می گوید( وقتی 

بچه بودم می گفتند که باید با مقتول ازدواج کنی و از آن 
روز نسبت به آن مرد کینه به دل گرفتم. اصلا  علاقه ای 
به او نداشــتم و از حدود یک ماه قبل بود که تصمیم به 

قتل او گرفتم.
 از جزئیات روز حادثه بگو؟

از قبل با ســهیل هماهنگ کرده بودیــم. ما در خانه 
پدرشوهرم بودیم و ســهیل در طبقه دوم ساختمان 
خودمان منتظر شوهرم بود. من شوهرم را به بهانه اینکه 
وسایل برای من و دخترم بیاورد، راهی خانه کرده بودم. 
زمانی که او وارد شد سهیل با اسپری به سمت شوهرم 

حمله کرده و بعد با روسری خفه اش کرد.
بعد چه شد؟

فردای آن روز به پردیس رفتم و با همدستی سهیل جسد 
را داخل ماشین همسرم گذاشته و در بیابان های دماوند، 
چاله ای 2 متری حفر و جســد را دفن کردیم. من راهی 

تهران شدم و سهیل خودرو را در همان حوالی رها کرد.
ظاهــرا قصد کشــتن برادرشــوهرها و 

خواهرشوهرت را هم داشتید؟
روز سیزده به در به خانه من رفته بودیم تا نقشه قتل آنها 
را طراحی کنیم اما مأموران ریختند و دستگیرمان کردند.

چرا قصد کشتن آنها را داشتید؟
چون خانواده همســرم خیلی پیگیر وضعیت شوهرم 
بودند و ترسیدم با پیگیری آنها ماجرا لو برود. به همین 
دلیل موضوع را به سهیل گفتم و او راهی غرب کشور شد 
و اسلحه ای تهیه کرد تا آنها را به قتل برسانیم. روزی که 
دستگیر شدیم هم داشتیم نقشه می کشیدیم که آنها 
را به بهانه ای سر قرار بکشانیم و سهیل با شلیک گلوله 

جانشان را بگیرد اما نقشه مان ناکام ماند.

کاهش قربانیان تصادفات نوروزی در 1402

تازه ترین آمارهای منتشرشده از شــمار جان باختگان تصادفات 
جاده ای نوروزی از مرگ 821نفر حکایت دارد. مقایســه این آمار 
با تعداد قربانیان سال گذشته از کاهش 22درصدی جان باختگان 

حکایت دارد.
به گزارش همشــهری، با وجــود اینکه همچنان موج بازگشــت 
مسافران نوروزی به شهرهای شان ادامه دارد اما بررسی آمارهای 
به دست آمده حاکی از کاهش 22درصدی تعداد تلفات است. در 
شرایطی که طرح نوروزی پلیس تا پایان روز 15فروردین همچنان 
ادامه دارد، روز گذشته سردار کمال هادیانفر، رئیس پلیس راهور 
فراجا آخرین آمار ســفرهای نوروزی 1402را بیان کرد و گفت: 
بیش از 4 روز است که ترافیک برگشت به شهرها شروع شده است 
و اغلب تصادفات در جاده های فرعی و روستایی رخ داده است. او 
ادامه داد:  امسال نسبت به سفرهای نوروزی سال 1400، 40درصد 
افزایش داشته ایم اما براساس گزارش ها، امسال تلفات جاده ای در 
تصادفات نوروزی نسبت به سال گذشته 22 درصد کاهش داشته 
و شــمار قربانیان 821نفر و تعداد مصدومان بالــغ بر 16هزار نفر 

گزارش شده است.
وی با بیان اینکه اوج تصادفات در 28 اسفندماه سال گذشته بود، 
گفت: همچنان بازگشت هموطنان به شهرهای شان ادامه دارد و 

عمده انباشتگی در گیلان و مازندران است.

نقشه ناکام اخاذی 3هزاردلاری 
مردی که با فریب زنی، او را قربانی نقشه شوم خود کرده و با تهیه 

فیلم سیاه، قصد اخاذی 3هزاردلاری داشت، دستگیر شد.
به گزارش همشــهری، زن جوانی در تعطیلات نوروز به دادسرای 
جنایی تهران رفت و گفت به دام یک مرد متجاوز گرفتار شده است.

وی توضیح داد: من دفتر طراحی و دکوراســیون دارم و در زمینه 
تجهیزات ویلا فعالیــت می کنم. چند روز قبل مــردی به عنوان 
مشتری با من تماس گرفت و گفت قصد تجهیز کردن ویلایش در 
شمال کشور را دارد. قرار شد کار او را انجام بدهم و روز حادثه با وی 
قرار گذاشتم تا درباره مسائل کاری با یکدیگر صحبت کنیم اما خبر 

نداشتم که او نقشه شومی در سر دارد.
وی ادامه داد: روز حادثه مرد جوان سوار ماشین من شد و قرار شد به 
یک کافه برویم تا قرارداد کاری را تنظیم کنیم اما هنوز مسافتی طی 
نکرده بودیم که مرد جوان چاقویی روی پهلویم قرار داد و مرا تهدید 
به قتل کرد. وی از من خواســت تا به منطقه ای در جنوب تهران 
برویم و با تهدید مرا به خانه ای قدیمی انتقال داد. در آنجا با تهدید 
به من تجاوز کرد و ازمن عکس و فیلم ســیاه گرفت. او تهدید کرد 
که اگر شکایت کنم فیلم وعکس هایم را در فضای مجازی منتشر 
کرده و آبرویم را می برد. حتی عکس زنی در گوشــی اش را نشانم 
داد و گفت او با این ترفند، طعمه هایش را ربوده و تسلیم نیت های 
شیطانی اش می کند. حتی می گفت یکی از طعمه هایش تصمیم به 
شکایت داشته که وی عکس ها را منتشر کرده و زن جوان را مجبور 
کرده شــکایتش را پس بگیرد. وی ادامه داد: آن روز وحشتناک 
گذشت و مرد متجاوز پس از چند ساعت با اجرای نقشه شیطانی و 
سرقت طلاهایم، رهایم کرد اما من از ترس انتشار عکس و فیلم ها 
جرأت نکردم شکایتی علیه وی مطرح کنم تا اینکه شب عید مرد 
متجاوز به من زنگ زد و درخواست کرد که به عنوان پیش پرداخت 
3هزاردلار تهیه کنم و به او برسانم. وی می گفت اگر دلارها را به او 
نرسانم فیلم ها را منتشر می کند و آبرویم را می برد. من که به شدت 
اعصابم به هم ریخته بود موضوع را با دوستانم درمیان گذاشتم و آنها 
از من خواستند علیه مرد متجاوز شکایت کنم تا به زودی دستگیر 
شود و به مجازات برسد.به این ترتیب بود که ترس را کنار گذاشتم 
و تصمیم به شکایت گرفتم. با ثبت این شکایت، تحقیقات به دستور 
قاضی امیر حسین مردانی، بازپرس شعبه دهم دادسرای جنایی 

تهران برای دستگیری متهم فراری آغاز شده است.

 6کیلومتر لوله کشی برای 
قاچاق سوخت

قاچاقچیان سوخت به طور مخفیانه خط لوله ای به طول 6کیلومتر را 
از ساحل به دریا کشیده و از این طریق مقادیر زیادی سوخت قاچاق 

می کردند اما با هوشیاری مرزبانان این خط قاچاق لو رفت.
به گزارش همشــهری، مأموران مرزبانی میناب واقع در اســتان 
هرمزگان، مدتی قبل از وجود یک خط مخفیانه قاچاق سوخت در 
سواحل منطقه باخبر شدند. شواهد نشان می داد که قاچاقچیان 
سوخت از طریق این خط مخفیانه که به دل دریا کشیده شده است، 
مقادیر زیادی سوخت به شناورهای متخلف قاچاق می کنند. در این 
شرایط جست وجوها برای یافتن این خط آغاز شد. مأموران پس از 
مدتی جست وجو در مناطق ساحلی میناب سرانجام موفق شدند 
چندین خط لوله را که به طرز ماهرانه ای زیر ماسه ها پنهان شده بود  
کشف کنند. سردار بهادر اسماعیلی، فرمانده مرزبانی هرمزگان در 
این باره گفت: اکیپ های گشت دریایی و خودرویی پس از ساعت ها 
جست و جو در محل، موفق شدند انشعابات این لوله ها را که در زیر 
ماسه های ساحل جاسازی شده بود و حدود 6کیلومتر طول داشت 

و به دریا کشیده شده بود، شناسایی کنند.

کوتاه از حادثه

تعیین حریم شهر مجومرد استان یزد نیاز به بازنگری دارد
 در پی انتزاع شــهر مجومرد از اشکذر یزد، حریم و محدوده 
قانونی شــهر مجومرد بدون رعایت ضوابط عرفی و ثبتی و 
قانونی، تعیین شــد. با توجه به اینکه انجام این اقدام، شامل 
اراضی کشــاورزی و اراضی تحت مالکیت ثبتی اهالی شهر 
مجومرد شده است و از جهتی حدود تعیین حق دسترسی 
این شــهر به جاده های اصلی و ریلی را محدود  کرده و عملا 
پیشرفت شــهر مجومرد را به صفر می رســاند، از مسئولان 
درخواست داریم تا هر چه سریع تر این مشکل را مرتفع کنند 

تا حقوق شهروندان آن ضایع نشود.
ساکنان شهر مجومرد

رسیدگی به پرونده های قضایی در دادسرای شهید مفتح 
شهر زیبا، کند است

چند روز پیش برای پیگیری پرونده ام به دادســرای شهید 
مفتح واقع در شــهرزیبا مراجعه کردم. تراکم پرونده ها در 
این دادسرا بسیار زیاد است  و نحوه زمانبندی رسیدگی به 
پرونده ها هم مشخص نیســت. از طرفی ماموری هم وجود 
ندارد که جلوی نزاع ودرگیری شاکیان و متهمان را بگیرد که 

همین مسئله فضا را ناامن می کند. 
کدیور از تهران

بیمه کارگران ساختمانی چه شد؟
آبان ماه سال 1401مسئولان اعلام کردند که کارگران ساختمانی 
بیمه می شوند. اکنون 6 ماه از آن تاریخ گذشته و هنوز هیچ اقدامی 
در این زمینه صورت نگرفته اســت حتی فرم ثبت نام اولیه را هم 
در اختیار کارگران قرار نمی دهند.ازطرفی نرخ بیمه خویش فرما 
به قدری زیاد است که در توان مالی کارگران نیست و افراد تحت 
تکفل شان را هم پوشش نمی دهد. ما کارگران ساختمانی معضلات 
زیادی داریم که بیمه از مهم ترین شان است درخواست مان این است 

که هرچه سریع تر این طرح اجرایی شود.
احد زاده از تهران

ساخت خانه های بیشتر راه حل مشکل مسکن نیست
دولت اعلام کرده است که درنظر دارد با ساخت یک میلیون واحد 
مسکونی در سال و فروش آن به متقاضیان، مشکل مسکن را حل 
کند درحالی که اجرای این طرح به هیچ وجه درست و کارآمد نیست 
و فقط به دلالی مسکن دامن می زند. یکی از بهترین اقدامات برای 
حل این مشکل، ساخت مســکن و اجاره دادن آن به متقاضیان، 
با نظارت مستقیم دولت اســت. این روشی است که در بسیاری از 
کشورها اجرا شده و نتیجه داده است. با اجرای این طرح هم قیمت ها 
کنترل می شود هم نیاز کاذب به خرید مسکن از بین می رود و هم 

دست واسطه و دلال از این بازار کوتاه خواهد شد.
داوودپور از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

متهمان پس از نخستین جنایت، هنگام طراحی نقشه 3قتل دیگر دستگیر شدند

جنایت؛ شرط هولناک یک ازدواج 

اعضای باند تبهکاری به بهانه تهیه 

انتظامی
ویزا 6نفــر را ربوده و با ارســال 
فیلم های ضرب و شتم آنها برای 

خانواده های شان دست به اخاذی می زدند.
به گزارش همشــهری، چند روز قبل به مأموران 
پلیس آگاهی قم خبر رســید که اعضای یک باند 
آدم ربایی تعدادی از اتباع کشور افغانستان را ربوده 
و از آنها باجگیری کرده اند. آنطور که شواهد اولیه 
نشان می داد گروگان ها قصد تهیه ویزای کشورهای 
خارجی را داشتند که از طریق شبکه های اجتماعی 
در دام گروگانگیران افتاده بودند. هنوز هیچ کس از 
سرنوشت گروگان ها و محل نگهداری شان اطلاعی 
نداشت و معلوم نبود در چه شرایطی به سرمی برند. با 

وجود این تحقیقات برای نجات آنها آغاز شد.
در جریان تحقیقات مقدماتی معلوم شد سرکرده 
این باند زنی جوان است که در شبکه های اجتماعی 
افرادی را که به دنبال دریافت ویزای کشــورهای 
خارجی هســتند فریب داده و با آنها قرار ملاقات 
می گذارد. آنها وقتی در محل قرار حاضر می شدند 
همدستان زن شیاد محاصره شان کرده و با بستن 
دست و پا و چشمان شــان آنها را می ربودند. آنها با 
اجرای این نقشه توانسته بودند 6نفر را فریب داده و 
بربایند و بررسی ها نشان می داد با وجود باج گیری 
و سرقت اموال شان همچنان آنها را در اسارت نگه 

داشته اند.
هرچه تحقیقات ادامه پیدا می کرد، کارآگاهان به 
اطلاعات بیشتری در این باره دست پیدا می کردند 
تا اینکه سرانجام موفق شدند مخفیگاه آدم ربایان را 
شناسایی کرده و در عملیاتی ضربتی ضمن آزادی 

6مرد ربوده شده، 8عضو این باند را دستگیر کنند.

یک زن؛ سردسته باند گروگانگیری 

حسن غریب، دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 
قم در این باره گفت:  اعضای این باند اغلب در شبکه 
اجتماعی فیسبوک با اتباعی که قصد تهیه ویزا برای 
کشورهای خارجی را داشتند آشنا شده و با برقراری 
ارتباط با آنان، وعده اخذ ویزا برای کشورهای دیگر 
به آنها می دادنــد. دستگیرشــدگان پس از جلب 
اعتماد، برای انجام امور اداری و اســکان چند روزه 
متقاضیان ویزا، با آنان قرار ملاقات گذاشته و در این 

ملاقات آنها را می ربودند.
وی در ادامه گفت:  سرکرده این باند یک خانم بود 
که به دستور او متهمان با بستن دستان و چشمان 
گروگان ها آنها را ضرب و جرح و آزار و اذیت کرده و 
از این صحنه ها فیلمبرداری کرده و با ارسال تصاویر 

برای خانواده های شان از آنها اخاذی می کردند.
دادستان قم ادامه داد: مشارکت در آدم ربایی، سرقت 
مقرون به آزار، حبــس غیرقانونی و تحصیل مال از 
طریق نامشــروع از جرایم اعضای این باند است و 

تحقیقات در این باره ادامه دارد.

درگیری مرگبار اهالی ۲روستا
 درگیری شماری از اهالی 2روستا در سبزوار، حادثه تلخی را رقم زد و به جان 

داخلی
باختن یکی از طرفین منجر شد.

به گزارش همشهری، این درگیری یکشنبه شــب اتفاق افتاد؛ ماجرا از این 
قرار بود که تعدادی از جوانان روستاهای خیرآباد و باغجر که از مدتی قبل با یکدیگر اختلاف 
داشتند با یکدیگر درگیر شدند. شدت این درگیری به حدی بود که صدای تیراندازی از دور 
شنیده می شد و در این شرایط بود که مأموران پلیس برای برقراری نظم و آرامش، خود را به 

محل درگیری رساندند.
سرهنگ مهدی هادیان، جانشین فرمانده انتظامی شهرستان ســبزوار در این باره گفت:  
تعدادی از افــراد درگیر در برابر مأمــوران مقاومت کردند و حتی شیشــه چند خودروی 
انتظامی را نیز تخریب کردند. در این شرایط، مأموران با تیراندازی هوایی به جولان طرفین 
درگیری پایان دادند و با توجه به اینکه چند تن در این نزاع دچار مصدومیت و برخی از آنها 
به وسیله سلاح سرد و سنگ پرانی در درگیری، زخمی شــده بودند توسط پلیس و اهالی 
محل به بیمارســتان انتقال یافتند که برابر اعلام مرکز درمانی، یکی از آنان جان خود را از 

دست داده است.
به گفته وی، در این ارتباط چند متهم دستگیر شده اند و تحقیقات در این خصوص ادامه دارد.
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هفته نامه اسپکتیتور ]انگلیس[
نتیجه ماجراجویی مکرون 

میلیشیایبنگویر
طرح تشکیل گارد ملی در حالی در کابینه نتانیاهو تصویب شده که منتقدان، این نیروها را شبه نظامیان شخصی در خدمت 

ایتمار بن گویر، چهره تندرو رژیم صهیونیستی می دانند

فنلاند سی و یکمین عضو 
ناتو شد 

فنلاند از سه شــنبه )امروز( به طور رســمی یکی از 
اعضای پیمان ناتو به شمار می رود. فنلاند در شرایطی 
به عضویت پیمان ناتو درآمد که روســیه به عنوان 
جدی ترین منتقد گســترش ناتو در مرزهای خود 
نسبت به چنین اقدامی هشدار داده است. به گزارش 
الجزیره، ترکیه آخرین عضو از ائتلاف 30عضوی ناتو 
بود که  ماه گذشته با درخواست فنلاند برای پیوستن 
به ناتو موافقت کرد. پیش از این در ســال 2020، 
مقدونیه شمالی به ائتلاف ناتو پیوسته بود.الکساندر 
گروشکو، معاون وزیر خارجه روسیه، در واکنش به 
این خبر گفته که مسکو قابلیت های نظامی خود را در 
مرزهای غربی و شمال غربی اش تقویت خواهد کرد 
و در صورت استقرار نیروهای ناتو در فنلاند، گام های 

بیشتری را برای تضمین امنیت خود برمی دارد.

نقل قول

 خبر

کیوسک

واشنگتنبهدنبالادامهجنگیمن
است

محمــد البخیتی، عضــو دفتر سیاســی 
انصارالله یمن: اعلام تمایل جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا برای توقف جنگ 
یمــن صرفــا تبلیغات رســانه ای اســت. 
اگــر رئیس جمهــور آمریکا صــادق بود، 
پیش نویس قطعنامه ای را برای توقف 
تجــاوز و محاصــره بــه شــورای امنیــت 
ارائــه می کــرد. منفعــت واشــنگتن در 
ادامــه جنگ یمــن اســت. )خبرگــزاری 

اسپوتنیک(

بهحضورنظامیآمریکانیازینداریم
محمــد شــیاع الســودانی، نخســت وزیر 
عــراق: نیــاز امــروز عــراق حضــور نظامی 
آمریکا و نیروهای خارجی نیســت؛ بلکه 
بغداد به روابط امنیتی و آموزش نظامی 
نیاز دارد. حملــه به هر کشــوری از خاک 
عــراق غیرقابــل  قبــول اســت و مــا اجــازه 
استفاده از خاک کشورمان را برای تجاوز 
بــه کشــورهای همســایه نمی دهیــم. 

)الجزیره(

جهان نما

یک روز پــس از آنکه نیم میلیون نفــر از جمعیت 
9میلیون نفری رژیم صهیونیســتی برای اعتراض 
علیه طــرح تغییرات قضایــی بنیامیــن نتانیاهو، 
نخست وزیر این رژیم به خیابان  ها ریختند و اعتراض 
خود علیه این طرح را اعلام کردند، کابینه نتانیاهو 
یک طرح جنجالی دیگری را به تصویب رســاند، تا 
امتیاز بیشتری به راست گرایان افراطی متحد خود 

داده باشد.
طرح جدیــد تحت عنــوان ایجــاد »گارد ملی« با 
پیشنهاد نتانیاهو در جلســه عصر یکشنبه کابینه 
به تصویب رسید، اما در واقع اصل این طرح از سوی 
ایتمار بن گویر، وزیر تندرو امنیت ملی ارائه شده بود. 
روزنامه رأی الیوم گزارش داده که اعلام تشکیل گارد 
ملی در راستای توافق بن گویر با بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر رژیم صهیونیســتی در ازای به تأخیر 
انداختن طرح تغییرات قوانین قضایی صورت گرفته 
است. طرح تغییرات قوانین قضایی و حذف نظارت 
دیوان عالی بر مصوبات پارلمان رژیم صهیونیستی 
موسوم به کنست خواسته گروه های تندرو و احزاب 
»حریدی« متحد نتانیاهو است، اما پیشبرد این طرح 
و تصویب آن در کنست طی 3 ماه گذشته با موجی 
از اعتراضات و تظاهرات خیابانی روبه رو شده و حتی 
هفته گذشــته مخالفت های عمومی بر سر اجرای 
این طرح به اعتصاب گسترده در تل آویو منجر شد، 
تا آنجا که نتانیاهو از تعلیق پیشبرد طرح تغییرات 
قضایی خبر داد. اما از آنجا که تعلیق تغییرات قضایی 
با نارضایتی گروه های راســت افراطی روبه روست، 
اکنون نتانیاهو امتیاز تاسیس گارد ملی را به تندروها 

داده  تا ادامه کار کابینه ائتلافی در خطر قرار نگیرد.
ایجاد گروه شــبه نظامیانی با عنوان گارد ملی فکر 
تازه ای نیست. نفتالی بنت، نخست وزیر سابق و عومر 
بارلیو، وزیر امنیت داخلی سابق رژیم صهیونیستی 
نیز در ژوئن 2022 از تشکیل این شبه نظامیان خبر 
داده بودند، اما اختلافات داخلی و پایان زودهنگام 
کابینه نفتالی بنت باعث شد این طرح ناتمام بماند. 
براساس گزارش رأی الیوم، هزینه تشکیل این گروه 
شــبه نظامی نزدیک به 3۱میلیــون دلار و بودجه 
ســالانه آن ۱۷میلیون دلار خواهد بود. همچنین 
الجزیره گزارش داده که بودجه گارد ملی با کســر 
یک تا ۱.5درصد از بودجه تمام وزارتخانه ها تأمین 

خواهد شد.

شبه نظامیان خصوصی
صرف نظر از شکلی که درنهایت گارد ملی رژیم 

صهیونیســتی به خود خواهد گرفــت، موافقت 
کابینه نتانیاهو برای تشــکیل آن نشان دهنده 
نفوذی اســت که چهره های تندرویــی مانند 
بن گویر در راست گراترین کابینه تاریخ این رژیم 
دارند. نیویورک تایمز در گزارشــی هدف اصلی 
تشــکیل گارد ملی را مقابله با فلســطینی های 
ساکن در مناطق اشــغالی می داند و می نویسد: 
»فلسطینی های ساکن در شــهرهای اسرائیل 
تقریباً یــک پنجــم جمعیــت 9میلیونی آن 
را تشــکیل می دهند و هــدف بن گویر کنترل 
آنها ســت. اگر بن گویر فرماندهــی این نیروها 
را به دســت گیرد، شــاید گاردملی بــه نیروی 
شبه نظامی شخصی او تبدیل شود؛ هرچند گارد 
ملی قرار است علاوه بر فلسطینی ها با اعتراضات 
و معترضان یهودی در رژیم صهیونیســتی نیز 

مقابله کند.« 
به نظر می رســد عمده نگرانی ها درباره تشــکیل 

گارد ملی به دلیل ویژگی شخصیتی بن گویر، وزیر 
امنیت ملی رژیم صهیونیســتی است که حال قرار 
اســت فرماندهی این نیروها را نیز برعهده بگیرد. 
بن گویر در نوجوانی به دلیل عقاید افراطی خود از 
خدمت سربازی منع شد و بعداً چندین اتهام جنایی 
به او زده شد. او به اتهام نژادپرستی و حمایت از یک 
سازمان تروریستی ســابقه محکومیت قضایی هم 
دارد؛ سازمانی که رهبران آن به دنبال سلب تابعیت 
از فلسطینی های ساکن در رژیم صهیونیستی بود 
و بر جداســازی فضاهای عمومی اســرائیل میان 
فلســطینی ها و صهیونیســت ها تأکید داشت. با 
وجود آنکه بن گویر در حال حاضر وابستگی خود به 
سازمان های تروریستی صهیونیستی را رد می کند، 
اما اظهارات او ازجمله درباره اعمال محدودیت برای 
اسرای فلسطینی و یورش به مسجد الاقصی نشان 
می دهد که بن گویر همچنان یک چهره به شــدت 

افراطی است.

تشدید شکاف داخلی
اعلام تشکیل گارد ملی، شــکاف داخلی میان 
صهیونیســت ها را برجســته کرده و در میان 
سرویس های امنیتی تل آویو نیز مخالفت های 
مهمی با تشــکیل این نیروها اعلام شده است. 
یاکوف شابتای، بازرس کل پلیس رژیم اسرائیل 
به تازگی در نامه ای به بن گویر هشدار داده که 
اگر نیروهای امنیتی خارج از کنترل پلیس قرار 
گیرند، هماهنگی میان فرماندهی این نیروها با 
پلیس مشــکل خواهد بود. همچنین واشنگتن 
پست در گزارشی نوشــته است که سایر وزرای 
کابینه نتانیاهو نیز بــا کاهش بودجه خود برای 
تخصیص بودجه به گادر ملی مخالفت کرده اند.

یائیر لاپید، رهبر اپوزیســیون هم تشکیل گارد 
ملی را به عنوان یک نیروی شبه نظامی خصوصی 
برای بن گویر توصیف کرده که به تشدید بیشتر 
تنش ها منجر خواهد شــد. در عین حال ایجاد 
گارد ملی هنوز نهایی نشده و تاسیس این نیروها 
به مصوبه پارلمان نیاز دارد. اگرچه پارلمان در 
کنترل اکثریت راســت گرایان تندرو است، اما 
صداهای مخالف در کنست علیه تشکیل گارد 
ملی هم بلند اســت. ایمن عوده، عضو کنست 
در توییتی نوشته است: »وقتی اسرائیل دارای 
ارتش، پلیــس، اطلاعات نظامی، شــین بت، 
موساد، شــورای امنیت ملی، سرویس زندان ها 
و پلیس ضد شورش اســت، چه نیازی به گارد 

ملی است؟«

رضا عموییگزارش ۱
روزنامه نگار

در فرانسه سرنوشت تصمیم های سیاسی در خیابان ها مشخص 
می شــود؛ ازجمله برنامه اصلاحات رفاهی ژاک شــیراک که با 
اعتراض های خیابانی سال 1995لغو شد. امروز هم پس از گذشت 
8هفته از اعتراض ها، سرنوشت نبرد بر سر اصلاحات امانوئل مکرون، 
رئیس جمهور هنوز مشخص نیست. با این حال برجسته ترین نتیجه 

ماجراجویی او متحد کردن فرانسه علیه خودش بوده است.

انور ابراهیم، رهبر ســابق جنبش جوانان مسلمان  
مالزی، پس از نزدیک به 20سال کشمکش سیاسی 
سرانجام حدود 6ماه پیش به کرسی نخست وزیری 
رسید. او که در طول سال های طولانی مبارزات سیاسی خود 2بار 
زندانی شده، مسیری پرپیچ و خم را برای رسیدن به قدرت طی کرد 
و در این راه مجبور شد تا برای کســب و حفظ قدرت به اتحادهای 
سیاســی خطرناکی تن دهد. با این حال، موقعیت سیاسی امروز او 
به دلیل نارضایتی های فزاینده مخالفان و بدنامی متحدان سیاسی اش 

شکننده به نظر می رسد.
ائتلاف پاکاتان هاراپــان )PH( به رهبری انور ابراهیم ۷5ســاله و 
ماهاتیر محمد عامل اصلی شکست حزب حاکم سازمان ملی متحد 
مالایی )UMNO( پس از چنــد دهه تصاحب قدرت بود؛ حزبی که 
رسوایی های متعدد مالی محبوبیت آن را به شدت کاهش داده بود. با 
این حال، ابراهیم در انتخابات 6ماه پیش برای تشکیل دولت مجبور 

شــد تا از حزب ســازمان ملی متحد مالایی درخواست کند که به 
ائتلاف سیاسی او بپیوندد؛ اقدامی که متحدانش را عمیقا ناراضی 

کرد. ماهنامه دیپلمات می نویسد: ابراهیم که خود زمانی زندانی 
عقیدتی در مالزی بوده، اکنون زندانی بیعت های سیاسی خود 
شده است. او امروز در میانه تقابل حزب سازمان ملی متحد 
مالایی که درگیر اتهامات فساد و سوءاستفاده از قدرت است 

و اپوزیســیون قدرتمند ضدمالایی قرار گرفته است. 
اغلب کارشناسان سیاسی در مالزی، انور ابراهیم را 
سیاستمداری می دانند که سعی دارد تا قایق خود 
را از مسیر باریک و پرپیچ و خم میان دو آتشفشان 
خروشان سیاسی در مالزی به سلامت عبور دهد.
حزب پاکاتان هاراپان به رهبــری انور ابراهیم 
برای حفظ اکثریت پارلمانی باید حمایت سازمان 
ملی متحد مالایی را داشته باشد. بنابراین، او در 

نخستین قدم باید بتواند جاه طلبی های متحدانش در این حزب را 
کنترل کنــد و در عین حال اطمینان حاصــل کند که جناح 
سیاســی معاونش یعنی »احمد زاهــد حمیدی« قدرت 
خود را در حزب حفظ می کند. اما مشــکل اینجاســت که 
با متهم شــدن اعضای ارشد این حزب به فســاد ـ ازجمله 
»محی الدین یاسین« نخست وزیر ســابق ـ فشار مخالفان 
به طور چشمگیری افزایش یافته و حمایت از این حزب 
دشوار شده اســت؛ به ویژه اینکه یکی از مهم ترین 
وعده های انتخاباتی انور ابراهیم مبارزه با فساد بوده 
است. در نهایت اینکه، انور ابراهیم باید محبوبیت 
خود را در میــان حامیانش که به امید اصلاحاتی 
چون بازگرداندن عدالت اجتماعی، رسیدگی به 
فقر و گســترش آزادی های مدنی از او حمایت 

کرده اند را حفظ کند.

روزهای سخت انور ابراهیم 
نخست وزیر ۷5ساله مالزی سعی دارد دولت خود را در برابر اپوزیسیون قدرتمند حفظ کند

گزارش2

حرکت گام به گام ریاض به سمت پکن
عربستان تصمیم گرفته تا ارتباط سنتی تک محوری 
خود را با واشنگتن تغییر دهد و شرکای جدی را به 

فهرست متحدان خود اضافه کند

هیأت وزیران عربستان سعودی هفته گذشته در ادامه روند رو 
به رشد تقویت همکاری های بلندمدت ریاض و پکن، لایحه 
پیوستن به سازمان همکاری شانگهای به عنوان »شریک بحث 
و گفت وگو« را تصویب کرد؛ اقدامی که با انگیزه های اقتصادی 
شکل گرفته اما پیامدهای ژئوپلیتیک غیرقابل انکاری برای 

منطقه خاورمیانه خواهد داشت.
رویترز نوشــته، پیوســتن عربستان به ســازمان همکاری 
شانگهای در سفر اخیر شی جین پینگ، رئیس جمهور چین، 
به ریاض مطرح و بررسی شده است. وضعیت »شریک بحث 
و گفت وگو« در ســازمان همکاری شانگهای نخستین قدم 
برای عضویت دائم در این نهاد اســت. تصویب این لایحه در 
پی بیانیه شــرکت نفت آرامکو عربســتان مبنی بر افزایش 
سرمایه گذاری چند میلیارد دلاری در چین از طریق نهایی 
کردن تاسیس یک شرکت در شمال شرق چین و خرید سهام 

یک گروه پتروشیمی خصوصی صورت گرفته است.
»نجاح العتیبی« تحلیلگر سیاسی سعودی مستقر در لندن به 
وب سایت میدل ایست ای می  گوید: »ریاض به خوبی می داند 
در 2قطبی امروز پکن و واشــنگتن، انتخاب تنها یک طرف 
هزینه سنگینی خواهد داشــت. بر همین اساس می خواهد 
در عین حفظ روابط با واشــنگتن، همکاری هایش را با پکن 

به عنوان بزرگ ترین شریک تجاری خود گسترش دهد.«

العتیبی با اشــاره به امضای توافق 25ساله چین با ایران در 
سال گذشته میلادی می گوید: »با ظهور چین به عنوان قدرت 
بین المللی روبه رشــد، ریاض نمی خواهد که روابط پکن در 
خاورمیانه تنها به روابط راهبردی با ایران محدود شود. ریاض 
به دنبال تقویت وزن کشورهای حاشیه خلیج فارس و عربی 

در حلقه نزدیکان به چین در منطقه است.« 
در این میان گروهی از کارشناسان سیاسی نیز بر این باورند 
که چین به دنبال ایجاد پایه های یک نظم پســاآمریکایی و 
به طور گسترده تر پساغربی در خاورمیانه است؛ استراتژی 
که به طــور گســترده در مقابــل دکترین جیمــی کارتر 
رئیس جمهور ســابق آمریکا، قرار دارد کــه خلیج فارس را 
حوزه نفوذ اختصاصی آمریکا تعریــف می کرد. »جورجیو 
کافایرو« مدیر مؤسســه ریســک ژئوپلیتیکی مستقر در 
واشنگتن، به میدل ایست  ای می گوید: »روابط عربستان با 
چین سال هاســت که در چارچوب یک محیط چند قطبی 
عمیق تر شده است. بخشی از این نزدیکی به دلیل تحولات 
اقتصادی در سال های اخیر بوده است. واقعیت این است که 
کشورهای نفت خیزی چون عربســتان در سال های اخیر 
بیشترین نفت خود را به شرق صادر کرده اند، تا به کشورهای 
غربی. این واقعیت جهانی است که در آن زندگی می کنیم و 
قابل درک است که چرا عربستان به عضویت در سازمان هایی 
چون شانگهای تمایل پیدا کرده است. از نگاه ریاض همکاری 
با چین برای آینده این پادشــاهی از اهمیت بسیار زیادی 

برخوردار است.«
به گفته این تحلیلگر آمریکایی، عربستان و دیگر کشورهای 
حاشیه خلیج فارس برخلاف گذشته تصمیم گرفته اند تا در 
روابط خارجی خود تنوع بیشــتری داشــته باشند. کافیرو 
معتقد است که عربســتان به چین نزدیک می شود اما بعید 

است که بخواهد پل های رابطه خود با غرب را ویران کند.
»علی شهابی« تحلیلگر سعودی، نیز درباره نزدیکی رابطه 
عربستان و چین به سی ان ان  می گوید: »در دوران جدید که 
رقابت های چین و آمریکا به سطح بی سابقه ای رسیده است، 
ریاض تصمیم گرفته تا ارتباط سنتی تک محوری خود را با 
واشنگتن تغییر دهد و شرکای جدیدی را به فهرست متحدان 
خود اضافه کند. عربستان اکنون وارد عصر جدیدی از روابط 
بازتر در عرصه بین المللی شده است و به دنبال این است که 
نه تنها با چین و آمریکا که بــا دیگر بازیگران جهانی ازجمله 
هند، فرانســه و انگلیس نیز روابط نزدیک تری داشته باشد. 
ریاض هوشمندانه به دنبال مجموعه ای از روابط استراتژیک 
است که بتواند در آینده نامطمئن امنیت و رفاه این کشور را 
تامین کند.« سازمان همکاری شانگهای اتحادیه ای سیاسی 
و امنیتی متشکل از کشــورهای عمدتا در محدوده اوراسیا 
ازجمله چین، هند و روسیه است. این سازمان در سال200۱ 
توسط روسیه، چین و کشــورهای شوروی سابق در آسیای 
مرکزی بنیان نهاده شد. سپس با هدف ایفای نقشی مؤثرتر 
در منطقه در تقابل با تأثیر کشورهای غربی با عضویت هند و 

پاکستان گسترش یافت.
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ساختار گارد ملی
 براساس پیشنهاد بن گویر، گارد ملی متشکل از 5 تیپ منظم با ۲5۰۰مرزبان و نیز ۴۶گروه ذخیره 
خواهد بود و اعضای آن دارای اختیاراتی برای دستگیری افراد هستند. به نظر می رسد عضوگیری 
گارد ملی بیشتر از میان گروه های یهودی به شدت افراطی صورت خواهد گرفت. ایتمار بن گویر 
در گفت وگو با شبکه 13تلویزیون این رژیم اعضای گروهک تروریستی »لافامیلیا« را به پیوستن 
به نیروی گارد ملی دعوت کرده اســت. به گزارش مرکز اطلاع رســانی فلسطین، گروه تندرو و 
افراط گرای لافامیلیا از طرفداران نتانیاهو است که کارنامه سیاهی دارد و اخیرا نیز در سرکوب 
معترضان علیه کودتای نظامی نتانیاهو مشارکت داشته است. اعضای این گروه افراطی حتی با 
حضور در اســتادیوم های فوتبال در برخی رقابت های مهم لیگ فوتبال شعارهای نژادپرستانه، 
افراطی و غیراخلاقی سر می دهند و مواضع بسیار تند و نژادپرستانه ای در قبال فلسطینیان دارند.

مکث
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گرینویچ

تخم مرغ پخته 20ساله 

انتشــار تصویر کریســتالی و اعجاب انگيز یک 
تخم مرغ پخته در چين، کاربران فضای مجازی 
را به  شدت متحير کرده اســت. ماجرا این است 
که یک خانم، حدود 20سال پيش یک تخم مرغ 
بســيار کوچک را برای دخترش خریــد و آن را 
پخت تا به مدرســه ببرد، اما دختر فراموش کرد 
که تخم مرغ را بخورد و از ترس اینکه فاسد باشد، 
آن را نخورد. اما چون تخم مرغ خيلی کوچک بود، 
دلش نيامد بيرون بيندازد و آن را بالای قفسه ها 
گذاشت. چند وقت بعد، همگی فراموش کردند 
که چنين تخم مرغی دارند و ســال ها بعد، وقتی 
مادر سراغ آن رفت، دید که عملا فسيل و رنگش 
قرمز شده. او هم تخم مرغ عجيب را نگه داشت تا 
اینکه دختر، دوباره به خانه مادرش برگشــت و 
وقتی تخم مرغ را دید، آن را بــا یک یاقوت قرمز 
زیبا اشــتباه گرفت. تصویر این تخم مرغ، حتی 
مورد توجه رسانه های رسمی هم قرار گرفته است.

شب های روشن

قاتل بی رحم پنهان

مين های ضدنفر، یکی از بزرگ ترین تهدیدهای مشترک عليه 
نظاميان و غيرنظاميان است و دوام تهدید آنها عليه غيرنظاميان، 
بسيار بيشتر از ســربازان اســت. وقتی جنگ تمام می شود، 
ارتش ها می روند و فقط مين ها و مردمی که در آن منطقه زندگی 
می کنند باقی می مانند و همين، یعنی سالانه هزاران نفر قربانی 
این سلاح مرگبار می شوند. مسئله مين، چنان جدی است که 
سازمان ملل، امروز را به عنوان روز جهانی آگاهی از خطرات مين 
نامگذاری کرده و کارگروه ویژه ای برای خنثی کردن این سلاح 
خطرناک تعيين کرده است. به  گفته صليب سرخ جهانی، حدود 
110ميليون مين در 70کشور دنيا کاشته شده و همين تعداد 
مين هم در انبارهای نظامی کشــورها وجود دارد. قيمت یک 
مين،  بين 3تا 30دلار است، اما هزینه پاکسازی هر کدام از آنها، 
بين 300تا 1000دلار است. تخمين زده شده که هزینه نهایی 
پاکسازی تمام مين ها در جهان، چيزی بين 50تا 100ميليارد 
دلار است. مين ها،  هر ماه به صورت ميانگين 1000تا 2000نفر 
را می کشند و یا مجروح می کنند که بيشتر آنها، افراد بی گناه 
هســتند. 42درصد قربانيان، کودکان هستند. زنان هم دیگر 
قربانی عمده مين ها هستند. آلوده ترین قاره جهان، آفریقاست 
و هيچ کشــوری به اندازه آنگولا درگير مين نيست؛ جایی که 

9ميليون مين در زمين کاشته شده است.

عجیب ترین کلاه گیس جهان

بزرگ ترین تلاش صنعت کلاه گيس ســازی در جهان این 
اســت که محصولاتش تا جایی که ممکن است، طبيعی به 
 نظر برسند، اما یک هنرمند استراليایی، چندان به این ایده 
پایبند نبوده و عجيب ترین کلاه گيس جهان را توليد کرده 
اســت. این کلاه گيس که نزدیک به 3 متر طول دارد، کار 
دست خانم دنی رینولدز است و نام او را به  خاطر ساخت آن 
در کتاب رکوردهای جهانی گينس ثبت کرده است؛ براساس 
اعلام گينس، این کلاه گيس، بزرگ ترین کلاه گيسی است 
که تا به امروز در جهان ساخته شده است. این خانم حدود 
2 ماه برای ســاخت این کلاه گيس وقت گذاشــته و حدود 
2هزار و 200 دلار هم بــرای آن هزینه کرده اســت. این 
کلاه گيس، علاوه بر موی مصنوعی، یک داربســت هم زیر 
آن دارد که از یک کلاه دوچرخه ســواری، لوله های پوليکا 
و چند متر کابل و انواع بست و اتصالات ساخته شده است. 
رینولدز گفته اســت که بزرگ ترین چالش او، حفظ تعادل 

این کلاه گيس بوده است.

از پیارم تا مضافتی

همشهری خوبعدد خبر
 داشته ها و 

نداشته های خداکرم
علی الله ســلیمی|  خداکرم طبق عادت با 
شنیدن صدای اذان از گلدسته های مسجد، 
بســاط کارش را جمع کــرد، پارچه گلدار 
رنگ و رو رفته ای را که آشنای اهالی محل 
بود روی وسایل کارش کشید و راهی مسجد 
شد. کشیدن آن پارچه روی بساط خداکرم 
چند معنای آشنا برای اهالی محل داشت؛ 
خداکرم برای نماز به مسجد رفته و به زودی 
برمی گردد، خداکرم همین حوالی اســت و 
به زودی سر بســاط کارش بازمی گردد و در 
نهایت اینکه، خداکرم برای خرید مایحتاج 
روزانه به بازارچه ســر گذر رفته و همین 
حالاست که با دست پر برگردد. محل کارش، 
زیر درختــی کهنســال در 60، 50 قدمی 
ساختمان مســجد بود و در بساطش همه 
خرده ریز یک زندگی معمولی پیدا می شد؛ 
جای بســاطش هم نزدیک میدانگاه محله 
قدیمی که روبه رویش هم مغازه نانوایی محله 
بود. بیشتر مشتری های خداکرم مشتری 
مغازه نانوایی هم بودند. آنها با اینکه هیچ گاه 
در هویت خداکرم دقیق نشــده بودند، اما 
عادت داشتند خداکرم را سر بساط کارش 
ببینند؛ انگار بخشی از محله است و شاید 
هم قسمتی از هویت محله که خیلی از اهالی 
محله وقتی به افراد غریبه نشانی می دادند 
می گفتند این طرف یا آن طرف، بالا یا پایین 
بساط خداکرم. ســاعتی از رفتن خداکرم 
به سمت مسجد گذشت و از او خبری نشد. 
آخرین نفری که از مســجد برگشته بود، 
گفت خداکرم نمازش را خواند و از مســجد 
بیرون رفت. کجا؟ کسی نمی دانست. اوایل 
کســی موضوع را جدی نگرفت. گذاشتند 
به حساب همان حدس و گمان های همیشگی 
که بالاخره هر جا باشد برمی گردد، اما نزدیک 
غروب شد و باز هم خداکرم برنگشت. اهالی 
کم کم نگران شدند. خواستند پیگیری کنند، 
دیدند هیچ آدرس یا شــماره تماسی از او 
ندارند. تازه به فکــر افتادند که چرا در این 
مدت طولانی که خداکرم مهمان ناخوانده 
محله شان بوده از او آدرس یا شماره تماسی 
برای مواقع ضروری نگرفته اند. از هر کسی 
که فکر می کردند ممکن است درباره خداکرم 
اطلاعاتی داشته باشد، درباره او پرسیدند و 
تنها چیزی که دستگیرشان شد، این بود که 
خداکرم انصاف داشت، هوای مشتری ها را 
داشت، از کسی توقع نداشت، ثروت چندانی 
از مال دنیا نداشت، اما دل بزرگی داشت که 

هیچ گاه حسرت زندگی دیگران را نداشت.

حافظ

در هجرِ تو گر چشمِ مرا آبِ روان است

گو خونِ جگر ریز که معذور نماندست

فاطمه عباسی
ماه رمضان بــه نیمه های خود رســیده 
و خیلی از ما در همــان روزهای اول ماه به 
صرف افطاری یا مهمان شده ایم و یا میزبان 
بوده ایم. بد نیست حالا که  دید و بازدیدهای 
نوروزی پایان یافته، در ساعت های پس از 
افطار در این شب ها که حال و هوای شهر هم 
تغییر کرده و زندگی شبانه در جریان است، 
از خانه بیرون بزنیم و از شب های  ماه رمضان 

هم لذت ببریم.
  

نمایشگاه قرآن هر ساله از شروع  ماه رمضان 
در مصلای تهران برپا می شود و تا آخر این ماه 
هم ادامه دارد. گشت و گذار در این نمایشگاه 
حال و هوای معنوی خوبی دارد و علاوه بر 
آن می توانید از امکانات نمایشگاه از قبیل 
کتاب های آموزشــی و قرآنی، نرم افزار ، 
مشــاوره ها و یا حتی هدایت های شغلی و 
تحصیلی در حوزه قرآن و عترت استفاده 
کنید. ســاعت بازدید از این نمایشگاه هم 
17تا 24 است و می توانید تا پاسی از شب به 
تمامی غرفه های این نمایشگاه سر بزنید تا 
حال و هوایتان عوض شود. یکی از غرفه های 
جالبی که از سال گذشته به نمایشگاه اضافه 
شده، غرفه جلسه خانگی قرآن است که گویا 
تاکنون استقبال خوبی هم  داشته است. در 
این غرفه، با کارکردها و ادوار مختلفی که این 
سنت دیرینه  قرآنی داشته، آشنا می شوید. 

یعنی جلساتی که در دوران رسول الله)ص( و 
همچنین ائمه معصومین)ع( برگزار می شد 
تا عصر حاضر. علاوه بــر آن می توانید در 
قرعه کشی اعزام به مشهد مقدس هم که 

در این غرفه انجام می شود، شرکت کنید.
  

معمولا  ماه رمضان هر ســاله در برخی از 
بوســتان های تهران برنامه های مختلفی 
توسط شهرداری برگزار می شود. از جشنواره 
اقوام بگیرید تا برپایــی غرفه های غذا یا 
محصولات فرهنگی و هنری. امســال هم 
شــهرداری منطقه 3جشــنواره نور را در 
بوستان ملت برگزار کرده که این جشنواره 
در تهران و کشــور نظیر ندارد. تونل ها و 
حجم های نوری و همچنین بازی هایی که با 
نور تلفیق شده، بسیار جذاب و زیبا هستند 
و حتما اگر گذرتان به این بوســتان بیفتد، 
از این فضا لذت خواهید برد. »جشــنواره 
نور« از زمان تاریک شدن هوا تا سحر ایام  
ماه مبارك رمضان ادامه دارد و در کنار این 
جشنواره، استیجی به اقوام مختلف کشور 
اختصاص داده شده که برنامه های خود را 
روی این استیج برگزار می کنند و در کنار 
آن محصولات غذایی و صنایع دســتی هم 
توسط این اقوام ارائه می شود. همچنین از 
اقوام کشورهای همسایه مثل تاجیکستان، 
ازبکستان، پاکســتان و افغانستان دعوت 
شده تا موسیقی های ســنتی و آیین های 
خاص کشور خود را در  ماه مبارك رمضان ارائه 

دهند. تا 17 فروردین هم یک ساعت قبل از 
غروب آفتاب، برنامه های رسمی استیج آغاز 
شده و تا پاســی از نیمه شب ادامه خواهد 
داشت اما بوستان تا سحر باز است. نقالی، 
منقبت خوانی، ورزش زورخانه ای و مسابقات 
بســیار جذابی برای خانواده ها با هدایای 
خوب در این بوستان برگزار می شود که قطعا 
هیجان انگیز و دیدنی است که از حضور در 

بوستان ملت پشیمان نخواهید شد.
  

ســینما رفتن و فیلم دیدن روی پرده 
نقره ای همیشه پیشنهاد جذابی است؛ 
در  ماه رمضان که سینماها تا نیمه شب 
باز هســتند، قطعا فیلم دیدن جذاب تر 
هم می شود. این شب ها سانس سینماها 
از افطار آغاز می شــود و معمولا آخرین 
سانس هم ساعت 24 اســت. پس، این 
فرصت را از دســت ندهیــد و در این 
شــب های باقی مانده از  مــاه رمضان، 
حداقل یک بار ســینما رفتن آخر شبی 

را تجربه کنید.
  

گشــت و گذار در شــب های روشن شهر 
تهران می تواند حسابی سرحالتان بیاورد. 
رستوران ها و کافه ها هم تا پاسی از شب دایر 
هستند و پذیرای شما. می توانید بعد از یک 
پیاده روی مطبوع در این هوای بهاری، چای 
آخر شب را در کافه ای دنج نوش جان کنید و 

بعد راهی خانه شوید.

در جهــان ســکوت زندگــی 
می کنيد؛ جایــی که صداها به 
سختی به شما می رسند و برای برقراری ارتباط با جهان اطراف، 
از کودکی دشــواری های بی شــماری را تجربه کرده اید. تصور 
کنيد کسی سکوت را بشکند و شــما و جهان ساکت شما را در 
اولویت قرار دهد؛ کاری که یک گروه برنامه ساز برای افراد ناشنوا 
انجام داده است.  برنامه Sign2Win یکی از آخرین برنامه هایی 
 )BSLBT( است که توسط مؤسسه پخش زبان اشاره بریتانيا
راه اندازی شده است. این مؤسسه برنامه های ساخته شده به زبان 
اشاره بریتانيا را سفارش داده و توليد می کند. توليد برنامه های 
درام، کمدی، مستند، مســابقه و... ازجمله سرفصل های این 
مؤسسه است. پخش پشــت صحنه های توليد این برنامه ها نيز 
مخاطبان بسياری دارد. در مسابقه جدیدی که توسط مؤسسه 
موردنظر طراحی شده است، مهارت های ناشنوایان مدنظر قرار 
گرفته و از این نظر، مورد توجه مخاطبان ناشــنوا و عموم مردم 
قرار گرفته است. این مسابقه بيشتر مبتنی بر پرسش هایی است 
که با نشانه های صوتی مانند زنگ یا موسيقی قابل پاسخگویی 
است. شــرکت کنندگان باید در زمان کم و سریع به پرسش ها 
پاسخ دهند. وجود یک مترجم زبان اشاره در برنامه نيز از دیگر 
نکته های آن است تا درصورت نياز، مشکلات پيش آمده برطرف 
شــود. جوليان پيدل کالو، تهيه کننده این مســابقه- بازی که 
»تراست«یا اعتماد نام دارد، می گوید:»نقاط قوت افراد ناشنوا در 
اولویت قرار گرفته است. علاوه براینکه از بازی ها و رویدادهای 
محبوب باشگاه ناشنوایان در این برنامه تلویزیونی کمک گرفته 
شده اســت.« او ادامه می دهد:» ناشــنوایان اغلب فاقد دانش 
عمومی به اندازه همسالان شنوای خود هستند؛ بنابراین بخش 
یادگيری اتفاقی یعنی فراگيری مفاهيم تازه حين بازی- مسابقه 
نيز در این برنامه مدنظر قرار گرفته اســت.«  برنامه ریزان این 
مسابقه تلویزیونی و در راس آنها پيدل کالو درباره برنامه ریزی 
این مسابقه توضيح می دهند:»به این فکر کردیم که پرسش و 
پاسخ ها باید چگونه باشند تا به جهان ناشنوایان نزدیک 
باشند. اگر همه برنامه ها به زبان اشاره ارائه می شدند، 
آن وقت نقاط قوت ناشنوایان چه مواردی بود؟ چه 
اولویت هایی برای برنامه ســازی برای ناشنوایان 
مهم اســت؟ و... با جمع بندی این موارد برنامه 
 ،Sign2Win موردنظر طراحی شــد.«  مسابقه
جایزه نقدی هزار پوندی دارد. در این مسابقه باید 
ناشنوایان از مهارت  املایی در کليپ های ویدئویی 
که با سرعت های مختلف پخش می شوند، استفاده 
کنند. ســؤال های تصویری نيز بخــش دیگری از 
مسابقه است. این مسابقه به شکل ماهانه در شبکه های 
bslzone. و به صورت آنلاین در Together Tv ،Film4

co.uk پخش خواهد شد. برنامه ریزی شده تا  اواخر سال ميلادی 
جاری)2023( پخش این برنامه آغاز شود.

قصه شهر

آخر مصور

مهتاب خسروشاهی

صدایی در جهان سکوت 

دعاي روز سیزدهم ماه مبارك رمضان

لكَُمْأسَْتَجِبعُْونیاد

بسم الله الرحمن الرحیم
اللهمّ طَهّرنی فیهِ من الدَنسَِ و الأقْــذارِ و صَبّرنی فیهِ علی کائنِاتِ 
الأقْدارِ و وَفّقْنی فیهِ للتّقــی و صُحْبهِ الأبْرارِ بعَِوْنِــک یا قُرّهَ عینِ 

المَساکین.

به نام خداوند بخشنده مهربان
خدایا پاکيزه ام کن در این روز از چرک و ناپاکی و شکيبایی ام ده 
در آن به آنچه مقدر است شــدنی ها و توفيقم ده در آن برای تقوا 

و همنشينی با نيکان به یاری ات  ای روشنی چشم مستمندان.

وام برای سربازی نرفته ها
بانک مرکزی چند روز پيش بخشنامه 
تســهيلات قرض الحســنه ازدواج و 
فرزندآوری را مطابق بــا قانون بودجه 
ســال1402 برای اجرا به شبکه بانکی 
ابــلاغ کرد. بخشــنامه ای کــه همين 
ابتدای ســال کام آنها کــه هنوز به هر 
دليلی لباس خدمت به تن نکرده اند را شيرین کرد و چشم شان را 
روشن. طبق این بخشنامه، امسال به سربازی نرفته ها، علاوه بر وام 
ازدواج، وام فرزندآوری هم تعلق می گيــرد تا زوجين جوان برای 
چشــيدن لذت فرزند دار شــدن کمتر دغدغه هزینه ها را داشته 
باشند و خودشان را از این ميوه های بهشتی محروم نکنند. البته 
امسال مطابق با قانون بودجه 4نوع تسهيلات ازدواج، فرزندآوری، 
تسهيلات قرض الحسنه ودیعه یا خرید یا ساخت مسکن و همچنين 
تسهيلات مربوط به تامين جهيزیه کالای ایرانی که همگی جزو 
مواد قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعيت هســتند، از حکم 
موضوع ماده10 قانون خدمت وظيفه عمومی مستثنی شده اند و 
مردان سربازی نرفته می توانند تسهيلات یادشده را امسال دریافت 
کنند. وام فرزندآوری هم برای فرزندانی است که از سال1400 به 
بعد به دنيا آمده اند و متقاضيان حداکثر تا 2سال پس از تولد فرزند 

می توانند درخواست دریافت وام فرزندآوری را ثبت کنند.

حمایت از خانواده های چندقلوها
همه می دانيم کــه هزینه های زندگی 
زیاد اســت و آنهایی که فرزند چندقلو 
دارند، قطعا متحمل هزینه هاي بيشتری 
هم هستند. اما خوشــبختانه برخی از 
نهادها مانند بنياد 15خرداد با حمایت 
از خانواده های دارای چندقلو در سراسر 
کشــور، باعث شــده این خانواده ها زندگی راحت تری داشــته 
باشــند. تعداد خانواده های دارای فرزند چندقلــو مورد حمایت 
بنياد 15خرداد ســتاد اجرایی فرمان امام در ســال1401 از مرز 
170خانواده گذشت و بيشــترین تعداد حمایت از خانواده های 
چندقلو)3 قلو و بيشــتر( در سال گذشــته مربوط به استان های 
آذربایجان شــرقی، یــزد، قم و فــارس بود. در طــرح حمایت از 
خانواده هــای دارای فرزند چندقلو هدایایی ازجمله یک بســته 
لبخند مادری بــه ازای هر یک از نوزادان، اهــدای کارت هدیه به 
مادر به ازای هر یک از نوزادان و تامين پوشــک مصرفی به  مدت 
6ماه به ازای هر یک از نوزادان به خانواده ها اهدا می شود. این طرح 
بدون محدودیت طی سال توســط بنياد 15خرداد ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام)ره( اجرا می شود. مدیرعامل این بنياد درباره 
نحوه مشــارکت در این طرح توضيح داده که مردم و خيرین نيز 
برای مشارکت در تامين بسته های لبخند مادری و سایر اقلام طرح 
می توانند با شماره گيری کد دســتوری #42* 780* در این امر 

خداپسندانه مشارکت کنند.

ایران، پنجمین سازنده کیت ژنتیک
لازم نيســت بگویيم که در چند سال 
اخيــر دانشــمندان و توليدکنندگان 
ایرانی تا چه اندازه پيشــرفت داشته اند 
و محصولات زیــادی را کــه در طول 
این ســال ها تحریم شده بود، در کشور 
خودمان توليد کردند؛ چراکه خبر این 
دســتاوردها هميشــه نقل محافل بوده و هســت. حالا هم خبر 
خوب مان این است که نخستين محصول فرآوری بافت به زودی 
به بازار عرضه می شود که در ایمپلنت های استخوانی، دریچه های 
قلبی و قرنيه نياز بيش از 400هزار بيمار را طی سال تأمين می کند. 
رئيس سازمان پزشکی قانونی کشــور در این باره گفته است: در 
پزشکی قانونی تلاش  می شــود تا جایگاه علمی در بومی سازی  و 
ساخت تجهيزات مورد نياز ارتقا پيدا کند. به همين دليل در فاصله 
کوتاهی بعد از فرمایشات مقام معظم رهبری درخصوص مسئله 
محورشدن پژوهش ها، نخبگان جوان ما موفق به توليد کيت ژنتيک 
با بالاترین استانداردها شدند و اکنون ایران پنجمين کشور دنيا در 
توليد کيت های ژنتيک در این ســطح از کيفيت است که نشانگر 

ظرفيت علمی بالای پزشکی قانونی ایران است. 

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر
خوش خبرخوش خبر

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر

 خرمــا، یکی 
از محبوب تریــن خوردنی هــا در  ماه 

رمضان در سراســر جهان اسلام اســت؛ از مصر گرفته تا 
پاکستان، هيچ ســفره افطاری پهن نمی شــود، مگر اینکه خرما در آن 

چيده شده باشد. به عنوان یکی از محصولات ســنتی و فراوان و متنوع خاورميانه و 
شمال آفریقا، خرما سابقه ای تاریخی در ســفره مسلمانان دارد و به خصوص در  ماه رمضان، 

خوردنی محبوب روزه داران اســت. خرما به خاطر ارزش غذایی بالای خــود، محبوب روزه داران 
در سراسر خاورميانه اســت و حالا خوردن آن در سفره افطار، به ســنتی جهانی تبدیل شده است. با 

توجه به این فرهنگ اســت که خرماهای کشورهای مختلف خاورميانه، شــهرتی جهانی یافته اند. سایت 
»تيســت  اطلس« )اطلس مزه(  که به صورت تخصصی بــه صنعت و فرهنگ خوراکــی می پردازد و مرجعی 
جهانی برای رتبه بندی رســتوران ها و خوراکی هاســت، به مناســبت  ماه رمضان، رده بنــدی محبوب ترین 
خرماهای دنيا را منتشــر کرده اســت که در این ميان،  نام چند خرمای معروف ایرانی هم دیده می شــود. در 
این ليســت، بعد از خرماهایی از الجزایر، مراکش، عراق و عربســتان، نام خرمای مضافتی معروف ایران دیده 
می شــود. در ادامه، در رده هفتم، دوباره نام خرما ربی دیده می شــود که به عنوان محصول مشــترک ایران 
و پاکســتان معرفی شــده اســت. پيارم، خرمای معروف اســتان هرمزگان در رده نهم ليست است. این 
فهرســت، 17نوع خرما را معرفی کرده اســت که در رده یازدهم هم نام خرمای ســایر دیده می شود. 

نکته عجيب این فهرست این اســت که پنجمين خرمای این ليســت  که به عنوان نماینده عراق 
معرفی شده،  خرمای زاهدی است که یکی از محبوب ترین خرماها در کشور خودمان است.

اطلس مزه، درباره خرمــای پيارم که یکــی از محبوب ترین و البتــه گران ترین 
خرماهای ایران است، نوشــته: »این خرما به خاطر رایحه کارامل مانند، 

 بافت گوشتی، مزه شيرین، رنگ قهوه ای تيره و ارزش غذایی
اســت.« معــروف  آن  بــالای   
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بــلدیه طــهرانتاریخ شفاهی، مورد پسند مخاطب عمومی
 گفت وگو با هادی لطفی، نویسنده و محقق تاریخ شفاهی که به تازگی 

کتاب»خون  می گذشت« را تالیف کرده است
 نخستین ساختمان تاریخی شهرداری تهران 

در حال احیاست

روزه تمرینی برای 
خودسازی

روزه عمل واجبی است 
که در  ماه رمضان به 
آن تأکید شده است. 

درباره تأثیر آن بر 
سلامت جسم و تزکیه 
روح روایات زیادی از 
ائمه معصومین)ع( 

نقل شده است. پیامبر 
اکرم)ص( می فرمایند: 
»روزه چهره شیطان را 
سیاه می کند و صدقه 
پشت او را می شکند.« 
به غیر از تأثیر روزه در 
طهارت جسم و جان، 
عاملی است تا انسان 

روزه دار گرسنگی و 
تشنگی را چشیده و 
فقرا و بینوایان را یاد 

کند؛ چرا که به فرموده 
امام حسن عسكری)ع( 
تا توانگر درد گرسنگی 
را بچشد و به نیازمندان 
کمک کند. بد نیست 

بدانید در علم پزشکی، 
روزه دلیلی است برای 
آرامش روح و تضمین 
سلامت جسم که با 

دفع چربی های مزاحم، 
تنظیم فشار خون و قند 

خون میسر می شود.

روزه فقط برای 
شکم نیست

تصور خیلی از ما 
درباره روزه این است 
که چند ساعتی را غذا 

نخوریم. سختی به خود 
می دهیم، نه آب 

می نوشیم و نه طعامی 
می خوریم. از سحر 
تا افطار، بعد هم دم 
مغرب سفره افطاری 
پهن شد، خدا را شکر 
می گوییم که امروز 

دهانمان را به خوردن 
بسته بودیم؛ اما در 

واقع روزه تمرینی است 
برای تزکیه نفس. فردی 
كه روزه می گیرد برای 
معامله ای چرب تر، 

دروغ می گوید. معلمی 
سر دانش آموزش فریاد 

می کشد. راننده ای 
كه فحش می دهد، 
کارفرمایی سر کارگر 
خود فریاد می زندو 

کسانی که بی محابا و 
بی آن که به عاقبت کار 

خود بیندیشند دل 
می شکنند روزشان 

قبول  است؟ به فرموده 
پیامبر اکرم)ص( 
5چیز روزه را از 

بین می برد؛ دروغ، 
غیبت، سخن چینی، 

قسم دروغ و نگاه 
شهوت آمیز. در روایت 

آمده است: »روزی 
پیامبر اکرم)ص( 

شنید زن روزه داری 
به کنیزش فحش 
می دهد. حضرت 

دستور داد طعا می 
آوردند و به زن گفتند 
که از این طعام بخور. 

گفت روزه دارم. 
حضرت فرمودند، 
چطور روزه داری 

درحالی که به کنیزت 
فحش می دهی؟«

روح الله حیدری؛ جهادگری بود کوشا و بی ادعا. اخلاص عملش هنوز ذکر زبان کسانی 
است که با او در یک مسیر قدم برمی داشــتند. از کمک به پیرزن همسایه تا یاری 
زلزله زده ها و سیل زده ها هر کاری می توانست انجام می داد. بیش از هر چیز به رضای 
خدا فکر می کرد و آن را در رضایت مردم می دید. حیدری از نیروهای سپاه پاسداران 
بود که در کنار فعالیت های نظامی اوقات فراغتش را با کمک به دیگران ســپری 
می کرد. سرانجام در همین راه هم جان خود را فدا کرد. او در یکی از سفرهایی که 

به کرمانشاه داشت بیمارشد و در تیرماه سال 1401به دیار باقی شتافت.

چند ماهی از آسمانی 
روح الله  شــدن 
حیــدری می گذرد. 
چنــد ماهــی که 
برای مهدیه کریمی، 
همســرش بیش از یک 
قرن گذشــته اســت. 
رفتن او بــرای کریمی 
به کابوسی می ماند که 

هنوز باورش نکرده اســت. حق هم دارد. روح الله برای او رفیق 
وفاداری بود کــه در همه جا و همه وقت پا بــه پایش می آمد و 
همراهی اش می کرد. مهدیه کریمي، همسر  روح الله معتقد است 
بهترین روزهای زندگی اش را با او گذرانده و می گوید: »19سال 
با هم زندگی کردیم و در این مدت حتی یک بار هم با صدای بلند 
با من صحبت نکرد. زندگی ام شــاید مرفه نبود اما ایده آل بود. 
بهترین خاطرات خوش عمرم مربوط به زمانی است که در کنار 
روح الله بودم. او مردی بود با تقوا و مخلص که مصداقش را کمتر در 
جامعه فعلی می توان پیدا کرد. روح الله برای خدا زندگی می کرد. 

عاشق خدا بود.« کریمی شب و روزش را با یاد همسر مرحومش 
سپری می کند. با فکر او می نشیند، با یاد او کار می کند و با عشق 

به او فرزندانش را تربیت می کند.  

سرهنگ حیدری در خدمت مردم!
حیدری سال 1359در دلیجان اســتان مرکزی به دنیا آمد. 
او بعد از پایان تحصیلات دبیرســتان وارد نیروی سپاه شد. 
از 11ســال پیش هم فعالیت جدی در امور جهادی داشت. 
سرهنگ حیدری، فرمانده گردان امام سجاد)ع( نیروی زمینی 
بود. او مرتب به ماموریت های جهادی می رفت و همه توانش 
را به کار می گرفت تا بتواند قدمی برای رفاه مردم روستا بردارد. 
روستاهایی دورافتاده که از داشتن کمترین امکانات زندگی 
بی بهره بودند. گاهی نیروهای زیردســتش هم همراهی اش 
می کردند. حســن خلق او در کار باعث شده بود افراد زیادی 
ترغیب به کارهای جهادی شوند. همســرش از زمان هایی 
می گوید که روح الله برای ماموریــت می رفت درصورتی که 
خانواده بیشــتر به حضورش نیاز داشتند. کریمی می گوید: 
»چند باری که سیل آمد ایام نوروز بود. او ما را گذاشت و رفت. 
می گفت شــما دوروبرتان اقوام و فامیل هستند. من باید به 
کمک کسانی بروم که همه هست و نیست شان زیر آب رفته 
است. حتی یک بار که به ماموریت جهادی رفت من مبتلا به 

کرونا بودم.« 

شهیدانه زندگی کرد و شهیدانه رفت 
رد پای حیدری را در منطقه سی ســخت هم می توان دید. چقدر 
کمک مومنانه با خود به آنجا برد. بخشــی را خودش تهیه کرد و 
بخشی را با حمایت خیرین. همسرش می گوید: »روح الله حواسش 
به آبروی دیگران بود. اینکه ســفره کســی خالی نباشد. مردی 
به دلیل نداری نزد خانواده اش شرمنده نشود. در همسایگی مان 
خانم سالمندی زندگی می کرد که قادر به انجام کارهای خانه اش 
نبود. با هزینه خودش خانه او را بازسازی می کرد. بنایی اش خوب 
بود. یا اینکه به روستاهای اطراف دلیجان می رفت تا خواسته و نیاز 
روستاییان را اجابت کند. بار آخر هم برای انجام کاری به کرمانشاه 
رفت. در آنجا بیمار شــد و وقتی به دلیجان برگشت حال خوشی 
نداشت. همسرش او را به بیمارستان رساند تا شاید پزشکان کاری 
کنند از درد و ناراحتی اش کم شود اما همان شب در بیمارستان 
دار فانی را وداع گفت و آسمانی شد. همسرش به حس مسئولیت 
زنده یاد حیدری اشاره می کند: »روح الله به فکر همه بود جز خودش. 
فوق العاده خانواده دوست و مقید. از ماموریت که می آمد وقتش را با 
ما پر می کرد. سعی می کرد جبران چند روز نبودنش بکند. با بچه ها 
بازی می کرد. به درسشان می رسید. خرید خانه را انجام می داد. 
او حتی وقتی نبود هم به ما فکر می کرد. گاهی از همان راه دور به 
رستوران سر خیابان تلفن می کرد و سفارش غذا می داد تا برای ما 
بیاورند. به من می گفت نمی خواهم خسته شوی. بچه ها به اندازه 
کافی مسئولیت دارند. شهیدانه زندگی کرد و شهیدانه از دنیا رفت.«

 خاطرات رزمنده ها 
از حال و هوای جبهه ها در  ماه رمضان 

 نان خشکیده و خرما؛ 
قوت سفره های سحر و افطار

ماه رمضان این سال ها با دوران جنگ خیلی فرق 
می کند. تفاوتش را کسانی می دانند که روزهای 
پرعطش روزه داری در جبهه های جنوب، آن 
هم در تابستان را چشیده باشند. همه شان از 
صمیمیتی که بین بچه های رزمنده حاکم بوده 
می گویند و اینکه پای سفره سحر و افطارشان 
جز نان خشکیده و خرما و چند کنسرو لوبیا 
چیز دیگری یافت نمی شد. آنها خاطرات زیادی 
از ایثار و از خودگذشــتگی بچه های بسیجی 
دارند. خاطره از رزمنده هایی که گرسنه و تشنه، 
درحالی که خستگی از کار روزانه بی حالشان 
کرده بود، بی اشتهایی را بهانه می کردند تا تکه 

نان بیشتری به همرزم شان برسد.

یدالله ذوالفقاری 
چشمان مان از تشنگی سیاهی می رفت

یدالله ذوالفقاری، از بچه های دلسوخته دوران جنگ 
اســت و درباره روزهای جنگ افسوس می خورد. 
او می گویــد: »حال و هوای جبهه هــا دیگر تکرار 
نمی شود. صفا و صمیمیتی بین بچه ها برقرار بود 
که دیگر مثل آن را نمی توان دید. همه یکدســت 
و یکرنگ بودند. کســی به فکر خود نبود. همه به 
نوعی می خواستند به نفع دیگران از خواسته خود 
بگذرند. او خاطراتــی را از  ماه رمضان در جبهه ها 
تعریف می کند: »وضعیت روزه داری در اردوگاه ها 
و خط مقدم فرق می کرد. وقتی مــا را به دوکوهه 
می بردند همه جور امکاناتی بود. آنجا نظم خاصی 
داشت. در حسینیه شهید همت برنامه های خوبی 
برگزار می شد. هم ســحر و هم افطار غذای گرم 
داشــتیم اما در خط مقدم وضعیت فرق می کرد. 
در هر سنگر 4- 3نفر از رزمنده ها سفره فقیرانه ای 
می انداختند اما همان سفره فقیرانه صفای دیگری 
داشت. بیشــتر غذایمان کنسرو و نان خشک بود. 
اینکه سبزی خوردن و زولبیا بامیه باشد خیر، خبری 
از این چیزها نبود.« او ادامه می دهد: »رادیویی در 
کار نبود که برایمان مناجات بخواند یا اذان پخش 
شود. یکی از بچه های رزمنده به اسم امیر عسگری 
که جانباز 70درصد اســت و صدای خوبی داشت 
مناجــات می خواند. هر روز هم بــه نوبت یکی از 
رزمنده ها خادم الحسین می شد و مسئول پذیرایی 
در سحر و افطار می شــد.« ذوالفقاری از گرمای 
طاقت فرسای مهران و شــلمچه می گوید که در 
روزهای عادی هرکدام از بچه ها یک کلمن یخ را در 
آغوش می گرفتند تا خنک شوند. او اشاره می کند: 
»با چنین شرایطی رزمنده ها روزه می گرفتند، کار 
هم می کردند. چشــمان مان از تشنگی سیاهی 

می رفت.« 

مهدی امینی 
مش کاظم؛ فرشته نجات

مهدی امینــی جبهه هــای جنگ را دانشــگاه 
خودســازی معرفی می کند. می گویــد: »بعد از 
گرفتن دیپلم، برای خدمت سربازی اقدام کردم. 
برای گذراندن این دوره مــن را به پادگان گرگان 
فرســتادند. من هم از همان جا عازم جبهه شدم. 
زمستان سال62بود.  ماه رمضان آن زمان مصادف 
شده بود با تیرماه. گرما بیداد می کرد. محل خدمتم 
مهران بود. خط مقدم فعالیت می کردم. از بچه های 
پدافند بودم.« او ادامه می دهد: »رزمندگانی که در 
خط مقدم بودند حکم مســافر را داشتند؛ چرا که 
مرتب باید از یک منطقه به منطقه دیگر رفت وآمد 
می کردند. از این رو چون کمتر از 10روز در جای 
ثابتی بودند می توانستند روزه نگیرند. کسانی هم 
که برای روزه شــان قصد 10روزه داشتند با مجوز 
فرمانده بود. تحمل 16ساعت گرسنگی در گرمای 
بالای 50درجه آن هم زمانی که مشغول کار بودیم 
خیلی سخت بود.« او تعریف می کند: »یادم می آید 
یکی از روزها، 3-2ساعت مانده به افطار خمپاره 
بعثی ها به تانکر آب اصابت کــرد و به نوعی امید 
همه بچه ها ناامیدشد. ما ماندیم و بی آبی. تشنگی 
امان مان را بریــده بود. موقع افطار نان خشــک 
داشتیم. گلویمان از تشنگی به هم چسبیده بود 
و نمی توانســتیم چیزی بخوریم. یکی از بچه ها 
مخلص به نام حسین احمدی تیمم کرد و مشغول 
نماز شد. دعا می کرد ردخور نداشت. ساعتی طول 
نکشید که ماشین یکی از رزمنده ها وارد مقر شد؛ 
مش کاظم بود. بچه ها به او فرشته نجات می گفتند. 
برایمان غذا و خوراکی آورده بود. همه می دانستیم 
که از دعای حسین است که خدا مش کاظم را برای 

کمک فرستاده است.« 

علی حسنی 
نان خشک؛ قوت غالب سفره رزمنده ها

علی حسنی درباره  ماه رمضان آن سال ها می گوید: 
»جبهه ها حال و هوای معنوی داشت که این روز ها 
فقط می توان چنین حسی را در رویاها داشت. در  
ماه رمضان این معنویت دوچندان می شد. بچه ها 
مرتب در حال عبادت بودند. به قول رزمنده ها ما 
7شهر عشق داشــتیم؛ دوکوهه، کرخه، کارون، 
کوزران، قلاجه، پادگان شــهید باهنــر و اردوگاه 
ابوذر. اردوگاه هایی بودند که قبل از عملیات بچه ها 
در آنجا مســتقر و برای عملیات آماده می شدند. 
شهید محسن گلستانی مناجات می خواند. قرآن 
را مجید قنبری می خواند. شــب های  ماه رمضان 
دور هم جمع می شدیم هر کس یک دعا می کرد و 
همه آمین می گفتند. علتش هم این بود که شاید 
در بین جمع کسی باشد که نزد خدا آبرودار باشد 
و آمینش جواب دهد.« او اشاره می کند: »سحری 
ما خلاصه می شــد به نان و پنیر و چای جوشیده 
رنگ پریده. نان خشک. لیوان مان هم شیشه های 
مربا بود. اگر اردوگاه بودیم در سحر و افطار غذای 
گرم داشتیم. عادت داشتیم که سرسفره غذا دعای 
رزق می خواندیم. یک بار بعد از عملیات نان خشک 
به دستمان رسید. یک بسیجی بود 17- 16ساله. 
باز دعا خواند گفتیم که نان خشــک که دیگر دعا 

ندارد گفت چرا برای آن هم باید خواند.« 

مژگان مهرابییاد
روزنامه نگار

یاری مـردم و لـبخند طـبیعت
گفت وگو با جهادگری که  براي توسعه فضای سبز و رفع مشکلات معیشتی مناطق روستایی تلاش می کند

یک عده جوان پای کار آمدند و دســت به کار 
خیری زدند اما جنس کار خوب شان کمی متفاوت 
است. این گروه به روستاهای محروم در گوشه 
و کنار کشــور می روند و با حفظ هویت بومی و 
موقعیت جغرافیایی این مکان ها، برای سرسبزی 
و حاصلخیزی زمین هــا تلاش می کنند. عمده 
فعالیت شان درخت کاری است و از این رو جمعیت 
»درخت یاران« را تاسیس کردند. سجاد باقری، 
دبیر این جمعیت، در تلاش اســت با راه اندازی 
پویش ملی »درخت یاری« با تعامل با نخبگان 
فرهنگی، هنری و رسانه ای طراحی، جهادی سبز 
به راه بیندازد. این گروه جهادی در عرصه تکثیر 
نهال و کاشت درخت، زمینه مشارکت مردم را در 

قالب فعالیتی اجتماعی فراهم کرده اند. 

ایده اولیه جمعیت درخت یاران سال 1395توسط 
گروهی از جوانان علاقه مند به حوزه محیط زیست و 
کاشت درختان شکل گرفت. باقری، ریشه های اصلی 
راه اندازی پویش مردمی درخت یاری و بنیانگذاری 
جمعیت درخت یاران را حاصل آسیب شناســی 
مسائل زیست بومی و ایجاد جنبشی مردمی با هدف 
آبادانی هر چه بیشتر سرزمین مان در مناطق مستعد 
اقلیمی کشــور می داند: »درخت یاران، جمعیتی 
اســت که شــکل گیری آن مبتنی بــر خلاء های 
موجود در ســازماندهی فعالیت هــای مردمی در 
حوزه کشــاورزی، منابع طبیعی و محیط زیست 
است. تولد این جمعیت، با وجود طیف وسیعی از 
دغدغه مندان و فعالان این حوزه در سرتاسر کشور 
به ســال1399برمی گردد. آن ســال با همکاری 
تیمی 5نفره شامل دانشجویان و فارغ التحصیلان 
رشته های زیست شناسی، کشاورزی، محیط زیست 
و رســانه، هســته اصلی جمعیت درخت یاران و 

پویش ملی درخــت یاری را راه انــدازی کردیم.« 
سجاد باقری، در پاسخ به این سؤال که چرا از میان 
شــاخه های مختلف و متعدد فعالیــت جهادی، 
سراغ کاری مرتبط با طبیعت رفته است می گوید: 
»ترجیح دادیم درحوزه ای فعالیت کنیم که علاوه 
بر علاقه، تحصیلات دانشــگاهی آن را داشتیم و 
تخصصی در این زمینه کسب کرده بودیم. فعالیت 
در همه شاخه ها و زنجیره درختان مدنظرمان بود و 
می دانستیم برای موفقیت در این فعالیت  اجتماعی 
باید مردم را بــه میدان بیاوریم. بــا توجه به اقلیم 
کشورمان و نیاز به توسعه فضای سبز و علاقه گروهی 
از مردم به طبیعت و درختــان، به دنبال راه هایی 
بودیم تا با استفاده از این ظرفیت، بتوانیم طرح ها 
و ایده های جذابی را برای افزایش مشــارکت مردم 
اجرا کنیم. در قدم اول متوجه شدیم مردم حاضرند 
در نذر کاشــت درخت مشــارکت کنند و با خرید 
یا پرداخت مبالغی برای کاشــت درخت در توسعه 
فضای سبز همکاری کنند. به تدریج متوجه شدیم 
که می توانیم مشارکت در درخت کاری را با ایده های 
جذاب تر گره بزنیم و فعالیت هایمان را برمبنای رونق 

کسب وکار روستایی ادامه دهیم.«
شروع کارهای جهادی با مشکلاتی همراه می شود 
که درصورت نداشــتن برنامه ریزی ممکن اســت 

موجب دلســردی جوانان از ادامه مسیر شود. دبیر 
جمعیت درخت یاران، معتقد اســت  که داشتن 
ســاختار تشــکیلاتی در فعالیت های اجتماعی و 
مردم نهاد اهمیــت ویژه ای دارد: »افراد بســیاری 
تمایل دارند با وجود مشــغله هایی کــه دارند، در 
فعالیتی اجتماعی مشارکت کنند و به همین دلیل 
عضو گروه های جهادی و مردم نهاد می شــوند.« 
برای پایداربودن ســاختار تشــکیلاتی گروه های 
مردم نهاد، علاوه بر داشــتن بودجــه کافی باید از 
ظرفیت نیروی انسانی وبه ویژه جوانان استفاده کرد. 
سازماندهی نیروها با گفتمان جهادی و با هدف حل 
مشکلات معیشتی و محیط زیستی یکی از مهم ترین 
برنامه های جمعیت درخت یاران بــود. باقری در 
این باره می گوید: »این جمعیت اهداف متنوعی را 
در حوزه کشاورزی، منابع طبیعی و محیط زیست 
برای خود ترسیم کرده است. ارائه خدمات اجتماعی 
پایدار مبتنی بر حوزه کشاورزی در راستای کاهش 
محرومیــت و محرومیت زدایــی، ارتقاي ضریب 
امنیت غذایی در کشور، احیای مراتع و جنگل های 
اکولوژیک، بسترسازی برای مردمی سازی  حکمرانی 
در راستای حفاظت از حوزه محیط زیست و منابع 
طبیعی کشــور و... ازجمله اهداف کلان جمعیت 
درخت یــاران برای به میــدان آوردن مــردم در 

پویش هایی مانند درخت یاری و »لبخند طبیعت« 
است.« باقری با تأکید بر مشارکت مردم، برهمکاری 
نهادهای حکومتی در توســعه درخت کاری تأکید 
می کند و می گوید: »حضرت آقا در روز درخت کاری 
سال گذشــته فرمودند: »اگر هر ایرانی 3تا نهال و 
درخت بکارد، پروژه عملیاتی کاشت یک میلیارد 
درخت عملیاتی می شود.« اما مشکلی که ما با آن 
روبه رو هستیم این است که هیچ وقت آنطور که باید 
از ظرفیت گروه های مردم نهاد برای مشــارکت در 
پروژه های دولتی استفاده نشده است. وزارت جهاد و 
سازمان منابع طبیعی در حوزه محیط زیست فعالیت 
می کنند. معتقدیم کاشت یک میلیارد اصله درخت 
پروژه ای نیست که فقط دولت بخواهد و بتواند آن 
را انجام دهد و از عهــده اش بربیاید. باید گروه های 
جهادی، انجمن های مردم نهاد و همه کســانی که 
در حوزه محیط زیست و طبیعت فعالیت می کنند 
به مشارکت دعوت شوند تا با کمک هم بتوانیم این 

پروژه را به اجرا در بیاوریم.« 

درآمد زایی در مناطق محروم
حجم انبوهی از خدمات اجتماعی ارائه شــده به 
جوامع محروم که توســط نهادهــای ارائه دهنده 
خدمات اجتماعی انجام می شود، در شرایط فعلی 

پایدار نبوده و در بلندمدت ارزش افزوده ای را برای 
جوامع دریافت کننده حمایت ایجاد نخواهد نکرد. 
باقری، توسعه سرانه فضای ســبز، احیاي مراتع 
و ایجاد باغات خرد و معیشــتی را به عنوان عاملی 
برای ارتقــای ضریب امنیت غذایــی خانوارهای 
کم برخوردار می داند که طی ســالیان گذشته در 
حرکت های جهادی مورد توجه قرار نگرفته است: 
»باغداری از مهم ترین مشــاغل روســتایی است 
که به دلیل پر هزینه بودن برای برخی روســتاییان 
مقرون به صرفه نیست. یکی از برنامه های جمعیت 
درخت یاران، کمک به روستاییان برای روی آوردن 
به این مشاغل و کسب درآمد از راه باغداری است.« 
او دربــاره تولید نهــال و با هدف توانمندســازی 
روســتاییان می گوید: »حمایت از روســتاییان و 
درآمدزایی از راه باغداری یکی از اهداف ماســت 
تا خود روســتاییان بتوانند در زمینه تولید نهال 
وارد عمل شوند. تولید 250میلیون نهال در سال 
علاوه بر زیرساخت مناسب، بار مالی زیادی برای 
دولت دارد، در حالی که با حمایت های خرد مردمی 
می توان به رونق کسب وکارهای روستایی در زمینه 
کاشت و تولید درخت کمک کرد. احداث باغ، ایجاد 
نهالستان و خرید تضمینی محصولات باغداران از 
طرح هایی است که توسط این جمعیت و به ویژه در 
مناطق محروم اجرا می شود.« به گفته سجاد باقری، 
تمرکز اصلی همه ایــن فعالیت ها تحقق گفتمان 
درخت یــاری و اهداف پویش ملــی درخت یاری 
مبنی بر »یاری مردم« و »لبخند طبیعت« است: 
»استقبال گروه های مردمی موجب شد تا جمعیت 
درخت یاران با حفظ هویت های بومی در استان های 

مختلــف به فعالیــت در مناطق 
روســتایی و عموما کم برخوردار 

کشور  بپردازد.«

 اهدای نهال های یادبود و دارای شناسنامه
کاشت نهال به یاد افرادی که دوستشان داریم یکی از برنامه های جمعیت درخت یاران است که با مشارکت مردم انجام می شود. در این طرح، علاقه مندان 
می توانند از طریق سایت جمعیت درخت یاران با نهال های مختلف آشنا شوند و نسبت به اهدای هر نهال به یادبود افرادی که دوستشان دارند اقدام 
کنند. نهال های اهدایی طبق هزینه تعیین شده توسط اهدا کننده خریداری و سپس توسط جمعیت درخت یاران، در رویشگاه های مشخص شده کاشته 
می شود. به رسم یادبود پلاک گذاری با نام و مشخصات مورد نظر فرد اهدا کننده انجام می شود و برای جلب اعتماد در چندین مرحله، عکس و گزارش 

تصویری از نهال کاشته شده برای اهداکننده ارسال خواهد شد.
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نگاهی به آمار کتابخوانی اروپایی ها براساس گزارشی از یورونیوز

فرانسوی ها آبروی »سارتر« و »کامو« را بردند
براساس آخرین نظرسنجی اتحادیه اروپا، کشور 

کتابخوانی
اســتونی، کتابخوان ترین مردم اروپا و فرانسه 
کمترین میزان مطالعه روزانــه را دارند؛ چراکه 
فرانســوی ها مطالعه را یک کار اصلی نمی داننــد. به گزارش 
یورونیوز، سالگرد مرگ ویلیام شکسپیر، میگل سروانتس و اینکا 
گارسیلاســو دو لا وگا، از سوی یونســکو روز »جهانی کتاب« 
نامگذاری شده است. با این حال، بریتانیا و ایرلند روز جهانی کتاب 
خود را نخستین پنجشنبه  ماه مارس برگزار می کنند. در ادامه 
مروری داریم بر گــزارش یورونیوز از ســرانه مطالعه و تفاوت 

کتابخوان ها در کشورهای اروپایی.

  کتابخوانی حدود 50درصد کودکان
چشم انداز روز »جهانی کتاب«، تشویق کودکان با هر پیشینه ای برای 
لذت بردن از مطالعه است. بخشــی از این تلاش شامل مجموعه ای از 
کتاب های منتشر شده در طول سال است که با هزینه های بسیار کم در 
دسترس هستند. در سال 2020بیش از یک میلیون کتاب یک پوندی 
در سراسر بریتانیا در 5هفته مربوط به روز جهانی کتاب خریداری شد. 
گردش چنین حجم بالایی از کتاب های مقرون به صرفه بســیار مهم 
است. خواندن برای لذت بردن، در بریتانیا و ایرلند در پایین ترین سطح 
از سال 2005قرار گرفته است. کمتر از نیمی )47.8درصد( از کودکان 
9تا 18ساله می گویند که از خواندن لذت می برند. جای نگرانی است که 
این ممکن است ارتباط زیادی با میزان دسترسی به ادبیات داشته باشد. 
از هر 7 کودک، یک کودک گفت که کتاب یک پوندی به عنوان نمادی از 
روز جهانی، خرید نخستین کتاب آنها بوده است. نابرابری های اجتماعی 
که بهره کودکان از کتاب را کاهش می دهد، از زمان همه گیری کوویدـ 
19افزایش یافته است. با توجه به اینکه بسیاری از کودکان دوره های 
طولانی را دور از مؤسســات آموزشــی می گذرانند، بســیاری از آنها 
دسترسی به کتاب های جدید را از دست داده اند. وضعیت در سراسر 

اروپا هم خیلی بهتر از بریتانیا نیست.
 

  11درصد برای خرید کتاب
اتحادیه اروپا گزارش هایی درباره میزان هزینه کرد اروپایی ها برای کتاب 
و ادبیات ارائه کرده است. از سال 2021    یک شهروند طبقه متوسط در 
اتحادیه اروپا، حدود 11درصد درآمــد خود را صرف روزنامه، کتاب یا 
لوازم التحریر کرده است. این رقم درواقع از یک درصد در سال 2019 
یعنی زمانی که بریتانیا از اتحادیه اروپا خارج شد، به 11درصد رسیده 
است. بر اساس اعلام اتحادیه اروپا، پیش از خروج بریتانیا از این اتحادیه، 
بریتانیایی ها 0.9درصد کل درآمد خود را صرف خرید کتاب می کردند.

  مردم اسلواکی ؛ دست و دلبازترین کتابخوان ها
شــهروندان کدام کشــور اتحادیه اروپا، برای کتاب بیشتر هزینه 
می کنند؟ پاسخ این پرسش، اسلواکی است. شهروندان اسلواکی 
به طور متوســط   1.9درصد درآمد ســالانه خود را صرف روزنامه، 
کتاب یا لوازم التحریر می کنند. اســلواکی در 5ســال گذشته، در 
صدر این جدول باقی مانده و درواقع از بالاترین سطح 2.1درصدی 
اندکی سقوط کرده است. 5کشور بعدی که بیشترین هزینه سالانه 
را برای کتاب صرف می کنند، عبارتند از: کرواسی، آلمان، استونی، 
لتونی و ایســلند. این هزینه  بین 1.2درصد تــا 1.9درصد درآمد 

شهروندان بوده است.
 

  قبرس در انتهای فهرست
قبرس فقط با 0.4درصد، کشــوری اســت که مردمش کمترین 
سرمایه را صرف کتاب می کنند. یونان، رومانی، بوسنی و هرزگوین و 

صربستان نیز از این نظر، وضعیت خوبی ندارند؛ 
زیرا همه آنها، ســال 2021 فقــط 0.5درصد 
درآمد سالانه خود را برای کتاب هزینه کرده اند. 
بازنده واقعی این فهرست مقدونیه شمالی است 
که از سال 2019 آماری در این زمینه به اتحادیه 
اروپا ارائه نکرده است. مقدونیه شمالی آخرین 
بار 3ســال پیش اطلاعات خود را به اشتراک 
گذاشت؛ زمانی که شــهروندانش، یک درصد 

درآمد سالانه خود را صرف کتاب می کردند.
 

  مردم استونی؛ کتابخوان ترین ها
ارقام موجود درباره اینکه کدام کشور اروپایی بیشترین 
زمان را برای مطالعه صــرف می کنند، کمی قدیمی تر 
است؛ زیرا بررســی ها در این زمینه تنها یک بار در هر 

دهه انجام می شــود و ارقام 2020هنوز منتشــر 
نشده است. در این زمینه ارقامی از نظرسنجی های 
انجام شــده بیــن ســال های 2008و 2015در 

18کشــور اروپایی در دســترس است. 
در بالای فهرســت زمان صرف شــده 
برای مطالعه روزانه، استونی قرار دارد. 
یک اســتونیایی 20تا 74ساله به طور 

متوسط   روزانه حدود 13دقیقه را صرف مطالعه 
می کند. فنلاند، لهســتان و مجارستان در 

رده های بعدی قرار دارند.

  فرانسه، فقط 2دقیقه
در انتهای جدول، شهروندان فرانسه قرار گرفته اند که فقط 2دقیقه 
در روز را صرف مطالعه می کنند؛ کشوری که نویسندگانی بزرگ و 
جهانی چون مارسل پروست، ویکتور هوگو، آلبرکامو، ژان پل سارتر، 
سیمون دوبووار، آندره ژید و دست کم 10برابر این  نام ها نویسنده و 
اندیشمند شناخته شده در جهان دارد در انتهای جدول است. بنا 
بر این گزارش شهروندان رومانی، اتریش و ایتالیا در سطح مشابهی 
قرار دارند و از هر 24ساعت، 5دقیقه را صرف مطالعه می کنند. نتایج 
مشابهی درباره درنظر گرفتن مطالعه به عنوان یک فعالیت به دست 
آمده اســت: 16.8درصد فنلاندی ها خواندن را »فعالیت اصلی« 
می دانند. لهستان، استونی، یونان و لوکزامبورگ نیز در این زمینه از 
فنلاند عقب ترند. در این جدول هم فرانسوی ها در قعر قرار گرفته اند 
و فقط 2.6درصد مردم فرانســه خواندن را یــک فعالیت اصلی در 

زندگی خود می دانند! 

کار من بود
کتاب »کار من بود« 
نوشته محمد رحمانی، 
یکــی از کتاب هــای 
مجموعه روزگار ایران 

است که از سوی انتشــارات راه یار منتشر شده و به 
این موضوع می پردازد که چگونه مشروطه خواهی 
در ایران به کودتا ختم شد.  با توجه به مخاطبان، این 
مجموعه بیشتر بر تاریخ روایی به جای تاریخ تحلیلی 
تکیه می کند. در این مجموعه تلاش شده در کنار 
رعایت گزیده گویی، گفتنی های تاریخ پهلوی از قلم 
نیفتد. همچنین با منطقی قابل دفاع، دوران پهلوی 
را به بخش های متعددی تقسیم کرده تا بتواند هر 
بخش را در قالــب کتابی کوچک و ارزان منتشــر 
کند تا خرید و مطالعه کتاب هــا برای علاقه مندان 
آسان تر باشــد. در بخشــی از کتاب »کارمن بود« 
می خوانیم: »سلسله مغول نژاد قاجار با تاج گذاری 
آغامحمدخان در ســال 1174ش آغاز شد و پس 
از 130 سال، در ســال1304ش با عزل احمدشاه 
به پایان رســید. آغامحمدخــان در جنایت زبانزد 
بود، تا آنجا که تاریخ نویسان آورده اند تنها در فقره 
مقاومت کرمانی ها، به دستور او 20هزار جفت چشم 
از حدقه بیرون کشیده شد. با وجود این، نخستین 
شــاه قاجار به عنوان معمار ایران امروزی شناخته 
می شود. شاهی که بعد از ســرکوب حکومت های 
ملوک الطوایفی تاجگذاری کرد و تنها 2ســال بعد، 
خدمه اش او را ترور کردند. دشمنان، سرسلسله دار 
شــاهان قاجار را در نوجوانی خصی کرده بودند و او 
فرزندی نداشــت. پس برادرزاده اش فتحعلی، پس 
از او شاه قاجار و ایران شــد و از 1176تا1213ش 

سلطنت کرد.«

ایران معاصر

تاریخ شفاهی، مورد پسند مخاطب عمومی
گفت وگو با هادی لطفی، نویسنده و محقق تاریخ شفاهی که به تازگی کتاب»خون  می گذشت« را تالیف کرده است

کتابخانهتاریخ فلسفه

مروری بر کتاب»آقاصادق« با تدوین محمدرضا حسینی
 زندگی و سلوک رفتاری 

جهادگر شهید
در ســال های حماســه آفرین 
دوران دفاع مقــدس، علاوه بر 
رزمندگانــی که ســلاح رزم 
به دســت گرفتــه و در مقابل 
دشمن ایســتادگی می کردند، 
دیگــری  حماســه آفرینان 
هم بودند که جهــادی از نوع 
سازندگی در هنگام رزم بر عهده 
داشتند؛ جهادگران پرتلاش و از 

جان گذشته ای که بدون حضور و کار مؤثر آنها در امور پشتیبانی 
جنگ، عملیات های بزرگ رزمندگان در مناطق مختلف جنگی 
به اهداف از پیش تعیین شده نمی رسید و چه بسا مشکلاتی هم 
در اســتقرار و جانمایی یگان های رزمی در مناطق عملیاتی 
پیش می آمد. اما در طول 8 سال دفاع مقدس، جهادگران عرصه 
سازندگی همواره در کنار یگان های رزمی نقش تعیین کننده ای 
در موفقیت های رزمندگان در عملیات های مختلف و تثبیت و 

اسقرار نیروها در مناطق عملیاتی داشتند.
 روایتگری این ایثار و فداکاری ها، بخشــی از تاریخ شــفاهی 
دوران دفاع مقدس محسوب می شود که در این بخش، واحد 
»تاریخ شفاهی« دفتر مطالعات جبهه فرهنگی انقلاب اسلامی 
سلسله آثار مکتوب را منتشر می کند. یکی از این آثار، کتاب 
»آقاصادق« روایتی از زندگی جهادگر شهید »سیدمحمدصادق 
دشتی« از مبارزان انقلابی و رزمندگان دفاع مقدس فیروزآباد 
استان فارس با تحقیق و تدوین محمدرضا حسینی است که 
از سوی انتشارات راه یار چاپ و منتشر شده است. این کتاب، 
مجموعه   خاطرات اطرافیان، خانواده و همســنگران شهید 
سیدمحمدصادق دشتی است که زندگی و سلوک رفتاری او 

را روایت می کند. 
مخاطب در این کتاب با مراحل مختلف زندگی شهید دشتی از 
دوران کودکی تا بزرگسالی و حضور مؤثر در جبهه های جنگ 
آشنا می شود؛ شهید دشــتی از دوران کودکی، با وجود سن 
کم به گروه مخالفان رژیم شاهنشاهی پیوست و فعالیت های 
سیاســی مذهبی خود را از دوران کودکی شروع کرد و چند 
روزی هم در بازداشــت ســاواک بود. بعد از پیروزی انقلاب 
اســلامی، برای محرومیت زدایی از سیســتان و بلوچستان 
راهی این استان شد و در کنار فعالیت در کمیته کشاورزی به 
کار های فرهنگی و تدریس در مدرسه راهنمایی هم پرداخت. 
شهید سیدمحمدصادق دشتی در اسفند سال 1360 در قالب 
گروه جهاد ســازندگی شــیراز به آبادان رفت تا آنطور که در 
وصیت نامه اش گفته »در دریای بیکران ایثار، گمنام بجنگد 

و گمنام بمیرد«. 
با وجود حضور کوتاهش در واحد مهندسی رزمی جهاد به دلیل 
لیاقت و توانایی هایش، فرمانده مقر پشتیبانی جهاد سازندگی 
شد.  احداث خاکریز، سنگر، سکوی توپ و تانک، انواع پل های 
شناور، جاده های عملیاتی، دکل های دیده بانی و سایر خدمات 
مهندسی در کنار جمع آوری کمک های مردمی از روستا ها و 
شهر ها و ارسال آنها به جبهه برای استفاده رزمنده ها ازجمله 
فعالیت های شهید دشــتی در مدت حضورش در جبهه های 
جنگ بوده است؛ فرمانده ای که مانند بسیجی معمولی لباس 
می پوشید، رفتار می کرد، بیل، کلنگ و فرغون دست می گرفت 
و نگهبانی می داد. تا اینکه در 23 مهر سال 1364پس از ساختن 
سکوی تانک زیر دید و تیر مستقیم دشمن، بر اثر اصابت ترکش 
به شهادت رسید .در کتاب »آقا صادق«، هر مقطع از زندگی 
شهید دشتی، از تولد تا شهادت شهید دشتی توسط یک یا چند 
راوی روایت شده است؛ از پدر، مادر و برادران شهید گرفته تا 
همرزمانش در جبهه های جنگ تحمیلی. درواقع، یک ســوم 
اول کتاب، روایت اتفاقات دوران کودکی شهید ازجمله شرایط 
زندگی و جابه جایی های مکرر به واسطه شغل پدر، زلزله مهیب 
قیر و کارزین، حضور در مبارزات منتهی به پیروزی انقلاب و 

بازداشت چند روزه اش توسط ساواک است. 
دیگر بخش هــای کتاب هم به نحــوه آشــنایی و ورود او به 
جهاد ســازندگی و از طریق جهــاد به جنــگ، می پردازد. 
درخصوص شــیوه نگارش کتاب »آقا صادق« می توان گفت 
این اثر به شیوه تاریخ شفاهی نگارش یافته و رویکرد محقق و 
تدوین گر کتاب، کاملا مطابق با معیارهای آثار مستند درباره 
زندگینامه شخصیت های مؤثر در تاریخ انقلاب اسلامی و دوران 
دفاع مقدس است. همچنین لحن و بیان نویسنده به گونه ای 
است که نثر روایی کتاب را عاری از هر نوع پیچیدگی های روایی 
کرده و ادبیات به کار رفته در توصیف شخصیت و وقایع تا حد 

ممکن ساده و صمیمی است.
 این نکته از آن جهت اهمیت دارد که در نظر بیاوریم نوشتن 
درباره ســبک زندگی شــخصیت های مؤثر در تاریخ انقلاب 
اســلامی و همچنین وقایع زندگی هر یک از شــهدا و حتی 
رزمندگان بیانگر بخشــی از تاریخ 8 سال دفاع مقدس است 
که تاریخ شفاهی و زیربنای فرهنگی انقلاب اسلامی را مطرح 
می کند. شهید دشتی در دوران دفاع مقدس مسئول پشتیبانی 
جنگ جهاد اســتان فارس در منطقه آبادان بود. تلاش برای 
فراهم کردن مقدمات عملیات والفجر8بر عهده محمدصادق و 
مجموعه تحت نظر او بوده است؛ تلاشی که ثمره اش پیروزی 
بزرگ رزمندگان ایرانی در عملیات بزرگ والفجر8 شد و البته 
شهادت نامه سیدمحمدصادق دشتی در این عملیات امضا و او 

به شهادت رسید.
در بخشــی از کتاب»آقا صادق« می خوانیم: »انتظار داشتم 
بگوید که پول موتور را از جیبش به ســتاد داده، ولی چیزی 
نگفت. فکر می کرد که من هم مثل بقیه از ماجرای برگرداندن 
پول موتور به ســتاد خبر ندارم. »صبوری« داستان را برایم 
تعریف کرده بود و گفته بود به هیچ کس نگو، چون اگر صادق 
بفهمد به بچه هاگفته   ام از دســتم ناراحت می شود. شهریور 
که تب وتاب عملیــات رمضان خوابیده بود، بعد از گذشــت 
7 ماه از حضورش در جبهه، به زور راضی  اش کردیم که برای 
نخســتین بار به مرخصی برود. وقتی با صبوری برای گرفتن 
برگ مرخصی به ستادمان در آبادان رفته بودند، آقای جزایری 
10هزار تومان پول به او می دهد و او هم کل آن مبلغ را بابت 
پول موتور دزدیده شده، به آقای جزایری برمی گرداند و با جیب 
خالی به مرخصی می رود. صبوری می گفت: »حتی پول کرایه 
ماشینش تا فیروزآباد را هم نداشت.« در بخش پایانی کتاب، 
تصاویری از دوران کودکی تا سال های دفاع مقدس از شهید 

دشتی ضمیمه کتاب شده است.

کتاب »سیاست، تفکر، تاریخ« 
اثر دکتررضا داوری اردکانی به 
بررسی تأثیر 3عنصر سیاست، 
تفکر و تاریخ بــر هم می پردازد. 

این کتاب که از سوی انتشــارات سخن منتشر شده، مجموعه 
مقالات دکتررضا داوری اردکانی است که به سیاست، توسعه، 
تاریخ و تجدد پرداخته است. اردکانی می نویسد: این مقالات برای 
پاسخ دادن به این پرسشند که در مسیر تاریخ ما از کجا آمده ایم و 
به کجا رسیده ایم و چه امکاناتی داریم و به کجا می خواهیم برویم. 
این کتاب برای کسانی که خواننده تخصصی سیاست و تاریخ 
هستند مناسب است؛ همچنین یکی از منابع جامع و کامل برای 
کسانی است که می خواهند تخصصی در مورد سیاست و تأثیرات 
آن مطالعه کنند. در بخشــی از این کتاب می خوانیم: »وقتی 
آمریکا می خواست به افغانســتان حمله کند، جو تند برآمده 
از حادثه 11سپتامبر و بدنامی حکومت طالبان مجال تأمل را 
تنگ کرده بود، به قســمی که اقدام آمریکا تقریبا در هیچ جا با 
هیچ مخالفتی مواجه نشد و آمریکا افغانستان را به آسانی تصرف 
کرد و البته کشــورهایی که طالبان را بدترین حکومت ممکن 
در افغانستان می دانســتند در روی کار آوردن حکومت کرزای 
کمک کردند، اما چیزی نگذشت که آمریکا حکومت کرزای را با 
مشکلات بسیارش رها کرد. عراق صدام حسین مثل افغانستان 
طالبان حکومتی بدکردار داشت، اما قرارگاه بن لادن و القاعده 
نبود و تا کنون هم کسی نگفته است که صدام حسین در حادثه 
11ســپتامبر دست داشته اســت. گزارش های راجع به سلاح 

کشتارجمعی عراق را هم بانیان جنگ جعل کردند.«

ادبیات پایداری

زلال
کتاب »زلال« روایت مستند 
شهیدســیدرضا  زندگــی 
پورموســوی، دیده بان لشکر 
7ولی عصر)عج( اســت که از 

سوی انتشــارات سروش چاپ و منتشر شــده است. در این 
کتاب بیان می شود که شهید سیدرضا پورموسوی در بیستم 
بهمن 1345 شمسی در شهر دزفول به دنیا آمد. کودکی اش 
در جلسات قرآن و نوجوانی اش در آموزش ها و اردوهای بسیج 
نوجوانان گذشت. با شروع جنگ تحمیلی به جبهه می رود. 
ابتدا به عنوان امدادگر و بعد از آن تا زمان شهادت در عملیات 
والفجر10 در ارتفاع ریشــن به تاریخ سوم فروردین1367، 
دیده بان لشــکر 7ولی عصر)عج( بود. مطالب کتاب »زلال« 
از کودکی پورموسوی آغاز شده و با شــهادت او خاتمه پیدا 

می کند. 
سبک نوشتاری کتاب پیش رو، داســتان مستند است و در 
کنار پرداختن به زوایای پنهان شخصیت اصلی، روایت های 
متعددی از اتفاقــات زندگی شهیدپورموســوی به صورت 
داستان بیان می شود. در بخشی از مقدمه کتاب آمده است: 
»چشم های نافذ، شال سبز و گاه سیاهی که بر شکوه و صلابت 
او می افزود، لبانی متبسم و زمزمه مدام و آرامش و طمأنینه ای 
که در چهره اش نشسته بود، تصویری است که از شهید عزیز 
سیدرضا پورموسوی در ذهن و خاطره ام مانده است. هماره 
آن سوی سکوتی که داشــت، حرف های فراوان نشسته بود. 
می دانســتم در خلوت او، رازهایی اســت که تنها مقربان و 
ملکوت آشنایان ادراک و احســاس می کنند. کم می گفت و 
عمیق می گفت و اگر می گفت، آن ســوی گفته اش روشنای 

آیتی و روایتی نشسته بود.« 
کتــاب زلال در 3فصل نــگارش یافتــه و 2فصــل دیگر، 
دست نوشته ها و وصیت نامه شهید را هم شامل می شود که 

در 584صفحه و قطع رقعی منتشر شده است.

کتاب جدید شما با عنوان»خوش 
می گذشت« براســاس زندگی حاج محمدآقا 
رسول زاده، از چهره های انقلابی شهر کاشان 
در دوران انقلاب اسلامی تالیف و منتشر شده 
است. نحوه آشنایی شما با این چهره انقلابی به 
چه شکل بود و چه شد که تصمیم گرفتید کتابی 

براساس زندگی او بنویسید؟
حاج محمدآقا رســول زاده در شــهر کاشان، فرد 
شناخته شده و معروفی بوده است و من هم مثل 
بســیاری از اهالی این شــهر از دوران کودکی و 
نوجوانی و از زبــان پدرم دربــاره حاج محمدآقا 
رسول زاده زیاد شنیده بودم. همیشه حرفش در 
میان قدیمی های کاشان بوده و هست؛ از طرفی، 
همسایه یکی از اقوام ما هم بوده است. خلاصه، از 
سال ها پیش درباره این آدم شنیده بودم و دوست 
داشــتم اطلاعات کامل تری هم درباره او داشته 
باشم. تا اینکه ســال 1393به جمع اعضای دفتر 

مطالعات جبهه فرهنگی انقلاب اسلامی 
کاشان پیوستم و قرار شد درباره 

افراد شاخص شــهر کاشان در 
دوران انقلاب اسلامی تحقیق 
و کار کنیم. فهرستی از افراد 
شاخص و تأثیرگذار این شهر 
در دوران انقلاب اســلامی 

تهیه شده بود که در صدر 
فهرســت، نــام 

حاج محمدآقا رسول زاده قرار داشت. در آن زمان 
با توجه به اینکه تازه به دفتر مطالعات آمده بودم و 
جزو نیروهای تازه کار این دفتر بودم فکر نمی کردم 
تحقیق درباره حاج محمدآقا رســول زاده به من 
واگذار شود، اما زمان گذشت و در نهایت قرار شد 
این پروژه را من شــروع کنم و به این شکل، سال 
1397اقدامات اولیه برای تحقیق و نوشتن کتابی 
درباره حاج محمدآقا رسول زاده را رسماً آغاز کردم.
کار تحقیــق و نوشــتن درباره 
حاج محمدآقا رســول زاده را چگونه شروع 
کردید و روش شما در این پروژه به چه شکل 

بود؟
در ابتدا لیســت نســبتاً بلندبالایی از افرادی که 
باید سراغ شــان می رفتم تهیه شــد تــا درباره 
حاج محمدآقا رســول زاده صحبــت کنند. یادم 
می آید بهار ســال 1397بود که فهرســت اولیه 
از افراد مدنظر آماده شد. مشــکلی که در همان 
ابتدا خود را نشــان داد، فراوانی بیش از حد 
افرادی بود که از حاج محمدآقا رسول زاده 
خاطره داشتند. نکته قابل توجه هم 
این بود که اغلب این افراد در لابه لای 
صحبت های خود به فرد دیگری هم 
اشــاره می کردند که او هم خاطره ای 
از حاج محمدآقا داشت؛ یعنی هرچه 
جلوتر می رفتیم تعداد افرادی که باید 
با آنها صحبت می کردم بیشتر می شد. 
برای اینکه نظــم و محدوده ای 
بــه کار بدهیــم، مــن تعداد 
مشــخصی از افرادی را که 

مهم  حرف های 
و مستندی 

ه  ر با در

حاج محمدآقا داشــتند تعیین و به این شکل، با 
حدود 100نفر مصاحبه کردم.

موضوع صحبت های این تعداد افراد، 
حدود 100نفر، تفکیک شده بود؟ یعنی هر کدام 
درباره یک بخش یا یک ویژگی حاج محمدآقا 
رســول زاده صحبت می کردند یا مواردی هم 
بود که اغلب آنها درباره یک بخش یا ویژگی 

شخصیتی حاج محمدآقا صحبت کنند؟
من سؤال های مصاحبه ها را طوری تنظیم کرده 
بودم که هر کدام از افراد مصاحبه شونده به مطالبی 
در حوزه مشاهدات خود پاســخ دهند، اما اغلب 
مصاحبه شونده ها به یک خاطره و موضوع مشترک 
درباره حاج محمدآقا رسول زاده اشاره می کردند و 
آن هم، ماجرای قتل»سلیمان برجیس« بهایی در 
کاشان بود. در آن واقعه حاج محمدآقا رسول زاده 
به همراه 7نفر دیگر نقش داشتند که ماجرای آن 
طولانی اســت و در جریان دادگاه ویژه این قتل، 
اغلب علمای دینی از حاج محمدآقا رسول زاده و 
آن 7نفر دیگر حمایت می کنند و آنها سرانجام از 
زندان آزاد می شوند. بیشتر مصاحبه شونده ها به 
این موضوع اشاره می کردند. من هم حرف هایشان 
را می شنیدم و ســؤال موردنظر خودم را دوباره 

مطرح و پاسخ آن را دریافت می کردم.
کتاب شــما، شــیوه نگارشــی 
»سرگذشــت نامه داســتانی« دارد، اما در 
بخش های مختلف اثر، اسناد متعدد مرتبط با 
موضوع کتاب هم ارائه شده است. دراین باره 

هم توضیح دهید.
موقع نگارش این کتــاب من بــه مخاطبانی از 
نسل جوان هم فکر می کردم که اغلب علاقه مند 
بــه خوانــدن مطالبــی در قالب 
روایت و داســتان هســتند. 
 » کتاب های»ســندمحور
بیشــتر بــرای مخاطبانی از 
جنس محققان و پژوهشگران 
مناسب است. با این حال، کتاب 
مــن در بخش»تاریخ شــفاهی« 
قرار می گیرد و آوردن اســنادی که 
روایت ها را تأیید کند تا حدود زیادی 
لازم بود. من در طــول تحقیقاتم با 

هادی لطفی، محقق و نویســنده تاریخ شفاهی است 
که به تازگی کتاب »خوش می گذشــت« را براســاس 
زندگی حاج محمدآقا رســول زاده از افراد و مبارزان 
سرشناس دوران انقلاب اســلامی در کاشان تالیف و 
منتشر کرده اســت. این کتاب در بخش »پیشگامان 
مردمی انقلاب«، ســومین اثر جبهه فرهنگی انقلاب 

اسلامی با رویکرد تاریخ شفاهی محسوب می شود که 
در قالب ادبی»سرگذشت داستانی« نگارش یافته است. 
پیش از این کتاب »پایان مجسمه« )یادداشت های روزانه 
موسی کیخا از روزهای انقلاب اسلامی مردم کاشان( به 
کوشــش هادی لطفی تهیه و منتشر شده که نخستین 
جلد از مجموعه تاریخ نگاران انقلاب اســلامی در دفتر 
مطالعات جبهه فرهنگی انقلاب اسلامی است و جریانات 
و حالات مردم کاشان را در روزهای انقلاب روایت می کند. 
درباره کتاب جدید هادی لطفی با این محقق و نویسنده 

گفت وگو کرده ایم.

200سند که به طور مســتقیم به حاج محمدآقا 
رسول زاده اشاره داشتند، مواجه شدم و همچنین 
یک هزار ســند دیدم که به موضوع کتاب اشاره 
داشتند؛ به عنوان مثال، اسنادی با موضوع فدائیان 
اسلام در کاشان در تاریخ ثبت شــده که به طور 
غیرمستقیم با شــخصیت محوری کتاب مرتبط 
است یا ســندهای زیادی موجود است که در آنها 
به طور مســتقیم از حاج محمدآقا رسول زاده اسم 
برده شده اســت. باید تعدادی از این اسناد را در 
کتاب می آوردم تــا جنبه اســتنادی اثر قوی تر 

می شد.
حاج محمدآقــا رســول زاده در 
راه اندازی شــاخه فدائیان اسلام کاشان چه 

نقشی داشت؟
او نقش اصلــی را در این زمینه داشــت و بعد از 
آشنایی با شهید نواب صفوی، شاخه فدائیان اسلام 

کاشان را راه اندازی کرد.
آیا خانواده حاج محمدآقا رسول زاده 
در تهیه این کتاب با شما همکاری داشتند و 
اطلاعات و اســناد لازم را در اختیار شما قرار 

دادند؟
بله، اعضای خانواده حاج محمدآقا همکاری خوبی 
با من در طول تحقیقاتم داشتند. با همه فرزندان 
حاجی مصاحبه کردم و از ارائه اطلاعات و سند یا 

راهنمایی که لازم بود، دریغ نکردند.
با توجه به اینکه درباره اغلب افراد 
تأثیرگذار در جریان انقلاب اسلامی کتاب های 
متعدی نوشته شده، آیا درباره حاج محمدآقا 
رسول زاده هم پیش از نگارش و انتشار کتاب 

شما، اثری منتشر شده بود؟
نه، پیش از اینکه من در این زمینه اقدام کنم، کتاب 
اختصاصی درباره این شخصیت نوشته و منتشر 
نشــده بود و تنها مقالاتی دربــاره حاج محمدآقا 
رسول زاده در برخی مطبوعات و رسانه ها منتشر 

شده بود.
کتاب شــما در بخش آثاری که با 
رویکرد تاریخ شفاهی تهیه و منتشر می شود، 
نگارش و انتشار یافته است. جایگاه این نوع 

آثار در میان مخاطبان را چگونه می بینید؟
واقعیتش آن است که آثار مرتبط با تاریخ شفاهی 
هنوز در کشــور ما آنطور که باید و شاید در میان 
مخاطبان عمومی جانیفتاده است. به بیان دیگر، 
تاریخ شــفاهی هنوز جایش را در میان مخاطبان 
عمومی پیدا نکرده است. یکی از دلایل اصلی هم 
این است که نویسندگان کتاب های تاریخ شفاهی 
معمولاً مخاطب عمومــی را درنظر نمی گیرند و 
بیشتر به محققان و پژوهشگران نظر و توجه دارند. 
اگر بخواهیم کتاب های تاریخ شــفاهی در میان 
مخاطبان عمومی هم برای خود جا باز کنند، باید 
نوع تازه ای از آن، یعنی»تاریخ شفاهی دراماتیک« 
را مدنظر داشــته باشــیم و من در کتاب »خون 
می گذشت« سعی کردم با رویکرد تاریخ شفاهی 

دراماتیک بنویسم.

علی الله سلیمیگفت وگو
روزنامه نگار

آراسته گنجی پور؛ خبرنگار

سیاست، تفکر، تاریخ
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اگر گذرتان به میدان امام خمینی)ره( افتاده باشد، ساختمان آجری و زیبایی  ابوذر چهل امیرانی
در ضلع شمالی میدان می بینید که آخرین مراحل ساخت را طی می کند.جالب روزنامه نگار 

است که بدانید در واقع  بنایی روزگاری با همین شکل در این بخش از پایتخت وجود داشته و حالا در حال 
احیاست. پس از کودتای سوم اسفند۱۲۹۹ فردی ارمنی به اسم گاسپار ایپگیان، مسئولیت بلدیه )شهرداری( 
را برعهده گرفت. او بلدیه را از نظمیه جدا کرد و بین سال های ۱۳۰۰ تا ۱۳۰۲ ساختمانی در ضلع شمالی میدان 
امام خمینی)ره( امروزی ســاخت. معمار این بنا فردی به نام نیکلای مارکف از معماران برجسته ایرانی- 
گرجستانی بود که در کشور اقامت داشت. او برای شهرداری تهران کار می کرد و ساختمان های زیادی در 
پایتخت و شهرهای اطراف ساخت.   دبیرستان البرز، ســاختمان اداره پست، دانشسرای عالی میدان 
بهارستان، کارخانه قند ورامین، زندان قصر، خانه پروفسور عدل، دبیرستان انوشیروان دادگر، مسجد 
فخرالدوله امین الدوله، کارخانه سیمان تهران و سفارت ایتالیا از دیگر سازه های ساخت نیکلای مارکوف 
است. کوچه ای باریک و ۴متری هم در ضلع شمالی این ساختمان وجود داشت که اکنون واحدهای صنفی 
در این بخش به عرضه لوازم الکتریکی و صوتی و تصویری مشغولند. به همین دلیل، اینجا به پشت شهرداری 
هم معروف است. ساختمان بلدیه به خصوص سردر آن چندین بار تغییر شکل داد تا اینکه سال۱۳۴۸ و 
براساس برخی منابع ســال۱۳۴۷ تخریب شد. جای آن فضای ســبز ایجاد کردند و مدتی هم به پایانه 

اتوبوسرانی شرکت واحد واگذار شد. طرح بازسازی دوباره این ساختمان در چند دهه اخیر بارها مطرح شد. ازجمله در سال ۱۳۸۳ طرح بازسازی بدنه های شمالی و 
جنوبی میدان توپخانه تهران در کمیسیون ماده 5 شهرداری تهران به تصویب رسید و قرار بود که با جابه جایی پایانه اتوبوس شهری از محل پیشین ساختمان بلدیه و 
ساخت زیرگذر پیاده رو از ایستگاه مترو به سوی خیابان فردوسی، سیمای تاریخی میدان بازسازی شود. در سال ۱۳۹۱ نیز طرح احیای نقش فرهنگی- گردشگری میدان 
امام خمینی )ره( مطرح شد. تا اینکه فروردین سال۱۳۹۴ عملیات ساخت دوباره ساختمان بلدیه با همان شکل و نما در قالب طرح ساماندهی میدان امام خمینی)ره( 
تصویب شد.این ساختمان ۱۸هزار مترمربعی قرار است در زمینی با زیربنای حدود ۱۸هزار مترمربع در آینده ای نزدیک با کاربری فرهنگی در ۴طبقه )۲طبقه زیرزمین 

و ۲طبقه روی زمین( راه اندازی شود. البته رونما و دکور این ساختمان در شهرک سینمایی غزالی برای ساختن فیلم های تاریخی شبیه سازی شده است.

تاریخ را که مرور می کنیم به خوبی دستگیرمان می شود  رضا نیکنام
که آمریکایی ها برای ماندن در ایــران و ادامه چپاول و روزنامه نگار 

غارتگری امید زیادی داشتند تا اینکه با پیروزی انقلاب اسلامی، بار و بندیل خود را 
جمع کردند و رفتند. تصویر زیر عکس یادگاری 7نظامی آمریکایی در میدان توپخانه 
تهران را نشان می دهد که در دهه 50گرفته شده است. مؤلف کتاب »ایران سراب 
قدرت« درباره حضور گسترده و رو به افزایش مستشــاران نظامی آمریکا در ایران 
نوشته است: »با مجاز کردن فروش سلاح های پیچیده به مقادیر بی سابقه به ایران، 
آمریکا خود را متعهد کرد که این سلاح ها را مورد استفاده قرار دهد. این امر به معنای 
حضور کاملاً مشهود آمریکا در ایران به  وسیله  فرستادن تعداد بسیار زیاد افراد نظامی، 
غیرنظامی و مشــاور برای جبران کمبود شــدید نیروی انســانی ماهرِ لازم برای 

کاربردی کردن این سلاح ها در ایران بود.« طبق اسناد در سال135۴ اکثریت ۲۴هزار 
نفر آمریکایی که در ایران حضور داشتند، نظامی یا وابسته به امور نظامی بودند. »کن 
فالت« در  کتاب فرار عقاب ها، نوشته: »چند ماهی قبل از پیروزی انقلاب اسلامی، 
آمریکا که تمــام کنترل خودش را بــر اوضاع ایران از دســت داده بــود، از ترس 
حمایت های ضد آمریکایی مجبور شــد تــا تعداد 35هزار نفر مستشــار نظامی و 
غیرنظامی خود را تا آذر 1357 از ایران خارج کند و برای تخلیه حدود 1۲هزار نفر 
آمریکایی باقیمانده  در تهران، خواب به چشم خود راه ندهد.« امام خمینی)ره( نیز 
در سخنرانی ۲7آبان1357 در این باره فرمودند: »...چندهزار مفت خور آمریکایی آمده 
به اسم مستشار، حالا دیگر چه می کنند من نمی دانم، اما ارتش ما تحت نظر آنهاست، 

پس ما ارتش هم نداریم. چه چیز ما داریم؟ ایران چه چیز دارد؟«

جولان نظامیان آمریکایی در پایتخت
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تصور اینکه فرودگاه مهرآبادی که جای نشســت و برخاست  مریم قاسمی
هواپیماهای غول پیکر مسافربری  است، روزگاری جایی بوده که روزنامه نگار 

به جای صدای غرش موتور هواپیماها؛ قناری ها و پرندگان خوش آواز در میان باغی پر دار 
و درخت و زیبا چهچهه می زدند خیال انگیز است. »دوستعلی خان معیرالممالک« از 
رجال دوره قاجار در کتابش نوشــته: »مهرآباد از املاکی بود که حاج میرزا آقاسی به 
ناصرالدین شــاه هبه کرد و پس از آنکه جزو مهریه مادرم، »عصمت الدوله«، ]دختر 
ناصرالدین شاه[ درآمد مهرآباد خوانده شد. دوست محمدخان معیرالممالک هم در آنجا 
باغ جدیدی به مساحت60 هزار متر احداث کرد و در میان باغ، عمارتی عالی بنا نهاد....«

»نصرالله حدادی« نیز در کتاب »طهران قدیم« درباره تاریخچه مهرآباد نوشته: »تهران 
تا قبل از تاسیس فرودگاه مهرآباد، دارای ۲ فرودگاه کوچک نظامی به نام های دوشان تپه 

و قلعه مرغی بود.عملیات ساختمانی فرودگاه مهرآباد در سال13۲6 توسط وزارت دارایی 
آغاز شد. ولی پس از چندی تعطیل و مجددا در سال13۲۹ عملیات ساختمانی ۲ آشیانه 
فلزی و توسعه خیابان پرواز شروع شد و پس از ۴ سال، یعنی در سال1333 برنامه اول 
عمرانی آن پایان یافت. در سال133۲ نیز ساختمان بنای نیمه تمام فرودگاه مهرآباد، 
پس از صرف مبلغ 55 میلیون ریال از طرف وزارت دارایی به وزارت راه تحویل شد. تهیه 
نقشه فرودگاه 3 سال به طول انجامید و شرکت سوئدی سنتاب ساخت آن را عهده دار 
شد. سطح زیربنای ساختمان اصلی از مدخل عمومی مسافرین که وارد سالن وسیعی 
می شوند به مساحت 1۲00مترمربع است. فرودگاه مهرآباد در ساعت 6بعدازظهر روز 
شنبه، 1۴مرداد سال1337، افتتاح شد و نخستین هواپیمای جت ملخ دار شرکت واحد 

هواپیمایی ایران و پارس با هم به پرواز درآمدند.«
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نام هر یک از محله های تهران برای خود ماجرا و حکایتی  حسن حسن زاده
دارند. محله اقدســیه در شــمال شــهر یکی از همان روزنامه نگار 

محله هاست که داستان نامگذاری آن مانند بسیاری از محله هایی که در زمان قاجار 
رشد کردند با این خاندان گره خورده است. اگرچه امروز محله اقدسیه در محاصره 
محله های دارآباد، اراج، کاشـانک و سوهانک با برج ها و آپارتمان های قیمتی شناخته 

می شود، اما در دوران قاجار روستایی بود در محدوده شمیران.
علیرضا زمانی تهران شناس درباره پیشــینه و دلیل نامگذاری این محله می گوید: 
»آبادی اقدسیه پیش از آنکه به این نام معروف شود میان اهالی آبادی های شـمیران 
بـــه نام حصار ملا شـــناخته می شد. صاحب زمین های حصار ملا هم محمدناصر 
خان ظهیرالدوله، پدر علیخان ظهیرالدوله بود. علیخــان ظهیرالدوله بعدها داماد 

ناصرالدین شاه قاجار شد. محمدناصرخان ظهیرالدوله، این اراضی را به ناصرالدین شاه 
هدیه داد و شاه قاجار هم در این زمین ها برای خود یک عمارت کلاه فرنگی بنا کرد. 
ناصرالدین شاه کمی بعد از ســاخت این عمارت که البته عمارت چندان بزرگی هم 
نبود، آن را به یکی از همسرانش »امینه اقدس« هدیه داد و از همین دوره بود که نام 
این اراضی از حصار ملا به اقدسیه تغییر کرد.« امینه اقدس در تاریخ با نام زبیده خانم 
هم شناخته می شود. او یکی از همسران ناصرالدین شــاه بود که به دلیل امانتداری 
حسابی محبوب شاه قاجار شده بود و به نظر می رسد سلطان صاحبقران به دلیل همین 
امانتداری بود که زمین های اقدسیه را به او هدیه داد. امینه اقدس یا زبیده خانم عمه 
ملیجک معروف دربار ناصری هم بود که همین مورد هم در محبوبیت او نزد شاه قاجار 

بی تأثیر نبود.

محله عمه ملیجک کجا بود؟
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مقبره شــیخ چغندر در بازار بزرگ تهران، ضلع جنوب  غربی  پریسا نوری
آستان امامزاده سیدنصرالدین)ع(، قرار دارد. هر روز افرادی که روزنامه نگار 

برای خرید به بازار تهران می آیند و برای زیارت و اقامه نماز به این امامزاده می روند، مزار 
این مرد را زیارت می کنند. اما شیخ چغندر که بود و چرا مزارش در این امامزاده است؟

شــیخ چغندر مردی قوی و زورمند و از راهزنان دوره قاجار بود که همراه شریکش راه 
کاروان هایی را که به سمت تهران روانه می شدند می بست و اموال مردم و تاجران را غارت 
می کرد تا اینکه یک اتفاق مسیر زندگی اش را عوض کرد. اما چطور یک دزد متحول شد و 
مزارش در آستان امامزاده و در کنار قبر »معطر علیشاه« یکی از صوفیان بزرگ قرار گرفت؟

میرزا معصوم نایب الصدر شیرازی در کتابش از قول الله  قلی خان ایلخانی قاجار که نوه 
دختری فتحعلی شاه قاجار بوده، نوشته اســت: »روزی شیخ چغندرلر از ابتدای حال 

خود حکایت می نمود که من قطع طریق می نمودم و رفیقی داشــتم که شریک بود و 
هر دو قوی و زورمند، چنان بودیم که قافله زیاد را کم می شــمردیم تا آنکه یکی از ایام 
و لیالی در کمین نشسته بودیم، درویشــی را دیدیم بر درازگوشی سوار و کجکول. آن 
رفیق شریک من اشارت نمود که خوب لقمه چربی است. گفتم به زبان لری او دبریش 
)درویش( اســت. گفت: خودش را کاری نداریم... کلاه و لباس و حمارش که دبریش 
نیست! مختصراً وسوسه نمود تا راضی شدم. برخاستیم و او از پیش رو و من از پشت سر به 
وی حمله نمودیم. درویش در کمال متانت و هیبت نگاهی به من نمود که تو را برای این 
کار نیافریده اند! گویی مرا از هفت آسمان بر زمین زدند. بعد به حال آمدم و عرض کردم: 
قربان! پس برای چه آفریده اند؟ گفت: بیا با من تا به تو بگویم. و به دنبال او رفتم و هرجا 

منزل نمود خدمتش نمودم. راهی فرمود که از آن به بعد در آن کار هستم.«
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حکایت شیخ چغندر

بــلدیه طــهران

بهترینقصههایتاریخیتهرانجایزهمیگیرند

صفحه »روایت تهران« که پیش روی شماســت، به انعکاس روایت های خواندنی تاریخ تهران قدیم و سرگذشت شخصیت ها و نامداران، خیابان ها و گذرها، 

واقعه های تاثیرگذار و تاریخ شفاهی طهران تعلق دارد؛ با عکس های بازمانده از خاطرات تهران دیروز و قصه ها و ماجراهای پس پشت این عکس ها. شما هم 

می توانید در انتشار این صفحه که متعلق به خود شما و شهرشماست ما را همراهی کنید. »همشهری« بهترین عکس ها و قصه هایی را که برای ما ارسال می کنید 

با نام خودتان منتشر و به شما »همشهریان همراه« هدیه ای تقدیم می کند.

 نشانی  و شماره تماس ما: mahaleh@hamshahri.org  و ۴۶۴- ۲۳۰۲۳۴55

فرودگاه  مهرآباد و دختر ناصرالدین شاه!
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 سریال دردسرهای
تغییر نکردن ساعت

 با وجود گذشت ۱۵روز از سال جدید، همچنان چالش گرفتاری مردم
به دلیل ناهماهنگی در روال تنظیم ساعت رسمی کشور ادامه دارد 

جنجال اسکوترهای اشتراکی
اســتارت آپ ها چند سالی است که ســرویس های اشتراکی را 
در کشــورهای مختلف رواج داده اند، اما اسکوترهای اشتراکی 
که اســتفاده از آن در بسیاری از کشــورها متداول شده، حالا 
در پاریس، پایتخت فرانسه مسئله ساز شــده است. به گزارش 
بی بی ســی، پاریســی ها به ممنوعیت اجاره اسکوترهای برقی 
در این شــهر رأی داده  اند که این کار ضربــه  ای به اپراتورهای 
اسکوترهای اشــتراکی می زند اما برای فعالان مدنی که ایمنی 

جاده ای برای آنها اهمیت دارد، یک پیروزی به  حساب می آید.
این همه پرســی در واکنش بــه افزایش تعــداد مجروحان و 
کشته شدگان اسکوترهای الکترونیکی در پایتخت فرانسه برگزار 
شد. پاریس یکی از نخستین شــهرهایی بود که وسایل نقلیه 
الکتریکی را پذیرفت اما منتقدان این وسایل، مدعی هستند که 
این وسایل بیشتر از فایده، ضرر دارند. نگرانی فزاینده ای در مورد 
نحوه رانندگی برخی از مردم با اسکوترها وجود داشت که همین 
امر موجب جمع آوری این وسیله نقلیه الکترونیکی از سطح شهر 
پاریس شد. اما اپراتورهای اســکوترهای الکترونیکی استدلال 
می  کنند که وسایل نقلیه، سهم کمی از تصادفات رانندگی در 
شهر را به  خود اختصاص می دهند. استارت آپ هایی که برای این 
امر تشکیل شده اند، در حقیقت بیشتر روی مزایای این فناوری 
متمرکز هستند. استفاده از کلاه ایمنی در زمان استفاده از این 
وسایل نقلیه یکی از مهم ترین اصولی است که باید توسط راننده 
رعایت شود که  برخی از افراد، ممکن است از آن سرپیچی کنند. 
مزیت اصلی و مهم اسکوتر اشتراکی »داک لس« این است که در 
هر مکانی قابل استفاده بوده و فرد می تواند پس از آزادکردن آن 
از طریق اپلیکیشن، پس از طی مسافتی در هر جایی که خواست 
آن را پارک کند. در مســیرهای پر ترافیک نیز به جای وسایلی 

مانند موتور و دوچرخه کارایی بسیاری دارد.

قوانین جدیدی در ســال 20۱9  گذاشته شده که از جمله آنها 
الزام به پوشــیدن لباس هایی با دید بالا و رعایت قوانینی نظیر 
رانندگی نکردن برخلاف جریان ترافیک که با جریمه ای معادل 
۱3۵یورو و تا ۱۵00یورو برای تجاوز از سرعت مجاز است. البته 
یکی دیگر از معضلاتی که منجر بــه رأی مثبت بر جمع آوری 
اسکوترهای برقی در پاریس شده است، برهم زدن نظم عمومی 
شــهر و پیاده روها بود. ممنوعیت پارک اسکوترهای داک لس 
در پیاده روها بــا وجود تهدید جریمــه 3۵یورویی همچنان با 

بی توجهی مردم ادامه داشت.

 روبات روسی
برای اکتشاف سیاره زهره

روس ها روباتــی طراحی کرده اند که قرار اســت در فضا 
به اکتشــاف ســیاره زهره بپردازد. این روبات به راحتی 
می تواند در محیط خشــن این ســیاره فعال باشد و در 
آن نیز گشــت و گذار کند. به گــزارش آی ای، گئورگی 
شچگلوف، معاون بخش سیســتم های هوافضا در مرکز 
آموزش عالی باومان مسکو گفت که روبات جدید می تواند 
با شرایط آب و هوایی چالش برانگیز، دما و فشار بالا و جو 
اســیدی ســیاره زهره مقابله کند. قبلا شرایط سخت و 
خشن زهره روی هر روباتی که روی این سیاره فرود آمده، 
تأثیر منفی گذاشــته و منجر به نابودی تقریبا فوری آن  
شده است. اما این روبات جدید نه تنها می تواند در زهره 
فعالیت کند، بلکه می تواند با پرش به اطراف، مسافتی تا 
۵00متر را در این سیاره طی کند. در حال حاضر، تنها یک 
فضاپیمای اختصاصی در حال مطالعه سیاره زهره است و 
آخرین ماموریت بازدیدکننده روباتیک ناسا به این سیاره 
به نام ماموریت ماژلان در ســال ۱99۴ به پایان رسید. 
پیچیده ترین بخش ماموریت این روبات، نحوه رسیدن آن 

به سطح زهره است.

نخســتین تمــاس تلفنــی بــا موبایــل 
50 ســال پیــش در دنیــا برقــرار شــد. 
مارتیــن کوپــر روز 3آوریــل 1973در 
گوشــه ای از شــهر نیویــورک از موبایلی 
کــه بــا گوشــی های امــروزی بســیار 
متفاوت بــود، شــماره گرفت و بــا یکی 
از همکاران رقیب خود در آزمایشــگاه  
بل تماس برقرار کرد تا مفتخرانه بگوید 
کــه بــرای اولین بــار دارد از یــک تلفــن 

شخصی قابل حمل استفاده می کند.

50
سال

رضــا آذربایجانی، سرپرســت مرکز ذخایر 
ژنتیــک و زیســتی ایــران بــا بیــان اینکــه 
5۴هــزار نمونه زیســتی در زیســت بانک 
ذخیره شــده اســت، گفــت: این نمونه ها 
بــر ای تحقیقــات آزمایشــگاهی مــورد 
اســتفاده قــرار می گیرند. ایــن نمونه  های 
زیســتی در قالــب بانک هــای ســلولی 
 ،DNA ،جانــوری، میکروارگانیســم ها
داده های ژنتیک و بانک گیاهی شناسایی 

و ذخیره سازی  شده است.

54
هزار نمونه

فضا

عدد خبر

استارت آپ

تغییر نکردن ساعت رسمی کشور در نوروز امسال، هنوز جنجالی است و مشکلات 
مردم در این رابطه ادامه دارد. آنطور که بخشــی از کاربران می گویند، ساعت 
گوشی های آنها همچنان یک ســاعت جلو است و امکان تغییر دستی آن وجود 
ندارد. آن بخش از کاربران هم که می توانند ساعت دیوایس خود را یک ساعت به عقب بکشند، پس از مدتی همان ساعتی را 
مشاهده می کنند که با اختلاف 5 4 ساعت از GMT نمایش داده می شود. در واقع بعضی از نسخه های قدیمی تر اندروید، آپدیت 
جدیدی که این مسئله را حل کند، عرضه نکرده اند. با این حال، کارشناسان به کاربران توصیه می کنند که به ساعت دیوایس های 
خود ازجمله گوشی ها دست نزنند؛ چرا که ساعت کل سیستم تغییر می کند و باعث بروز مشکلات دیگر می شود. یکی از اتفاقاتی 
که ممکن است برای کاربران رخ دهد، می تواند »دسترسی نداشتن« به بعضی از سایت ها باشد. این در حالی است که بعضی از 
اپلیکیشن های مالی، درصورت تغییر ساعت با مشکل روبه رو می شوند. بنابراین به نظر می رسد که اپلیکیشن ها، سیستم های 

عامل و نرم افزارها در آپدیت جدید خود باید این مسئله را حل کنند.

   اهمیت ساعت در سیستم
 فرهاد نعیمی، کارشــناس نرم افزار و فناوری اطلاعات 
در گفت وگو با همشهری، ابتدا در مورد نحوه کار ساعت 
سیســتم های کامپیوتــری می گوید: »سیســتم های 
کامپیوتری یک ســاعت جهانی با عنوان UTC دارند. 
UTC معمولا با GMT که همان ساعت گرینویچ لندن 
است هماهنگ عمل می کند. همه سیستم ها با همین 
ســاعت منطبق هســتند و عمل می کنند. ولی هنگام 
نمایش، بسته به اینکه کاربر تایم زون یا ساعت منطقه ای 
خود را چگونه تنظیم کرده باشد، نمایش ساعت تغییر 
می کند.« نعیمی با اشــاره به اینکــه در این وضعیت، 
ساعت سیستم مشکلی ندارد و صرفا آنچه نمایش داده 
می شود با اختلال همراه اســت، ادامه می دهد: »بعضی 
 +۴ از سیســتم های عامل اندروید در ایــران فقط با ۵
هماهنگ شده است. یعنی با ۴۵ساعت اختلاف نسبت 
به GMT تنظیم شده است. به عبارت دیگر، اگر بر مبنای 
UTC ســاعت ۱2باشــد و در واقع 3:30تهران است، 
کاربران بعضی از اندرویدها ســاعت ۴:30را می بینند و 
دلیل آن هم این است که library قدیمی آپدیت نشده 
است.« به گفته او، »حالا اگر کاربر بخواهد مسئله را حل 
کند، باید ساعت سیستم را یک ساعت عقب بکشد که این 
کار، باعث اخلال در ساعت کل سیستم می شود. به عبارت 
دیگر، کاربر با این کار ساعت UTC سیستم را که ۱2بوده 
۴+ تبدیل به 3:30+ شــود«.  به ۱۱تغییر می دهد تا ۵
بنابراین از آنجا که سیســتم های کامپیوتری وابستگی 
بسیاری به زمان دارند، به این ترتیب ساعت کل سیستم 

دچار اختلال می شود.

   مسئله ای به نام پشتیبانی
این کارشناس در پاسخ به این پرســش که آیا اپراتورها باید قبلا در این زمینه 
اقدام می کردند، می گوید: »پشتیبانی شرکت های تولیدکننده گوشی در کشور 
ما، چندان جدی عمل نمی کنند. در واقع اگر پشــتیبانی بعضی از شرکت ها، 
جدی و قابل پیگیری بود، کاربران می توانستند به این شرکت ها فشار بیاورند تا 
مسئله را حل کنند؛ اما واقعیت این است که با شرکت های تولیدکننده قرارداد 

پشتیبانی نداریم.«
نعیمی در ادامه می گوید: »من نمی دانم این قرارداد چگونه باید نوشته می شد تا 
شرکت مربوطه در مقابل کاربران ایرانی خود احساس مسئولیت کرده و مشکل 

تغییر ساعت را با عرضه آپدیت جدید سیستم رفع کند.«

عمادالدین  قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

   بروز مشکلات عدیده
بعضی از کاربران از ابتدای سال مشکلات متعددی را تجربه کرده اند که 

این کارشناس نرم افزار هم بر آن صحه می گذارد.
نعیمی می گوید: »این موضوع باعث می شــود که به عنوان مثال یک 

اپلیکیشن نتواند تراکنش های مالی را به درستی انجام دهد.«
او حتی از بروز اختلال در بعضی نرم افزارها خبر می دهد و می گوید: 
»این اتفاق در وی پی ان های vmes هم مشهود است. درواقع با تغییر 
دستی ساعت به وسیله کاربران، v2ray های vmes از کار می افتند و 
علت آن هم این است که در پروتکل آن، از زمان استفاده شده است.«
به گفته این کارشناس، »تغییر دستی ساعت حتی در سرتیفیکیت ها 
ممکن است مشکل ایجاد کند. فرض کنید که من برای وب سایتم 
یک ســرتیفیکیت می گیرم و روی همه دســتگاه های سالم نشان 
می دهد که سایت من ساعت ۱2سرتیفیکیت گرفته است. پس هر 
کاربری که ساعت ۱2:0۵سایت مرا باز کند، عملا مشکلی نخواهد 
داشت. اما کاربرانی که ساعت خود را به صورت دستی تغییر داده اند، 
هنگامی که وارد سایت می شــوند، می بینند که ســرتیفیکیت از 
ساعت ۱2تولید شده، اما ساعتشــان چون  ۱۱:0۵ است برای آنها 

باز نمی شود«.
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   چه باید کرد؟
نعیمی، کارشناس فناوری اطلاعات به کاربران 
توصیه می کند که مهم ترین کار این است که 
کاربران به سیســتم های خود دست نزنند و 
ســاعت دیوایس خود را عقب نکشند. درواقع 
کاربران باید بدانند که سیستم آنها هر ساعتی 
را که نشان می دهد درست کار می کند، حتی 

اگر یک ساعت جلو باشد.
نعیمی همچنیــن به پشــتیبانی تولیدکننده 
نرم افــزار یا سیســتم عامل اشــاره می کند و 
می گوید: »به عنوان مثال، اندروید در نسخه های 
۱3 این مســئله را حل کرده است؛ بنابراین اگر 
کاربران گوشی های خود را با نسخه ۱3 آپدیت 

کنند، مشکل ساعت آنها حل می شود.«
به گفتــه او، همچنین اپلیکیشــن هایی که در 
بین آنها »داخلی« ها هم دیده می شــود با این 
مشکل مواجه هســتند و باید library خود را 
آپدیت کنند و اپلیکیشن جدید را برای کاربران 

عرضه کنند.
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اجرای طرح ایمن سازی  
تجهیزات شهربازی ها 

پلمب ۷ شهربازی بدون مجوز بهره برداری که 
به تازگی در اردبیل انجام شــد، در ادامه طرح 
استانداردسازی تجهیزات تفریحی کشور اتفاق 
افتاده است. این طرح که همزمان با فرارسیدن 
فصل بهار و با هدف پیشگیری از بروز حوادث 
در شهربازی های کشور اجرا می شود، در شهر 
تهران با جدیتی دوچنــدان در حال پیگیری 
اســت. در این طرح که اواخر ســال گذشته 
آغاز شد، ۲۸شهربازی و ۲۳۶تجهیزات بازی 
غیراستاندارد به دلیل نداشتن مجوز در استان 
تهران، پلمب شدند تا در ســال جدید پس از 
اقدام مالــک و بهره بردار بــرای رفع نواقص و 
ایمن ســازی  دســتگاه های بازی به کار خود 

ادامه دهند.
بســیاری از مراکز تجاری و فرهنگی به دلیل 
جذب مخاطب و بهره مندی آنهــا از امکانات 
بیشــتر در مجموعه های تجاری و رفاهی به 
نصب دســتگاه های بازی و ایجاد شــهر بازی 
اقدام می کنند که سبب افزایش رضایتمندی 
و پربار شدن اوقات فراغت شهروندان می شود، 
اما گاهی پراکندگی و دنج بودن این فضاهای 
تفریحی سبب می شود فعالیت آنها با نظارت 
کمتری انجام گیرد. شهربازی های سیار نیز از 
دیگر مکان های تفریحی هستند که فعالیت آنها 
در فصل بهار رونق می گیرد و سیار بودن آنها 
لزوم نظارت بیشتر مسئولان بر استاندارد بودن 

وسایل بازی را قوت می بخشد.
طرح نظارت بر تجهیزات شهربازی های استان 
تهران اقدام مؤثری است که در این راستا، در 
سال های اخیر توسط اداره کل استاندارد استان 

تهران انجام می شود.
سرپرست اداره کل اســتاندارد استان تهران 
می گویــد: »باوجود اطلاع رســانی های مکرر 
اداره کل اســتاندارد، مبنــی بــر ممنوعیت 
بهره بــرداری از تجهیزات بــازی بدون مجوز 
استاندارد، همچنان شاهد فعالیت غیرمجاز و 

قصور برخی از بهره برداران هستیم.«

28شهربازی پلمب شدند
محمودرضا طاهری اجرای طــرح نظارت بر 
تجهیزات شــهربازی ها را اقدامــی در جهت 
افزایــش نظــارت بر ایــن اماکــن و کاهش 
تخلفات این صنف عنوان می کند و می گوید: 
»در ماه های پایانی سال گذشــته با توجه به 
نزدیک بودن فصل گرما و لزوم استانداردسازی 
تجهیــزات تفریحــی اســتان تهــران برای 
بهره برداری در تعطیلات نــوروز و فصل بهار، 
طرح نظارتی زمســتانه بر اماکــن تفریحی 
اســتان تهران، با انجام بیــش از ۴۲۰۰مورد 
بازرســی از تجهیزات بازی در ســطح استان 
صورت گرفت. در این بازرســی ها، بازرســان 
استاندارد ۲۸شــهربازی و ۲۳۶تجهیز بازی 
غیراستاندارد را به دلیل نداشتن مجوز، پلمب 
کردند و بهره برداران مکلف شدند پس از رفع 
نقص و رعایت نکات ایمنی دستگاه های بازی 
برای کســب مجوز بهره بــرداری معتبر اقدام 

کنند و به فعالیت خود ادامه دهند.« 
او به اجرای این طرح در سال1۳99 نیز اشاره 
می کند و می گوید: »در سال1۳99 این طرح 
مراحل آغازین خود را طــی کرده که با تلاش 
کارشناسان و بازرسان اســتاندارد، با اجرای 
طرح نظارت بــر تجهیزات بازی در اســتان، 

۴۴شهربازی در سال گذشته پلمب شد.«

کاهش حوادث شهربازی ها

مدیرکل اســتاندارد تهران با اشاره به اجرای 
طرح نظارت بر تجهیزات بازی و شــهربازی ها 
می گوید: »در این ســال بیش از هــزار مورد 
بازرسی از تجهیزات بازی استان انجام و ۸۰۵ 
تجهیز پلمب شــد که رفاه اتوبان یاســینی، 
بوستان میعاد در منطقه۵، مرکز خرید ایده آل 
خیابان امین الملک، نرگس تهرانسر و بازیکده 
خانواده حکیمیه در شــهر تهــران، امیرکبیر 
شــهریار، شــادان پارس خــاوران و معلم در 
پاکدشــت ازجمله این مراکز تفریحی بودند. 
تعــدادی از این اماکن پس از رفــع نواقص به 

خدمات رسانی خود ادامه می دهند.«
 طاهری بــه اهمیت ایمنی تجهیــزات مراکز 
تفریحی اشــاره می کند و توضیــح می دهد: 
»کارشناسان اداره کل استاندارد استان تهران 
در بازدیدهای خود درصورت مشاهده هرگونه 
تجهیز تفریحی فاقد مجوز بهره برداری معتبر، 
اقدام به پلمب تجهیز خواهند کرد و درصورت 
عدم اقدام به استانداردســازی تجهیز از سوی 
بهره بردار در مهلت اعطایی، پرونده جهت طی 
تشریفات قانونی به محاکم قضایی استان تهران 
منعکس و علیه بهره برداران خاطی، اعلام جرم 

خواهد شد.«
این طرح که از ســال1۳99 در استان تهران 
و سایر استان های کشور اجرا می شود، سبب 
شده در ۲سال اخیر شــاهد کاهش چشمگیر 
حوادث در شــهربازی های تهران باشــیم و 
حوادث تلخ شهربازی ها در سال های اخیر سیر 

نزولی داشته باشد.

پیگیری

کارت قرمز به احترام معلم
دولت در برخورد با وزیری که یکی از بزرگ ترین دستاوردهای حوزه آموزش را به حاشیه برد، تعارف را کنار گذاشت

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

به تماشای لاله زار بازی انگلیسی با نقش برجسته ساسانی
دولت انگلیس و موزه بریتانیا پس از ۷سال ادعا کرده اند یک نقش برجسته 

ساسانی کشف شده در  فرودگاه لندن را  به ایران مسترد خواهند کرد 
جشنواره لاله ها با هدف رونق گردشگری در البرز فعالیت خود را آغاز کرده است و 

تا پایان ماه رمضان ادامه دارد
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نقل قول

سوابق رضا مراد صحرایی، سرپرست جدید آموزش و پرورش 
  دکترای زبان شناسی 

  رئیس دانشگاه فرهنگیان 
  استاد دانشگاه علامه طباطبایی

  معاون آموزش و پرورش بنیاد سعدی 
  پژوهشگر برتر در حوزه علوم انسانی در سال 1400

  رئیس مرکز آموزش زبان فارسی دانشگاه علامه طباطبایی به غیر فارسی زبان ها 
  مدیرکل آموزش عالی بنیاد شهید و ایثارگران کشور 

  سرپرست معاونت فرهنگی بنیاد شهید و ایثارگران

مکث

اجرای نامناسب نظام رتبه بندی فرهنگیان که منجر به نارضایتی و گله مندی 
آنها و البته تأخیر در پرداخت حقوق شان در آخرین ماه سال شد، کار دست 
یوسف نوری، وزیر آموزش و پرورش داد و او را مجبور به استعفا کرد. قرار بود 
وزارت آموزش و پرورش احکام قطعی یا استحقاقی معلمان را تا پایان اسفند 
صادر کند تا معلمان در پایان سال1401 طعم دریافت معوقات رتبه بندی و 
اجرای این قانون پس از مدت ها را بچشــند، اما این امر محقق نشد تا این 

وزارتخانه در آخرین روز از سال گذشــته به دلیل تأخیر در پرداخت حقوق 
معلمانش در صدر اخبار قرار بگیرد؛ به طوری که رئیس جمهور دستور فوری 
برای رسیدگی و حل مشکل پرداخت حقوق معلمان و برخورد با مقصران و 

خاطیان این مسئله را صادر کرد. 
حالا پس از 15روز و درحالی که پیش از این هم اخبار تأیید نشده ای از احتمال 
برکناری وزیر آموزش و پرورش در رسانه ها مطرح بود، نوری استعفا داد و با 
موافقت و دستور سید ابراهیم رئیسی، رضا مرادصحرایی، رئیس دانشگاه 
فرهنگیان با حفظ سمت به عنوان سرپرست وزارت آموزش و پرورش انتخاب 
شد و حالا به نظر می رســد که پس از برخورد با مسببان چنین وضعیتی و 
درخواســت معلمان برای احقاق حق و اجرای صحیح آیین نامه قانون نظام 

رتبه بندی معلمان، دولت به صورت مستقیم برای رفع اشکالات ایجادشده 
وارد میدان شود و با به کارگیری حداکثر اختیارات قانونی ، برای اجرای صحیح 

قانون و پرداخت مطالبات بحق معلمان عمل  کند. 
قانونی که طی یک دهه اخیر به عبارتی تکراری برای جامعه فرهنگیان بدل 
شــده بود و تلاش های مقطعی برای اجرایی شدن آن در دوره های گذشته   
نتایج ملموسی برای آنها نداشــت، اما بالاخره با پیگیری دولت سیزدهم 
رنگ واقعیت به خود گرفت و قرار بود طلیعه ای بر ارتقای کیفیت تدریس و 
افزایش انگیزه معلمان باشد، اما با برنامه ریزی نادرست، نبود اطلاع رسانی 
شفاف و محاسبه نشدن دقیق اعتبارات رتبه بندی، نارضایتی را در جامعه 

فرهنگیان رقم زد.

   30سال سابقه بدون رتبه 
یکی از معلمان درباره مشــکلات به وجــود آمده در اجرای نظــام رتبه بندی به 
همشهری می گوید: »برخی همکاران من ســابقه ۲۵ تا ۳۰ساله دارند، اما هیچ 
رتبه ای برای آنهــا درنظر نگرفته اند و برخی دیگر هم با وجود ســوابق علمی در 
رتبه های بسیار پایین قرار دارند. در اعتراض به چنین رتبه بندی هایی هم مدیران 
ادارات به آنها می گویند که محدودیت های انتخاب رتبه برای آنها درنظر گرفته شده 
بود. مگر می شود که به دلیل این محدودیت ها سنوات و سابقه خدمات معلمان را 
نادیده گرفت.« او ادامه می دهد: »سال هاست که روی رتبه بندی مانور می دهند، 
اما هیچ ثمره ای برای ما نداشته است. رتبه بندی از تابستان سال گذشته بالاخره 
اجرایی شد، اما تنها ثمره اش همین چیزی است که اکنون منجر به نارضایتی شده 
و البته حقوقی هم که آخر سال به ما پرداخت نکردند.« یک معلم ساکن اصفهان 
هم می گوید: »به خاطر اجرا نشدن رتبه بندی ، در تمام این سال ها، همیشه کمترین 
حقوق کارکنان دولت، سهم فرهنگیان بوده اســت. امسال هم آنقدر مشکلات 

متعدد در اجرای آن وجود داشت که وضعیت فعلی را شاهد هستیم.« 
اما داســتان تنها پرداخت نشــدن حقــوق معلمان رســمی در پایان ســال و 
رتبه بندی هایی نیست که نارضایتی ها را رقم زده اســت. روز گذشته بخشی از 
معلمان قراردادی هم اعلام کردند که نه تنها عیدی، بلکه در کل نیمه دوم سال 
1۴۰1 هیچ حقوقی دریافت نکرده اند. جمعی از معلمان قــرارداد کار معین در 
این باره به تسنیم گفته اند: »از مهر سال گذشته، ریالی حقوق دریافت نکرده ایم! 
حتی در اســفند نیز از واریز عیدی خبری نبود. این روند باعث ایجاد مشکلات 
بسیاری در گذران زندگی ما شــده و حتی گاهی اوقات برای تأمین هزینه های 
رفت وآمد باید از بســتگان و خانواده پول قرض بگیریم. هیچ فردی باور نمی کند 
به عنوان معلم، ۶ ماه است حقوق نگرفته ایم؛ این در حالی است که پیش از این درباره 
مطالبات پرداخت نشده معلمان رسمی صحبت شد، اما به پرداخت نشدن حقوق 

معلمان قراردادی اشاره ای نشد و مسئولان هم توجهی به آن ندارند.«

   اولویت، حل مشکل معلمان 
»حقوق معلمان به عنوان سرمایه اجتماعی کشــور که قریب به ۵۰میلیون نفر از 
جمیعت کشور را پوشش می دهند و رضایتمندی این افراد و شایسته سالاری در 
آموزش و پرورش مسئله بسیار مهمی اســت و رفع مشکلات پیش آمده با اجرای 
نظام رتبه بندی و تأخیر در پرداخت حقوق معلمــان در اولویت های مجلس قرار 
دارد.« احمد حسین فلاحی، عضو کمیسیون آموزش مجلس هم با بیان این مطلب 
به همشهری عنوان می کند: »درباره مشکلات نظام رتبه بندی امروز گزارشی در 
صحن مجلس ارائه می شود که چند جنبه دارد؛ ازجمله مشکلات آیین نامه ای که 
باید اصلاحاتی در آن صورت بگیرد و همچنین نبود هماهنگی بین دستگاه ها. آنها 
می توانستند از ابتدا این هماهنگی ها را داشــته باشند تا بروز چنین مشکلاتی را 
شاهد نباشیم.« فلاحی با تأکید بر اینکه حل مشکل معلمان یکی از اولویت های 
موجود است، ادامه می دهد: »این مسئله دارای اهمیت زیادی است و روز گذشته در 
کمیسیون آموزش، جلسه  ۳ساعته ای برای بررسی ابعاد آن برگزار شد و جمع بندی 
آن امروز قرائت خواهد شــد.« این نماینده درباره اینکه با برکناری وزیر آموزش  و 
پرورش آیا برخورد کافی با مقصران مشکلات به وجود آمده برای معلمان صورت 
گرفته، می گوید: »در این ماجرا، مقصر یک نفر نیست و وزیر به عنوان تنها مقصر 

قلمداد شده است. افراد دیگری هم باید در این باره پاسخگو باشند.«

   فرصت سوزی آموزش و پرورش  
»با وجود اجرایی شدن نظام رتبه بندی بعد از سال های متمادی با نیم نگاهی به ترمیم معیشت معلمان، 
اما سوءمدیریت ها در مسیر نگارش آیین نامه و اجرای این قانون از سوی وزارت آموزش و پرورش شیرینی 
رتبه بندی را از بین برد.« مهدی اسماعیلی، نایب رئیس  کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با بیان این 
مطلب، عنوان می کند: »فرصت سوزی هایی که در بحث تعیین رتبه بندی معلمان از سوی وزارت آموزش 
و پرورش صورت گرفته، به این مسئله منجر شد که فرهنگیان، آخرین کارکنان دولت باشند که حقوق 
اسفندشــان را دریافت می کنند. این امر به دلیل عملکرد ضعیف وزارتخانه و سایر عوامل دخیل  چه در 
سازمان برنامه و بودجه و چه در آموزش وپرورش  به وجود آمد و منجر به تحقیر معلمان شد؛ به ویژه اینکه 
وزارت آموزش و پرورش پس از کلی فشار اجتماعی در نهایت هم نتوانست حقوق معلمان را به طور تمام و 
کمال پرداخت کند.« او با بیان اینکه بروز این مشکل انگیزه معلمان را به هم ریخت و موجی از اعتراضات 
را به دنبال داشت، ادامه می دهد: »وزارت آموزش وپرورش مدیریتی که بتواند به موقع تدبیر داشته باشد را 

از خود نشان نداد و صلاحیت خود را با این وضعیت زیر سؤال برد.«

   چرا قانون رتبه بندی چالش شد؟ 
اواخر ســال99 بود که دولت دوازدهم، رتبه بندی را در 
قالب لایحه ای به مجلــس تقدیم کــرد و کلیات آن در 
خرداد1۴۰۰ به تصویب رســید، اما مصوبــه مذکور با 
تغییرات قابل توجهی از سوی نمایندگان مجلس روبه رو 
شد و به علت تامین نشدن بار مالی، ماه ها در مجلس معطل 
ماند. با ایرادی هم که شــورای نگهبان بــه آن وارد کرد، 
دوباره به مجلس برگشــت. در نهایت در دولت سیزدهم 
بود که با اصلاح ایرادات شورای نگهبان، قانون رتبه بندی 
معلمان در اسفند1۴۰۰ پس از 1۰سال تصویب و از سوی 
رئیس مجلس به دولت ابلاغ شد. چند روز بعد هم از سوی 
رئیس جمهوری بــه وزارت آموزش وپرورش، ســازمان 
برنامه وبودجه و سازمان اداری و استخدامی کشور ابلاغ 
شد. زمان اجرای قانون رتبه بندی معلمان از اول مهر1۴۰۰ 
تعیین شده بود و بنا بود وزارت آموزش وپرورش از هر زمان 
که قانون را به اجرا درآورد، معوقات را از اول مهر1۴۰۰ به 
معلمان بپردازد. در نهایت ســامانه رتبه بندی معلمان از 
مرداد1۴۰1 به صورت رسمی آغاز به کار کرد و معلمانی 
که مشمول این طرح بودند، ملزم به بارگزاری مدارک و 
مستندات خود اعم از رتبه های کسب شده در جشنواره ها، 
مدرک تحصیلی و... شــدند؛ این در حالی بود که همان 
زمان بســیاری از معلمان نســبت به بارگزاری مدارک 
در سامانه مذکور گلایه داشــتند و ایراداتی را به سامانه، 
نحوه شــاخصه گذاری ها و روند ارزیابی ها مطرح کردند؛ 
هر چند که حجم بالای کار برای ارزیابی شایستگی های 
حدود 9۰۰هزار فرهنگی هم وزارت آموزش و پرورش را 
با مشــکلاتی مواجه کرد. قرار بود در مرحله اول مدیران 
مدارس و در گام بعدی ارزیابــان آموزش دیده وضعیت 
معلمان را بررسی و در نهایت گروه هایی در قالب هیأت های 
ممیزه، رتبه های قطعی را اعلام کنند، اما تأخیر و وعده های 
مختلفی برای اعلام قطعی رتبه ها همچنان وجود داشت. 
در نهایت هم صدور قطعی رتبه ها با تأخیر به اسفند1۴۰1 
رســید. در نیمه دوم اســفند برای 9۳۰هزار فرهنگی و 
بازنشسته وزارت آموزش و پرورش رتبه قطعی صادر شد؛ 
رتبه بندی هایی که با اعتراضاتی از سوی برخی معلمان 
همراه بود. وزیر مستعفی آموزش و پرورش، همان زمان 
بروز چنین مشکلاتی را تأیید و از مهلت 1۰روزه برای ثبت 

اعتراضات خبر داد. 
او همچنین اعلام کرد که حقوق معلمان از این پس با توجه 
به رتبه نهایی آنها محاسبه و واریز خواهد شد؛ هر چند که 
بررسی اعتراضات رتبه بندی معلمان تاکنون هم به جایی 
نرسیده و قرار است کارگروه های بررسی این اعتراضات 
از 19فروردین در استان ها تشکیل و به اعتراض معلمان 

رسیدگی شود.

   استعفا بعد از 492 روز  
همزمان با اعتراضات نسبت به رتبه بندی ها، مطرح شدن مشــکلی تحت عنوان »اختلاف مبانی محاسبه 
فوق العاده رتبه بندی و بار مالی مربوطه با ســازمان برنامه و بودجه کشــور« باعث شد که پرداخت حقوق 
اسفند معلمان با تأخیر و به صورت علی الحساب به آخرین روز از سال گذشته موکول شود و نارضایتی جامعه 
فرهنگیان را رقم بزند. نارضایتی که با ورود مستقیم رئیس جمهوری و عذرخواهی وزارت آموزش و پرورش 
همراه شد. سید ابراهیم رئیسی همان روز طی دستوری به معاون اول خواستار حل مشکلات پرداخت حقوق 
معلمان، برخورد با مقصران، تصمیم گیری و اعلام نتیجه در این باره شد؛ هر چند که وزارت آموزش و پرورش در 
اطلاعیه ای بدون اشاره به نقش شخص وزیر آموزش و پرورش در این مسئله اعلام کرد که قصور منجر به تأخیر 
و نحوه پرداخت به موقع حقوق اسفند ماه فرهنگیان متوجه معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع، دفتر برنامه 
و بودجه و اداره کل مالی تشخیص است، اما معاون اول پس از بررسی موضوع اعلام کرد که وزارت آموزش و 
پرورش مقصر بروز این مشکل بوده است. به گفته نایب رئیس کمیسیون آموزش مجلس هم از آذر سال گذشته 
پیگیری های مکرری برای تعیین تکلیف رتبه بندی معلمان انجام شده، ولی مقامات وزارتخانه هر بار این مسئله 
را موکول به آینده کرده اند و بروز اتفاقات روزهای پایانی سال قابل پیش بینی بود. رئیس جمهور در نخستین 
جلسه هیأت دولت، با بیان اینکه اجرای نادرست طرح خوب رتبه بندی معلمان در آخر سال کام معلمان عزیز 
را تلخ کرد، گفت: »تدابیری برای حل موضوع اتخاذ شده، اما موضوع باید تا حصول نتیجه با جدیت بررسی و 
پیگیری شود تا اگر سوءمدیریتی وجود داشته حتما با قاطعیت با آن برخورد شود.« همان زمان زمزمه تغییر 
در راس وزارت آموزش و پرورش و احتمال برکناری وزیر طی روزهای آینده هم مطرح شد. پس از نامه محمد 
مخبر به رئیس جمهور هم همه منتظر برخورد با مقصران بودند. اخبار ضد ونقیضی از عزل ۲معاون وزیر هم 
منتشر شد، اما در نهایت در 1۴فروردین و پس از ۴9۲روز یوسف نوری استعفایش را تقدیم رئیس جمهور کرد.

دانشجویان فاقد 
حجاب،  بدون خدمات 
عباس شــیراوژن، معاون 
فرهنگی و دانشــجویی 
وزارت بهداشــت، درمان 
و آموزش پزشکی : مراکز 
آموزشــی این وزارتخانه 
از ارائه خدمات به معدود 
دانشجویان فاقد حجاب 
اســلامی، معذور خواهند 
بــود. از دانشــجویان 
پوشــش  تا  می خواهیم 
حرفه ای را کــه با گوهر 
گرانقدر »عفــاف« پیوند 
خورده و ارزشی انسانی و 
اخلاقی به شــمار می آید، 

ارج نهند.

امدادرسانی به 
58هزار نفر در نوروز

وحید سلیمی، سخنگوی 
طرح ملی نوروزی جمعیت 
هلال احمــر:  امدادگران 
جمعیت هلال احمر از 24 
اســفند1401 تا سیزدهم 
فروردین1402، در 407۹ 
حوادث  پوشش  عملیات 
شــرکت کردند که از این 
تعداد، یک هــزارو875 
عملیات، جــاده ای بوده 
اســت. در طــرح امداد 
نوروزی امسال مجموعا به 
58هزار نفر، امدادرسانی 

شده است.

طبقاتی شدن آموزش 
واقعیت ندارد

کاظمی،  محمدمهــدی 
معــاون وزارت آموزش و 
پــرورش: واقعیت اینطور 
نیســت که آمــوزش و 
پرورش ما به سمت طبقاتی 
شــدن می رود. ما امروز با 
چالش هایی ازجمله تنوع 
مدارس روبه رو هســتیم. 
گذشته  ســال های  طی 
تنــوع مدارس بــه مرور 
افزایش یافته است. یکی 
از کارویژه های وزارتخانه، 
کاهش تنوع مدارس است؛ 
البته تحقــق این هدف 
مســتلزم تغییــر برخی 

قوانین و مقررات است.

بیشترین حمایت از 
خانواده های چندقلو ها

حمیدرضا علیان زادگان
مدیرعامل بنیاد 15 خرداد: 
تعداد خانواده های دارای 
فرزنــد چندقلــو مورد 
حمایت بنیــاد 15خرداد 
ســتاد اجرایــی فرمان 
امام در ســال 1401 از مرز 
170خانــواده گذشــت. 
بیشــترین تعداد حمایت 
از خانواده هــای چندقلو 
)3 قلو و بیشــتر( در سال 
1401 مربوط به استان های 
آذربایجان شرقی، یزد، قم 

و فارس است.
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وضعیتحفظآب،خاکوحیاتوحش
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس گفت: اطلس های متعددی 
در حوزه  محیط زیست تهیه و اقدامات خوبی انجام  شده است اما 
روی هم گذاری اینها که آن تصویر واحد را بدهد، برایمان مهم است.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله  
خامنه ای، سمیه رفیعی، نماینده مجلس گفت: از 11 اقلیمی که در 
دنیا وجود دارد، ۹اقلیمش را مــا در ایران داریم. برای برنامه ریزی 
به منظور پیشرفت کشور باید به صورت جمع، یک تصویر واحدی از 
این منابع داشته باشیم. آن تصویر واحد و اینکه کجای کار قرار داریم 
دقیقا درواقع سیاستی اســت که به درستی در سیاست های کلی 
محیط زیست با عنوان تهیه اطلس زیست بوم کشور دیده شده است.

او با اشــاره به سیاســت های کلی ابلاغی رهبر انقلاب گفت: این 
سیاست ها نشان دهنده باور و اعتقاد ایشان به مسئله محیط زیست 
است. این باورمندی در بین رهبران دنیا بسیار کم نظیر است. ایشان 
در سیاســت های کلان حوزه محیط زیســت حجت را بر ما تمام 
کرده اند. ما برای اینکه اصول قانون اساسی و سیاست های کلی را 
بتوانیم جاری و ساری کنیم، نیاز داریم که برایش شاخص بنویسیم. 
الان شاخص ها را نداریم و به این خاطر دستورالعمل ها خیلی مورد 

تعرض قرار می گیرند و در اجرای سیاست ها عقب مانده ایم.
سمیه رفیعی درمورد چشم انداز  کلی محیط زیست کشور گفت: 
در انرژی های نو، قانون هوای پاک را که بررسی می کردیم، یکی از 
بندها و مواد آن مربوط به استقرار انرژی های نو بود که خدا را شکر 
وزارت نیرو حالا طبق آن چیزی که در برنامه ششم برایش وظیفه و 
تکلیف شده بود از آن جلوتر است؛ یعنی توانسته به هدف های برنامه 
برسد. در سایر حوزه ها مثلا در حفاظت خاک متأسفانه جا برای کار 
زیاد داریم. من به یکی از مقامات نظامی کشور که خدمتشان یک 
ملاقاتی داشتم رسیدم و به ایشان گفتم که شما کارتان نظامی است 
، من کارم محیط زیست است؛ اما یک وجه مشترک با هم داریم و آن 
دفاع از خاک این کشور است. در بحث منابع آبی یک مقدار کارهای 
بیشتری انجام گرفته است. ما در حوزه مسائل آبی مان، سه چهار 
مشکل عمده داریم. یکی اینکه نقشــه جریان آب برای ما روشن 
نیست؛ یعنی وقتی ما داریم می گوییم که مثلا با خشکسالی مواجه 
هستیم یا تنش آبی داریم، اساسا میزان ورودی ها و میزان خروجی 

آب دستمان نیست.
یکی دیگر مدیریت منابع آبی است که در آن مشکل داریم و مشکل 
دیگر اینکه بخش خصوصــی و نیمه دولتی در مدیریت منابع آبی 
اختیارات زیادی دارد. در حفاظت از حیات وحش با اینکه بعضا خیلی 
مطرح می شود که خیلی وضع بد شده و خیلی گونه هایمان کم شده، 
ولی آمار چیز دیگری را نشان می دهد. شما مقایسه کنید آمار بعد 
از انقلاب را با قبل از انقلاب. من دیروز صبح آمار گونه های جانوری 
گیاهخوار استان تهران را که پرسیدم، حدود ۲۷ هزار رأس کل و بز 
و... ما در همین استان تهران داریم و وقتی شما خاطرات افرادی راکه 
قبل از انقلاب مسئول بودند و مسئولیت داشتند   ببینید، متوجه می 
شوید که امروز ، سرشماری ها کاملا سیر صعودی و روند صعودی 

را نشان می دهد.  

خبر روزنقل قول خبر

شــد.  مشــاهده  دامغــان  در  پلنــگ 
بهرام علــی ظاهــری، مدیــرکل حفاظــت 
از محیط زیســت اســتان ســمنان بــا بیان 
اینکــه 2قــاده پلنــگ در دیبــاج دامغــان 
مشــاهده شــده اســت، گفــت: یکــی از 
دوستداران محیط زیست توانسته از این 
دو قاده پلنگ تصویربرداری  کند. پلنگ 
یکی از گونه های به شــدت حفاظت شده 

است.

2
قلاده 

بارندگی طی 7روز گذشــته در کشــور ثبت 
شــد. براســاس بررســی داده های سازمان 
هواشناسی کشــور، این مقدار در مقایسه 
با بلندمدت 2۴درصد کاهش یافته  و این 
در حالــی اســت کــه در برخی کانشــهرها 
همچون شــیراز نســبت به ســال گذشــته 
۱۶7.2میلی متر افزایش داشــته اســت. از 
ابتدای  مــاه جــاری میــزان ایــن بارندگی ها 
۱۵.۴میلی متــر و در بلندمــدت حــدود 

۱۵.7میلی متر بود.

۷.۸
میلی متر

عدد خبر

دیگرشعارنمیدهیم
علی ســاجقه، رئیــس ســازمان حفاظت 
محیط زیســت: بــرای کاهــش معضــات 
محیط زیســت در ســازمان هدف گــذاری 
کردیم و دیگر شعار نمی دهیم. میانگین 
آلودگی هوا در پاییز سال گذشته بین۱۳۰ 
تا ۱۴۰ بود و در زمستان نیز به ۱۵۰ رسیده 
بود که توقع داریم در ســال ۱۴۰2 کاهش 
پیدا کند. بیــش از ۶۰درصــد آلایندگی در 
کانشهرهای ما مربوط به صنایع متحرک 
است و متأسفانه بیش از ۶۰درصد ناوگان 

حمل ونقل کشور ما فرسوده است.

حفظیکگونهدرطبیعتبیمعناست
علیرضــا هاشــمی، کارشــناس ارشــد تنــوع 
زیســتی: بــه لحــاظ علــم حفاظــت از حیات 
وحش، ما چیزی به عنوان حفظ یک گونه در 
طبیعت نداریم. به عبارتی، حفظ یک پرنده 
بی معنا ســت بلکه باید اکوسیســتم، بستر 
زیســتگاه و چرخه اکولوژیک پرنــده را حفظ 
کرد تا سایر موارد مانند حیات آن حفظ شود. 
زیستگاه  درناهای ایران که تنها »امید« از آنها 
باقی مانده اســت و به طور اخــص مجموعه 
تالاب هــای بین المللــی فریدونکنــار بــه 

»سیاه چاله پرندگان« معروف است.

بازیانگلیسیبانقشبرجستهساسانی
دولت انگلیس و موزه بریتانیا پس از ۷سال ادعا کرده اند یک نقش برجسته ساسانی کشف شده در  فرودگاه لندن را  به ایران مسترد خواهند کرد 

افســران نیروی مرزی بریتانیا حدود ۷سال قبل در 
فرودگاه »استانســتد« لندن با یک بسته  مشکوک 
مواجه شدند که به شکل کاملا شلخته ای بسته بندی 
شــده بود تا به ادعای آنها نشــان دهــد یک کالای 
بــی ارزش در آن وجــود دارد. اما با اعــلام روزنامه 
گاردین چاپ انگلســتان، آنها پس از بررسی با یک 
نقش برجسته یک متری مواجه شدند که به ادعای 
کارشناسان موزه بریتانیا متعلق به دوره ساسانی است 
و از صخره ای در شیراز بریده شده تا در یک حراجی در 

لندن فروخته شود.
حالا باستان شناسان دوره ساسانی در ایران که نقش 
برجســته ها و آثار هنری این دوره را با دقت زیرنظر 
داشــته و تحقیقات شــان را در نقش برجسته های 
ساســانی تکمیل کرده اند بر اصالت این اثر شــبهه 
وارد کرده اند. جان سیمپســون، متصدی ارشــد و 
باستان شناس بخش خاورمیانه موزه بریتانیا درباره 
این نقش برجسته  می گوید: »تقریباً هرگز با چنین 
موردی مواجه نشده ایم که نقشی از صخره با چنین 
سطحی از بی رحمی بریده شــود؛ این اثر به طرزی 
باورنکردنی بد بریده و در یک جعبه کوچک و بدون 
بسته بندی مناسب قرار داده  شــده و جعبه را با میخ 
محکم کرده اند. این نقش از یک صخره در شیراز کنده 
شده اســت، اما نمی توان محل دقیق آن را مشخص 
کرد.« بحث باستان شناسان ایرانی بر سر اصالت این 
نقش برجســته بالا گرفته و آنها پس از بررسی تنها 
تصویر منتشر شده از این اثر نقش برجسته که گفته 
می شود متعلق به دوره ساسانی است، بر اصالت این 
اثر شبهه دارند. اگرچه مسئولان موزه بریتانیا اعلام 
کرده انــد از دولت ایران اجازه نمایــش این گنجینه 
باســتانی را به مدت 3 ماه دریافت کرده اند تا پس از 
نمایش، اثــر را به موزه ملی ایران در تهران مســترد 
کنند، اما باستان شناســان دوره ساســانی در ایران 
شبهات جالبی را در مورد اصالت این نقش برجسته 
مطرح کرده اند که یادآور آن شیردال تقلبی اهدایی از 
سوی دولت آمریکا به ایران آن هم به نشانه حسن نیت 

در دولت یازدهم است.

چرابایدبهاصالتنقشبرجستهشککرد؟
میلاد وندایی، باستان شناس دوره ساسانی و متخصص 

گزارش
محمدباریكانی

روزنامه نگار

نقش برجســته ها و هنر ایــن دوره تاریخی در مورد 
اصالت نقش برجســته کشف شــده در انگلستان به 
همشــهری می گوید: به دلایــل فراوان براســاس 
تک عکس منتشر شده از این سنگ نگاره می توان به 

اصالت این اثر شک کرد.
او در مقایسه تفاوت های موجود در اثر معرفی شده از 
سوی موزه بریتانیا به عنوان یک نقش برجسته ساسانی 
با نقش برجسته های شبیه در برم دلک و گویوم و تنگ 
قندیل می گوید: در بخش صورت و کلاه اگر بخواهیم 
قیاس کنیم، نقش برجسته تفاوت هایی با نقوش اصلی 

موجود در استان فارس دارد.
 قاب نقوش ساســانی همگی یا مســتطیل هستند 
یا نظم ندارند و هیچ نقش برجســته ساسانی وجود 
ندارد که قاب قاعده دار در بالا داشــته باشد. موضوع 
دیگر این اســت که اثر موجود در انگلستان که ادعا 
می شود متعلق به دوره ساســانی است کوچک ترین 
نقش برجسته ای است که تا به حال از دوره ساسانی 
دیده شده است؛ چون در نقش برجسته سراب بهرام 
چارچوب نقش کلی ۲متر و 80ســانتی متر اســت و 
 در هیچ نقش برجســته ساســانی در ایران اندازه اثر

 یک متر نیست. این موضوع نشان می دهد که نقش 
برجسته ادعایی از سوی انگلستان همخوان با اندازه 
آثار مشابه در ایران نیســت. تاج نقش برجسته البته 

شبیه تاج های دوره ساسانی اما کوتاه تر از تاج نقوش 
دیگر اســت. تاج شــبیه به تاج افراد حاضر در نقش 
برجســته بهرام دوم در نقش رستم و ســراب بهرام 
حکاکی شده، اما با این تفاوت که کوتاه تر است و روی 
نمونه های مشابه، نشان خانوادگی وجود دارد، اما در 
نمونه لندن نشــان خانوادگی وجود نــدارد و اگر هم 

هست مشهود نیست. 
در نمونه هــای مشــابه دوره ساســانی متعلــق به 
سبک شناسی هنری دوره سوم نیز موهای بافته شده 
در پشت سر حداقل در 5ردیف وجود دارد که در نمونه 
موزه بریتانیا تنها 3ردیف است. ریش ها نیز تفاوت هایی 
با نمونه های مشابه دارد. گردنبندی که در سنگ نگاره 
مشاهده می شــود تفاوت هایی با ســنگ نگاره های 
دوره بهرام ساســانی دارد و اصلا جواهری با ویژگی 
 موجــود در تصویر آن زمــان در نقش برجســته ها  

حک نمی شد .
این باستان شناس دوره ساسانی می گوید: قوی ترین 
بخش اثر اما بخش ران پا، شلوار،کفش و نوع ایستادن 
فرد موجود در سنگ نگاره اســت که کاملا شبیه به 
نمونه های دوره ساسانی اســت و قوت این نقش نیز 
به همان بخش اســت، ولی پیراهنی که تا سر زانو را 
پوشــانده براســاس ریزه کاری های روی آن احتمالا 
متعلق به دوره خسروپرویز است که اگر این پیراهن 

و آن نقش شــبیه دوره پنجم سبک شناســی هنری 
ساســانی باشــد، حتی بدون توجه به دیگر شبهات 

می توان  احتمال داد این اثر   تقلبی است.

اثربینامونشان
به گفته وندایــی، نیم تنه بالای اثر بــه دلایل فراوان 
شباهتی با ســنگ نگاره های دوره ساسانی ندارد، اما 
نیم تنه پایینی خوب طراحی شــده است. ضمن آنکه 
تناسب اندام فرد حکاکی شــده  به هیچ وجه با نقش 
برجسته های موجود از دوره ساسانی همسان نیست و 

تناسب اندام بی قاعده حک شده است.
باستان شناســان ایرانی ازجمله میلاد وندایی بر این 
موضوع تأکید دارند که ۲00سال است مستشرقین 
و باستان شناســان ایرانی و خارجی حتــی در قبل 
و بعــد از انقلاب تمامــی نقاط ایران به ویژه اســتان 
فارس را بررسی باستان شناختی کرده اند و هیچ کدام 
تاکنون با چنین نقشــی در نقش برجسته ها مواجه 
 نشده اند و هیچ اســمی از این نقش برجسته در آثار

باستان شناسی نیست.
 امکان ندارد چنین اثر شاخصی روی یک کوه یا صخره 
باشد و از نگاه باستان شناس ها در ۲00سال گذشته 
پنهان مانده باشــد که حالا موزه بریتانیا در مورد آن 

گفته است از روی یک صخره کنده شده است.
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 کوچ زودهنگام عشایر
در شمال شرق

زمان کوچ بهاره عشــایر به ییلاق معمولا از نیمه بهار و  ماه 
اردیبهشت آغاز می شود تا مراتع برای چرای دام ها پربار شوند؛ 
با وجود این، عشــایر برخی از استان ها به دلیل شرایط آب  و 
هوایی، کاهش بارندگی، خشکسالی و گرمای هوا در قشلاق 

کوچ خود را زودتر از موعد آغاز کرده اند. 
به گزارش همشهری، با وجود اینکه تازه 2 هفته از شروع بهار 
گذشته، عشایر خراسان شمالی و گلســتان کوچ خود را به 
ییلاق آغاز کرده اند. عشایر خراسان شمالی با جمعیتی بیش 
از 3۰ هزار نفر که شامل 3درصد جمعیت استان می شود، در 
قالب 2 ایل زعفرانلو و شادلو و 3۸ طایفه با شیوه های سنتی 
کوچ رو و نیمه کوچ رو در این اســتان کــوچ روی می کنند. 
مسیرهای کوچ عشــایر این استان شــامل 3ایل راه اصلی 

شمالی، جنوبی و میانی است.

تمهیدات لازم برای کوچ ایمن
مدیرکل امور عشایر خراسان شمالی با بیان اینکه عشایر این 
استان به  دلیل خشکسالی و گرمای هوا در مناطق قشلاقی 
مراوه تپه استان گلستان کوچ بهاره را زودتر از موعد آغاز کرده 
و راهی مناطق ییلاقی شمال  شرق کشور شده اند، می گوید: 
عشایر مناطق شمال شهرســتان های شیروان و بجنورد که 
زمستان را در مناطق قشــلاقی مراوه تپه در استان گلستان 

سپری کرده اند 2 هفته زودتر کوچ بهار را آغاز کردند.
رضا روشــن ضمیر با بیان اینکــه این کوچ یــک  ماه طول 
می کشد، می افزاید: کوچ بهاره عشایر این منطقه هر سال از 
2۰ فروردین آغاز می شد، اما امسال به  دلیل بروز خشکسالی 
شدید در قشلاق مراوه تپه، گرمی هوا و فقر پوشش گیاهی 

مراتع و کمبود آب،   زودتر آغاز شده است.
وی با بیان اینکه امســال 135۰خانوار عشایر از گلستان به 
مناطق ییلاقی خراسان شــمالی کوچ می کنند، می گوید: 
تمهیدات مورد نیاز برای کوچ ایمن عشایر و هماهنگی لازم 

با نیروی انتظامی و پلیس راه انجام شده است.
به  گفته روشــن ضمیر، 15 درصد از عشایر استان به  صورت 

خودرویی و مابقی به  صورت سنتی کوچ روی دارند.

خروج عشایر از گلستان
سرپرســت اداره کل امور عشایر گلســتان هم در این باره 
می گوید: کاهش بارندگی در مناطق ییلاقی عشایر استان، 
تامین علوفه دام از مراتع را به صفر رساند و به همین خاطر ۴۰ 

درصد از عشایر غیربومی، امسال زودتر از موعد کوچ کردند.
احمــد پرتانی با بیــان اینکــه در حالت عــادی مراتع در 
قشــلاق باید ۶5 درصد علوفه مورد نیاز دام را تامین کنند، 
می افزاید: این مســئله باعث کاهش قیمت تمام شده دام ها 
و مناسب سازی  قیمت گوشــت قرمز در بازار می شود، اما 
کاهش بارندگی در مناطق محل ســکونت عشــایر استان، 

تامین علوفه از مراتع را به صفر رساند.
سرپرست اداره کل امور عشایر گلستان ادامه می دهد: از اواخر 
اسفند ماه تاکنون حدود ۴۰ درصد از عشایر غیربومی به دلیل 
خشکسالی مراتع در قالب کوچ ییلاقی از گلستان به سمت 

استان های خراسان شمالی و رضوی خارج شدند.
به گفتــه وی، مهم ترین راهکار در وضعیــت فعلی علاوه بر 
پرداخت تسهیلات برای تامین علوفه دستی، کمک به احیا، 

اصلاح و توسعه مراتع عشایری است.
پرتانی تصریح می کند: در شــرایط کنونی اجرای طرح های 
مرتع داری به  خود عشایر واگذار می شود و آنان هم در خیلی 
از موارد به دلیل نداشتن آگاهی کافی از ظرفیت مراتع و نبود 

حمایت های لازم عملکرد موفقی ندارند.
در سایر استان ها به ویژه  استان های زاگرسی کوچ زودهنگام 
عشایر را به دلیل کم توان بودن مزارع ممنوع کرده اند. حتی در 
برخی استان ها اکیپ هایی برای جلوگیری از ورود زودهنگام 

عشایر به ییلاق تشکیل شده است.

 اشتغال زایی برای 20هزار نفر
در قزوین

مدیرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی قزویــن از ایجاد 
اشــتغال برای 2۰هزار نفر در ســال 1۴۰2 خبر داد. به 
گزارش مهر، عین الله کشــاورز ترک با اشــاره به برنامه 
اشتغال برای سال 1۴۰2 اظهار کرد: سهم دستگاه های 
اجرایی در استان قزوین برای ایجاد اشتغال در سال 1۴۰2 
مشخص و ابلاغ شده است. وی با بیان اینکه برنامه سال 
1۴۰2 نیز ایجاد اشتغال برای 2۰ هزار نفر است، افزود: 
تحقق این تعهد نیازمند کار جهادی و همچنین استفاده 
از همه ظرفیت های استان قزوین است. مدیرکل تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی قزوین بیان کرد: ارائه تســهیلات 
اشــتغال زایی و کمک به تقویت بخش هــای صنعتی و 
کشــاورزی می تواند نقش مهمی در توسعه اشتغال در 
استان قزوین داشته باشد. وی بیان کرد: توانمندسازی 
نیروی اشتغال و ایجاد ظرفیت های مناسب برای فعالیت 
بخشــی خصوصی در اســتان قزوین نیز یکی دیگر از 
لازمه های تحقق هدف گذاری اشــتغال در سال 1۴۰2 
است. کشــاورز ترک با بیان اینکه برنامه سال 1۴۰1 در 
حوزه اشتغال بیش از 1۰۰ درصد اجرا شد، تأکید کرد: 
تعهد استان در سال 1۴۰1 ایجاد اشتغال برای 2۶ هزار 
نفر بود که در نهایت برای 2۸ هزار نفر شغل ایجاد شد. وی 
در پایان با بیان اینکه ظرفیت استان برای ایجاد اشتغال 
کم نیست، یادآور شد: مشخصات تمامی افرادی که سال 
گذشته در استان قزوین شاغل شدند در سامانه ملی رصد 

به ثبت رسیده است. 

 خبر

عدد خبرخبر روز 

قزوین

 مدیــرکل شــیات گیــان از افزایــش
 ۶۹ درصــدی صیــد انــواع ماهیــان 

استخوانی خبر داد.
به گزارش ایرنــا، کورش خلیلــی افزود: 
از ابتــدای فصــل صیــد )۲۰ مهــر ۱۴۰۱ 
ماهــی  انــواع  ۲3۹8تــن  تا کنــون( 
اســتخوانی صیــد شــد. ۴۶ شــرکت 
صیــادی پره اســتان تــا پایان دهــه اول 
فروردین موفق به صید ۱۱۴7تن ماهی 

سفید شدند. 

2398
تن   

گیلان

مدیــرکل دفتــر هماهنگــی امــور اقتصادی 
اســتانداری سیســتان و بلوچســتان گفت: 
ارزش کالای صادراتی اســتان در ســال 
گذشــته، یــک میلیــارد و ۶۰۵ میلیــون 
دلار بــود کــه نســبت به مــدت مشــابه 
۱۴درصــد افزایــش داشــته اســت. بــه 
گزارش فارس، مجتبی شجاعی افزود: 
صادرات از گمرکات زاهدان، میرجاوه، 
میلــک، چابهــار و منطقــه پیشــین، 
بازارچــه مــرزی میلــک، میرجــاوه، 
پیشــین، گمشــاد، کوهــک و جالــق 

سراوان، بازارچه ریمدان انجام شد.

1.605
میلیارد   

بلوچستان
سیستانو

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری مازنــدران گفــت: از آغــاز 
طرح نوروزی تاکنون ۱۹ میلیون و 88۹ 
هزار و ۶3۱ نفر شــب اقامت مسافران 

در استان ثبت شد.
به گزارش ایرنا، صادق برزگر افزود: این 
تعداد ثبــت اقامت مســافران نــوروزی 
مازندران از تاریخ فعالیت ستاد اجرایی 
خدمــات ســفر از ۱۶ اســفند پارســال 

تاکنون است.

20
میلیون   

مازندران

 عددهای جالب جشنواره لاله ها

مساحت 

5 هکتار
لاله 

200 هزار
واریته 

  20
گل فصلی 

200 هزار
بازدید روزانه 

80 هزار نفر
یادبود شهید 

5219

به تماشای لاله زار 
جشنواره لاله ها با هدف رونق گردشگری در البرز فعالیت خود را آغاز کرده است و تا پایان ماه رمضان ادامه دارد

آوازه جشــنواره لاله های کرج همه جا پیچیده اســت و با آغاز بهار 
گردشگران گوش به زنگ هســتند تا خبری از افتتاحیه این جشنواره 
بشنوند؛ جشنواره ای که امســال نهمین بار است در کرج با هدف رونق 
گردشگری برگزار می شود. جشنواره مثل سال های پیش با به گل نشستن 
لاله ها آغاز شده و تا اردیبهشت که لاله ها سرحال و شاداب هستند، ادامه 
دارد. باغ گل های بوستان شهید چمران کرج میزبان جشنواره لاله هاست. 
در فرصت روزهای بهاری بازدید از این جشــنواره را که امسال قدری 

متفاوت و پر بارتر برگزار می شود، از دست ندهید.

راحله عبدالحسینیگزا رش
روزنامه نگار

   در مسیر گردشگری 
مسیرهای ورودی به استان البرز با تصاویری از لاله های رنگارنگ، از جشنواره 
لاله ها خبر می دهند. انگار هرقدر هم عجله داشــته باشی تا به مقصد برسی، 
باز هم ترغیب می شــوی و پا سســت می کنی تا دقایقــی را در کنار زیبایی 
توصیف ناپذیر گل های لاله بگذرانی. بوستان شــهید چمران کرج این روزها 
حال و هوای دیگری دارد و با جشنواره لاله های رنگین میزبان مسافران است. 
اینطور که کاوه حدادپور، معاون استاندار البرز و سرپرست فرمانداری ویژه کرج 
می گوید البرز در مجاورت پایتخت و کریدور عبور بیش از 1۴ استان کشور قرار 
دارد و تقارن این جشنواره با سفرهای گردشگران عبوری که حتی البرز مقصد 
سفرشان نیســت فرصتی را برای حضور و بازدید از این جشنواره فراهم کرده 
است. استان البرز با وسعتی حدود 5۸۰۰کیلومترمربع جاذبه های تاریخی و 
طبیعی فراوانی دارد، اما به گفته مســئولان، کمتر مقصد گردشگری است و 
بیشتر به عنوان یک معبر اصلی برای تردد مسافران شناخته شده. حالا با رونق 
گردشگری و برگزاری جشــنواره هایی از این دست می توان امیدوار بود البرز 

جایگاه واقعی خودش در حوزه گردشگری و مقصد سفر بودن را نیز پیدا کند. 

این روزهای اول بهار، قدم گذاشتن به باغ گل های بوستان شهید 
چمران یعنی ورود به دنیایی از عطــر و رنگ انواع گل ها. به گفته 
ســپیده اســمی، رئیس نهمین جشــنواره لاله های کرج، برای 
جشنواره امســال 2۰۰هزار پیاز گل لاله از هلند وارد شد، اما باغ 

گل های بوســتان چمران فقط با گل های لاله میزبان مخاطبان 
نیســت و 2۰۰هزار گونه دیگر از گل های فصلی ازجمله بنفشه، 
شب بو، شمعدانی، بگونیا، کالانکوا و... نیز کاشته شده است. درخت و 
درختچه نیز در انواع مختلف سرو، زیتون تلخ، زبان گنجشک، کاج، 
سنجد، چنار، صنوبر، بید مجنون، توت و درختچه های تزیینی در 

گوشه و کنار پارک چمران و باغ گل ها به چشم می خورد.

   گل های فصلی در کنار لاله ها 

گوشه و کنار باغ گل های بوستان شــهید چمران به لوکیشنی 
جذاب برای عکاسی تبدیل شده که نه فقط عکاسان حرفه ای بلکه 
عکاسان آماتور را هم ساعت ها مشغول عکاسی از گل ها می کند. 
بماند که عکس های یادگاری با موبایل هم بازار داغی دارد. اکرم 
علی نژاد که ساکن مهرشهر کرج است به همشهری می گوید: »در 
تمام این سال ها که جشنواره لاله ها برگزار شده به همراه خانواده 
به باغ گل ها آمدیم و هر ســال هم با موبایــل عکس های زیادی 
در کنار گل های لاله گرفتیم که با دیدن شــان خاطرات خوشی 
برایمان مرور می شود. بیشــتر اقوام هم که ساکن کرج نیستند، 
در روزهای جشنواره مهمان ما هســتند تا با هم برای بازدید به 

باغ گل ها برویم.«  بازدیدکنندگان علاوه بر جشــنواره لاله های 
رنگارنگ، با فرش گل، پل سنگی قوســدار با حصارهای چوبی، 
نمایی از دریاچه بوستان شــهید چمران و سفره هفت سین نیز 

عکس یادگاری می گیرند.

   ثبت لحظه های مفرح  

هایپرگل یا فروشگاهی از انواع و اقسام گیاهان آپارتمانی و لوازم 
و تجهیزات باغبانی نیز در این جشــنواره دایر شده است. جایی 
که بازدیدکنندگان با خیال راحت بــه گل و گیاه مورد نظر خود 
دسترســی دارند و راه و رســم نگهداری از آن را هم می توانند از 

کارشناسان جویا شوند و به قولی با دستی پر به خانه بروند. علاوه 
بر این گلدان ها و ظروف سفالی هم برای هر سلیقه ای به نمایش 
گذاشته شده اســت. بازدید از این جشــنواره برای کودکان هم 
دوست داشتنی است. غرفه ای با نام جایگاه بازی کودکان دایر شده 
و با برگزاری مسابقه و بازی های گروهی، زمانی برای سرگرمی و 

شادی بچه ها را فراهم می کند.

   خرید از هایپرگل  

یک جشنواره متفاوت 
برای بازدید از جشــنواره لاله ها تا پایان ماه مبارک رمضان فرصت دارید از ساعت 11تا 1بامداد به بوستان شهید چمران کرج 
سر بزنید.  معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری البرز به همشهری می گوید: »به دلیل رفاه حال شهروندان و افزایش سطح 
کیفیت زندگی، باغ لاله ها در پارک شهید چمران راه اندازی شده است. با توجه به گستردگی و جمعیت شهر کرج، روزبه روز 
فضاهای سبز شهری کاهش می یابد و جایگاه خود را در بین ساختمان های بلند و شلوغ پایتخت البرز از دست می دهد. با وجود 
این، پارک شهید چمران با داشتن باغ لاله های زیبا و بومی توانسته همین شرایط شهری را به یک فرصت برای تفریح، آرامش و 
لذت شهروندان تبدیل کند.« تقویت بخش های جنبی جشنواره و برگزاری جشن و جنگ های شاد شبانه، طراحی های جدید در 
ورودی جشنواره، نصب المان، رنگ آمیزی و بازسازی کامل تمامی سازه های چوبی و فلزی، گل آرایی باغچه ها و محوطه باغ گل ها، 

تمهیدات ترافیکی و افزایش ظرفیت پارکینگ، ازجمله تفاوت های امسال جشنواره با سال های گذشته است. 
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راهی جز مدرسه سازی نداشتم
بانی انجمن خیرین مدرسه ساز تهران مبدع طرح متریک است

رسیدگی به ضعیفان، دستگیری از مستمندان و تلاش برای رفع گرفتاری نیازمندان 
از صفات بارز ملاعلی کنی بود

مجتهدیکهناصرالدینشاهازاومیهراسید
هیچ کــس فکــرش را 

سمیراباباجانپورگزارش
روزنامه نگار

نمی کرد پسر جوانی که 
برای فروش میوه و تره بار 
روستا راهی شهر می شد و وقت اذان آستین بالا می زد و با آب 
حوض وسط مدرسه مروی وضو می گرفت روزی بشود رئیس 
مدرسه مشهور مروی و آن  قدر در بین مردم و افراد سیاسی نفوذ 

پیدا کند که ناصرالدین شاه هم از او حساب ببرد.

در سال ۱۲۲۰ هجری قمری در روستای کن در خانواده میرزا قربان 
علی آملی پســربچه ای به دنیا آمد و به یکي از با نفوذترین مراجع 
شیعه در یکی از حساس ترین زمان های تاریخ ایران، بدل شد. نام او 
را علی نهادند. نیاکانش از اهالی آمل بودند که از آن شهر کوچ کرده 
و در قصبه کن ساکن شده بودند. علی پس از پشت سرنهادن دوران 
کودکی شوق فراوانی به درس و فراگیری خواندن و نوشتن در خویش 
احساس کرد. اما از آنجا که پدرانش همه کشاورز بودند و دانش در 
میان نیاکانش سابقه ای نداشت، پدر با تقاضای فرزند مخالفت کرد. 
کودک که در سراسر وجودش لبریز از عشق به فراگیری دانش بود، 
دست از طلب برنداشته و با التماس مکرر موفق شد تا به مکتب رود و 

در آنجا خواندن و نوشتن و برخی مقدمات را فراگیرد.

 بی اذن پدر درس نخواند
از همان اوان کودکی علائم نبوغ در وی پدیــدار بود. حافظه  قوی، 
ذکاوت و هوشیاری او باعث شد تا به زودی از مکتب و معلم بی نیاز 
شود و به ســوی علوم دینی تمایل پیدا کند. لکن این بار با ممانعت 
شدیدتر خانواده اش روبه رو شد که بر این مخالفت اصرار می ورزیدند 
و ۲۰ سال از ادامه درس خواندنش جلوگیری کردند. سرانجام پس از 
۲۰ سال موفق شد رضایت پدر را جلب کند و برای ادامه تحصیل به 

تهران بیاید. طلبه سختکوش حوزه تهران که بعدها به حاج ملاعلی 
کنی معروف شد از محضر اســتادانی چون سیداسدالله اصفهانی، 
صاحب جواهر، شیخ حسن کاشــف الغطاء و شیخ مشکور نجفی 

بهره برد.

ملاعلی کنی چگونه ثروتمند شد؟
علیرضا بزرگی از معتمدین محله کن که در زمینه تاریخ و بزرگان این 
محله تحقیق کرده است می گوید: »حاج ملاعلی در دوران تحصیل در 
نجف با تنگدستی بسیار زندگی می کرد. وقتی با درجه علمی اجتهاد 
از عراق به تهران برگشت، شروع به تألیف چند کتاب دینی کرد. از 
قضا ۲جلد از آن کتاب ها با فروش خوبی روبه رو شد و حاج ملاعلی با 
سود حاصل از فروش آن کتاب ها زمینی در منطقه کن خرید. او در 
همان زمین ها، برای رسیدن به آب، قناتی حفر کرد. پس از مدت ها 
تلاش و حفر چاهی عمیق، به تخته ســنگ بزرگی برخورد کرد که 
دیگر قابل کندن نبود. مدتی کار حفر قنات به همین دلیل متوقف 
بود تا اینکه زلزله  آمد و براثر آن زمین لرزه تخته سنگ بزرگ شکاف 
برداشت و آب زلال از دل زمین جوشید. این موضوع رونق زمین های 
کن را چند برابر کرد. او زمین ها و املاک بسیاری در تهران خرید و 
به تدریج بســیاری از آنها را هم وقف امور خیریه کرد. بخشی از این 

اراضی موقوفه در محدوده منطقه ۲۲ قرار دارد.«

خوف ناصرالدین شاه از ملاعلی
بزرگی به قدرت و نفوذ سیاسی ملاعلی کنی اشاره می کند و می گوید: 
»ناصرالدین شاه با همه دبدبه و کبکبه در برابر ملاعلی کنی مودب 
می نشست. نقل است: »روزی ناصرالدین شاه به منظور شکار، به همراه 
اطرافیانش از دروازه شهر خارج شد. هنوز مسافتی را طی نکرده بود 
که از دور نگاهی به پایتخت کرد و در فکر فرورفت. پس  از آن بی درنگ 

از شکار منصرف شد و به تهران بازگشــت. یکی از درباریان سبب 
انصراف شاه از شکاررا جویا شد. شاه در پاسخ گفت: چون از دروازه 
بیرون رفتم، نگاهم به شهر و دروازه افتاد، این فکر درنظرم آمد که اگر 
حاجی ملاعلی کنی امر نماید درِ این دروازه را روی من ببندند و باز 
نکنند، من چه خواهم کرد! ازاین رو ترس و وحشت مرا فراگرفت و 

گفتم برگشتن بهتر است.«
زمانی قصه کشف حجاب زمان ناصرالدین شاه مطرح شد اما مرحوم 
کنی جلوی آن را گرفت. وقتی ناصرالدین شاه این حرف را زد مرحوم 
کنی گفت: »اول زنان دربار را بی حجاب بیرون بیاور و بعد به دیگر 

مردم بگو!«

مردمدار و دستگیر نیازمندان بود
رسیدگی به ضعیفان، دســتگیری از مستمندان و تلاش برای رفع 
گرفتاری نیازمندان از صفات بــارز ملاعلی کنی بود. او چون پدری 
دلسوز، بســیاری از یتیمان درمانده را تحت تکفل قرار داده و برای 
گذران زندگی آنان مقرری مناســبی درنظر گرفته بود و همچنین 
برای حل مشکل بیمارانی که بنیه مالی ضعیفی داشتند، مکان هایی 
را به منظور پرداخت پول داروها درنظر گرفته بود تا آنان با دریافت 

مبلغ آن، به درمان خود اقدام کنند.
اســناد زیادی از موقوفات ملاعلی کنی وجــود دارد. بخش زیادی 
از اراضی غرب تهران از موقوفات این عالم وارســته اســت. ساخت 
آب انبار و کاروانسرا برای رفاه و آسایش قافله ها مانند کاروانسرایی 
در خاتون آباد ازجمله خدمات عمومی و عام المنفعه حاجی بود. مُهر 
ملاعلی کنی سند اعتبار اسناد به شمار می رفت. معامله کنندگان 
برای معتبر ساختن کاغذ و سند معامله خویش به در خانه او رفته، 

سند خود را با مُهر مبارکش اعتبار می بخشیدند.

پریسا نوریگزارش
روزنامه نگار

 »کتابخانه خدا« 
در دست سفیران شهرک غرب

نقشه راه شــان را جذب نوجوانان و جوانان همسن و سال خود 
تعیین کرده اند و در این راه از هیچ برنامه ای عقب نمی مانند. کافی 
است، مناسبتی پیش رو باشد یا ایده ای داده شود؛ بچه های مسجد 
حضرت ابوالفضل)ع( پیشقدم می شوند و هر یک مسئولیتی به 
دوش می گیرد تا نشــان دهند نخبگان و سفیران شهرک غرب، 
همیشه آماده اند. مســجد حضرت ابوالفضل)ع( بلوار فرحزادی 
در منطقه ۲ تهران، بیش از ۳۳ســال قدمت دارد و افراد زیادی 
به آن  تردد دارند. اما مهم ترین حاضران این مســجد نوجوانان و 
جوانانی هستند که در این پایگاه دینی بار بخشی از فعالیت ها را به 
دوش می کشند. مسئولیت های  بچه های مسجد که تعدادشان به 
۴۰نفر می رسد متفاوت است. بخشی با بازشدن درهای مسجد و 
حضور نمازگزاران مسئولیت پخش چای و گاه شیرینی را به عهده 
می گیرند. تعدادی هم اگر مناســبتی پیش رو باشــد، عهده دار 
آذین بندی وهماهنگی برای اجرای ســرود و جشــن می شوند. 
»محمدرضا حشمتی« امام جماعت مسجد می گوید: »اعضای 
پایگاه که اغلب در رده ســنی نوجوانان و جوانان هســتند برای 
خودشان گروه نخبگان و سفیران تشــکیل داده اند. با توجه به 
ذوق و علاقه شــان ما هم از آنها حمایت می کنیم.« برخی مواقع 
هم به قولی شــاگرد زرنگ ها با برنامه ای به نام »کتابخانه خدا« 
برای دانش آموزان   نیازمند کمک درســی در شبستان مسجد  
کلاس های رفع اشکال برگزار می کنند. همین موضوع باعث شده 
تا نوجوانان و جوانان زیادی در گذر زمان جذب مســجد شوند. 
»احسان مهدیان« از جوانان مسجد می گوید: »برای بچه ها فرقی 
نمی کند که چه مناســبتی پیش رو باشد، کافی است در جریان 
برنامه ای قرار بگیرند. از هم سبقت می گیرند و همین موضوع باعث 
شده تا برنامه ها منسجم تر باشــد.« برپایی کلاس ها در ۴سطح 
)روخوانی، تجوید یک، تجوید۲، صوت ولحن( در شبستان مسجد، 
اردوهای یک روزه، تشکیل گروه سرود نسیم انتظار با هدف نشر 
و تحکیم باورهای مذهبی و گسترش معارف اهل بیت، گوشه ای 
دیگر از برنامه های بچه های مســجد حضرت ابوالفضل)ع( برای 
خود و دوستان شان است که در دوره های زمانی مختلف برگزار 
می شــود. مهدیان می گوید: »هر یک از این فعالیت ها به بچه ها 
انگیزه می دهد. به عنوان مثال، دانش آموزان مستعد و با انگیزه ۱۰ 
تا ۱۷ساله جذب گروه سرود شده اند و پس از گذراندن دوره های 
کوتاه مدت حالا در مناسبت ها و حتی برنامه های ملی اجرا دارند.«

آنها دست معتادان را می گیرند
سال هاســت جمعی از جوانان جنوب غرب تهران، تشکلی 
برپا کرده اند و بدون دریافت دستمزد، به افرادی که اعتیاد 
خود را ترک کرده اند، مشاوره می دهند تا هرطور شده، آنها 
را »پاک« نگه  دارند. اعضای این گروه مردم نهاد، جلســاتی 
در محله ها برگزار می کنند تا کسانی که اعتیاد خود را ترک 
کرده و به مرحله پاکی رسیده اند، دورهم جمع شوند و ضمن 
آشنایی با نحوه مقابله با وسوسه مصرف موادمخدر، به بیان 
مشکلات خود بپردازند. در همین جلسات، رهایی یافته ها 
با کمک گرفتن از قدیمی ها و اشــخاصی که سال ها پیش، 
اعتیاد خود را ترک کرده اند، اراده خود را برای در امان ماندن 

از مواد افیونی تقویت می کنند.
جلســات ایــن گــروه در مناطــق۹، ۱۰، ۱۱ و ۱۷ برای 
مددجویان برگزار می شــود و »مرتضی صالحی« مسئول 
روابط عمومی این انجمن است. وی که حاضر نیست عکسی 
از او منتشــر شــود، می گوید: »همه فعالیت های افراد در 
این گــروه دلی و برای رضای خداســت و همگــی مایلند 

گمنام بمانند.« 
نشســت هایی که اعضای این انجمن بــرای مددجویان در 
مناطق جنوب غربی تهران برگــزار می کنند، کاملًا رایگان 
است و مددجویان بدون پرداخت شهریه، مشاوره  می گیرند. 
همچنین برای رعایت اصــل گمنامی، هیچ مدرکی از اعضا 
برای حضور در جلسات گرفته نمی شود. تاکنون افراد زیادی 
توانســته اند با کمک راهنماها و برنامه های کارشناســی 
این انجمن، از دام اعتیاد رها شــوند. هیچ شرطی هم برای 
حضور افراد در این جلسات وجود ندارد.  هر معتادی بدون 
درنظرگرفتن نوع ماده مصرفی، عقیده، وضع مالی، سن،  نژاد 

و جنسیت می تواند در جلسات شرکت کند.
صالحی می گویــد: »این انجمن مردمی اســت و درآمد یا 
منبع مالی نــدارد. افرادی کــه در این جلســات به عنوان 
راهنمای دیگران سخنرانی می کنند و به مددجویان مشاوره 
می دهند، پذیرفته اند که حتی در زمان استراحت شــان به 
اعضا راهنمایی بدهند و اگر نیاز باشــد، خود را به مددجو 
برســانند و به او کمک کنند. به عنوان مثال، ممکن اســت 
شخصی در نیمه های شــب با یکی از اعضای انجمن تماس 
بگیرد و اعلام کند که وسوســه شــده و درصــدد مصرف 
موادمخدر اســت. در این مواقع، راهنما به صورت تلفنی و 
درصورت نیاز با حضور در محل سکونت اعضا، به آنها مشاوره 

می دهد و از این کار منصرفشان می کند.« 
به گفته او، جلسات این گروه مردم نهاد در مساجد،  سراهای 

محله و گاهی اوقات در بوستان ها برپا می شود.

کار خوب

فرصت حضور و مشارکت 
نوجوانان در اداره شهر

شــهردار منطقــه۸ از راه اندازی و تشــکیل کانون 
نوجوانان ثامن در این منطقه خبر داد و آن را فرصتی 

برای حضور اجتماعی و فرهنگی نوجوانان دانست.
به گزارش همشهری آنلاین، »فاطمه تنهایی« درباره 
این خبر گفت: »شــهرداری منطقه۸ پرداختن به 
موضوعات آموزشی به ویژه در حوزه تربیت اخلاق و 
تکالیف شهروندی را برای نوجوانان امری ضروری در 
ترویج این فرهنگ می داند. ساماندهی، آموزش و جلب 
مشارکت نوجوانان در راستای اهداف و ماموریت های 
مدیریت شهری از اهداف اصلی این طرح در منطقه 
۸ است. ایجاد بستر مناسب برای حضور اجتماعی و 
فرهنگی نوجوانان، باعث رشد خلاقیت های اجتماعی 
آنان و ارتقای ســطح شــناخت و آگاهی از حقوق 
شهروندی می شــود.« وی در ادامه افزود: »فراخوان 
عضویت در کانــون ثامن از طریق ســراهای محله، 
مدارس و مساجد به صورت حقیقی و مجازی آغاز و بعد 
از ثبت نام از علاقه مندان و فرایند انتخابات، نشست  
فصلی کارگروه دبیران در اداره آموزش های شهروندی 
منطقه برگزار شد. در ۵کمیته تخصصی با بهره مندی 
از ظرفیت های نوجوانان بحث و تبادل نظر می شود.«

تنهایــی از کمیته هــای محیط زیســت، ترافیک، 
فرهنگی و ورزشی، ایمنی و بهداشت، مشارکت های 
محلی و خدمات اجتماعــی و کمیته روابط عمومی 
و فناوری به عنوان پنج کمیته ایــن کانون نام برد و 
گفت: »مدیریت منطقه با هدف انجام درست الزامات 
اجرایی به صورت مستمر و هر دو ماه یک بار براساس 
شاخص های ارزیابی ابلاغی، میزان مشارکت نوجوانان 

در کانون ثامن منطقه۸ را پایش می کند.«

بازار گل و گیاه به »سازمان آب« آمد
فعالیت بزرگ ترین بازارچه  گل و گیاه تکه دوم پایتخت در محله 
سازمان آب شــروع شد. به گزارش همشــهری آنلاین، شهردار 
منطقه ۲ گفت: »در گذشــته مراکز عرضه گل و گیاه زیادی در 
محله ها وجود داشــت و گاه برخی به شــکل غیرمجاز فعالیت 
می کردند که همین موضوع باعث گلایه برخی شهروندان شده 
بود، به همین دلیل طرح ساماندهی گلفروشان به اجرا درآمد و در 
این میان بازارچه ای در خیابان سازمان آب هم برای عرضه انواع 

گل وگیاه آماده شد.«
مهدی صالحی افزود: »این بازارچه با داشتن ۱۲غرفه، محلی برای 
فروش انواع گیاهان آپارتمانی، ریشه ای، شاخه ای، گلدان و... است 

و در آن فعالان عرصه گل و گیاه حضور دارند.«
او با اشاره به اینکه بازارچه خیابان سازمان آب بزرگ ترین مرکز 
عرضه گل و گیاه در تکه دوم پایتخت است، گفت: »علاوه بر این 
بازارچه،  ۵گل فروشی ریشه ای در محدوده های مختلف منطقه 
و ۸گل فروشی درســراهای محله هایی مانند مرزداران شرقی و 
سعادت آباد   فعالیت دارند که شهروندان می توانند انواع گل ها و 
گیاهان خود را از این مکان ها تهیه کنند.« شهردار منطقه ۲ درباره 
کیوسک های گلفروشی هم گفت: »۱۴غرفه گل فروشی منطقه 
علاوه بر ساماندهی، برچسب کد QR در آن نصب و براساس کد 
شناسایی تعریف شده شناسه دار شده اند تا امکان پیگیری و نظارت 

بر فعالیت آنها فراهم شود.«

 خبر

در محله

همین حوالي

مریم باقرپور؛ روزنامه نگار

 ابوذر چهل امیرانی؛ روزنامه نگار

توصیف سفیر وقت آمریکا از ملاعلی کنی
در کتب تاریخی قدیم روایت های زیادی از شخصیت و مردمداری این عالم وارسته 
نقل می کنند. ســاموئل گرین ویلر بنجامین، نخستین سفیر آمریکا در ایران در 
خاطرات خود چنین می نویسد: »بزرگ ترین مجتهدهای حالیه که به منزله رئیس 
عدالت خانه حالیه ممالک فرنگ است، حاجی ملاعلی کنی است. حاجی ملاعلی 
شخص مسنّی است و ظاهراً مایل به تجمل نیست بلکه میل به سادگی زیاد دارد. 
اگرچه املاک او زیاد است مع هذا نمی خواهد جلال و ظاهرسازی به خرج دهد. وقتی 
در کوچه ای راه می رود بر قاطر سفیدی سوار می شود و فقط یک نفر نوکر دارد، اما 
جمعیت از هر طرف کوچه به جلوِ او ازدحام می کنند مثل اینکه وجودی ملکوتی 
است. ملاعلی کنی با یک جمله می تواند اعلی حضرت ناصرالدین شاه را از سلطنت 
خلع کند.« او در ادامه می نویسد: »سربازهایی که در سفارت ممالک متحده آمریکا 
قراول می کشــیدند به من گفتند: اگرچه ما برای حفظ وجود شما اینجا فرستاده 

 شده ایم، اما اگر حاجی ملاعلی امر کند همه شما را می کشیم.«

مکث

اجرای طرح متریک
آرزویش تشکیل جامعه ۵ میلیون نفری خیرین مدرسه ساز از میان ۱۵میلیون دانش آموز کشور 
است و برای تحقق این آرزو برای نخستین بار در ســال ۹۵ طرحی به نام متریک را ابداع و اجرا 
کرد. در این طرح دانش آموز حداقل به اندازه یک متر در ساخت مدرسه مشارکت دارد. مدرسه 
۱۱کلاسه »نوجوانان« در محدوده میدان صدم نارمک که سال ۹۹ افتتاح شد، حاصل این 
طرح است. بانی مجمع خیرین مدرسه ساز می گوید: »در این طرح تلاش کردیم برای 
دانش آموزان کارآفرینی کنیم و آنها یک سهم معنوی در ساخت این مدرسه داشته 
باشند و سال ها بعد از فارغ التحصیلی وقتی نام خودشان را در تابلوی خیرین 
مدرسه ساز که روی دیوار نصب شــده می بینند متوجه می شوند که چقدر 

کارشان ارزش داشته است.«

مکث

همه وجودش عشــق به فرزندان این آب و 
خاک اســت. می گوید بچه ها باید در فضای 
مناسب تحصیل و رشــد کنند تا بتوانند در 
اعتلای فرهنگ کشور بکوشــند. باور دارد 
اگر فرهنگ کشور سروســامان پیدا کند، 
چرخ اقتصاد می چرخد و مشکلات و مسائل 
اجتماعی کشور هم حل می شود. این بینش 
و اندیشه مردی اســت که پایه گذار انجمن 
خیرین مدرسه ســاز تهران است و ساخت 
صدها کلاس درس در نقاط مختلف شهر را در 

کارنامه درخشانش دارد.

 ماجرای نخستین مدرسه
مجمــع خیریــن مدرسه ســاز یکی از 
بزرگ تریــن تشــکل های مــردم نهاد 
کشور است که از ســال ۱۳۷۷ به همت 

»کاظم دلیلی« خیر و نیکوکار 

مدرسه ســاز و با هدف جذب مشارکت خیرین 
و نیکــوکاران برای ســاخت و تجهیز فضاهای 
آموزشی تاسیس شد. این نیکوکار که در حال 
حاضر عضو هیــأت مدیره ایــن مجمع و رابط 
خیرین مدرسه ســاز در منطقه ۴ تهران است، 
از روزهایی می گوید که ســنگ بنای نخستین 
مدرسه خیرساز را در منطقه ۴ گذاشت: »۴پسر 
دارم که در دهه ۷۰ در دبســتان شهید علیپور 
منطقــه ۴ درس می خواندند. چون همیشــه 
برای رســیدگی به وضعیت تحصیلی شــان به 
مدرســه می رفتم، این رفت وآمد باعث شد تا 
به عنوان مسئول انجمن اولیا و مربیان دبستان 
شهید علیپور در منطقه ۴ انتخاب شوم. بچه ها 
به ترتیب سن به مدرسه می رفتند 
و همین امر باعث شــد تا ۱۲ 
سال مسئولیت انجمن اولیا 
و مربیان بــا انتخاب اولیاي 
دانش آموزان بــر عهده من 

باشد.«

جز شرمندگی پاسخی نداشتم!
دلیلی با بیان اینکــه در آن ســال ها با تلاش و 
همدلی دیگر اعضاي انجمن توانســتند ۷سال 
متوالی از هر لحاظ در اســتان تهــران به عنوان 
مدرسه نمونه انتخاب شوند، می گوید: »اما اواخر 
با تراکم زیاد دانش آموزان مواجه و مجبور شدیم 
کلاس ها را دو نوبته کنیم ولــی در هر نوبت هم 
کلاس ها پرتراکم بودند. وقتی علت افت تحصیلی 
بچه هــا را پیگیری کردم متوجه شــدم به دلیل 
شلوغی کلاس ها و تعداد زیاد دانش آموزان گاهی 
اوقات معلم ها حتی نمی توانند مبصر باشند، چه 
برســد به تدریس!« این خیر مدرسه ساز ادامه 
می دهد: »آن روزها جز شــرمندگی پاســخی 
نداشتم و به این فکر افتادم که باید خودمان برای 
حل این مشکل بزرگ دســت به کار شویم؛ هیچ 
راهی نبود جز اینکه باید مدرســه ای در نزدیک 

این مدرسه می ساختیم.«

مدرسه »اولیا« را اولیا ساختند
ماجرای ســاخت مدرســه »اولیا« در محدوده 
میدان هروی که نخستین تجربه مدرسه سازی 

دلیلی و زمینه ســاز تشــکیل مجمــع خیرین 
مدرسه ساز استان تهران بود هم خواندنی است: 
»موضوع ســاخت مدرســه را با انجمن اولیا و 
مربیان در میان گذاشــتم و از ۲۲عضو انجمن 
فقط ۵نفر با مــن همکاری کردند و شــروع به 
ساخت مدرسه ای در میدان هروی کردیم. این 
مدرسه ۲۱کلاســه با ۲۲۰۰مترمربع زیربنا و 
هزار مترمربع زمین در سال ۱۳۷۵ ساخته شد و 
تفاوت آن با دیگر مدارسی که توسط خیرین به 
شکل گمنام ساخته می شد این بود که مشارکتی 
ســاخته شــد. آن زمان از وزیر وقت آموزش و 
پرورش برای افتتاح مدرسه دعوت کردیم. وقتی 
ایشــان آمدند و متوجه طرح مشــارکتی برای 
ساخت مدرسه شدند با توضیحاتی که به ایشان 
دادیم به این نتیجه رسیدیم که مجمع خیرین 
مدرسه ساز را به شکل قانونمند تاسیس کنیم. 
سرانجام اساســنامه مجمع خیرین مدرسه ساز 
استان تهران در سال ۷۷به ثبت رسید و بعد از 
آن هیأت مدرسه تشکیل و با تشکیل این مجمع 
در اســتان های دیگر ســرانجام جامعه خیرین 

مدرسه ساز کشور تاسیس شد.«

اولین دختر طلایی دو و میدانی ایران، 
کاندیدای برترین ورزشکار سال

اواخر مهرماه سال گذشته بود که خبر رسید »نازنین فاطمه 
عیدیان« دانش آموز مدرسه شــاهد منطقه۴ در چهارمین 
دوره رقابت های قهرمانی نوجوانان آسیا که در کویت برگزار 

شد در رشته دوی ۴۰۰متر با مانع قهرمان آسیا شد.
نازنین با این پیروزی شیرین موفق شد رکورد ملی را بشکند. 
شــیرینی این برد وقتی بیشتر می شــود که بدانیم با این 
پیروزی برای نخســتین بار در تاریخ دو و میدانی در بخش 

بانوان به مدال طلای آسیا دست یافته ایم.
با گذشــت چند ماه، حالا باخبر شــدیم نازنیــن خانم که 
به عنوان نخستین بانوی طلایی تاریخ دو و میدانی ایران در 
مسابقات قهرمانی آسیا خوش درخشید، با نظر کارشناسان 
حوزه ورزش؛ کاندیداي برترین ورزشکار سال ۱۴۰۱ ایران 

شده است.
اگر برایتان سؤال پیش آمده که ورزشکاران برتر سال۱۴۰۱ طی 
چه فرایندی انتخاب می شوند؟برنامه قهرمان ایران را که اسفند ماه 
از شبکه ورزش پخش می شود را ببینید. کارشناسان این برنامه 
در جشــنواره ای 
انتخــاب  بــه 
برترین ورزشکاران 
ســـــــال۱۴۰۱ 
می پردازند. عناوین 
این جشــنواره در 
۲بـخـش اصـلـی 
یا جوایــز مردمی 
شــامل برتریــن 
ورزشــکار مرد و زن، برترین 
مربی زن و مرد، برترین صحنه 
ورزشی، برترین تیم ورزشی و 

قهرمان فردا است.



در امان، به سوی 

جـــــام
به نظر می رسد باشــگاه ســپاهان را باید برنده 
مجموعه اتفاقات این فصل فوتبال ایران دانست؛ 
تیمی با حداکثر امکانات و حداقل مشکلات که به 
سمت قهرمانی در حرکت است. سپاهان امسال، 
قطعا تیم پرستاره ای است که از یک مربی امتحان 
پس داده و موفق مثل ژوزه مورایس سود می برد. 
جالب است که وقتی بحث انتخاب سرمربی تیم 
ملی داغ بود، خیلی ها از استحقاق مورایس برای 
رســیدن به این نیمکت حرف می زدنــد اما در 
نهایت فدراسیون فوتبال امیر قلعه نویی را انتخاب 
کرد و در پــی آن کادرفنی گل گهر به عنوان یکی 
از تیم های بالانشــین جدول تغییر کرد. دلایل 
زیادی وجــود دارد که نشــان می دهد مورایس 
می توانســت یک گزینه بهتر نسبت به قلعه نویی 
باشد. اگر سپاهان توانایی پرداخت دستمزد او را 
دارد، طبیعتا فدراسیون هم باید از همین تمکن 
برخوردار باشد. به علاوه مرد پرتغالی ماه هاست در 
ایران کار می کند و به شرایط کشور آشناست اما با 
وجود تمام این موارد، مورایس از سپاهان گرفته 

نشد تا آرامش این تیم پابرجا بماند.
مقایسه وضعیت طلایی پوشان با 2قطب سنتی 
فوتبال ایران هم جالب است. استقلال شاید این 
روزها بهترین فوتبال لیگ را بازی می کند اما عمیقا 
تحت تأثیر مشکلات مالی قرار گرفته و حضور در 
لیگ قهرمانان آسیا را از دســت داده؛ اتفاقی که 
شــاید تأثیر خودش را روی شــرایط این تیم در 
لیگ برتر هم بگذارد. پرسپولیس هم تحت تأثیر 
پوشش رسانه ای وســیعی که غالبا در مورد این 
تیم وجود دارد، حسابی زیر ذره بین است. مثلا این 
هفته 2تصمیم داوری مهم به ســود پرسپولیس 
و ســپاهان گرفته شــد. پنالتی سرخپوشان در 
برابر مس رفسنجان درست نبود و در عین حال 
برخی بر این باورند که روی تک گل ســپاهان به 
نفت آبادان هم »شاید« توپ از خط دروازه عبور 
نکرده بود. با این حال بازتاب رسانه ای این دو اتفاق 
اصلا قابل مقایسه نبود. شاید به جرأت بتوان گفت 
راجع به گل ســپاهان، به اندازه یک صدم پنالتی 
پرسپولیس هم بحث نشــد. به هر حال سپاهان 
ثروتمند و پرستاره، بدون اینکه در میانه فصل مدیر 
یا مربی اش را از دســت بدهد یا درگیر مشکلات 
مالی شود، در فضایی امن و امان به سمت قهرمانی 
در لیگ بیست ودوم پیش می رود، هرچند که هنوز 

6گام تعیین کننده دیگر باقی مانده است.

 حیف از آن
 9میلیون کامنت

 فتح الله زاده
ماندنی شد

اشتباه مدیران سر جای خودش، اما آیا استرا 
ارزش آن همه احساسات را داشت؟

یک سر سوزن تردید هم وجود ندارد که در ماجرای 
حذف استقلال از آسیا، فقط و فقط مدیران ایرانی 
گناهکار هستند. آنها با آندرا استراماچونی قرارداد 
بســتند، نتوانستند دســتمزد مربی ایتالیایی را 
به موقع پرداخت کنند، او یک طرفه فســخ کرد 
و رفت و حــالا هم تأخیــر در پرداخت طلب این 
مربی، منجر به حذف استقلال از لیگ قهرمانان 
آسیا شده اســت. در حقیقت استراماچونی بابت 
نیم فصل کار در استقلال، به اندازه 2سال دستمزد 
خواهد گرفت. کار او شاید از جنبه عاطفی و انسانی 
چندان قابل دفاع نباشد اما به هر حال این مربی 
ایتالیایی »فرصت طلبی« کــرده و ترکیب آن با 
اهمال مدیران ایرانی، منجــر به خلق این فاجعه 
شده است. حالا هم بعضی ها از بی اعتنایی استرا 
در زمینه حذف استقلال گلایه دارند و می گویند 
کاش او حداقــل یک پیام همــدردی در فضای 
مجازی منتشر می کرد. راستش را بخواهید در این 
مورد هم نمی شود از استراماچونی توقع خاصی 
داشت. او به خاطر پول به ایران آمد و الان هم تنها 
همین مسئله برایش مهم است. امروز فقط باید 
گفت حیف از آن 9میلیــون کامنت که هواداران 
استقلال در صفحه اســتراماچونی گذاشتند و او 
را به رکورددار اینســتاگرام تبدیل کردند. آدمی 
که درست شب بازی، تیمش را ول کرد و از ایران 

رفت، شاید واقعا لایق آن همه احساسات نبود.

به دنبــال اســتعفای علــی فتــح الله زاده از 
مدیرعاملی باشگاه استقلال، هیأت مدیره این 
باشگاه روز گذشته با استعفای او مخالفت کرد. 
جلســه هیأت مدیره روز گذشته برگزار شد و 
درنهایت 3نفر از 4عضــو هیأت مدیره رأی به 
ابقای فتح الله زاده دادنــد. هیأت مدیره برای 
فتح الله زاده یک ضرب الاجل درنظر گرفته تا او 
بتواند علاوه بر پرداخت بدهی استراماچونی، 
مطالبات بازیکنان را نیز تامین و پرداخت کند.

چهره روز

خبر آخر
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لیگ خارجی های برتردرگیری سنگین وزن ها
در لیگ برتر ایران 2مربی خارجی بالاتر از مربیان ایرانی 

نشسته اند؛ در نیمه مربیان اوضاع ایرانی ها بدتر هم هست 
و هر 3 رتبه اول متعلق به خارجی هاست

پخش زنده

چلسی

لیورپول
22:30

ليگ برتر انگليس

برنامه بازی

پنجشنبه 17 فروردين  1402
ليگ برتر ايران - هفته 25

مس رفسنجان

نفت م.س
19:30

پرسپولیس

ملوان
19:30

تراکتور

سپاهان
21:30

هوادار

پیکان
19:30

آلومینیوم

استقلال
19:30

فولاد

نساجي
21:30

ذوب آهن

گل گهر
19:30

صنعت نفت

مس کرمان
19:30

جمعه 18 فروردين 1402

یوونتوس

اینتر
22:30

جام حذفی ايتاليا

بایرن مونیخ

فرایبورگ
22:15

جام حذفی آلمان

بارسلونا

رئال مادرید
22:30

جام حذفی اسپانيا

چهارشنبه 16 فروردين  1402

منچستریونایتد

برنتفورد
22:30

ليگ برتر انگليس
چهارشنبه 16 فروردين  1402

سپاهان نه مدير و مربي اش 
را از دست مي دهد، نه بي پول مي شود و نه سودش 

از اشتباهات داوري به چشم مي آيد

رؤیای

تیتر یک

18

امیرحسین زارع و کامران قاسمپور در جریان بازی بسکتبال با 
یکدیگر درگیری فیزیکی پیدا کردند. زارع  عذرخواهی کرده اما 

قرار است کادر فنی در مورد او تصمیم بگیرد

20

طلایــی
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اين همه غرور هم ديگر خوب نيست!

ببخشيد دچار سختي شديد

عجب استدلالي

نكته بازی

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

142352-24157237سپاهان1
171849-24147335استقلال2

121848-24146430پرسپولیس3

261143-24127537گل گهر4

25939-24116734تراکتور5
101137-24813321مس رفسنجان6

12533-24712517آلومینیوم7

31-20-24710720فولاد8

429-22-2478918هوادار9

127-19-24512718ذوب آهن10

724-32-24591025نساجی11

824-26-24591018ملوان12

1023-20-24411910پیکان13
721-26-24491119مس کرمان14

2013-33-24271513صنعت نفت15
3813-54-24271516نفت مسجد سلیمان16

شهریار مغانلو همچنان برترین بازیکن 
لیگ برتر ایــران از نــگاه آنالیزورهای 
متریکاســت. مغانلو بعد از بازگشــت از 
اردوی تیم ملی در نخستین مسابقه ای که 
برای سپاهان به میدان رفت، مقابل نفت آبادان نمره 7.19 گرفت که 
پایین تر از میانگین نمراتش در این فصل بود. اما با وجود این با میانگین 
7.42 همچنان در صدر جدول بازیکن ها باقــی ماند چون رقیب او 
یعنی علیرضا بیرانوند در مصاف با مس رفسنجان نمره ای پایین تر از 7 
گرفته بود. مغانلو در این فصل 20 بازی به عنوان بازیکن اصلی و 3بازی 
به عنوان بازیکن جانشین برای سپاهان انجام داده که بهترین نمره اش 
در بازی با گل گهر )9.41( ثبت شده است. او در آن مسابقه 2گل زد و 
یک پاس گل داد تا نقش مهمی در برتری 4 بر یک تیمش داشته باشد.

علیرضا بیرانوند در بازگشــت دوباره به 
لیگ و در نخستین بازی سال جدیدش 
برای پرســپولیس نمره 6.94 گرفت و 
میانگین نمراتش در ســایت متریکا به 
7.40رسید. او با این نمره در حال حاضر بهترین دروازه بان فصل جاری 
و دومین بازیکن برتر لیگ بعد از شهریار مغانلو است. بیرانوند در مصاف 
با مس رفسنجان موفق به ثبت سیزدهمین کلین شیت فصل خودش 
هم شد تا در کنار حسین پورحمیدی صدرنشین جدول کلین شیت ها 
هم باشد. پورحمیدی این فصل در همه بازی های آلومینیوم حضور 
داشته و 13 کلین شــیت خود را طی 24 بازی به ثبت رسانده است. 
اما بیرانوند یک بار اخراج شــده و یک بازی محروم بــوده، بنابراین 

13کلین شیت او در 22 بازی به دست آمده است.

بعد از مغانلو و بیرانوند، رتبه های سوم و 
چهارم جدول برترین بازیکنان لیگ در 
سایت متریکا به 2 ســتاره تیم تراکتور 
رسیده است. ریکاردو آلوز و رضا اسدی هر 
دو با نمره مساوی 7.39 در رتبه های سوم و چهارم این جدول قرار دارند. 
آلوز که بهترین گل ساز لیگ و برترین بازیکن خارجی این فصل است، 
پیش از این هفته های زیادی را در صدر جدول گذراند و بهترین بازیکن 
لیگ بود. او اما در چند هفته اخیر دو سه رتبه نزول کرده و اگرچه فاصله 
امتیازاتش با نفرات اول و دوم چندان زیاد نیست اما به رتبه سوم قناعت 
کرده است. رضا اسدی هم با درخشش و گلزنی در هفته های اخیر به 

میانگین 7.39 رسیده و در کنار مهندس تیمش قرار گرفته است.

7.42

7.40

7.39

متریکاآماربازی

بعد از سپری شدن 24هفته از لیگ برتر فوتبال ایران، 2 سرمربی 
خارجی رتبه های اول و دوم را دارند و یحیی گل محمدی و امیر 
قلعه نویی به عنوان موفق ترین مربیان ایرانی پشت سر آنها قرار 
گرفته اند. البته گل گهر بعد از رفتن قلعه نویی توســط سعید 
الهویی هدایت می شــود اما با توجه به اینکــه در 23هفته از 
24هفته سپری شده قلعه نویی سکان دار هدایت سیرجانی ها 
بوده باید عملکرد گل گهر را به پای او نوشت. بنابراین بزرگ ترین 
مربیان ایرانی در لیگ برتر پایین تر از 2ســرمربی پرتغالی قرار 
گرفته اند. سومین خارجی لیگ یعنی پاکو خمس هم در حالی 
رتبه پنجم را در اختیار دارد که هفته هــای کمتری در ایران 
حضور داشته و لیست بازیکنانش به شکلی آشکار کم وزن تر از 
اسکواد 4تیم بالایی است. شاید اگر خمس هم شرایط بهتری 
داشت و هفته های بیشــتری فرصت پیدا می کرد می توانست 
بالاتر از ایرانی ها بایستد و برتری سرمربیان خارجی را به شکل 

پررنگ تری به رخ مربیان ایرانی بکشد.

  3 رتبه اول برای 3 خارجی
برتری سرمربیان خارجی در لیگ برتر ایران را در بررسی نتایج 
بازی ها به تفکیک دو نیمه هم می توان مشاهده کرد. اگر همه 
بازی های لیگ را به دو نیمه 45دقیقه ای تقســیم کنیم، در 
جدول نیمه های دوم که به نیمه مربیان معروف است 3مربی 
خارجی رتبه های اول تا سوم را دارند و به یحیی و امیر رتبه ای 
بالاتر از چهارم و پنجم نرسیده است. در این بخش تراکتور با 
مربیان خارجی اش حتی 2 سرمربی پرتغالی را هم جا گذاشته 
و در رتبه اول قرار گرفته است. تراکتور پیش از آمدن خمس 
هم توسط یک خارجی دیگر به نام قربان بردیف هدایت می شد 
و در تمامی این هفته ها صدرنشین مطلق نیمه مربیان بوده 
است. آمار تراکتور در نیمه های دوم 12برد و 12مساوی است 
و این تیم هرگز نیمه دوم را به رقبای خود نباخته است. بعد 
از تراکتور 48امتیازی، اســتقلال و سپاهان به ترتیب با 45و 
38امتیاز رتبه های دوم و سوم را در اختیار دارند. این در حالی 
است که در جدول نیمه های اول، استقلال و تراکتور به ترتیب 
رتبه های پنجم و دهم را در اختیار دارند اما سرمربیان پرتغالی 
و اسپانیایی توانسته اند در نیمه دوم بر حریفان خود چیره شوند 

و بالاترین رتبه های نیمه مربیان را در اختیار بگیرند.

  انتقام از نکونام و یحیی
در میان ســرمربیان خارجی لیگ برتــر، ژوزه مورایس که 
صدرنشــین لیگ اســت در بردن تقابل های مســتقیم از 
سرمربیان مدعی هم خیلی خوب عمل کرده است. مورایس در 
نیم فصل اول یکی دو نتیجه ضعیف هم گرفت و به جواد نکونام 

و مجتبی حسینی باخت. اما بعد از شناختی که از حریفان پیدا 
کرد و به محض اینکه ترکیب تیمش را شناخت، تقریبا تمام 
تیم های بزرگ و مدعی را در نیم فصل دوم شکست داد. طی 
9هفته ای که از نیم فصل دوم سپری شده سپاهان به 8برد و 
یک مساوی رسیده و مورایس در این مدت یحیی، قلعه نویی، 
نکونام، الهامی، مطهری و تارتار را برده است. تنها نقطه ضعف 
کارنامه مورایس در این مدت، باخت 4بر 2او به پرسپولیس 
در جام حذفی بود که حتی همان باخت را هم 2هفته بعد در 
تهران جبران کرد و تیم گل محمدی را شکست داد. شکست 
مورایس در اصفهان و سپس برتری او در تهران را هم می توان 
در راســتای همان برتری خارجی ها در نیمه مربیان ارزیابی 
کرد. انگار مورایس از بازی اول به خوبی درس گرفت و توانست 
در بازی دوم یحیی را به لحاظ تاکتیکی مغلوب کند؛ کاری که 
گل محمدی در انجام آن عاجز بود و نیمه دوم شطرنج مربیان 
را به راحتی به همکار پرتغالی اش باخت. مورایس همین بلا 
را بر ســر جواد نکونام هم آورد. مرد پرتغالی بازی رفت را در 
زمین خودش یک بر صفر به فولاد باخت اما در بازی برگشت 
با وجود اینکه 4بازیکن اصلــی اش را به خاطر محرومیت در 
اختیار نداشت توانست انتقام آن شکست را از نکونام بگیرد و 
یکی از آخرین باخت های جواد را قبل از رفتن از اهواز رقم بزند.

  درجه 2خارجی یا درجه یک ایرانی؟
آنچه این فصل در لیگ برتر ایران رخ داده، می تواند نقشه راه 
خوبی برای باشگاه های مدعی لیگ برتر و از آن مهم تر برای 
تیم ملی ایران باشد. مربیان خارجی حاضر در لیگ برتر ایران 
طبیعتا مربیان درجه اول و تاپ دنیا نیستند. اگر آنها هنوز در 
پرتغال، اسپانیا و... بازار کار مناسبی داشتند اساسا راهی ایران 
نمی شــدند. بنابراین نتایج لیگ جاری نشان می دهد حتی 
مربیان درجه دوم و ســوم خارجی هم در قیــاس با مربیان 
ایرانی باکیفیت تر و کاراتر هستند. توجه کنید که مورایس، 
ساپینتو و خمس تازه نخستین فصل حضورشان را در لیگ 
ایران سپری می کنند و در حال رقابت با ایرانی هایی هستند 
که سال هاست این فوتبال و این لیگ را به خوبی می شناسند. 
بنابراین همین نتایجی که تا این مقطع به دســت آمده هم 
کیفیت بالاتر خارجی ها را به رخ می کشد و قهرمانی احتمالی 
یکی از آنها این برتری را کامل تر خواهد کرد. در این شرایط 
فدراسیون فوتبال ایران که می توانست یک مربی درجه اول 
خارجی یا حداقل یکی از همین خارجی های شاغل در لیگ را 
روی نیمکت تیم ملی بنشاند، این فرصت را از دست داده و در 
حال امتحان گرفتن از کسانی است که در همین لیگ جاری 

برتری خارجی ها را پذیرفته اند.

اصلا تصور نکنید کــه پرونده ای مثل حذف اســتقلال از لیگ قهرمانان 
آسیا با یک بدهی 100 میلیاردی به استراماچونی، کار یک شخص یا یک 
مدیر بوده است. این پرونده با یک کار تیمی تمام عیار از مدیران مختلف 
باشگاه در سال های متمادی خلق شده است؛ یک کار تیمی بدون نقص 
که دشمنان استقلال را غرق در سرور کرده. شاید مرور چند جمله ساده از 
مدیران این تیم در چند سال گذشته، به راحتی مشخص کند که این ضرر 

بزرگ چگونه با ندانم کاری به استقلال تحمیل شده است.
 

   قولی که فتحی داد
اواسط آذرماه سال 98، آندره آ استراماچونی برای یک روز استقلال را تمرین 
نداد و دســتیاران او این کار را کردند. فردای آن روز امیرحسین فتحی در 
یک گفت و گوی تلویزیونی جملــه جالبی را به زبــان آورد:»قول می دهم 
استراماچونی تا پایان فصل سرمربی استقلال بماند!«. این قول، چه پشتوانه ای 
داشت؟ آیا فتحی اصلا با سرمربی ایتالیایی صحبت کرده بود؟ 2روز بعد از این 
قول، استراماچونی در پرواز تهران به ترکیه دیده شد و از آنجا هم به رم رفت 
تا عملا از استقلال دور و دورتر شود. جمله فتحی نیز عملا تبدیل به نخستین 

قول بی سرانجام مدیران باشگاه در پرونده استراماچونی شد.

   خلیل زاده و توافق دوشنبه
»پول اســتراماچونی را تا دوشــنبه واریز می کنیم!«. این جمله اسماعیل 
خلیل زاده یادآور جمله معروف ایرج عرب، مدیرعامل باشگاه پرسپولیس 
برای پرداخت مطالبات برانکو در روز دوشنبه بود. به هر حال دوشنبه مدنظر 
خلیل زاده هیچ وقت نیامد و بین او و استراماچونی نیز تعاملی شکل نگرفت. 
جالب اینکه در یک مقطع پول لازم برای این کار در حســاب مدیر باشگاه 
قرار گرفت اما خلیل زاده این رقم را پرداخت نکرد. کمی بعد که خلیل زاده 
مدیرعامل باشگاه شد، پرونده استرا با یک رقم متوسط قابل بسته شدن بود 

اما او به جای بستن توافق، چشم هایش را به روی ماجرا بست!

   سعادتمند؛ یک دیدار خیالی
»با استراماچونی دیدار کردیم و با او به توافق می رسیم!«. این جمله هم 
بعدها به یک شاهکار از سوی احمد ســعادتمند تبدیل شد چرا که همه 

لیگ   برتر
خارجیهای

 استعفای علی فتح الله زاده از سمت مدیرعاملی استقلال یکی از مهم ترین اتفاقات فوتبال ایران در 
ابتدای سال جدید بود. او بعد از رسیدن به صندلی مدیریت باشگاه استقلال، خودش را به عنوان 
بمب نقل وانتقالاتی معرفی کرده بود ولی درنهایت با بدترین عملکرد ممکن مجبور به استعفا شد. 
این در حالی است که بازیکنان استقلال هم بعد از بازی با ذوب آهن به شدت عملکرد فتح الله زاده 
را مورد انتقاد قرار دادند و حرف های آنها نشان داد که در این چند ماه به هیچ عنوان دل خوشی 

از مدیرعامل باشگاه نداشته اند.

   چالش با بازیکنان و کادر فنی
اولین تصاویری که از ملاقات فتح الله زاده با ریکاردو ساپینتو سرمربی آبی ها در رسانه ها منتشر 
شد، به خوبی نشــان می داد که این تغییر مدیریتی باب میل مربی پرتغالی نبوده و این دو نفر 
هرگز رابطه خوبی با یکدیگر نداشتند. چالش اصلی ساپینتو و فتح الله زاده زمانی آغاز شد که 
مدیرعامل آبی ها، اتاقی را که در کمپ مرحوم حجازی برای ســاپینتو درنظر گرفته شده بود، 
برای خودش برداشت و حتی درهای آن را قفل کرد! از طرفی بحران مالی در استقلال هم باعث 
شد تا بازیکنان هیچ وقت با فتح الله زاده ارتباط مثبتی نداشته باشند و حالا آنها نزدیک به 4ماه 

است که دریافتی نداشته اند.
یکی از بازیکنان استقلال به همشهری ورزشی می گوید: »از زمانی که فتح الله زاده به استقلال 
آمد، جو خوبی از سوی مدیریت به بازیکنان و کادر فنی انتقال داده نمی شد. ایشان چندبار با 
ما جلسه داشت ولی مدام از نداشتن پول صحبت می کرد و می گفت کاری از دستش ساخته 
نیست. ســؤال همه ما هم این بود که اگر کاری از دستش ساخته نیست پس چرا مدیرعاملی 

باشگاه را قبول کرده است؟!«

   ادعای عجیب در مورد جذب مهاجم
یکی دیگر از اقداماتی که باعث تعجب بازیکنان شــده بود، صحبت های فتح الله زاده در مورد 
جذب بازیکن خارجی بود. استقلال در این چند ماه در بدترین شرایط مالی قرار داشت ولی او 
در مصاحبه هایش چندبار به خرید مهاجم درجه یک خارجی اشاره کرد و البته این موضوع با 
ناراحتی مهاجمان استقلال هم همراه شده بود. در یکی از جلسات تمرینی اما، ساپینتو خطاب 
به بازیکنان استقلال گفت: »من مهاجم نمی خواهم، وقتی خودمان پولی نگرفته ایم چرا باید 

بازیکن جدید بیاید و برای او هزینه شود. ما با همین نفرات ادامه می دهیم.«
جالب اینجاست که یکی از بازیکنان استقلال به فتح الله زاده گفته بود چرا وقتی در باشگاه پول 
نیست از جذب مهاجم خارجی صحبت می کند و مدیرعامل استقلال هم در جواب گفته بود که 
این یک تاکتیک مدیریتی است! یکی از مدافعان استقلال هم به فتح الله زاده گفته بود که 
اگر قصد جذب بازیکن خارجی ندارید حداقل در رسانه ها، حریفان ما را تحریک 

نکنید که آنها بازیکن خارجی بخرند و تقویت شوند.

   برخورد عجیب با یامگا
یکی دیگر از کارهای عجیب فتــح الله زاده برخوردی بود که 
مدتی پیش با کوین یامگا داشــت. بعــد از چند برد مهم 
اســتقلال، فتح الله زاده ملاقاتی با بازیکنان داشت تا در 
مورد مشکلات مالی با آنها صحبت کند. یکی از بازیکنان 
استقلال در مورد این جلسه می گوید: »کوین یامگا از 
مدیرعامل باشگاه درخواست کرد که حق و حقوق 
و پاداش بازیکنان را پرداخت کند ولی فتح الله زاده 
خطاب به یامگا گفت که شما زیاد صحبت نکن 
و اگر ناراحت هستی با باشگاه تسویه حساب 
کن و برو! یامگا بازیکن مؤثر تیم است و ما 
تعجب کرده بودیم که چرا فتح الله زاده با 

او اینطور صحبت می کند.«
فتح الله زاده در بازگشــت دوباره به 
استقلال یک ناکامی دیگر را این 
بار با ناتوانی در تأمین هزینه های 
باشگاه و تعهداتش به بازیکنان 
تجربه کرد و حتی در خرید 
یــک بازیکن جدیــد در 
نیم فصل هم نــاکام بود. 
ناکامی در پرداخت طلب 
اســتراماچونی و بحث 
حذف احتمالی از آســیا 
هم باعث شد تا سرانجام 
هــواداران اســتقلال 
شــدیدترین شــعارها 
را علیه او ســر بدهند و 
فتــح الله زاده درنهایت 

مجبور به استعفا شود.

تسویه
حساب
کن،برو!

برخورد عجیب فتح الله زاده 
با کوین یامگا یکی از اتفاقات 

عجیبی بود که در دوران کوتاه 
مدیریت او در استقلال رخ داد

در لیگ برتر ایران 2مربی خارجی بالاتر از مربیان ایرانی نشسته اند؛ در نیمه 
مربیان اوضاع ایرانی ها بدتر هم هست و هر 3 رتبه اول متعلق به خارجی هاست

داستان علي فتح الله  زاده در استقلال 
به تلخ ترین شــکل ممکن پایان 
یافت. مدیرعاملــي که زماني نزد 
هــواداران تیمــش محبوبیت و 
مقبولیت داشت، این بار با ناکامي 
در گرفتن مجوز آسیایي و فراهم کردن 
زمینه حضور استقلال در لیگ قهرمانان، کاملا از چشم آنها افتاد. 
فتح الله زاده 24ســاعت بعد از اینکه در حاشیه بازي استقلال و 
ذوب آهن به شدت از سوي هواداران مورد سرزنش قرار گرفت، 
از سمتش استعفا داد. بخش بامزه داســتان اما جایي بود که او 
در شروع متن استعفاي خود از شعر »من آن گلبرگ مغرورم« 
استفاده کرد؛ شعري که زماني زنده یاد ناصر حجازي براي توصیف 
شرایط خود از آن سود برده بود. خب انصافا این شعر کاملا برازنده 
شوالیه است؛ مردي که هر بار با یک »بفرما« آماده مدیرعاملي 
در استقلال است. حاجي این همه غرور هم زیاد خوب نیست ها!

بــرد پرســپولیس در برابــر مس 
رفسنجان به دل هیچ کس ننشسته 
و با وجود سپري شدن چند روز از 
این بازي، همچنان شــاهد انتقاد 
از فرم بازي سرخپوشــان هستیم. 
پنالتي اعلام شــده به سود قرمزها در 
نیمه اول درست نبود و اگر داور قصد اعلام نقطه پنالتي را داشت، 
دست کم باید کارت قرمز رامتین سلیمان زاده را پس مي گرفت. 
حالا اما مهدي عبدي، مهاجم پرسپولیس به این اتفاقات واکنش 
نشان داده و گفته: »اگر مس 10نفره نمي شد، راحت تر این تیم 
را شکست مي دادیم.« خیلي هم عالي؛ به هر حال شما باید داور 
مسابقه را ببخشید که گرفتارتان کرد و با اخراج بازیکن حریف 
باعث شد دچار مشقت شوید. فقط محض یادآوري عرض کنیم 
در 25دقیقه ابتدایي بازي و شرایط 11به 11، پرسپولیس یک 

ضربه هم به سمت دروازه حریف نداشت.

واکنش ها به حذف استقلال از لیگ 
قهرمانان ادامه دارد و در این میان 
رضا رجبي، پیشکسوت آبي ها هم 
اظهارات بامزه اي داشته است. در 
این مدت خیلي از هواداران انتظار 
داشتند دولت، طلب استراماچوني را 
بپردازد؛ اتفاقي که رخ نداد. رجبي در این مورد جملات عجیبي با 
این مضمون به زبان آورده: »اسم استقلال نشان دهنده استقلال 
کشور است و باید به این تیم کمک مي شد.« خب اینطوري باشد 
اسم پرسپولیس هم نشان دهنده تاریخ باشکوه کشور است و هر 
زمان کار این تیم گره خورد، دولت باید وارد صحنه شــود. اسم 
فولاد خوزســتان و ذوب آهن اصفهان هم از مظاهر کار صنعتي 
در کشور است و باید هواي آنها را به طور ویژه داشت، اسم نفت 
آبادان و نفت مسجدســلیمان هم منبع اصلي درآمد کشور را 
نشان مي دهد و تکلیف شان مشخص است. همینطور الي آخر...!

پرونده استراماچونی با یک کار تیمی تمام عیار از مدیران مختلف 

باشگاه در سال های متمادی خلق شده است
یککارتیمی!

فهمیدند هرگز ملاقاتی بین این مدیر و اســتراماچونی رخ نداده و سفر 
سعادتمند به ایتالیا، فقط یک سفر نمایشی بوده است! این مدیر در دوران 
حضور در استقلال حتی به دنبال بازگرداندن استرا بود اما هیچ رقمی به 
این مربی پرداخت نکرد و اجازه داد این پرونده بیشتر طول بکشد و بیشتر 
استقلال را به دردســر بیندازد. این اتفاق در حالی رخ داد که سعادتمند 

میزان حقوق بازیکنان تیم را به شکل قابل توجهی افزایش داده بود.
 

   مددی؛ 3 میلیون دلار گذاشته ایم
»3میلیون دلار برای بدهی استراماچونی و پادووانی کنار گذاشته ایم!«. 
این جمله را احمد مددی در زمان مدیریت استقلال به زبان آورد. سؤال 
این است که اگر واقعا چنین پس اندازی در باشگاه وجود داشت، چرا بدهی 
استراماچونی همان موقع پرداخت نشد؟ مددی اساسا برای پرداخت این 
رقم منتظر چه چیزی بود؟ و سؤال مهم تر اینکه این رقم کجا رفت و صرف 

چه کاری شد؟ مددی باید به این چند سؤال کلیدی پاسخ بدهد.

   شوخی 500میلیاردی
جالب است که هر چه در مصاحبه های آجورلو بگردید، هیچ نشانه ای از 
صحبت در مورد استرا پیدا نمی کنید. این خودش یک پیام روشن دارد. اگر 
شوخی هایی مثل اسپانسر 500میلیارد تومانی نیز در این دوران به واقعیت 
تبدیل می شدند، باز هم استقلال در دوران آجورلو بدهی  مربی ایتالیایی 
را نمی داد! براساس اخبار منتشر شده در رسانه ها این تیم ظرف یک سال 

بیش از هزارمیلیارد خرج کرد اما حاضر به تسویه با استراماچونی نشد.

   استرا مهم نیست، بازیکن می گیریم!
اوایل بهمن سال گذشــته، فتح الله در یک گفت وگو تأکید کرد که اصلا 
نگران ماجرای استراماچونی نیست. او در آن مصاحبه گفت که فعلا اتفاقی 
برای استرا نمی افتد و باشگاه باید بازیکن بگیرد. شاید آن روز فتح الله زاده 
نمی دانست که تأخیر در پرداخت مطالبات استراماچونی، چه نگرانی های 
بزرگی برای استقلال خواهد ساخت. او با چند ماه بی توجهی به این موضوع، 

عملا امیدهای آسیایی استقلال را سوزاند.
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فینال حرام شده
اینتر و یووه به جای فینال باید در 

نیمه نهایی بازی کنند
فردا کرمونزه و فیورنتینا دیدار نیمه نهایی کوپا ایتالیا را 
برگزار می کنند که فاقد اهمیت اســت و چیزی که مهم 
اســت فینال زودهنگام این رقابت هاست که امشب در 
زمین اینترمیلان با حضور یوونتوس انجام می شود. اینتر 
برای رسیدن به این مرحله آتالانتا را از پیش رو برداشت و 
یووه توانست لاتزیو را حذف کند. اینتر 2بازی آخر را به 
یووه باخته، درحالی که 3بازی قبل تر را از این تیم برده بود.

اینترمیلان فعلا اوضاع خوبی ندارد و 4بازی پیاپی بدون 
برد و 3دیدار متوالی بدون گل زده را پشت ســر گذاشته 
است. زمزمه هایی مبنی بر برکناری سیمونه اینتزاگی 

در پایان فصل یا حتی زودتر شنیده می شود. آنتونیو 
کونته فعلا تیم ندارد و پس از اخــراج از تاتنهام 
می تواند به ســری آ برگردد. دیگو سیمئونه هم 
اینتر را یکی از اهــداف آینده اش معرفی کرده 
بود. البته نامزد اصلــی اینتر برای فصل آینده 
روبرتو دزربی، ســرمربی فعلی برایتون است. 
گزینه بعدی در لیست راهنما تیاگو موتا است.
شاید کســب یک جام دیگر این بار در جام 
حذفی بتواند امیدهای اینتزاگی برای ماندن 
را پررنگ کند. او ممکن است حتی سهمیه 
فصل آینده لیگ قهرمانان اروپــا را هم در 
رقابت بــا لاتزیو، میلان و آاس رم از دســت 
بدهد. بنابراین قهرمانی در جام حذفی برای 
این مربی واجب است. او 10بار در این فصل 
شکست خورده. اگر اینتزاگی در 3بازی بعدی 

شکست بخورد )بازی با ســالرنیتانا در لیگ، 
با یوونتوس در جام حذفــی و با بنفیکا در لیگ 

قهرمانان(، باشگاه اخراج فوری مربی را برای تکان 
دادن تیــم درنظر می گیرد. در این صورت کریســتین 
چیوو، سرمربی فعلی پریماورا به طور موقت هدایت این 

تیم را برعهده خواهد داشت.
    این فصــل 40بازی در جام حذفی برگزار شــده که 
135گل بین تیم ها ردوبدل شده؛ میانگین 3.38گل در 
هر بازی. شاید این بازی هم پرگل شود اگر آلگری با افکار 

دفاعی اش اجاره بدهد.
   این بازی شماره262داربی ایتالیا بین دو تیم است که 
یووه 116بار آن را برده و اینتر تنها 84پیروزی به دست 
آورده است؛ 370گل زده در برابر 336گل خورده برای 
یوونتوس. بازی برگشــت 2 هفته دیگر در تورین انجام 

می شود.

اوایل  ماه گذشته بود که ناپولی در زمین خودش مقابل لاتزیو شکست خورد. آن نتیجه در نگاه 
اول، نگران کننده به نظر می رسید اما تغییری در فرم مطلوب تیم اسپالتی ایجاد نکرد. آنها در 
3بازی نسبتا دشوار بعدی روبه روی آتالانتا، آینتراخت فرانکفورت و تورینو، 9گل زدند و هیچ 
گلی هم دریافت نکردند. نمایش این هفته آبی ها مقابل میلان در استادیوم دیگو مارادونا اما 
باورنکردنی بود. صدرنشین مقتدر و ضدضربه سری آ، 4گل از میلان خورد و یک شب کابوس وار 
را پشت سر گذاشت. بین این نمایش و سایر دیدارهای این فصل ناپولی آنقدر تفاوت وجود 
داشت که انگار لوچیانو اســپالتی بدلی از بازیکنانش را برای این نبرد به زمین فرستاده بود. 
بهترین گلزن ناپولی یعنی اوسیمن البته در این مسابقه غایب بود اما تفاوت 2تیم در زمین به 
اندازه ای زیاد به نظر می رسید که شاید حتی حضور اوسیمن نیز چیزی را تغییر نمی داد. جیو 
سیمئونه نیز نتوانست در نوک حمله آبی ها انتظارات را برآورده کند اما مشکل اصلی ناپولی، 
از دست دادن مرکز زمین بود. خط هافبک میلان به خوبی توانست به حریف ضربه بزند و عملا 
نبض بازی را در دست بگیرد. این برتری محسوس از سوی تیم پیولی آن هم در زمین ناپولی، 

زنگ خطر را برای پسران جنوب ایتالیا به صدا درآورد.
آیا زمان وارد شدن ناپولی به یک بحران بزرگ از راه رسیده است؟ معمولا تیم هایی که برای 
مدت ها روی دور نتایج ایده آل هستند، با چند نتیجه ضعیف وارد بحران می شوند. شاید 3بازی 
بعدی تیم اسپالتی اما پاسخ متفاوتی برای این سؤال باشــد. آنها شنبه در زمین ورونا بازی 
می کنند و 3روز بعد در یک نبرد انتقامی در خانه این بار در لیگ قهرمانان روبه روی میلان قرار 
می گیرند. یکشنبه آینده نیز این تیم باید به تورین برود و با یوونتوس مسابقه بدهد. شاید فاصله 
بسیار زیاد با تیم های تعقیب کننده در جدول سری آ، انگیزه بازیکنان ناپولی را برای دیدار این 
هفته به حداقل رسانده باشد اما آنها در لیگ قهرمانان، همیشه تشنه پیروزی نشان داده اند. 
لوچیانو و تیمش حالا دیگر دلیلی برای دست کم گرفتن میلان ندارند. آنها تا قبل از بازگشت 
از تعطیلات بازی های ملی شانس اصلی رسیدن به فینال لیگ قهرمانان از سمت ایتالیایی-

پرتغالی جدول به شمار می رفتند اما حالا تردیدهایی در مورد این تیم به وجود آمده؛ مسیر 
پیش بینی ها در مورد نبرد اروپایی میلان و ناپولی تغییر کرده و همه  چیز وارد فاز متفاوتی شده 
است. بازگشت یک گلزن بی رحم مثل اوسیمن به ترکیب اصلی و تلنگر بزرگ حاصل از شکست 

خانگی روبه روی میلان، شاید ناپولی را دوباره به خودش برگرداند.

 خداحافظی
با 2 مربی دیگر

پاتر و راجرز هم شغل خود را از دست دادند
بلافاصله پس از شکست 2بر صفر چلسی مقابل استون ویلا، سرمربی 
این تیم یعنی گرام پاتر از کار برکنار شد. همزمان برندن راجرز هم از 
لسترسیتی اخراج شد تا تعداد مربیان اخراجی در تعطیلات اخیر به 
4نفر برسد. پیش از این دو ناگلزمان و کونته هم از تیم شان جدا شده 
بودند. پاتر که فصل را عالی در برایتون آغاز کرده بود، با اخراج توماس 
توخل به سمت سرمربیگری چلسی منصوب شد اما نتوانست در این 
تیم بدرخشد. مشــکل او این بود که تاد بولی، مالک جدید اشتهای 
ســیری ناپذیری برای خرید بازیکن دارد و مربی فرصت نمی کند 
بازیکنانش را بشــمرد، چه برســد به اینکه آنها را هدایت کند. این 
سرمربی 47ساله انگلیســی پس از 31بازی در 12بازی به پیروزی 
رســید که فقط7برد آنها در 22بازی لیگ برتر به دست آمد. او 8بار 
شکست خورد و 11تساوی در این پست ثبت کرد. پاتر چلسی را در 
رتبه نازل یازدهم تحویل داد اما موفق شد این تیم را با برتری مقابل 
دورتموند به مرحله یک چهارم پایانی لیگ قهرمانان اروپا ببرد. نکته 
اینجاست که چلسی در این مرحله باید مقابل مدافع عنوان قهرمانی 
یعنی رئال مادرید بازی کند، آن هم بدون ســرمربی و با یک مربی 

موقت به نام برونو سالتور که دستیار پاتر بود.
پاتر در طول 6ماه حضور در چلسی، 4بازی لیگ برتری از 12بازی 
خانگی را با شکست به پایان رســاند که فقط یک شکست خانگی 
کمتر از مورینیو در استمفوردبریج است. با این تفاوت که مورینیو در 

106بازی خانگی متحمل 5شکست شده بود.
او تنها 36.4درصد بازی هایش را برد. مقایسه کنید با آمار مربیانی 
مثل کونته: 73.7درصد، ساری: 63.2درصد، لمپارد: 53.6درصد، 

توخل: 50درصد.
یولیان ناگلزمان که اخیرا در بایرن مونیخ جــای خود را به توماس 
توخل داده، ممکن اســت به زودی جای قبلی توخــل را بگیرد. او 
اصلی ترین گزینه هدایت چلسی به شمار می رود و پوچتینو گزینه 
دوم است. زیدان، انریکه، سیمئونه، دی زربی، روبن آموریم، برندن 
راجرز، مورینیو و گلاســنر هم دیگر نام هایی هســتند که مطرح 

شده اند.
از زمانی که اونای امری به عنوان سرمربی استون ویلا معرفی شده، 
آنها در همه 15دیدار خود موفق به گلزنی شده اند تا از این حیث پس 
از سال 200۹ )گلزنی در 17بازی پیاپی( بهترین روند خود را سپری 
کرده باشــند. علاوه بر این، آنها در 15بازی اخیر فقط 4بار متحمل 

شکست شده اند.
همزمان با پاتر، برندن راجرز هم از هدایت لسترســیتی برکنار شد. 
شکست مقابل کریستال پالاس پنجمین باخت لستر در 6بازی آخر 

بود که آنها را به منطقه سقوط نزدیک تر کرد.

در آستانه ال کلاسیکوی برگشــت کوپادل ری که فردا 
برگزار می شــود، بارســا و رئال 10گل به حریفان خود 
زدند؛ بارسا 4بر صفر الچه را برد و رئال با نتیجه 6بر صفر 

وایادولید را شکست داد.
تراشتگن، بیستمین کلین شیت فصل خود 

را ثبت کرد. او به طور میانگین 0.33گل 
در هر بــازی دریافت کــرده یعنی هر 

3بازی یکی.
    ژاوی هم اگر بــا همین فرمان به 
پیش برود، می تواند نامش را به عنوان 

مربی 100امتیازی لالیــگا ثبت کند. 
پیــش از او رئال مادریــد در پایان هفته 

27لالیگا فصل 12-2011: 71 امتیاز کسب کرده بود که 
در نهایت با 100امتیاز قهرمان شد. یا بارسلونا که در پایان 
هفته 27لالیگا فصل 13-2012به 71امتیاز دست یافته 
بود و با 100امتیاز به قهرمانی رسید. سرمربی بارسا برای 

ورود به انجمن مربیان 100تایی در 11بازی باقیمانده 
اجازه یک شکست یا 2تساوی را دارد وگرنه این 

هدف از بین می رود. او در ادامه باید بارسا را در 
بازی های ســختی مقابل اتلتیکومادرید، بتیس، 
سوسیداد و سلتاویگو هدایت کند. فعلا تنها خبر 
بد برای ژاوی این اســت که دی یونگ مصدوم 

شده و 2هفته در دسترس نیست.
    در برد 6گله رئــال مقابــل وایادولید، کریم 

بنزما برای نخستین بار در عمرش در نیمه نخست 
هت تریک کرد. او در 7دقیقــه 3بار موفق به گلزنی شــد که این 
سریع ترین هت تریک رئال مادرید پس از فرناندو هیرو )1۹۹2( بود.

    بنزما دقیقا در همین روز یعنی دوم آوریل گلی برگردان به بارسلونا 
زده بود؛ سال2016و حالا پس از 7سال آن دژاوو تکرار شده.

    کریم تعداد گل هایــش را زیرنظر آنچلوتی بــا تعداد گل های 

کریســتیانو رونالدو تحت نظر این ســرمربی برابر کــرد. بهترین 
گلزنان رئال مادرید تحت هدایت آنچلوتی در 2دوره حضورش در 

رئال مادرید؛ رونالدو 112گل، بنزما 112گل.
    وینیســیوس 22پاس از 43پاس گل خــود در رئال 
را به بنزما داده؛ یعنی 51درصــد پاس گل هایش به 

کریم رسیده.
    کریم گل های لالیگایی ایــن فصلش را به 
14رســاند که هنوز 3گل از لواندوفسکی کمتر 
اســت. او بازی های زیادی را از دســت داده و 
2پنالتی هم خــراب کرده. بنزمــا: 17بازی و 

14گل، لوا: 23بازی و 17گل.
    لوکاس واسکس، یکی از متوسط  ترین بازیکنان 
اروپا، با پیراهــن رئال مادرید بــه 300بازی رســید. او که 2گل 
ال کلاســیکویی هم دارد؛ 17جام در این باشــگاه کســب کرده؛ 
4چمپیونزلیگ، 4جام باشــگاه های جهان، 3سوپرکاپ اروپا، 3تا 
لالیگا، 3تا ســوپرکاپ اســپانیا، 206بازی در لالیگا، 57بازی در 
لیگ قهرمانان، 22بازی کوپادل ری، 6بازی جام باشگاه های 
جهان، 6بازی سوپرکاپ اســپانیا، 3بازی سوپرکاپ 
اروپا انجــام داده و 203پیــروزی، 32گل زده و 

55پاس گل به دست آورده است.
    بازیکنانی که در سیصدمین بازی خود برای 
رئال موفق به گلزنی شــده اند؛ 1۹73: پیری، 
1۹۹0: بوتراگوئنــو، 2015: رونالــدو، 2016: 

بنزما، 2023: لوکاس واسکس.
    ادن آزار بــرای نخســتین بــار از آگوســت 

2021)مقابل آلاوس( در لالیگا پاس گل داد.
    داور ال کلاســیکوی فرداشــب هــم تعیین شــد؛ مارتینس 
مونوئــرا، داور وی ای آر: گونســالس گونســالس. مونوئــرا دو بار 
ال کلاسیکو را قضاوت کرده؛ 2020: بارسلونا یک-3رئال مادرید، 

2022رئال مادرید صفر-4بارسلونا.

خوش اشتهایی رئال و بارسا در آستانه ال کلاسیکو

ُتـوپ پر
لطف پاریس به بارسا

هو شدن مسی توسط هواداران پاریس او 
را به بازگشت سوق می دهد

شکست خانگی یک بر صفر پاری سن ژرمن مقابل لیون شاید 
قهرمانی این فصل پاریســی ها را در لیگ یک به خطر نیندازد 
چون هنوز 6امتیاز با لانس که نزدیک ترین تعقیب کننده است فاصله 
وجود دارد اما این شکست پیامدهایی برای باشگاه در برخواهد داشت؛ 
اینکه لیونل مســی قطعا باید دنبال راهی برای خروج از این شــهر و 
وضعیت باشــد. پیش از آغاز مسابقه وقتی نام مســی روی نمایشگر 
ورزشــگاه درج شــد، هواداران او را هو کردند. خود مسی هم تعجب 
کرده بود. اتفاقا ستاره آرژانتینی بد هم بازی نکرد و با خلق 5موقعیت 
آبروداری کرد اما او دیگر جذابیتی برای طرفداران ندارد. پس از اتفاقات 
فینال جام جهانی و بدرفتاری مسی، امیلیانو مارتینس و آگوئرو و دیگر 
آرژانتینی ها با تیم ملی فرانسه و امباپه، مسی از چشم هواداران افتاد. 
امباپه پس از این شکست به ســمت اولتراها رفت و با آنها حرف زد اما 
مسی راهش را کشــید و رفت. تیری آنری که این بازی را کارشناسی 
می کرد عصبانی شد و از مسی خواست به بارسلونا برگردد؛ جایی که به 

او احترام زیادی گذاشته می شود.
    تا پیش از این مســابقه پیش بینی می شــد بهترین بازیکن تاریخ 
بارسلونا یک فصل دیگر قراردادش را با پاریس تمدید کند و فصل آینده 
به لیگ آمریکا برود. پیشنهاد سعودی ها هم همچنان روی میز است اما 
مشکل اینجاست که هم مسی می خواهد تا کوپا آمریکای سال آینده 
در اروپا بماند، هم دستمزد پیشنهادی عرب ها کمتر از پولی است که به 
کریستیانو رونالدو می دهند. با این حال برخی منابع نزدیک به باشگاه 
فرانسوی ادعا می کنند که پاری ســن ژرمن به جانشین مسی هم فکر 

کرده و دنبال جذب برناردو سیلوا از منچسترسیتی است.
    اگر بازی های پی اس جی را دنبال کرده باشید، تأیید می کنید که 
در این تیم انگار هر بازیکنی بــرای خودش بازی می کند. گالتیه هنوز 
نتوانسته از این تیم، تیم بسازد. مشکل آنها این است که وقتی از لیگ 
قهرمانان حذف می شوند که معمولا می شوند، تصور می کنند همه  چیز 
تمام شده است. برای همین انگیزه ای برای ادامه رقابت در لیگ داخلی 
وجود ندارد. کدام مربی می تواند مســی یا امباپــه را به انجام بهترین 
بازی شان تهییج کند؟ در بازی با لیون، لاکازت یک پنالتی هم خراب 

کرد وگرنه نتیجه مسخره تر از این هم می شد.
    این بازی پنجاهمین بازی مسی در لیگ یک فرانسه بود؛ لیگی که 
به زعم خیلی ها اصلا رقابتی نیست و پاری سن ژرمن نسبت به سایرین 
ناعادلانه قوی تر است. لئو در این 50بازی 1۹بار موفق به گلزنی شده 
که قاعدتا گل هــای مهمی نبوده اند. او 27پاس گل هــم داده اما اینها 
برای هواداران اهمیتی ندارد چون آنهــا قهرمانی اروپا را می خواهند. 
قبل از مسی، پاریسی ها در مراحل بالاتری حذف می شدند و حتی به 
نیمه نهایی و فینال هم می رسیدند. با او در همان مرحله یک هشتم از 
دور رقابت های لیگ قهرمانان اروپا کنار می روند. اما همه اینها در درجه 
دوم اهمیت قرار دارد. فرانسوی ها از مســی و آرژانتین و رفتارشان در 
جام جهانی شاکی اند. در این شرایط حتی افراد بسیار نزدیک به مسی 

هم دیگر بازگشت او به بارسلونا را رد نمی کنند.
    با بازگشت مسی به بارســلونا، لالیگا هم جان تازه ای می گیرد. پس 
از جدایی او و رونالدو و راموس، اسپانســرها هم یکــی یکی از این لیگ 
پرکشیده اند. لالیگا هنوز نتوانسته قرارداد خوبی برای حق پخش به دست 
آورد. مسئله مالیات هم هست. لالیگا نسبت به سری آ مالیات بیشتری بر 
حقوق بازیکنان می بندد و بازیکنان شاغل در این لیگ مجبورند نزدیک 
به نیمی از حقوق خود را به عنوان مالیات از دســت بدهند. تنها مشکل 
برای بازگشت اسطوره بارسا مشکلات اقتصادی این باشگاه است. لالیگا 
و فدراسیون فوتبال اسپانیا حتی اجازه ثبت قرارداد جدید گاوی را هم 
نداده اند چه برسد به بستن قرارداد با گران ترین بازیکن تاریخ این لیگ 
یعنی مسی. مسی در دوره قبلی تنها در یک فقره 70میلیون یورو پاداش 
وفاداری گرفته بود. امــا لاپورتا برای حقیقت بخشــیدن به این رؤیا در 
حال مذاکره با اسپانسرها و شرکت های بزرگ است. اگر مشکل حقوقی 
باشگاه با سازمان لالیگا حل شود، اسپانسرها می توانند هزینه بازگشت 
او را فراهم کنند. موضوع پرونده نگریرا هم هســت؛ همان نایب رئیس 
ســابق کمیته داوران که 18ســال از بارسلونا رشــوه دریافت می کرد. 
باشــگاه کاتالونی ممکن است ســر این پرونده که به دادستانی اسپانیا 
ارجاع شــده، حتی جام ها و امتیازاتی را از دســت 
بدهد. در این صورت اسپانسرها شاید حاضر به 
ســرمایه گذاری روی تیمی که با چند امتیاز 
جریمه یا حتی در دسته دوم مسابقات را آغاز 

می کند، نخواهند بود.
    شــرکت تکنوجیم پریروز 100هزار یورو 
برای نصب تجهیزات ورزشــی و بدنسازی در 
خانه لئو مســی واقع در بارسلون دریافت کرد. 
این یعنی مســی همچنان بارسلون را خانه 
خــودش می دانــد، چه به ایــن تیم 
برگردد یا برنگــردد. اما احتمال 
بازگشت او خیلی محتمل تر از 

همه گزینه های دیگر است.
    جرارد رومــرو، خبرنگار 
معتبر نقل وانتقالاتی اسپانیایی 
احتمال بازگشت مسی را زیاد 
می داند و می گوید: »بارســا 
برای تامین مالی بازگشــت 
لئو مسی با اسپانسرهای مهم 
همکاری کرده است. بازگشت 
او در را به روی بازارهای مالی 
باز می کند که می خواهند 
لئــو را بــه بارســلونا 
برگرداننــد. بارســلونا با 
افراد بســیار مهمی کار 
می کنــد کــه مایلند از 
نظر اقتصادی به باشــگاه 
کمــک کنند و بازگشــت لئو 
مسی را ممکن سازند. این امر احتمال 
بازگشت او را کمی بیشتر می کند. هم 
بارسلونا و هم مسی به بازگشت لئو در 

تابستان امسال خوش بین هستند.«
    این هشتمین شکســت پی اس جی 
در ســال2023بود و به نوعی بدترین شروع 
این تیم در ســال جدید پس از 22ســال. 
سال2001پاریســی ها بــا بازیکنانی مثل 
پوچتینو، آرتتا، آنلکا، اوکوچا و... شکست های 

مشابهی متحمل شده بودند.

آیا زمان وارد شدن ناپولی، صدرنشین سری آ  به یک بحران 

بزرگ از راه رسیده است؟

سیلی سرخ!
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افقی:
1- شــهر خرمــای ایران- 
مهم ترین جاذبه طبیعی شهر 

علی آباد در استان گلستان
2- وسیلـــه بالا رفـتـــن- 
نمایشنامه ای نوشته گوگول- 

پول ژاپن
3- نالــه و زاری- بی نظیر- 

باران منجمد
4- یک نفر- دشــمن ارزانی 

است- باد بسیار گرم
5- پشت سرهم- انعکاس

6- مخفف اگر- ظرفی برای 
پذیرایی- جهانگرد سرشناس 
فرانسوی که در عصر صفوی 

به ایران آمد
7- فرماندهــان- فقــر و 

بی چیزی- دست نخورده
8- یار همایــون- تأمینات 

امروزی- ایوان
9- نوعی خط کش- رودی در 

خوزستان- نوعی نان تنوری
10- بدبختــی- پنبــه زن- 

جایگاه ویژه در سالن نمایش
11- انبوه- کار انجام گرفته

12- گل شب بو- ساخته شده 
از نقره- طایفه

13- ماهی فروش- سر و صدا- 
سازمان پیمان مرکزی 

14- قــدم یکپــا- خراب- 
شهری در خوزستان

15- پیانیست ایرانی و خالق 
آلبوم پاییــز طلایی- ضمیر 

اول شخص مفرد
  

عمودی:
1- از باشگاه های فوتبال پرتغال- 
جد حضــرت رســول)ص(- 

گذشته
2- تکه پارچه ســه گوش- 
آســودگی- نوعــی تغییر 
شیمیایی در ترکیب های آلی

بیمــاری  همیشــه-   -3
واگیــردار که پشــه آنوفل 

منتقل می کند
4- پسر عرب- سرایت کردن- 

پرنده نجار
5- آش- ناطــق- رقیــق- 

زمین آذری
6- از دل انگیزترین مناطق 
تهــران در دامنــه جنوبی 

توچال- خاموش- بیهوده
7- نوعی جلد مقوایی- ماده 

روان با شکل متغیر
8- خداشناس- برنج نیم پخته- 

طبیعت
9- ذرات ریز تشکیل دهنده 
ســنگ- اثــری از عطــار 

نیشابوری
10- جــــرم و عــمــــل 
 غـیرقانونی- بارکش- سخن 

چرند و بی معنی

11- طـــرف- مرکز مازندران- 
بدون حرکت- اشاره به دور

12- حـق الـــزحمه- بیــزاری- 
زهـرآلـود

13- پدر صنعت چاپ- نخستین 
نشریه بانوان ایران

14- نمایشــنامه فدریکو گارسیا 
لورکا- تاج پرندگان- پدرمرده

15- فنــی در کشــتی- بــازار 
سهام- نویسنده رمان بیست هزار 

فرسنگ زیر دریا

تنگمشرفناكتسا
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ركبياربنارفغ
وولابيلاوانزا

زيرينحولپوكنس
هنيپدانوميلوپ
كواكچددعتنيا
كازرابنلومار

نساورودونابدك
اتساردابلووه
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 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4450
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

739125684
864379521
215684937
346291875
198753246
572468319
427936158
981542763
653817492

متوسط

   8   3 7  
    7   5  
       9 4
2  6   9   3
  4 3  8 9   
1   5   6  7
9 5        
 6   2     
 3 2   1    642193785

783546921
159287463
597321648
816459237
234768159
428975316
961832574
375614892

ساده

متوسط

625894371
849173256
317256894
286719543
574368912
193542687
951637428
768425139
432981765

سخت

7 3  1      
  4    5 2  
   6     7
3      8   
   7 5 3    
  2      9
4     6    
 8 1    7   
     7  9 2

ساده

 4 2 1     5
 8  5   9   
1 5   8 7   3
5  7  2   4  
  6 4  9 2   
 3   6  1  9
4   9 7   1 6
  1   2  7  
3     4 8 9  

مدودف که یکی از متخصص های زمین ســخت یا همان هارد 
کورت اســت، بعد از قهرمانی در رقابت های میامی در آمریکا، 
عملا تعاریفی که از او به عنوان سلطان زمین های سخت می شود 
را تأیید کرد. با توجه به درخشش او در فصل زمین های سخت، 
به سختی می توان این ادعا را به چالش کشید. مدودف در فینال، 
در دو ست متوالی، یانیک سینر را شکست داد و اعتراف کرد که 
کاش تمام بازی های تنیس، در زمین های سخت انجام می شد؛ 
»اگر به انتخاب من بود، تنیس را فقط در زمین های سخت بازی 

می کردم.«
این آرزو بی دلیل هم نیســت؛ قهرمانــی در میامی، چهارمین 
قهرمانی او در فصل زمین های ســخت بود و بــه این ترتیب او 
توانست تمامی رقابت های مســترز اتحادیه بازیکنان تنیس را 
ببرد؛ البته به اســتثنای رقابت ایندین ولز، جایی که در فینال 

مغلوب کارلوس آلکارز ستاره اسپانیایی شد.
البته مدودف در حالی در میامی و کالیفرنیا درخشیده که نواك 
جوکوویچ، قهرمان 13گرند اسلم در زمین های سخت، غایب بوده 
است. او در میامی هم خوش شانس بود که آلکارز، مرد شماره یک 
تنیس، در یک نیمه نهایی چشــمگیر، مغلوب سینر شد.اما این 
قهرمانی می تواند پایان فصل خوشــی های تنیسور روس باشد 
چون از این به بعد، بازی های مهم در خاك رس شــروع خواهد 
شد که اوج آن، اوپن فرانسه است. بعد از آن هم فصل بازی در 
زمین های چمن شروع می شود و ویمبلدون بهترین ها را به سوی 

خود می خواند.
تفاوت عملکرد مدودف در زمین های سخت و دیگر زمین ها چنان 
زیاد است که بعد از فینال میامی، سینر به شوخی گفته بود که 

چالش جدید 

سلطان
زمین های سخت
مدودف در حالی در میامی و کالیفرنیا 
 درخشید که نواك جوکوویچ، قهرمان

13گرند اسلم در زمین های سخت، غایب بود
جواد نصرتی|  دنیل مدودف، تنیسور آماده روس عملکردی خیره کننده 
در فصل زمین های سخت تنیس داشته و بیشــتر از هر تنیسور دیگری 
جام برده، اما آفتاب داغ و زمین های خاکی، ترکیبی نیست که »سلطان« 

زمین های سخت به راحتی با آن کنار بیاید.

منتظر است ببیند مدودف در زمین های خاکی چه خواهد کرد. 
خود او درباره بازی در زمین های خاکی و رس گفته است: »من 
احساس می کنم که بهترین بازی هایم در زمین های سخت است، 
هرچند می دانم که می توانم در زمین های رس و چمن هم خوب 
بازی کنم. زمین سخت اینطور است که می توانم بهترین خودم 
هم نباشم اما همچنان برنده باشم... من قبلا نواك )جوکوویچ( 
را در زمین رس برده ام و می دانم که می توانم روی این زمین ها 

خوب بازی کنم.«
مدودف تا همین زمســتان حتی در جمع 10نفر برتر رنکینگ 
بهترین های تنیس قرار نداشت اما به خاطر عملکرد درخشان 
خود در فصل زمین های ســخت، تا رده چهارم بالا خواهد آمد. 
تنیسور روس سال گذشــته به خاطر یک جراحی، بیشتر فصل 
خاك رس را از دست داد. با توجه به در پیش بودن اوپن فرانسه، 
او باید در تورنمنت های پیش رو خود را به اوج آمادگی برســاند 
وگرنه در دومین گرنداسلم سال، شانس زیادی نخواهد داشت، 
به خصوص که آلکارز در اوج آمادگی به ســر می برد و بسیاری 
از الان او را یکــی از مدعیان اصلی قهرمانی در اوپن فرانســه 

می دانند.

 درگیری در اردوی ملی پوشان کشتی، خبری بود که دیروز به تیتر یک بسیاری 
از رسانه ها تبدیل شــد. ابتدا گفته می شد حســن یزدانی و امیرحسین زارع با 
یکدیگر درگیر شده اند ولی خیلی زود این خبر تکذیب و مشخص شد کامران 
قاسمپور طرف درگیری با زارع بوده و درنهایت کادر فنی عذر زارع را از حضور در 

اردوی تیم ملی خواسته است.
 

  درگیری در بازی بسکتبال
ماجرا از این قرار است که وقتی آزادکاران در اردو مشغول بازی بسکتبال بودند، 
قاسمپور حین بازی امیرحسین زارع را هل می دهد و این اتفاق با واکنش زارع 
همراه می شود. زارع ضربه ای به صورت کامران می زند که در ادامه با فریاد پژمان 
درستکار سرمربی تیم ملی و برخی از ملی پوشــان این غائله به پایان می رسد. 
همان جا 2 کشتی گیر با هم دســت می  دهند و روبوسی می کنند. اما سرمربی 
تیم ملی کوتاه نمی آید و عذر امیرحسین زارع را از اردوی تیم ملی می خواهد. 
به دنبال این اتفاقات، زارع دارنده مدال طلای جهــان و برنز المپیک صبح روز 
گذشــته به همراه پدرش با حضور در فدراســیون ضمن عذرخواهی خواستار 
بازگشت به اردوی تیم ملی شد که قرار شد کادر فنی در این باره تصمیم گیری 
کند. به نظر می رسد کادر فنی هم به بازگشت زارع رضایت داده و طی چند روز 

آینده باید منتظر بازگشت او به جمع ملی پوشان باشیم.
 

  عذرخواهی زارع از کامران قاسمپور
محمدابراهیم امامی، ســخنگوی فدراسیون کشتی روز گذشــته درباره این 
اتفاق گفت: »درگیری امیرحسین زارع با کامران قاســمپور پیش آمده که از 
کشــتی گیران بااخلاق و عنوان دار ایران و جهان محســوب می شوند و امسال 
نیز به عنوان بهترین کشــتی گیر ایران شناخته شده اســت. با توجه به جوانی 
کشــتی گیران و هیجانات به وجودآمده در تمرینات و لاکتیکی شدن بدن های 
آنها در برخی مواقع در ورزش این اتفاقــات پیش می آید.« امامی درباره اخراج 
زارع از اردو گفت: »این حرکت زارع با تذکر جدی پژمان درستکار سرمربی تیم 
ملی همراه بود و با وجود عذرخواهی این کشتی گیر از کامران قاسمپور و کادر 
فنی، او با توجه به چرخه انتخابی تیم ملی از اردو اخراج شده است. امیرحسین 
زارع به همراه پدرش برای پیگیری این موضوع روز گذشته به فدراسیون آمدند و 
زارع ضمن ندامت از اقدامی که انجام داده عذرخواهی نیز کرده است. با توجه به 
بند10چرخه انتخابی تیم ملی و تأکید کادر فنی، هرگونه بی انضباطی در اردوها 
منجر به خارج شدن کشتی گیر از چرخه می شود و در مورد زارع نیز تصمیم با 
کادر فنی است. فدراسیون کشتی منتظر گزارش کادر فنی در مورد امیرحسین 
زارع است تا تصمیمات لازم در این زمینه اتخاذ و به اطلاع عموم رسانده شود«.

درگیری 
سنگین وزن ها

امیرحسین زارع و کامران قاسمپور در جریان بازی 
بسکتبال با یکدیگر درگیری فیزیکی پیدا کردند
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خودرویارزانزمستانمیآید»نهاله«هاییکهجوانهمیزنند
اتاقک باغبانی بوستان دشتستان شهرری،

حالا تبدیل به مدرسه امید بچه های کار شده است
صفر تا صد عرضه خودروهای اقتصادی در گفت وگو با معاون صنایع حمل و نقل 

وزارت صمت

هفتچنار،میزبان
معلولانروزهدار

اداره کل سلامت شهرداری تهران در راستای 
حرکت اجتماعی و فرهنگی مزین به باورهای 
مذهبی اقدام به برگزاری مراســم اطعام افراد 

دارای نیازهای خاص در  ماه رمضان می کند.
به  گزارش همشهری، مدیرکل سلامت ضمن 
اعلام این خبر گفت:  مــاه مبارک رمضان،  ماه 
مهمانی خدا،  ماه نــزول قرآن با تمامی برکات 
آن است و حلول ماه رمضان حلاوت لحظه های 
شــیرین همچون انتظار اذان، جمع صمیمی 
سفره های افطار و سحر، رقت قلب ها بر سجاده 
نماز و ... را به ارمغان می آورد. بدین  منظور اداره 
کل سلامت شهرداری تهران در راستای حرکت 
اجتماعی و فرهنگی مزین به باورهای مذهبی 
و مکتبی و با هدف تداوم فعالیت های اجتماعی 
در  ماه رحمت الهی، اقدام به برگزاری مراسم 
اطعام افراد دارای نیازهــای خاص در هرچه 
باشکوه تر ســپری شــدن  ماه پرخیر و برکت 

رمضان می کند.
حمید صاحب افزود: در همین راستا اداره کل 
ســلامت با همکاری معاونت امور اجتماعی و 
فرهنگی منطقه10 و انجمــن دفاع از حقوق 
معلولان درنظر دارد نسبت به برگزاری مراسم 
افطاری ویــژه اعضــای کانون افــراد دارای 
معلولیت مناطق 22گانه و خانواده های آنان با 
عنوان ضیافت مهر اقدام کند. این طرح از شب 
دهم  ماه مبارک رمضان آغاز و به  مدت 20شب 
در موزه هفت چنار برگزار خواهد شد و حدود 
10.000نفر از افــراد کم بضاعت و بی بضاعت 

دارای معلولیت اطعام خواهند شد.

جشنبهاراولیهابرایروزهاولیها

در ایام  ماه مبارک رمضان نیز یک ویژه برنامه ای 
برای روزه اولی ها اجرا می شــود که »جشــن 
بهاراولی ها« نــام دارد که توســط اداره کل 
آموزش هــای شــهروندی و اداره کل بانوان 

برگزار می شود.
هر شب  ماه مبارک رمضان برای روزه اولی های 
پسر و دختر جشــن هایی برگزار می شود که 
ترویج سبک زندگی ایرانی-اسلامی و روزه داری 
برای نوجوانان است که ان شاءالله یک جامعه 
مخاطب خوبی را تا پایان  ماه مبارک رمضان در 
این حوزه داشته باشیم تا بتوانند در جشن های 

مناسبتی شهرداری تهران شرکت کنند.

ازافطاریسادهتاآزادسازیبانوانزندانی

برنامه ای تحت عنــوان »نذر یــاری در بهار 
ایران« توســط ســازمان خدمات اجتماعی 
شــهرداری تهران اجرا می شــود که 3رویداد 
مهم در قالب این برنامه اتفاق می افتد؛ نخست 
برنامه 3میلیون افطاری ســاده در مســاجد، 
پارک ها و بوستان ها و سراسر شهر تهران اجرا 
می شــود. دومین رویداد مهم اجرای پویش 
آزادسازی بانوان زندانی است که توسط سازمان 
خدمات اجتماعی، اداره کل بانوان و ســازمان 
ورزش از نــذورات مــردم و علاقه مندانی که 
کمک می کنند، اجرا می شود و سومین مسئله 

تهیه البسه و اسباب بازی برای کودکان است.

15هزارجلسهقرآنی

مجموعــه فعالیت های قرآنی توســط مرکز 
فعالیت های دینی و شــورای قــرآن طراحی 
شــده که »بهار ایران در بهار قرآن« نام دارد. 
بر این اساس 15هزار جلسه قرآنی در خانه ها 

و مساجد تا پایان  ماه مبارک برگزار می شود.
توجه ویژه به کلام الله مجید در ابعاد مختلف 
تلاوت، ترتیــل، ترجمه و تفســر در بســتر 
فعالیت ها و برنامه های قرآنی به همراه افطاری 
ساده در مساجد و جشنواره های شهر تهران در 
قالب این برنامه گنجانده شده است. 22محفل 
ویژه قرآنی هم در سطح مناطق 22گانه تهران 
با محوریت سوره مبارکه حجرات برپا می شود.

نیم نگاه

دهکدهبهارایرانمیزبانروزهداران
مدیریت شهری پایتخت برنامه های متنوعی را برای نوروز و  ماه مبارک رمضان در بسیاری از بوستان های پایتخت برگزار کرده است

آغاز سال جدید و همزمانی آن با شروع  ماه مبارک 
رمضان باعث شده مدیریت شهری پایتخت تمامی 
برنامه هایی را که هرساله به صورت مجزا برای بهار 
و  ماه رمضــان درنظر می گرفــت، تجمیع کرده و 
برنامه های ویژه ای در نقاط مختلف اعم از شرق و 

غرب، شمال و جنوب پایتخت برگزار کند.
برنامه های مدیریت شهری برای استقبال از بهار در 
سال  جاری، علاوه بر اینکه شاد و سرگرم کننده بود، 
به دلیل احترام به  ماه رمضان رنگ  و بوی معنوی به  
خود گرفته است. جای جای شهر به استقبال از بهار 
1402و ضیافت  ماه مبارک رمضان رفته و فضای 
بهار طبیعت و بهار قرآن حال و هوای خاصی را به 

شهر تزریق کرده است.
به گزارش همشهری، بر همین اساس شهرداری 
تهــران در قالب دهکــده بهار ایــران برنامه های 
مختلفی را در 22بوســتان پایتخت تدارک دید و 

این برنامه ها از اواخر اسفند 1401آغاز و همچنان 
برقرار اســت و به  گفتــه مدیران شــهری تا روز 
جمعه 18فروردین  ماه نیز ادامه خواهد داشــت. 
در همین رابطه مصطفی زیبایی نــژاد، مدیرکل 
فرهنگی شهرداری تهران در گفت وگو با همشهری 
می گوید: » قبــل از عید نوروز و از 26اســفندماه 
برنامه های استقبال از بهار شروع شد و کاروان های 
استقبال از بهار از پارک لاله حرکت کرد و در میدان 
ولیعصر)عج( مستقر شد. این کاروان ها به منظور 
اســتقبال از بهار و افتتــاح  برنامه هــای نوروزی 
حرکت کرده و بعد از آن در بســیاری از پارک ها و 
بوستان های پایتخت مشغول به اجرای برنامه های 

خود شدند.«
او ادامــه داد: »ایــن کاروان ها تــا دوم فروردین 
برنامه هــای نــوروزی خــود را اجــرا کردند که 
برنامه هایشــان شــامل کاروان های عروســکی، 
موسیقی و ... بود. از سوم فروردین ماه دهکده های 
بهار ایران در 22بوســتان تهران راه اندازی شد و 
علاوه بر این 8پهنه مشــخص کردیم تا برنامه ها 
به صورت ویژه تر برگزار شــود. در این پهنه ها که 

شــامل پهنه اصلی که متولی آن خــود معاونت 
فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران است، پهنه 
شــمال در پارک ملت، پهنه شمال شرق در پارک 
پلیس، پهنه جنوب شرقی در بوستان آزادگان، پهنه 
جنوب در بوستان ولیعصر)عج(، پهنه جنوب غربی 
در بوستان ولایت، پهنه غرب در برج آزادی، پهنه 
شمال شرقی در بوستان نهج البلاغه و پهنه مرکز در 

پارک لاله، برنامه ها برگزار شد.«
زیبایی نژاد گفت: »هر یــک از این پهنه ها حداقل 
روزانه 3هزار نفر مخاطب داشــته و در پارک ملت 
نیز شاهد استقبال 15هزار نفری مخاطبان بودیم 
که البته در روز 13فروردین ماه این آمار به 20هزار 
نفر نیز رســیده اســت. همچنین برنامه ها با یک 
روز تمدید تا 18 فروردین ماه در این بوســتان ها 

ادامه دارد.«
مدیرکل فرهنگی شــهرداری تهران با اشــاره به 
جزئیات برنامه های دهکده بهار ایران تصریح کرد: 
»برنامه ها شامل استیج هنری، برنامه های معنوی 
و قرآنی، گروه های تواشیح، پخش افطاری ساده، 
نماز جماعت، برنامه های فرهنگی هنری، جنگ، 

گروه های موسیقی اقوام، سخنرانی ها، نورافشانی و 
... برگزار می شود.« او افزود: »برنامه ها یک ساعت 
قبل از اذان مغرب آغاز و تا بامداد ادامه دارد. علاوه 
بر این در کنار برنامه های فرهنگی هنری، امکانات 
و تجهیزات تفریحی و سرگرمی تدارک دیده شده 
است که شامل، زیپ لاین، صخره نوردی، جزیره 
شنی، بازی های کامپیوتری، اسب سواری، کالسکه 
و ... است که به صورت رایگان در اختیار مردم قرار 

مي گیرد.«

بلوغشــهرداریتهراندراجرایبرنامههای
فرهنگی-اجتماعی

 ســیداحمد علوی، عضو شورای شــهر تهران در 
گفت وگو با همشهری با اشاره به برنامه های نوروزی 
شهرداری تهران در قالب دهکده بهار ایران گفت: 
»ما در شــهر تهران متولی شهروندان هستیم که 
بســیاری از مسائلشــان به ما در مدیریت شهری 
مربوط است؛ شهروندی که حال خوبی داشته باشد 

طبیعتا شهر ما نیز حال خوبی خواهد داشت.«
او افزود: »برای اینکه حال شهروندان خوب باشد 

باید برنامه ریــزی کنیم. یکــی از زمان هایی که 
شهروندان از ما انتظار برنامه های خوبی دارند ایام 
عید نوروز و  ماه مبارک رمضان است. هرچه مدیریت 
شــهری بتواند در این ایام برنامه های شادتری را 
طراحی کند، طبیعتا حال شهروندان بهتر خواهد 

بود و شهر بهتر و خوشحال تری خواهیم داشت.«
این عضو شــورای شــهر تهران گفــت: »ویژگی 
برنامه های نوروزی امسال این بود که با  ماه مبارک 
رمضان تقارن پیدا کــرده بود و برنامه های خاصی 
درنظر گرفته شــد. موضوعات و برنامه های خوبی 
برای خانواده هــا، روزه اولی ها، جوانان و ... طراحی 

شده است.«
علــوی ادامــه داد: »اینکه توانســتیم به صورتی 
برنامه ریزی کنیم که شــاهد اســتقبال مردمی 
خوبی باشیم نشان از آن دارد که در حوزه فرهنگی 
اجتماعی به بلوغ رسیده ایم. امیدواریم همکاران ما 
در معاونت فرهنگی اجتماعی علاوه بر اینکه در ایام 
عید نوروز و  ماه رمضان برنامه های خوبی را طراحی 
کردند در طول ســال نیز شــاهد این برنامه های 

خوب باشیم.«

دهکده ها کجا هستند؟
7بوستان میزبان دهکده های بهار ایرانی هستند

بوستان ملت به عنوان پایگاه اصلی تا 17فروردین پذیرای عموم 
مردم و شهروندان است. برنامه ها از حوالی ساعت17:30 آغاز شده 
و بخش اول آن با اجرای گروه سرود و تواشیح تا افطار ادامه دارد. 
محلی برای برپایی نماز جماعت درنظر گرفته شده و چایخانه نیز 
به توزیع افطاری ساده می پردازد. پس از افطار، برنامه های استیج 
با اجرای گروه های موسیقی اقوام و بین الملل، مسابقه و سرگرمی، 
شعرخوانی، آیتم ویژه کودکان، نقالی، ســخنرانی و... ادامه پیدا 

می کند.

جشن های بهار ایران در بوستان بزرگ ولایت منطقه1۹ با مشارکت 
مناطق 16، 17 و 18 برگزار می شود.

برنامه های متنوع بهار ایران این بوستان پس از افطار تا ساعت24 
اجرای استیج شاد، استندآپ کمدی، پخش موسیقی زنده، گروه 
سرود و تواشیح، مسابقات فرهنگی، هنری، ویژه برنامه های مختص 

کودکان و گروه موسیقی اقوام را شامل می شود.

دهکده بهار ایران در بوستان لاله با مشارکت مناطق 6 و 11 برپا شده 
است. برپایی روزانه نماز جماعت و سفره افطاری ساده، برنامه های 
متنوعی همچون گروه تواشیح و قرآنی ار ازجمله برنامه های این 

بوستان است.  

برنامه های بوستان نهج البلاغه متناسب با تمام مقاطع سنی همچون 
فوتبال روی میزی، ترامپولین، شن بازی، استخر توپ، صخره نوردی، 
سرسره بادی و ایرهاکی طراحی شده است. برپایی استیج فرهنگی، 
غرفه های فرهنگی و ایستگاه افطاری ســاده از دیگر برنامه های 

این جشنواره است که هر شب از ساعت 1۹ پذیرای شهروندان و 
مسافران نوروزی است.

فعالیت های دهکده بهاری بوستان پلیس با مشارکت مناطق 
4، 8 و 13 آغاز شده است. در بخش پردیس دهکده بهار ایران، 
غرفه های متنوع فرهنگی، هنری، ورزشی و خدمات رسانی 
اعم از غرفه های اقوام )ســوغات، صنایع دستی و پوشاک(، 
عکاس خانــه، غرفه های کودک و نوجــوان، غرفه افطاری 
ساده و سفره افطاری، غرفه های سلامت و مشاوره، تفریحات 
ورزشی متنوع و بازی های بومی-محلی، شمع سازی ، آموزش 
ســفالگری، غرفه عفاف و حجاب و.... پذیرای روزه داران، 
گردشگران و شــهروندان تهرانی است.  هرشب بعد از اذان 
مغرب اســتیج دهکده بهار ایران با اجرای برنامه های شاد 
و متنوع شامل پخش موســیقی، اجرای سرود و تواشیح، 
سخنرانی، نقالی و پرده خوانی، برگزاری مسابقات فرهنگی 
و قرآنی و تجلیل از کودکان روزه اولی و خانواده معزز شهدا 

برنامه دارد.

سکوی فرهنگی هنری بوستان آزادگان با مشارکت پهنه جنوب شرق 
تهران )مناطق 12 و 14 و 15( از ساعت 17 الی 22 با اجرای برنامه های 
متنوعی نظیر گروه کودک و نوجوان، اجرای موسیقی، شعبده بازی، 
مجری، مسابقات فرهنگی و هنری و گروه موســیقی اقوام، پذیرای 
شهروندان است. 10 میز هم در اختیار زنان سرپرست خانوار قرار داده 
شده  تا به عرضه و فروش صنایع دستی خود بپردازند. غرفه های متنوعی 
همچون غرفه بازی و سرگرمی، غرفه کافه کتاب، غرفه نقاشی قصص 
قرآنی، غرفه رواق دارالذکر، غرفه دلنوشــته و تصاویر ویژه حاج قاسم 
سلیمانی، غرفه قرآن بخوانید و جایزه بگیرید و غرفه ورزش با همکاری 

سرای محلات به شهروندان خدمات رسانی می کنند. 

غرفه ها و ایستگاه های مشــاغل خانگی، ورزش و تندرستی، سلامت 
وکودک و نوجوان در بوســتان حضرت ولیعصر)عج( شهر ری آماده 
خدمات رسانی به شهروندان و مسافران نوروزی است. جشن ها همزمان 
با  ماه مبارک رمضان از ساعت 17 تا 22 هر شب تا 17 فروردین، همراه 
با ویژه برنامه استیج جشن بهار ایران، برگزار می شود. جنگ شادی به 
همراه حضور گروه های آکروبات، سرود و تواشیح، موسیقی تک نوازی، 

شعبده بازی، مولودی خوانی از ساعات 20 تا 22 برگزار می شود.

اهدای
اسباببازیدر
پویشنذریاری

از شــهردارمنطقه1۳
اجرایطرحجمعآوری
البســهواســباببازی
برایاهدابــهافرادکم
برخورداردرقالبپویش

»نذریاری«خبرداد.
بهگزارشهمشــهری،
علی هــادی محمــد
احمدی،گفــت:پویش
نذریاریبــااختصاص
ایســتگاهدرجشنبهار
ایرانواقعدرفلکهدوم
نیرویهواییوبوستان
پلیسدرحالاجراست.
بهگفتــهاو،درقالباین
پویش،کمکهاینقدی
برایآزادســازیزنان
زندانی)جرائمغیرعمد(و
خریداسباببازیوالبسه
برایکودکانکمبرخوردار

جمعآوریمیشود.
شهردارمنطقه1۳گفت:
درکناراجرایپویشنذر
یاری،افطاریســادهدر
ایامماهمبارکرمضانهر
شبدرجشنبهارایران
ومساجدمنطقهتوزیع
میشود.همچنین،محلی
باعنواندیوارمهربانی
برایجمعآوریکمکها
درفلکــهدومنیــروی
گرفته درنظــر هوایی

شدهاست.
شهردارمنطقه1۳ادامه
داد:بخشدیگرفعالیت
پویشنذریاریدربهار
ایرانبهجــذبخیرو
سرپرســتبرایایتامو
کودکانبیسرپرستبا
عنوان»طرحمحسنین«
اختصاصداردکهبههمت
ادارهامورآســیبهای
اجتماعــیمنطقه1۳در

حالانجاماست.

استقبال۱۰۰هزار
نفرازدهکدهبهار
ایراندرمیدان

آزادی


شــهردارمنطقــه۹از
استقبالبســیارخوب
شهروندانازویژهبرنامه
پهنــهغربــیپایتخت
باعنواندهکــدهبهار
ایراندرمیــدانآزادی
درایامنــوروزخبرداد.
بهگزارشهمشــهری،
سیدمحمدرحیممرتضوی
بااعلامایــنخبرگفت:
هرشب4تا5هزارنفردر
مراسمجشندهکدهبهار
ایرانشرکتمیکردند
کــهبــادرنظرگرفتن
بازدیــدازغرفهها،آمد
وشــدشــهرونداندر
میــدانآزادیبه۸هزار
نفرمیرسد.ویبااشاره
برنامههای بهاجــرای
شــهرداریمنطقه۹در
ایامنــوروز،عنوانکرد:
ویژهبرنامههــایپهنه
غربتهــرانبامدیریت
شــهرداریمنطقه۹وبا
همــکاریمناطق21،1۰
وادارهکلفرهنگــیو
در گردشــگری ستاد
میــدانآزادیبرگزار
شد.شــهردارمنطقه۹
بااشارهبهاینکهمیدان
آزادیظرفیتبســیار
خوبیبرایایجادفضای
تفریحــیومهیجبرای
خانوادههــادارد،گفت:
ویژهبرنامههاینوروزی
میدانآزادیازســاعت
1۷:۳۰بااجرایبرنامههای
مختلفیازجمله؛اجرای
مراسمهایبومیومحلی،
موسیقیهایاقوام،آداب
ورســوماقوام،برپایی
سیاهچادراقواملر،کرد،
لکوعربوترکمنآغاز
وپــسازاذانمغرببا
اقامهنمازجماعت،پخش
قــرآنوتوزیعافطاری،

ادامهپیدامیکند.
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مانداناحجاریاناهدایخونراباعثبرکتزندگیاشمیداند
بانویرکوردداراهدایخون،ازسوزنمیترسد!

بانویرکوردداراهدایخونباآنکهتاکنون194بارخون

چهره
اهداکرده،هنوزهمازآمپولوسوزنمیترسد!ماندانا
حجاریاناهداکنندهمستمرخوناستونامشدرصدر
فهرستبانوانرکوردداراهدایخوندرایرانوحتیجهانقراردارد.او
کهپنجمفروردینآخرینوجدیدتریناهدایخونشراانجامداد،معتقد
استدعایخیرکسانیکهبهآنهاخوناهداکرده،باعثبرکتزندگیو

حلمشکلاتشمیشود.
مانداناحجاریانهمان49سالپیشهمکهبراینخستینبارخوناهدا
کرد،ازسوزنوآمپولمیترســید.اوتعریفمیکند:»نوجوانبودمو
هنوز15سالهنشدهبودمکهیکروزخانمسرایدارمدرسهبهتزریقخون
نیازپیداکرد.آنزمانهنوزســازمانانتقالخونوجودنداشت.چون
گروهخونیمنبرایاهدایخونبهخانمسرایدارمناسببود،باآنکهاز
آمپولمیترسیدم،بهتوصیهپدرمبهاوخوناهداکردم.«اوکهپسازآن
اتفاقبهاهداکنندهمستمرخونتبدیلشده،اهدایخونرادرسلامتی
فرداهداکنندهمؤثرمیداندومیگوید:»بسیاریازافرادتصورمیکنند
اهدایخونبهسلامتیآنهاآســیبمیزند؛درحالیکهاهدایمداوم
خوننهتنهاسلامتیاهداکنندهرابهخطرنمیاندازد،بلکهباعثشادابی
روحیآنهامیشودواهداکنندهخونراتشویقمیکندکهبهسلامتی
جسمیخودبیشتراهمیتدهدتاازلذتاهدایخونمحرومنشود.«

بانویپرچمداراهدایخونایرانمعتقداســتاهــدایخونزکات
سلامتیاومحســوبمیشودوبهشکرانهســلامتیاشخونخودرا
بهبیماراننیازمنــداهدامیکند.اومیگوید:»همهمابامشــکلاتو
گرفتاریهایشخصیدســتوپنجهنرممیکنیم،امانبایدبهدلیل
مشــغلههایزندگی،بیمارانهموفیلی،تالاسمی،سرطانی،دیالیزی

و...راکهچشمانتظاراینمایعحیاتیهستند،فراموشکنیم.کشورما
یککشورحادثهخیزاست.بلایایطبیعیمثلسیلوزلزلهوهمچنین
تصادفاترانندگیمرتبجانخودمانوعزیزانمانراتهدیدمیکند.
شایداینخونیکهامروزاهدامیکنیم،فرداجانیکیازعزیزانخودمان
رانجاتبدهد؛بههمیندلیلمنمعتقدمدرچنینشرایطیبایداهدای
خونرامثلنمازخواندنواجببدانیمواگربدنسالمیداریم،ازاهدای

خونمانکهزندگیبخشافرادبسیاریخواهدشد،دریغنکنیم.«

مانداناحجاریاننهفقطخودشاهداکنندهمســتمرخوناست،بلکه
باتشویقهایاو،همســرو3فرزندشهممســتمراًخونخودرااهدا
میکنند.غلامرضاانتظاری،همسرحجاریانبابیشاز170باراهدای
خون،بازنشستهخونیشدهوفرزندانش،علی،آتناوامیرهماز15سالگی
بهطورمستمرخوناهدامیکنند.خانمحجاریانهمزمانبافرزندانش،
به5نوزاددیگرهمشیردادهوآنهاهمباالگوگرفتنازمادررضاعیخود،

حالااهداکنندهمستمرخونهستند.

بیماری های روانی قرنت را بشناس
کامرانمحبی،روانپزشکوعضوکانونروانپزشکانجوان
از3اختلالوبیماریروانیشایعدرعصرحاضرمیگوید

روانافرادمانندجســمآنهاممکناســتطیدورانحیات،
دچاراختلالدرکارکردوانواعبیماریشود.»کامرانمحبی«،
روانپزشکوعضوکانونروانپزشکانجوان،اختلالوبیماری
روانیرامجموعهایازالگوهاوعلائــمرفتاریخاصومؤثربر
ابعادمختلفزندگیفردمبتلاتعریفمیکند.اودربرشمردن
انواعآنازبیشاز12گروهاصلی)تکویــنعصبی،دوقطبی،
افسردگی،اضطراب،استرس،گسستگی،روانتنی،تغذیهای،
خواب،تکانهای،مصرفمواد،عصبشــناختی،اسکیزوفرنی،
وسواســی-جبریوشــخصیتی(ودههازیرگروهیادمیکند.
محبیمهمترینوفراگیرتریننوعاختلالاتوبیماریهایروانی
عصرحاضرراافسردگی،اضطرابومیلبهخشونتمیداندکه

بهشرحمختصریازآنهامیپردازد.

افسردگی؛ منتهی الیه غم و ناامیدی
شایدسادهترینتعبیریکهبتوانازاختلالافسردگیداشت،
تعبیربهغموناامیدیاست.افسردگییکاختلالروانیشایع
وجدیدرجامعهامروزاســتکهدرسالهایاخیرباتوجهبه
همهگیریکووید-19،بیشــترفرصتبروزوظهوریافته.این
اختلالمنجربهبرهمخــوردنزندگیطبیعیفــردوایجاد
احساســاتمنفیمانندغم،اضطراب،ناامیدیوعصبانیتدر
اومیشود.درصورتیکهعلائمشایعافسردگیبیشاز2هفته
درفردادامهداشــتهباشد،بهتراســتبهمتخصصاعصابو
روانمراجعهودرخواستمشاورهوکمککند.غمگینبودن
طولانیمدت،تمایلنداشــتنبهاموریکهقبلًادوستشــان
داشــتیم،کاهشتمرکز،اختلالخواب،عذابوجدانمداوم،
کاهشاشــتهاووزن،دردهایجســمیبدوندلیلمشخص
)عضلانی،سردردوکمردرد(،خســتگیبیشازحد،نداشتن
قدرتتصمیمگیری،حساسیتهایروحی،ناپایداریحالات
روانیوفکرکردنبهمرگوخودکشــیمیتوانندنشانههای
اصلیافسردگیباشند.اینبیماری،احساسات،افکارورفتارمارا
عوضمیکند.افسردگیمیتواندبامشکلاتهیجانیوجسمی
ازنوسانضعیفتاشدیدهمراهباشدکهاگرهرچهزودتردرصدد
درمانآنبرنیاییم،پیامدهایبیشتروناگوارتریدرپیخواهد
داشت.ازسویدیگر،افســردگیخودانواعگوناگونیازجمله
افسردگیهایکودکان،نوجوانان،سالمندان،پساززایمانو
فصلیرادربرداردکههریکشیوهدرمانیخاصخودرادارد.

دلشوره های ناتمام
اضطرابهماندلشورهشدتیافتهازیکمنبعنامعلوماستکه
گاهیافرادآنرابااختلالاسترساشتباهمیگیرند.اضطراب
شــاملنبوداطمینان،درماندگیوبرانگیختگیفیزیولوژیکی
استکهتمامگروههایسنیازکودکانتابزرگسالانراممکن
اســتتحتتأثیرقراردهد.درروانشناســی،اضطرابمرحله
پیشرفتهاسترسمزمناستوهنگامیبهصورتیکاختلال
روانیدرمیآیدکهبهعنوانمثــالبرایفردیااطرافیانشرنج
وناراحتیبهوجودآوردیامانعرســیدنشــخصیبهاهداف
کوتاهمدتوبلندمدتشــود.همچنیــندرمواقعیکهانجام
کارهایروزانهوعادیمختلشوند.اضطرابهنگامیدرفردبروز
میکندکهشرایطاسترسزادرزندگیاوبیشازحدطولانی

شدهباشدویابهطورمکرررخدهد.
دراینشرایطاگردستگاهعصبیفردنتوانددرمرحلهمقاومت
باقیبماندیابرحالتهــایاضطرابآلودغلبــهکند،بدنبه
فرسودگیمیرسدوبیماریهایجسمیازجملهناراحتیهای
گوارشــیپیشمیآید.درنشــانههایاضطــرابمیتواناز
مهمترینآنهامانندتپششدیدقلب،بیقراری،خستگیهای
مداوم،بیخوابــی،تنگینفس،حالتتهوع،ســرگیجه،عرق
کردن،لرزش،اختلالدرتمرکزوحافظهنامبرد.روانپزشکان،
عواملزیستشناختیوجسمانی،محیطیواجتماعی،ژنتیک
وارثیونیزجانبی)مصرفموادمخدریابرخیضایعاتمغزی(
رادربهوجودآمدنشــرایطاضطرابدرافــرادمؤثرمیدانند
ومعتقدهســتندکهاضطرابدرصورتدرماننشدنبهنوع
دیگراختلالهایروانیماننداختلالشناختی)خودکشی(و
یااختلالاجتماعیتبدیلخواهدشــد.البتهناگفتهنماندکه
دربعضیازموارد،اضطراب،بیمارییــااختلالروانیخاص
محسوبنمیشــودوبدوننیازبهپزشکمتخصصمیتوان
درمانشد.بهاینمواردغیراختلال،اضطرابطبیعیمیگویند
کهطیآناضطراببهخوبیتوســطبیمــارکنترلوبرطرف
میشــود؛ماننداضطرابناشــیازآزمونوامتحان.اضطراب
طبیعیمیتواندباروشهاییسادهومعمولمانندحمامکردن
بهمدتطولانی،تنفسعمیقومنظم،صحبتکردنباشخصی
مورداعتماد،اســتراحتدریکاتاقتاریکوساکت،نوشتن،

نقاشیکردنویامطالعه،مدیریتوکنترلشود.

میل به خشونت تا خودکشی
اســتفادهعمدیاززوریاقدرتفیزیکی،تهدیــدعلیهخود،
شــخصدیگر،یاعلیهیکگروهراکهمنجربهجراحت،مرگ،
آسیبروانی،توسعهنادرستیامحرومیتمیشود،خشونت
میگویند.این،ســادهترینتعریفازخشــونتاســتکهدر
علمروانشناسینیزپذیرفتهشــدهاست.پدیدهایکهازخشم
درونیریشهمیگیردودرســطوحمختلففردیواجتماعی
بهطورمستقیموغیرمستقیمدیدهمیشود.میلبهخشونتدر
جوامعامروزباتوجهبهپیشرفتهایفرهنگسازینشدهوسبک
زندگیمنطبقباارزشهایانسانی،درحالگسترشاست.از
مهمتریننشانههایایناختلالروانیمیتوانبهفراموشکاری
وحواسپرتی،تحریکپذیری،اختلالاتخواب،مشکلدرتمرکز
کردنوتوجه،توهم،قضاوتناصحیح،مشکلاتحافظه،تفکرو
درکمطلب،مشکلدرنوشتنوخواندن،تغییراشتهاوکاهش
یاافزایشوزن،خستگی،تشنجولرزاشارهکردکهدرگروههای

سنیکودک،نوجوانوبزرگسالتاحدودیمتفاوتاست.
خشــمیکیازاحساساتبنیادیندرانســاناست؛مانندغم،
خوشــحالییاترسکهوقتیبهمرحلهپرخاشگریومیلبه
خشونتمیرسددرواقعبهیکمؤلفهرفتاریتبدیلمیشود
کهمدیریتآنبهچالشکشیدهمیشود.تواناییکنترلخشم
وبروزسازندهیاویرانگرآنبهعواملیازجملهفراینداجتماعی
شدنوارزشهایفرهنگیخانوادهوجامعهبستگیدارد.ممکن
استاینخشمیامیلبهپرخاشــگریدرقالبفعالیتهایی
تخلیهشودکهالزاماًبدیامنفینیســتندوچهبساشکلهای
پذیرفتهشدهاجتماعیداشتهباشند؛مانندرقابتهایشغلییا
ورزشهایرزمی؛یعنیبهاصطلاحروانشناسیوروانکاویاین

میلبهپرخاشگریخودرادرقالبمثبتوسازندهقراردهد.

 تداوم روند افزایشی کرونا
تا پایان فروردین ماه 

معاونفنیمرکزمدیریتبیماریهایواگیروزارت
بهداشتبااشارهبهتداومروندافزایشیکروناتاپایان
فروردینماهدرعینحالبرتزریقنوبتهاییادآور
واکسنکروناتأکیدکرد.بابکعشرتیدربارهآخرین
وضعیتکرونادرکشوربهایسناگفت:»ماازقبلهم
انتظارافزایشمواردبیماری،پسازتعطیلاتنوروز
راداشــتیمکهایناتفاقبهوقوعپیوست.بهدنبال
افزایشمبتلایانبهبیماری،ابتداتعدادافرادیکهدر
بیمارستانبستریمیشوندوسپستعدادفوتیهای
ناشــیازکروناافزایشمییابد،شــواهدهمنشان
میدهدکهاینروندافزایشیکرونابهاحتمالزیاد
تاآخرماهفروردینادامهخواهدداشت.«بهتأکید
عشرتی،عمدهمواردیکهدرحالحاضربهواسطه
ابتلابهکرونادربیمارستانبستریمیشوند،گروه
سالمندان،افراددارایبیماریزمینهایویاکسانی
هستندکهنوبتیادآورواکسنهایکروناراتزریق
نکردهاند.اودربارهعلائمفعلیبــروزکرونادرافراد
همتوضیحدادهکه»شــروععلائممانندگذشتهبا
آبریزشبینی،تبولرز،گلودردو...است.درصورتی
کهفردمشکلزمینهایداشتهباشد،ممکناستاین
علائمتشدیدشودوبهدنبالآندرگیریریهوتنگی
نفساتفاقبیفتد.کرونایکبیماریویروسیاستو
اکثرمبتلایانبهآننیزنیازیبهمصرفآنتیبیوتیک
ندارند؛ازاینرومردمنبایدازپزشکخوددرخواست
تجویزآنتیبیوتیکداشتهباشند؛زیراسببافزایش
مقاومتآنتیبیوتیکیمیشودکهآنهممشکلات

خودرادارد.«

کنکور

پیگیری

سلامت

سحر جعفریان؛ روزنامهنگارسلامتروان

شناسایی 550 فرد مشکوک به اتیسم
»سالگذشــته7۶7نفرموردآزموناتیسیتیکقرارگرفتند
که550نفرآنهامشکوکبودندوواردمرحلهتشخیصقطعی
وبهرهمندیازخدماتشــدند.«رامینرضایی،مدیرکلدفتر
امورتوانبخشیروزانهوتوانپزشــکیسازمانبهزیستیکشور
بااعلاماینخبرگفت:»مراکزاتیســمشــاخصمراکزروزانه
توانبخشیهستندودرحالحاضر110مرکزاتیسمو1۶مرکز
چندمعلولیتیدرکشــورفعالیتميکنند.42۶4نفرازافراد
اوتیســتیکدراینمراکزخدماتدریافتمیکنند.«اوتأکید
کرد:»بهرهمندیافراداوتیســتیکازخدماتمراکزمعلولان
بهاینمفهومنیستکهوظیفهاینمراکزفقطارائهخدماتبه
اینتعدادازافراداست.بلکهدراینمراکزازطریقآزمونهای
غربالگریبرایشناختسایرمعلولانبین2تا5سال،استفاده
میشــودوتاکنونحدود200هزارکودکازاینمرکزمورد
غربالگریوتشخیصاتیسمقرارگرفتند.همچنینسالگذشته
55هزارنفرچهدرمراکزروزانهوچهدرمراکزشــبانهروزیاز

برنامههایهنردرمانیبهرهمندشدند.«
اینمســئولبابیاناینکهدرراستایاجرایبرنامهغربالگری،
تشخیصومداخلهدراختلالاتیسموتسهیلدسترسی،سامانه
الکترونیکیwww.autism.behzisti.netراهاندازیشــد،
تأکیدکرد:»اینسامانهامکاناجرایآنلاینآزمونغربالگری
ازسویخانوادههاوارجاعبهپایگاههایغربالگریوتشخیص
بهزیستیبرایدریافتخدماتتشخیصیونیزمعرفیبهستاد
پذیرشوکمیسیونهایپزشکیتوانبخشیتعییننوعوشدت
معلولیتبرایقرارگیــریدرچرخهخدمــاتحمایتیونیز
بهرهمندیازخدماتتخصصیدرقالبمراکزروزانهآموزشی
توانبخشــیاختلالطیفاتیسمفعالدرسراســرکشوررابا
بالاتریندقتوکمترینزمانوهزینهفراهمکردهاست.«اتیسم
یادرخودماندگییکاختلالعصبیرشــدیباشاخصهای
نقصدرارتباطاجتماعی،رفتارهایکلیشهای،مشکلاتدرک

شناختیوخزانهرفتاری،حرکتیوکلامیمحدوداست.

جزئیات ثبت نام در مرحله دوم کنکور
ثبتناممرحلهدومکنکورسراسری1402ازامروزآغازمیشود
اماکلیهداوطلبــانبایدقبلازثبتنام،کدســوابقتحصیلی
دریافتکنند.مرکزارزشیابیوتضمینکیفیتنظامآموزشو
پرورشومرکزتوسعهآموزشمجازی،فناوریوامنیتاطلاعات
دراطلاعیهایدربارهنحوهدریافتکدسوابقتوضیحاتیارائه
کردهاست.دربخشیازایناطلاعیهآمده:»متقاضیانشرکت
درنوبتدومآزمونسراسری)کنکور(سال1402،برایثبتنام
آزمونسراسری)شروعثبتنامپانزدهمفروردینسالجاری(،
دردرگاهســازمانســنجشآموزشکشــوربایدکدسابقه
تحصیلی)کد19رقمی(داشتهباشند.متقاضیانمیتوانندبا
مراجعهبهدرگاهخدماتوزارتآموزشوپرورشبهنشــانی
https://my.medu.irکــدمذکوررادریافــتکنند.تمام
متقاضیانپسازورودبهدرگاهفوق،گزینه»سوابقتحصیلی«
راانتخابومشــخصاتهویتیخودرامشاهدهوپسازتأیید،
اطلاعاتتحصیلــیراثبتوکد19رقمــیرادریافتکنند.
درصورتیهمکهمتقاضیاندرمشخصاتهویتیخودمغایرتی
مشــاهدهکردند،گزینه»عدمتأییدواستعلامازثبتاحوال-

وزارتکشور«راانتخابکنند.«
دربخشدیگریازایناطلاعیهدربارهایجادسابقهتحصیلی
وترمیمنمرهآمدهاست:»متقاضیانایجادسابقهتحصیلییا
ترمیمنمره،ازتاریخ20فروردینتا30فروردین1402جهت
انتخابدروسموردنظروشــرکتدرآزموننهاییودریافت
نمونهبرگانتخــابواحد)درس(اقدامکننــد.دانشآموزان
پایهدوازدهمشاخهنظری)مدارسروزانه،بزرگسال،آموزش
ازراهدور،ایثارگرانوداوطلبانآزاد(متقاضیشرکتدرگروه
آزمایشیغیرمتناظربارشتهتحصیلیخود،دانشآموزانپایه
دوازدهمشــاخههایکاردانشوفنیوحرفهایهنرستانها،
برایایجادسابقه،کدسابقهتحصیلیفوقرابهمدارسمحل

تحصیلخودارائهکنند.«

همه  چیز از یک اتفاق شروع شد
همهچیــزازتلخترینلحظاتزندگــیخانممعلم
شروعشد.آنروزخالهسمیرااززمینوزمانبریده
بودوگوشهبوستاندشتستان،بهمشکلاتکوچک
وبزرگیکهرویزندگیاشهوارشده،فکرمیکرد.
دوستخالهسمیراهمکهکنارشنشستهبود،هر
حکایتیبلدبوددرگوشاومیخواندتاشایدباردلش
سبکترشود،ولیگوشسمیرابدهکارنبود.دلارام
کوچولوهمچنداندلودماغمشقنوشتننداشت
وورقهایسفیددفترصدبرگشرابادستودلبازی
بهنهالهودوستانشکهباحسرتبهکیفوکتاباو
نگاهمیکردند،میبخشــیدوازآنهامیخواستبا
اومدرســهبازیکنند.نهالهوبچههاهمگونیهای
پراززبالهرازمینگذاشــتهوبادستهایزمختو
زحمتکشخود،حروفالفبایدفتردلارامراکپیو
نقاشیمیکردند.خالهسمیرابادیدناینبچههاکهبا
ذوقوشوق،ولیناشیانهونابلدقلمراتویدستشان
میگرفتند،کنجکاوشدبداندچهبهآنهاگذشتهکه
ازصرافتمدرســهرفتنافتادهاندوبازیگوشیهاو
آرزوهایدورانکودکیشانرابابغضقورتدادهاند.
ســردرددلهمبازیهایدلارامکهبازشد،آنقدر
گفتندوگفتندکهاوغموغصههایزندگیخودش

رافراموشکرد.

اول کار، بعد درس
دوســتســمیرانجفیاوراخوبمیشــناختو
میدانستازاینکهسالهاازکناراینبچههابیتفاوت
گذشته،احساستقصیروگناهمیکند،ولیپیشنهاد
اوبرایخالهسمیراعجیبوحتیمحالبود:»اگربه
اینبچههادرسبدهی،همخودتآراممیگیریو
همبهآنهاکمکمیکنی.«خالهسمیرامیدانست
درحالیکهخودشبامشکلبیکارشدنهمسرشو
میزاننبودنخرجوبرجزندگیاشدســتوپنجه

نرممیکند،روبهراهکردندرسومشقاینبچهها
بارپرمسئولیتوپرهزینهایاستکهبرشانهخود
میگذاردوشــایدازپسآنبرنیاید،ولیتصمیم
گرفتپیشنهاددوستشرابپذیردواینمسیردشوار
وشایدناممکنراطیکند.وقتیهمسرشهماین
نیتاوراپسندید،ازهمانروزکارشراشروعکردو
»خانممعلم«شد،امابرخلافتصورشنهالهوبچهها
ازمدرسهآمدنطفرهمیرفتندوترجیحمیدادند
بهجایدرسخواندن،کارکنند.خالهســمیراکه
تصمیمشراگرفتهبود،بادیدنامتناعبچههادلسرد
نشدوســراغخانوادههایآنهارفت.خانممعلماز

خانوادهنهالهشروعکرد.

حرف های نگفته نهاله
نهالهباهمانقدوقامتریزهوترکهایاشازپسرها
تندتــرکارمیکردوغروبکهبچههــابرایخالی
کردنکیسههایزبالهبهگاراژاصغرآقامیرفتند،
باروبندیلاوازهمهپســرهایگاراژپروپیمانتر
بود.نهالهبهخانممعلمنگفتهبودازنگاههایناپاک
اصغرآقاواهمهدارد،نگفتهبودوقتیسرشراتوی
سطلزبالهفرومیبرد،ازبویتعفندلورودهاشبه
هممیپیچدواوبرایاینکهبالانیاوردوسطلهای
زبالهراخوبزیروروکند،حتیازخیرنانبربریای
کهگاهیمادرشتویجیبشمیچپاند،میگذرد،
نگفتهبودشــبهاخوابمعلمشدنشرامیبیندو
صبحکهازخواببیدارمیشودومیفهمدهمهچیز
خوابوخیالبودهگریهاشمیگیــرد،ولیخاله
ســمیراحرفهایناگفتهچشمهایمیشیرنگو
معصوماوراخوبمیفهمید.تنهاشرطمادرنهاله
برایمدرسهرفتندخترشاینبودکهزندگیشان
لنگنماند.خالهســمیراعمریرادرجنوبشهر
سرکردهبودونزدبســیاریازکسبهوتولیدیهای
محلحرمتوآبروداشــت.اوبهتعــدادزیادیاز

تولیدیهایمحلســرزدوازآنهاخواستنهالهو
بچههایدیگریراکهزبالهگردیمیکنندبهاعتباراو
بهشاگردیبپذیرندووظیفهایسبکبهآنهابسپارند
کهبتوانندروزی3،2ساعتدرسبخوانند.بعضیاز
آنهاهمرویخالهسمیرارازمیننینداختندوقبول
کردندکهنهالــهوتعدادیازپســرهاودخترهای

زبالهگرددرکارگاهآنهاکارکنند.

درس خواندن زیر باران
خانممعلمکلاســشرابا4،3شــاگردوزیرسایه
درختانپارکشروعکرد.همهبچههایاهیچوقت
مدرسهنرفتهبودندیاســالهاازروزیکهسواددار
شــدهبودند،گذشــتهبودودیگرچیزیبهخاطر
نداشتند.خانممعلمنهاله9سالهتامصطفی15ساله
راتویکلاساولنشاند.ازرویکتابهایدلارامبه
آنهادرسمیداد.بچههادفترومدادهمنداشتندو
اوبرگههایدفتردلارامرامیانآنهاتقسیممیکردتا
بتوانندمشقبنویسند.همیشههمچشمشبهگوشه
وکناربوستانبودتااگربچهایزبالهبردوشازآنجا
میگذشت،بهاصراروخواهشوقربانصدقهرفتن

اورابهکلاسدرسبکشاند.
کمکــمآوازهکلاسخانممعلــمدرمحلپیچید
وهمســایههایبوستاندشتســتانکهمیدیدند
کودکانخســتهورنگپریدهباچهشــوروشوقی
بهکلاسمیآیند،بااستکانیچاییاغذاییساده
خســتگیراازتنشــانمیتکاندند.بچههاوخانم
معلمگرمایتندوتیزتابستانراتابمیآوردندو
درخنکایهوایبهارهمدرسخواندندرفضایباز
دلچسببود،ولیفصلبرفوبارانکهازراهرسید،
کارشانسختشدوگاهیبچههاکهباراضیکردن
صاحبکاروخانواده،خودرابهمدرسهمیرساندند،
مجبوربودندبدونبازکردنکتابودفترباناراحتی
برگردند.گوشهبوســتاندشتستاناتاقکباغبانی

قرارداشتکههمیشهدرشبستهبود.مساحتاین
اتاقکبه12مترهمنمیرسید،بخاریوکولروتخته
سیاهومیزونیمکتهمنداشت،درودیوارفرسوده
وبیرنگشهمازشورونشاطکلاسدرسنشانی
نداشــت،ولیاگربچههاوخانممعلممیتوانستند
ازآنبهعنوانکلاسدرساستفادهکنند،بسیاری
ازمشکلاتشانحلمیشد.خانممعلمبهشهرداری
رفتوازآنهاخواستاتاقکرادراختیارآنهابگذارند.
شهرداریباپیشــنهادخانممعلمموافقتکردوبا
تبدیلاتاقکبــهکلاسدرس،بچههاصاحبیک
مدرسهخاصشدندکهتنهاکلاسدرسش12متر

بودوحیاطشبهوسعتتمامبوستاندشتستان!

بقیه هم پای کار آمدند
درهمانروزهاییکهبچههاتــازهصاحبکلاس
درسشدهبودند،مجیدمجیدی،کارگردانسینما
سراغشانآمد.اوبرایساختفیلمتازهاشبهدنبال
کودککاریمیگشتکهاستعدادبازیگریداشته
باشــدوآوازهکلاسدرسخالهسمیرابهگوشش
رسیدهبود.مجیدیبهبوســتاندشتستانآمدتا
فقطبازیگرنوجوانانتخابکند،امابادیدنمشکلات
بچههانتوانســتبیتفاوتبماندوازمراکزخیریه
وافرادنیکوکاریکهســراغداشتخواستکیف،
کتاب،رختولباسبچههــارافراهمکنند.کمکم
پایآدمهایمهربانزیادیبهبوستاندنجوکوچک
دشتستانبازشــدوعدهایلوازمموردنیازبچهها
راآوردند،عدهایکمککردندکهبرایشــاگردان
زحمتکشخانممعلمشغلوکاسبیکمزحمتتر

وتروتمیزترپیداشود.
عدهایهمبابندوبســاطبناییسراغشانآمدندو
بهدرودیواراتاقکباغبانیصفاییدادند.درفضای
خالیکناراتاقکهمکلاسدیگریدرستکردندکه
خالهسمیراباخیالراحتوبدوننگرانیازکوچک
بودنکلاسشهرکودکیرازبالهبردوشمیبیند،
بامهربانیمادرانهاشبهکلاسدرسبکشاند.سمیرا
نجفیتابســتانگذشــتهاداراتمختلفیرازیرپا
گذاشتتابتواندبراینهالهوتعدادیازشاگردانش
کهمهاجرافغانستانیهستند،اوراقهویتیفراهم
کند.آنهاامسالبدونمنعقانونیدرمدارسدولتی

درسمیخوانند.

»نهاله«هاییکهجوانهمیزنند
اتاقکباغبانیبوستاندشتستانشهرری،حالاتبدیلبهمدرسهامیدبچههایکارشدهاست
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رابعه تیموریگزارش
روزنامهنگار

از فردا نهاله برای چرخاندن زندگی مــادر و 3خواهر کوچکش زباله جمع 
نمی کند. او گونی چرکی را که قوطی ها و سطل های خالی چرب و چیلی را توی 

آن می گذاشت، بیرون انداخته و به جای آن یک کیف صورتی گلدار خریده که 
هم کتاب هایش را در آن بگذارد و هم کامواهایی را که با آنها بافتنی می بافد. 
خانم معلم در یک کارگاه کاموابافی برای نهاله کار پیدا کرده و از پدر و مادرش 
هم رضایت گرفته که دخترشان را به مدرسه بفرستند. مدرسه ای که نهاله در 
آن درس می خواند یک اتاقک باغبانی 12متری در انتهای بوستان دشتستان 

است. سمیرا نجفی این مدرسه را برای کودکان کار راه انداخته است.
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پرونده حاج احمد متوسلیان 
همچنان باز است

»شــهید« خطاب کردن حاج احمد متوسلیان 
ازســوی فرمانده کل سپاه پاســداران در دیدار 
نوروزی با خانواده این فرمانده جاویدالاثر سپاه ، 
واکنش های گســترده ای را به دنبال داشــت و 
برخی این موضوع را »اعلام رسمی شهادت حاج 
احمد متوسلیان« دانستند، اما دیروز سخنگوی 
سپاه پاســداران تأکید کرد تغییری در وضعیت 
وی و همراهانش ایجاد نشده اســت. به گزارش 
همشهری، ســردار رمضان شــریف در واکنش 
بــه گمانه زنی ها پیرامون »اعلام خبر شــهادت 
حاج احمد متوسلیان«، در گفت وگو با سپاه نیوز، 
اعلام کرد: برای تنویر افکارعمومی اعلام می شود 
در وضعیت جاویدالاثر حاج احمد متوســلیان و 
سرنوشت قطعی ایشان تاکنون تغییری حاصل 
نشده است و پرونده وی و همراهان )کاظم اخوان، 
تقی رستگارمقدم و سیدمحسن موسوی(، که در 
۱۴تیرماه ســال ۱۳۶۱ در منطقه »باره« لبنان 
ازسوی نیروهای »فالانژ« ربوده شده اند، همچنان 
مفتوح و توسط مراجع سیاسی و حقوقی کشور 
درحال پیگیری است. شریف  تصریح کرد: عنوان 
»جاویدالاثر« یا »شهید جاویدالاثر« یک اصطلاح 
عرفی بوده و بــرای تکریم و تجلیل شــماری از 
فرماندهان و رزمندگان اســلام در دفاع مقدس 
و جبهه مقاومت اســلامی به کار مــی رود که از 
سرنوشــت قطعی آنها )شــهادت یا زنده بودن( 

اطلاعات موثقی در دست نیست.

سیاست خارجی

 خبر

 در جمهوری آذربایجان 
چه می گذرد؟

در پی تداوم اقدام های خارج از نزاکت و توهین آمیز توسط برخی 
رسانه های جمهوری  آذربایجان، سفارت ایران در باکو با ارسال 
یادداشت اعتراض شدیداللحنی به وزارت امورخارجه این کشور، 
ضمن درخواست توقف این روند و جبران آن، نسبت به عواقب 
منفی و خسارت بار تداوم این بداخلاقی رسانه ای بر مناسبات آتی 
2کشور هشدار داد. سفیر اسبق ایران در جمهوری آذربایجان در 
گفت وگو با همشهری آنلاین با اشاره به آشفتگی های دیپلماتیک 
باکو، گفت: اینکه در جمهوری آذربایجان چه می گذرد و برخی 
از مواضع غیرمتعارف مقام های رسمی این کشور، نشان دهنده 
نوعی آشفتگی و ضعف جدی در دستگاه دیپلماسی جمهوری 
آذربایجان و در میان دیپلمات های ارشد این کشور است. حتی  
وقتی سخنگوی وزارت امورخارجه یک کشور بدون مستندات، 
کشور دوست خود را متهم می کند به اینکه در حمله به یکی از 
نمایندگان مجلس جمهوری آذربایجان دخالت داشته است، نیز 
نشان دهنده آشفتگی در سیاست خارجی جمهوری آذربایجان 
است. محسن پاک آیین درباره اتهام های جمهوری آذربایجان به 
ایران گفت: یک مقام رسمی باید براساس تحقیقات و مستندات 
صحبت کند؛ چراکه در قبال سخنانش مسئولیت دارد. او فردی 
غیررسمی و غیررسانه ای نیست که محدودیتی نداشته باشد، 

محدودیت دیپلماتیک دارد و باید دقیق صحبت کند.
وی افزود:  فاضل مصطفی، نماینده مجلس جمهوری آذربایجان 
که به او حمله شــد ، درواقع فردی جنجالی اســت که معمولا 
به دلیل اظهارات تندی کــه علیه نهادها، افراد و کشــورهای 
مختلف می کند، معروف است که سخنانش حتی در جمهوری 
آذربایجان هم اهمیتی ندارد. او علیه دولت باکو هم بارها موضع 
گرفته است و مخالفان زیادی در آذربایجان دارد. به احتمال قوی 

همین مخالفان، او را ترور کرده اند و مسئله شخصی بوده است.

نقشه راه سال ۱۴۰۲ 
بابک نگاهداری، رئیس مرکز پژوهش های 
مرکــز  کارهــای  مجموعــه  مجلــس: 
پژوهش هــای مجلــس در سال گذشــته، 
بــر موضــوع مهــار تــورم، رشــد تولیــد و 
مردمی ســازی در حوزه هــای مختلــف در 
برنامه هفتم توســعه و منشــور حکمرانی 
مردمی متمرکز بود که این مســیر درسال 
پیــش رو نیز با قــوت هرچه بیشــتر امتداد 

خواهد یافت./ ایسنا

 آیین نامه شرایط احراز تصدی
 سمت شهردار اصلاح شد

محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور اصلاحیه آیین نامه 
اجرایی شرایط احراز تصدی سمت شهردار را به وزارت کشور 
ابلاغ کرد که با اصلاح ماده )۳( آن، داشتن »حداقل ۳0 سال 
تمام« برای قبول این مسئولیت حذف شده است. همچنین 
واژه »اعلام« از ابتدای بند )ت( حذف شد و این بند به صورت 
»اعتقاد به مبانی جمهوری اسلامی ایران و قانون اساسی« 
اصلاح شده است. ازسوی دیگر شرایط جدیدی مانند »دارا 
بودن حسن شهرت«، »عدم عضویت در گروه های غیرقانونی 
یا هواداری از آنها«، »متأهــل بودن« و »تأیید گزینش« به 

این آیین نامه اضافه شده است. 

رایزنی های منطقه ای با حضور ایران 
در مسکو

رایزنی های منطقــه ای در چارچوب نشســت چهارجانبه 
معاونان وزرای امورخارجه روســیه، ایران، ترکیه و سوریه 
طی روزهای اخیر در مســکو جریان دارد تــا راهکارهای 
مناســبی به منظــور حل و فصــل روابط آنکارا و دمشــق 
اندیشیده شود. به گزارش همشــهری، درهمین چارچوب 
هم بود که دیروز مشــاور ارشــد وزیــر امورخارجه ایران 
با باگدانف، نماینده ویــژه رئیس جمهور روســیه در امور 
غرب آســیا دیدار کرد. پیش از این علی اصغر خاجی با ایمن 
سوســان، معاون وزیر امورخارجه و رئیس هیأت ســوریه، 
در مســکو نیز دیدار و گفت وگو کرده بــود. دوطرف دراین 
 دیدار بر لــزوم تقویت هماهنگی ها میان دو کشــور تأکید 

کردند.

نقل قول خبر

دیپلماسی

 سفررئیسی به عربستان
احتمالاً  اردیبهشت

تهران و ریاض پس  از توافق اسفندماه سال گذشته در پکن 
به منظور ازســرگیری روابط دوجانبه، درحال برداشــتن 
گام های مؤثری با هدف ارتقای مناسبات فی مابین هستند 
و گفته می شود رئیس جمهور ایران در پاسخ به دعوت طرف 

سعودی، قرار است در آینده نزدیک به ریاض سفر کند.
به گزارش همشهری، در نخستین روزهای سال جدید بود 
که مقام های دولتی ایران اعلام کردند سلمان بن عبدالعزیز، 
پادشاه عربستان در نامه ای به سیدابراهیم رئیسی، علاوه بر 
استقبال از توافق دوکشور، از وی برای سفر رسمی به ریاض 
دعوت کرده و خواســتار تقویت همکاری های اقتصادی و 
منطقه ای شده است.به دنبال این خبر بود که دیروز معاون 
اول رئیس جمهور نیز در گفت وگو با رسانه ها، از پاسخ مثبت 
رئیسی به این دعوت خبرداد و تأکید کرد ایجاد روابط خوب 
با کشــورهای همجوار از راهبردهای اصلی دولت سیزدهم 
به شــمار می رود که درحال پیگیری اســت.این تحولات 
درحالی است که طی روزهای اخیر وزرای امورخارجه ایران 
و عربستان نیز در گفت وگویی تلفنی، درباره انجام دیداری 
دوجانبــه در روزهای آینده توافق و بر ضرورت گســترش 
مناسبات فی مابین دو کشور تأکید کرده اند.دراین میان اما 
کارشناسان معتقدند ایران و عربستان پس از حدود 7سال 
قطع ارتباط، با سرعت قابل توجهی درحال بازسازی روابط 
دوجانبه هســتند و به دنبال توافق اخیر میان دو کشور در 
پکن، رایزنی ها میان دو طرف به صورت مستمر ادامه داشته 
است. برهمین اســاس هم هســت که برخی گمانه زنی ها 
حکایت از آن دارد که سفر رئیس جمهور ایران به عربستان، 
احتمالا پس از بازگشــایی ســفارتخانه های 2 کشــور، در 

اردیبهشت ماه انجام خواهد شد.

رسالتی برای رهبران کشورهای 
مسلمان

ســید ابراهیــم رئیســی، رئیس جمهــور: 
رهبران کشــورهای اســامی بایــد در ماه 
مبــارک رمضــان، بــا تکیــه بــر تعالیــم 
قرآن کریم و پایبندی به معنویات این ماه 
پرخیر و برکت، وحدت و یکپارچگی امت 
اسامی را محقق کنند. تمام مسلمانان 
باید با گام های مشــترک و تــاش در این 
 مســیر، نام اســام را در جهان بالا ببرند.

/ ایرنا

چراغ ســبز بــرای پرداخت بدهــی بغداد 
به تهران

عضــو  رحیمی جهان آبــادی،  جلیــل   
مجلــس:   امنیت ملــی  کمیســیون 
آمریکایی هــا تــاش کردنــد ۵۰۰میلیون 
دلار بدهی عراق به ایران پرداخت نشود، 
امــا عراقی هــا می دانند بــرای خریــد برق 
و... بایــد حق کشــورمان پرداخت شــود. 
بنابرایــن بــا مقام هــای آمریکایــی بــرای 
بازپرداخت بدهی هایشان رایزنی کردند 
کــه درنهایــت ســبب  نشــان دادن چراغ 

سبز از طرف  کاخ سفید شد./خانه ملت

اقدام سازمان بازرسی  برای تقویت 
تولید 

ذبیح الله خدائیان، رئیس سازمان بازرسی 
کل کشــور: 2هــزار و ۳۰۰مــورد مکاتبــه 
و اقــدام صورت گرفتــه ازســوی ســازمان 
بازرسی کل کشور در رابطه با تحقق شعار 
ســال ۱۴۰۱، منجر به جلوگیری از تعطیلی 
2۳۰واحد تولیدی، پیگیــری رفع معارض 
 از ۱۱واحــد و همچنیــن احیــا و راه انــدازی

 ۴۷ واحد تولیدی شد./ میزان

دستور ویژه برای مقابله با ناهنجاری های اجتماعی
 اژه ای : همه دستگاه های موظف و مکلف باید از تمام ظرفیت های قانونی موجود  برای مقابله با ناهنجاری ها بهره بگیرند

غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس 

نشســت قضایی در  قضاییــه،  قــوه 
شــورای عالی این قوه تأکید کرد 
همه دستگاه های موظف و مکلف در امر مقابله با 
ناهنجاری های اجتماعی باید از تمام ظرفیت های 
قانونی موجــود برای مقابلــه و مواجهــه با این 
ناهنجاری ها بهره بگیرنــد. وی همچنین با بیان 
اینکه »معیشت مردم« مســئله اولویت دار کشور 
است، به مسئولان بخش های مختلف قضایی تأکید 
کرد در راستای تحقق شعار سال، هر آنچه می توانند 
و منطبق با همه ظرفیت های قانونی، به بخش های 

اجرایی کمک کنند و وظایف و مســئولیت های 
مستقیم خود را نیز دراین راســتا بانهایت جهد و 

اهتمام، انجام دهند.
  در اجرای مصوبات و ماموریت های شورای عالی 
انقلاب فرهنگی کم کاری هایی مشاهده می شود که 
باید برای جبران آنها، تلاش مضاعف صورت گیرد.

  همه دستگاه های موظف و مکلف در امر مقابله با 
ناهنجاری های اجتماعی باید از همه ظرفیت های 
قانونی موجــود بــرای مقابله و مواجهــه با این 
ناهنجاری ها بهره بگیرند؛ وظایف و مسئولیت های 
فراجا، سایر ضابطین و دستگاه قضایی نیز در این 

مقوله وفق مواد قانونی موجود در قانون مجازات 
اسلامی، آیین دادرســی کیفری و دیگر مقررات، 
مشــخص اســت و اهتمام بر اجرای این تکالیف 

قانونی مورد تأکید است.
  مسئولان قضایی در مراجع ذی صلاح در امر 
رسیدگی به پرونده های ناظر بر ناهنجاری های 
اجتماعی، از افراد متخصص و خبره در این حوزه 

بهره بگیرند.
  در قانون »حمایت از آمران به معروف و ناهیان 
از منکر« حریم های خصوصــی و غیرخصوصی 
تعریف شده است و مصادیق این موضوع روشن 

است.
 تبیین و تشریح نحوه مقابله و مواجهه با جنگ 
ترکیبی دشــمن و فتنه هایی که دراین راســتا 
صورت می گیرد تا در میان صف واحد ملت ایران 

شکاف و رخنه ایجاد کنند، ضروری است.
 در مقابله با جنگ ترکیبی دشــمن و فتنه ای 
که شــیطان صفتان ایجاد می کنند تا اختلافات 
طبیعــی و معمولی را تبدیل به تنــازع و فضای 
کشور را ملتهب کنند، باید »جامع نگری« داشت.

 اولویت داشــتن موضــوع معیشــت مردم، 
به معنای غفلت از سایر موضوع ها نیست.

زان
 می

س:
عک

 3وظیفه مهم در برابر فرمان »تحول«

نخست؛ طوطی نباشیم!
 یکی از مشــکلاتی که جامعه متدین و انقلابی در 
مواجهه با دســتورالعمل ها و کلیدواژه های اصلی 
بیان شده از ســوی رهبر معظم انقلاب دارد، تکرار 
کلمه ذکر شــده تا ســر حد لوث شــدن مطلب و 

از دست رفتن تبیین صحیح اصل ماجرا ست.
شــاید ناظر به همین ادعا هم امسال رهبر معظم 
انقلاب در پیام نوروزی خود، همگان را انذار دادند 
از اینکه صرفا شعار سال را در سربرگ ها و پوسترها 
تکرار کنند و فرمودند که اصل توجه به شــعار هر 

سال، عملی کردن آن است.
نیمه نخســت فروردین ســال ۱۴02 تکرار مکرر 
کلیدواژه تحول در رسانه ها و صحبت های مسئولان 
بیم این را می دهد که این امر مهم هم به ورطه تکرار 

بیفتد و در پایان سال آغاز شــده، شکل و شمایل 
محقق شده ای از این مفهوم مهم که در سخنرانی روز 
نخست سال در مشهد بیان شد، وجود نداشته باشد.

دوم؛ رسانه ها یاری کنید
معظم له فرمودند که  »تحول به معنای تقویت نقاط 
قوت و رفع نقاط ضعف و معیوب نیاز اساسی کشور 
است«. بر همین اساس شایســته است تمام آحاد 
جامعه و خاصه مســئولان در هــر جایگاهی ابتدا 
به شناســایی نقاط ضعف و قوت پرداخته و سپس 

درصدد تقویت و رفع هر یک از آنها برآیند.
ضرورت یادشده در بخش نخست است که خاصه 
اهالی رســانه و خرد را ترغیب می کند تا مسئولان 

امر را تا مرحله حل مسئله مطرح شده یاری کنند.
مثلا در ابتدای سال از مسئولان هر بخشی پرسیده 
شود که آیا نسبت به نقاط ضعف و قوت بخش تحت 
مدیریت خود آگاهی داریــد؟ و در گام بعدی چه 

برنامه ای برای شناســایی و رفع آن در سال جدید 
دارید؟ دست آخر در پایان سال هر مسئولی بیلانی از 
برونداد تلاش هایش در جهت متحول کردن محیط 
پیرامونی اش ارائه دهد. هرچند موضوع یادشده از 
وظایف هر مدیری اســت که شاید در کشاش امور 
روزمره از سوی رسانه ها نیاز به یادآوری و تکرار دارد.

سوم؛ جزئی کردن تحول
 اما وظیفه مردم در این ماجرا چیست؟ یعنی همین 
دانش آموز و دانشجو و کاسب و خانه دار شریفی که 
در اصطلاح سیاسیون به آنها توده گفته می شود، در 

برابر فرمان تحول باید چه کند؟
در ابتدا باید از مســئولان تحول خواه بود، یعنی به 
رسانه در حساب کشی متحولانه از مسئولان کمک 
کرده و هرکجا حرکتی در جهــت انفعال یا حتی 

عکس دیدند، گزارش شود.
در گام بعدی آنچه باید مورد توجه قرار گیرد، جزئی 

و شخصی کردن تحول است. کسی نیست که از نقاط 
ضعف خود در زندگی شخصی خبر نداشته باشد؛ 
از عادات غلط در زندگی اجتماعی، از اشــتباهات 
در زیســت مجازی تا رویکردهای ناصواب در امور 
معنوی و اقتصــادی و غیره. اینجا توجه به شــعار 
تحول حتی در امور شــخصی نیز مهم است؛ اینکه 
کلیدواژه بیان شده را به ماجراهای سیاسی و کلان 
جامعه تعمیم نــداده و از مرعا و منظر جزئی نیز به 

آن توجه شود.
این جمله زیبا و البته کلیشــه ای را نباید فراموش 
کرد که »کوه را کســی جابه جا کرد که از برداشتن 
سنگ ریزه ها کارش را آغاز کرد«. تصور کنید امروز 
29اسفند ۱۴02 اســت و هر ایرانی در سال ۱۴02 
فقط یک نقطه ضعف را برطــرف کرده و یک نقطه 
قوت مربوط به خودش را تقویت کرده است، چنین 
جامعه ای تحول را معنا کرده و در مســیر پیشرفت 
تغییر محسوسی رو به جلو داشته است. پس یا علی... .

علی ترابییادداشت
دبیر سیاسی

ایران هیچ گونه دخالتی در عراق ندارد
محمد شیاع السودانی، نخست وزیر عراق: 
ایران یکی از کشورهای همسایه است که 
بعــد از ســال 2۰۰۳ از رونــد سیاســی عراق 
حمایت کرده اســت و روابط خوبی با همه 
مولفه های عراقی دارد. همچنین هیچ یک 
از طرف هــای ایرانــی هیــچ مداخلــه ای در 
مراحــل تشــکیل دولــت و مذاکــرات آن 
نداشته اند. روابط تهران با همه طرف های 

عراقی خوب است./ تسنیم

 جنایت صهیونیست ها 
بی پاسخ نمی ماند

محمدرضا تویسرکانی، مسئول نمایندگی 
ولی فقیه در نیروی هوافضای سپاه: جنایت 
صهیونیســت ها در به شــهادت رســاندن 
شــهیدان حیــدری و مهقانــی بی پاســخ 
نخواهد ماند. دشــمنی صهیونیست ها با 
انقاب اسامی تمام شدنی نخواهد بود و 
تا ظهور حضرت مهدی)عج( ادامه خواهد 

داشت. / فارس 

اخبار

این نکته ســلوکی یک راهبرد مهم در سبک بیانات  ادامه از 
ایشان است. روشن است که امام همه حرکت انقلابی صفحه اول

مردم ایران را یک ســلوک جمعی هویت ایران می داند. او انقلاب را اساسا 
همینطور تعریف کرده است: 

»اما حالا باز اول کار است. شما خیال نکنید ما رسیدیم به مطلب، و برویم 
، الآن اول کار است. به حَسَب آن چیزی  بخوابیم ســر جایمان. خیر قیامِ للَّ
که اهل معرفت می گویند، منزل اول اســت یقظه، ما خیلی راه داریم الآن 

«)صحیفه امام، ج5، ص5۱2(
در ساختار امامت و امت در یک جامعه، امام جامعه همان نقطه تصمیم گیری 
و عزم است. نقطه ای که اراده واحد جامعه در آنجا شکل می گیرد و کل جامعه 
از آن تبعیت می کند. این تذکر و تکرار دائمی باعث می شود که در جان امت 

اتفاقی بیفتد و مردم تغییر کنند.
به همین دلیل است که امام به فرزند خود نیز که نامه ای برای سلوک و طی 
طریق معنوی می نویسد همین راهبرد مهم را توصیه می کند. او می فرماید: 
»سعی کن در خلوات، در این بارقه الهی فکر کنی، و به طفل قلبت تلقین کن 
و تکرار کن تا به زبان آید و در ملک و ملکوت وجودت این جلوه خودنمایی 
کند، و به غنی مطلق بپیوند تا از هر کس جز او غنی شوی« )صحیفه امام، 

ج ۱۶، ص: 208(
این تذکر و تلقین باعث آن تحول درونی می شود و همین نکته است که باعث 
می شود عیوب و نقص ها و عیب های یک جامعه بتواند جبران شود. آفت ها 
و اشکالات یک جامعه با همین تذکر و تلقین است که حل و فصل می شود. 
چون راه درمان عیوب جامعه، اراده جامعه اســت و عزم آن است. این اراده 
و عزم ناشی از آن اتفاق باطنی درونی اســت و این تکرار است که باعث آن 

تلقین می شود.
»کتاب هایی که برای انسان سازی  آمده است مثل قرآن کریم، و کتاب هایی 
که در اخلاق نوشته می شود، و مقصود، ساختن یک انسان است، و ساختن 
یک جامعه است، به حسب اهمیت، هر موضوعی در آنها تکرار شده است. 
تکرار در قرآن مجید زیاد است. و بعضی ها خیال می کنند که این تکرار چرا؟ 
و حال آنکه لازم است. یکی از چیزهایی که برای ساختن انسان مفید است 
تلقین است. انسان خودش هم اگر بخواهد ساخته بشود، باید آن مسائلی 
که مربوط به ساختن خودش اســت تلقین کند به خودش، تکرار کند. یک 

مطلبی که تأثیر در نفس انسان باید بکند، با تلقینات و تکرارها بیشتر در نفس 
انســان نقش پیدا می کند. نکته تکرار ادعیه و تکرار نماز در هر روز چندین 
دفعه، و همیشه این است که انســان با گفتن و شنیدن، خود انسان قرائت 
می کند و می شنود آن آیاتی که سازنده است، مثل سوره مبارکه حمد که 
یک درس سازنده است. انسان باید اینها را تکرار کند و تلقین کند، و نفس 
را حاضر کند برای شنیدن. انسان خودش که یک مطلبی می گوید، سامع 
یک دفعه می شنود، و در قلبش هم وارد می شود. لکن گوینده، اول در قلبش 
نقش می بندد، بعد آن را می گوید و بعد می شــنود، و بعد باز در قلبش وارد 
می شود. تلقین از اموری است که لازم است. اینکه من در بعضی از مسائل 
برای دوستان دائماً یک مطلب را تلقین می کنم و اظهار می کنم برای این 

است که مطلب مهم است. ساختن یک جامعه است.
ساختن یک ملت است. و تا ساخته نشود یک ملت و یک جامعه، نمی تواند 
به آن مقاصد عالیه ای که دارد برسد. و لهذا مسائل مهم را باید تکرار کنند. 
گویندگان تکرار بکنند و شنوندگان هم خودشان به خودشان تلقین بکنند تا 

ان شاء الل تأثیر بکند در نفَْس.«)صحیفه امام، ج ۱۳، ص: ۳98(
همین نکته اســت که راه مقاومت مردم در مقابل دشمن نیز هست. اساسا 
شیطان یعنی آن موجودی که از خارج از وجود انسان تلاش می کند او را در 
حجاب دنیا نگه دارد و او را اهل حب دنیا کند. این تلاش شیطان برای یک 
انسان قیام کرده و اهل تحول به این نحو است که او را دوباره به وضعیت قبل 
از بیداری اش و قبل از شــکوفایی اش برگرداند. لذا حرکت شیطان حرکت 
متحجرانه است. تحولی که شیطان دنبال می کند تحول متحجرانه است. 
یعنی باز گشت به همان وضعیت قبل از قیام. مقاومت که از باب مفاعله است 
تلاش انسان اســت برای آنکه آن قیام را حفظ کند و نگه دارد و پیش ببرد. 
اینجاست که نقش تکرار ضروری می شود. انسان و جامعه اگر بنا باشد به دلیل 
بازی های ذهنی غفلت بورزد و مشغول و سرگرم باشد نیاز به یک نوع فریب 
دائمی دارد. اما اگر بخواهد در مسیر حق بایستد و عیوب خود را و بیماری های 
خود را مداوا کند باید از این دنیا عبور کند. عبور از دنیا به معنای فرار از دنیا 
نیست. عبور از دنیا یعنی دنیا را داشتن ولی به آن دل نبستن. لذا فرار از دنیا و 
بی خیالی نسبت به دنیا در نگاه توحیدی یک رویکرد مشرکانه است اما عبور از 
دنیا یعنی داشتن دنیا به واسطه تحول روحی امت به سمت معنویت و آخرت 

یک اتفاق توحیدی مهم است.

این باعث می شود که هم ما بیماری ها و امراض درونی یک ملت را با تکرار 
مداوا کنیم: 

»من این را باید تکرار بکنم، و این را گفتم که ما از این تکرار هیچ اشــکالی 
نمی بینیم برای اینکه یک مریضی اگر چنانچه سرش درد بکند پیش صد 
تا طبیب که برود می گوید سرم. نباید بگوید که چون تکرار می شود و یک 
دفعه بگوید سرم، یک دفعه بگوید پایم، یک دفعه بگوید دلم که مبادا تکرار 

بشود.«)صحیفه امام، ج 9، ص: ۱0۳(
هم باعث می شود قدرت مقاومت و ایســتادگی در مقابل شیطان بیرونی و 
دشمن خارجی ایجاد شود. حالا با این عقبه معرفتی که مکتب و نظام فکری 
حضرت امام )ره( به ما می آموزد می توانیم معنای سخنان آسان و همه فهم 
رهبری حکیم و عارف و فقیه خود را که از بهترین شاگردان حضرت روح الل 
بوده و هست، درک کنیم. »در جنگ ترکیبی، دشــمن از رسانه استفاده 
می کند، از عامل فرهنگی استفاده می کند، از عامل امنیتی استفاده می کند، 
از نفوذ استفاده می کند، از عامل اقتصادی استفاده می کند؛ از همه این عوامل 
استفاده می کند برای اینکه ملت را در محاصره قرار بدهد، برای اینکه ملت 
را دچار یأس کند، ملت را از نیروی خودش غافل کند. سعی می کنند ملت 
را از راه های اطلاع رسانی جدا کنند. خب، ما وسایل اطلاع رسانی به مردم را 
داریم؛ اینها را بدبین می کنند: به رادیوتلویزیون گوش ندهید، خبرهایش 
خلاف واقع است؛ به گزارش مسئولان توجه نکنید، گزارششان خلاف واقع 
است؛ به حرف های رهبری گوش نکنید، حرف های رهبری تکراری است؛ 
تکراری است؟ سال هاست که جبهه دشمن با صدای بلند اعلام می کند که 
می خواهیم جمهوری اسلامی را به زانو در بیاوریم، رهبری در مقابل می گوید 
»غلط می کنید«؛ این تکرار نیست؛ این استقامت است. خدای متعال به ما 
دستور داده است- دستور به پیغمبر دستور به همه است، دستور به ماست- 
که »فَاســتَقِم کما امُِرتَ وَ مَن تابَ مَعَک«؛ این استقامت است، این سخنِ 
حق را در دل نگه داشتن و حفظ کردن و پای آن ایستادن است؛ این تکرار 
نیست. بحمدالل مردم بیدارند، مردم ایستاده اند، مردم در صحنه اند؛ این را در 
سال های متمادی، مردم عزیزمان نشان داده اند. ملت ایران به همه کسانی که 
در اغتشاشات اخیر ]مردم را[ تحریک کردند یا از اغتشاشات حمایت کردند، 
سیلی زد و به حول و قوه الهی در آینده هم ملت ایران به دشمنانش سیلی 

خواهد زد.« )۱۴02-۱-۱(

نقش تکرار در تحول
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در قانون بودجــه ۱۴۰۲ برای 
واردات خــودرو ۲ میلیــارد 
دلار پیش بینــی شــده و بــر 
ایــن اســاس بــرای واردات 
۲۰۰ هــزار دســتگاه خــودرو 
برنامه ریــزی شــده اســت، 
البته واردکنندگان می توانند 
از دیگــر منابــع ارزی  هــم 
استفاده کنند، به این شکل 
کــه می توانند با ارز شــخصی 

خودروی عمومی وارد کنند

بــرای ســاخت مدل هــای 
دیگــر خــودروی اقتصــادی 
بــه دنبــال جــذب شــرکای 
خارجی هستیم، چراکه هم 
با توجــه بــه ســابقه فعالیت 
آنها این همــکاری می تواند 
میانبــری بــرای مــا باشــد و 
هــم می توانیــم کمبــود در 
زمینــه قطعات مــورد نیــاز را 
از ظرفیت همکاران خارجی 

تامین کنیم

سروش خسرویگزارش
دبیر گروه اقتصادی

 بحثی که در ســال۱۴۰۱ در وزارت صمت 
شروع شــد و خود جناب عالی هم پیگیر آن بودید، 
بحث ساخت خودروی اقتصادی بود. طراحی و تولید 
این خودروی اقتصادی الان در چه مرحله ای اســت، 
چه کارهایی برای آن انجام شده و کی به  دست مردم 

می رسد؟ 
خودروهایی که ما الان داریم عمدتا خودروهایی است که 
برای درآمد متوســط به بالا قابل ابتیاع است و برای درآمد 
متوسط به پایین خودروی مناسبی نداریم. بحث خودروی 
اقتصادی بحث جدیدی نیست و از 3سال پیش شروع شد. 
مطالعات ما نشــان داد وضع در همه جــای دنیا به همین 
شــکل اســت؛ به این معنا که از ۷میلیارد جمعیت جهان 
۴میلیارد نفر با توجه به درآمد ســرانه پایین امکان تهیه 
خودروهــای گران را ندارنــد و تمام کشــورها در صددند 
محصول مناســبی عرضه کنند که برای این ۴میلیارد نفر 

قابل تهیه باشد. بنابراین، تلاش شد 
بدون اینکه چیزی از امکانات خودرو 
کم شود و بدون آنکه ظاهر آن چیزی 
از خودروهای مدرن روز دنیا کم داشته 
باشد، محصولی ارائه شود که قیمت 
آن تا جایی که ممکن اســت، پایین 
باشد و طیف با درآمد متوسط به پایین 
هم بتوانند آن را خریداری کنند. این 
بحث الان در خیلی از شــرکت های 
خودروسازی مطرح است و مدل های 
متعددی بر این اســاس ساخته شده 
است. در ایران نیز ما کار در این زمینه 
را شــروع کرده ایم و برای اینکه کار 
یک نمونه عملیاتی داشــته باشد، با 
همکاری معاونت علمــی و فناوری 
ریاســت جمهوری و ایران خــودرو، 
در ســال ۹۹ خودرویی معرفی شد. 
این بحث بعــدا در وزارت صمت هم 
مطرح شد و با توجه به بررسی هایی 
که خود آقای وزیر انجام دادند، ساخت 

خودروی اقتصــادی برای طیف درآمد متوســط در زمره 
سیاســت های وزارت صمت قرار گرفت. بر همین مبنا، در 
نامه ۸بندی آقای رئیس جمهور  که ۱۶ اسفند ۱۴۰۰ منتشر 
شد نیز این موضوع مورد تأکید قرار گرفت که وزارت صمت 

باید یک خودروی اقتصادی معرفی کند.
با توجه به این مقدمه، تاکنون چند خودروی 

اقتصادی و با چه مختصاتی طراحی شده است؟
ما 2خودروی اقتصادی تعریف کرده ایم. قرار بر این شده که 
ایران خودرو مدل برقی خودروی اقتصادی و سایپا خودروی 

اقتصادی با موتور بنزینی را توسعه دهند.
 ساخت این خودروها در چه مرحله ای است؟

سایپا از آذرماه ســال ۱۴۰۰ درگیر این پروژه شده و الان 
با اتمام مرحله طراحی، کار در مرحله نمونه سازی است و 
بعد از آن می توانند برای دریافت استانداردهای مورد نیاز 
اقدام و بعد آن  را وارد خط تولید کنند. براساس زمان بندی  
ارائه شده، نخستین مدل از این خودرو تا بهمن سال ۱۴۰2 
قابلیت عرضه به بازار را خواهد داشت. با توجه به اینکه این 
خودروها از یک بن ســازه)پلتفرم( استفاده می کنند ما در 
حال سرعت بخشیدن به روند ســاخت خودروی برقی در 
ایران خودرو نیز هستیم و تلاش می کنیم که این دو خودرو 

همزمان به بازار عرضه شوند.
قبلا صحبت از این بود که روی این پلتفرم 
۴مدل خودرو طراحی شود، آیا خودروهای اقتصادی به 

همین 2مدل منحصر خواهد شد؟
خیر، اتفاقا برای ساخت مدل سوم هم صحبت هایی شده 
و یکی از خودروســازهای خصوصی اعــلام آمادگی کرده 
که روی همین پلتفرم، خودرویی را طراحی و عرضه کند. 
تفاهمنامه های مربوط بــه این پروژه اوایل ســال ۱۴۰2 
امضا و در این زمینه اطلاع رســانی خواهد شد. الان بیشتر 
خودروسازان ما به این نتیجه رسیده اند که در زمینه ساخت 

خودرو برای درآمدهای متوسط به پایین کار کنند.

شریک خارجی هم برای طراحی این پلتفرم 
دارید؟

هنوز و تا این مرحله شریک خارجی نداشته ایم اما می توانیم 
داشته باشیم. به دنبال جذب شرکای خارجی هستیم، به 
2دلیل؛ یکی اینکه خیلی از کارهایی که ما باید برای ساخت 
خودروی اقتصادی انجام دهیم، قبلا در شرکت های خارجی 
انجام شده و این همکاری می تواند میانبری برای ما باشد، 
دلیل دوم هم این اســت که برای تیراژهای بالا با توجه به 
اینکه مدتی طول خواهد کشــید تا قطعه سازان ما بتوانند 
به ظرفیت بالای تولید برسند، می توانیم کمبود در زمینه 
قطعات مورد نیاز را از ظرفیت همکاران خارجی تامین کنیم.

در این زمینه علی القاعــده روی چینی ها 
دارید فکر می کنید، درست است؟

بله، چین الان محتمل ترین گزینه است. باید بگویم چینی 
که ما از آن صحبت می کنیم با آنچــه در اذهان از صنعت 
خودروی این کشور وجود دارد، بسیار 
متفاوت اســت. بعضی شرکت های 
چینی به صورت وســیع و مبتنی بر 
فناوری هــای پیشــرفته در زمینه 
خودروسازی کارهای عمیقی انجام 
داده اند و خودرو هایی می ســازند که 
می تواند با هیونــدای، تویوتا و حتی 

فولکس رقابت کند.
3دهه  به مدت  پیکان 
خودروی اقتصادی بازار ایران بود و 
بعد پراید جایگزین آن شد اما برای 
جایگزینی پراید چیزی نداشتیم. 
این 3مدل خودروی اقتصادی به 
لحاظ قیمتــی در چه محدوده ای 
هستند؟ در طراحی ها به این فکر 
شده  که قیمت آنها دقیق مشخص 

باشد؟
اگر با معیارهای فعلی حساب کنیم 
خودروهــای اقتصــادی بایــد زیر 

2۵۰ میلیون تومان دربیاید.
یعنی در طراحی خــودروی اقتصادی روی 

عرضه خودرو در این دامنه قیمت فکر شده است؟
بله، یکی از نکات مهــم در تولید خودروهای اقتصادی این 
است که ما بر مبنای قیمت تمام شده اجزا، سازنده را انتخاب 
می کنیم و سازنده متعهد است که قطعه را با قیمتی که با 
او توافق شده، تامین کند. یکی از روش های رساندن قیمت 
به رقم مورد نظر، این اســت که از ابتدا قیمت را مشخص 
می کنید و به سازنده قطعات کار را با نرخ مشخص سفارش 
می دهید. مجموعه طوری طراحی شده که قیمت تمام شده 
خودرو، معادل ۵۰ درصد هزینه قطعات و یکپارچه ســازی 

محصول باشد.
پلتفــرم ال۹۰ در زمان معرفــی، قرار بود 
به عنوان خودروی ارزان، جایگزین پیکان شــود ولی 
پلتفرمی که می شــد روی تیراژ 3۰۰ هزار دســتگاه، 
اقتصادی شود، بین 2 تا 3کارخانه مختلف پخش شد 
و خودرو از حالت اقتصادی خارج شد، برای اینکه این 
اتفاق درباره پلتفرم اقتصادی ایرانی تکرار نشود، چه 

برنامه ای دارید؟
خودروی اقتصادی جدید برای اینکه با قیمت مورد نظر ما 
بیرون بیاید، باید ۴ویژگی داشته باشد؛ ویژگی نخست این 
است که قیمت آن از ابتدا مشخص  شود. دومین ویژگی این 
است که کل مدل ها روی یک خط تولید بیاید و تولید شود.

برای همین خط تولید بنزینی به سایپا واگذار 
شده است؟

اصلا سایپا یکی از سایت های خود را برای این کار مشخص 
کرده که ظرفیــت بالایی هم دارد و همــه تیراژ خودروی 

اقتصادی بنزینی را می تواند در آن سایت تولید کند.
سایر شرط های اقتصادی شدن تولید این 

3مدل خودرو چیست؟
شرط دیگر این است که هزینه جابه جایی قطعات فوق العاده 
کم باشد، به این معنا که اگر به عنوان مثال مجموعه ای در 

خراسان در حال تولید است باید اغلب قطعه سازان در همان 
خراســان و در اطراف خط تولید خودروســاز باشد. شرط 
چهارم این است که در طراحی ها به گونه ای عمل شود که 
حداقل دورریز را داشته باشــیم؛ به عنوان مثال وقتی بدنه 
خودرو ساخته می شود دورریز مواد ۴2 تا ۴۸درصد است؛ 
یعنی از یک تن فولاد فقــط ۵۰۰کیلوگرم به بدنه خودرو 
تبدیل می شــود. خودروی اقتصــادی به گونه ای طراحی 
شده که دورریز آن به حول و حوش ۱۰تا ۱۵ درصد برسد. 
در این زمینه به همه قسمت ها فکر شده تا بدون اینکه به 
ترکیب محصول لطمه وارد شود، قیمت به سطح عقلایی 

کاهش یابد.
یک مدل خــودرو برای اینکه بــه تیراژ 
اقتصادی برسد باید حداقل 3۰۰ هزار دستگاه تولید 
شود، آیا قرار اســت این خودروها به این تیراژ تولید 

برسند؟ 
برای تیراژ 3۰۰هزارتا برنامه ریزی شده است. البته تولید 
طبیعتا از تیراژ پایین شروع می شــود و ظرف یک سال تا 

۱۸ ماه به 3۰۰هزار دستگاه خواهد رسید.
شما از تعیین رقم 2۵۰میلیون تومان، برای 
قیمت خودروهای اقتصادی صحبت کردید، اما با توجه 
به نوســان نرخ ارز، قیمت خودروی اقتصادی از لحاظ 

دلاری، چند دلار خواهد بود؟
قیمت تمام شده خودروهای اقتصادی به لحاظ دلاری باید 

زیر ۶هزار دلار باشد.
آیا در دنیا نمونه ای از خودروی ۶هزار دلاری 

داریم؟ با این شرایط فقط هندی ها را می شناسیم...
نه، فقــط هند نیســت، خیلی از کشــورها و شــرکت ها 
خودروهایی با این مشخصات دارند. به طور مثال نیسان، رنو، 
پژو، تویوتا و هیوندای، چنین خودروهایی دارند و چینی ها 

هم که چندین مدل دارند.
 پس برندهای متعــددی در این زمینه کار 

کرده اند؟
بله، دلیل آن هم مشخص است چون این شرکت ها تابه حال 
خودروهایی تولید می کردند که 3میلیارد نفر از جمعیت 
کره زمین از آن استفاده می کردند و ۴میلیارد دیگر این توان 
را نداشتند، در نتیجه در این حوزه رقابت در اوج خود است و 

یک بازار ۴ میلیاردی برای رقابت وجود دارد.
یکی از مختصاتی که یک خودروی اقتصادی 
می تواند داشته باشد، در حوزه خدمات پس از فروش و 
تامین آسان و ارزان قطعه است. روی این مسائل هم فکر 
شده؟ چون عمده خودروهایی که تا الان اقتصادی نام 
گرفته اند مثل پراید، پیکان و حتی 2۰۶ که با وجود قیمت 
بالاتر اقبال بیشتری نسبت به آن وجود دارد، ناشی از 

این است که خدمات در دسترس تری دارند...
یکــی از ویژگی های خودروی اقتصادی این اســت که در 
ســاخت آن از مواد و قطعات تولید داخل کشور حداکثر 
اســتفاده را می بریم، در نتیجه از همین الان این تضمین 
هســت که بیش از 3۰ تا ۴۰ درصد قطعات آن در خدمات 
پس از فروش موجود اســت. بحث دوم این است که تولید 
خودروی اقتصادی به جای یک خودروساز، شامل شبکه ای 
از چندین خودروساز، ازجمله ســایپا، ایران خودرو و دیگر 
خودروسازان اســت در نتیجه با توجه به مفروضاتی که در 
این زمینه وجود دارد، در حوزه خدمات پس از فروش اگر 
بهتر از خودروهای پرتیراژ نباشــد، کمتر نیست و نقصی 

نخواهد داشت.
دهه8۰ که شــاید دوره ای مثال زدنی در 
صنعت خودروی ایران باشــد، ما به تیراژی از تولید 
رسیدیم که کمبودی احساس نمی شد. به نوعی رقابت 
هم بود، چون واردات انجام می شــد و هرکس در هر 
حدی که پول داشــت، می توانست خودروی مطلوب 

خود را در بازار پیدا کنــد. وضع بازار طوری بود که 
خودروسازها و واردکننده ها خودروی قسطی و 

چکی می فروختند. چرا آن شرایط ادامه پیدا 
نکرد و آیا در چشم انداز آینده می توانیم به 

همان نقطه برسیم؟
در آن زمان نیاز بازار ۱.2 میلیون دستگاه بود و 

همان میزان هم خودرو در داخل تولید می شد، ضمنا بعضی 
از محصولات هم بیش از نیاز بازار وجود داشت و به همین 
دلیل به شکل های مختلف نقدی و اقساطی فروش انجام 
می شد. اما از ســال ۹۷ یک مرتبه تیراژ به زیر یک میلیون 
دستگاه رسید درصورتی که نیاز بازار از ۱.2 به ۱.۴میلیون 
دستگاه رســید و در ادامه از آنجا که خودرو به یک کالای 
ســرمایه ای تبدیل شــد، تقاضا برای خودرو به 2میلیون 
دستگاه در سال رسید. نخستین کاری که باید انجام می شد، 
این بود که تولید باید به بالای یک میلیون دستگاه می رسید.

آیا در سال گذشته توانستید به این حجم از 
تقاضا پاسخ دهید؟

برنامه وزارت صنعت این بود که تولید خودرو در سال ۱۴۰۱ 
نسبت به سال قبل از آن ۵۰ درصد افزایش داشته باشد که 
البته ما به 3۰درصد از این هدف رسیدیم. کار دیگری که 
انجام شد، تکمیل ۱۰۶هزار خودروی ناقص بود که تکمیل 
و عرضه شدند که با احتســاب این تعداد تقریبا ۴۰درصد 
نسبت به سال ۱۴۰۰ رشد عرضه داشتیم. ما همین مسیر 
را طی امســال هم ادامه می دهیم ضمن اینکه واردات هم 
کنار این رشد تولید قرار می گیرد. ما داریم تلاش می کنیم 
که در سال آینده عرضه و تقاضا با هم متوازن شوند، اما این 
منهای تقاضای سرمایه ای است که کنترل این بخش دست 
ما نیست و بر مبنای پارامتر های کلان اقتصادی است که 
یک کالا از مصرفی به سرمایه ای یا بالعکس تبدیل می شود. 
اگر شــرایط کلان اقتصادی کلا خودرو را از حالت کالای 
سرمایه ای خارج کند، طی سال آینده بازار خودرو به تعادل 

در عرضه و تقاضا می رسد.
خیلی ها رقم ۱.۶میلیون دســتگاه را که 
برای تولید ســال آینده هدفگذاری شده تا حدودی 
رویاپردازانه می بینند، چه اســتدلالی دارید که این 

دیدگاه را رد کنید؟
اولین نکتــه در این زمینه توجه ویژه ما به  خودروســازان 
خصوصی در 2بعد افزایش تیراژ و عمق ســاخت اســت، 
چون ما در حوزه ســاخت خودرو 2 جور بنگاه داریم؛ یکی 
کارخانه هایی که محصــول را از یــک مجموعه خارجی 
می گیرنــد، مونتــاژ می کنند و برخــی قطعــات را نیز 
داخلی سازی می کنند که این خیلی قابل اتکا نیست. دیگری 
صنعت خودرو است که برمبنای نیاز بازار، خودرو را طراحی 
و اجزا را بومی سازی می کند و نهایتا حداکثر ارزش افزوده 
و حداکثر اشتغال را در محیط ملی ایجاد می کند. ما داریم 
تلاش می کنیم که خودروسازان ما از حالت کارخانه ای به 

سمت صنعتی بروند.
 منظور شما کارخانه هایی است که عمدتا 

محصول چینی مونتاژ می کنند؟
بله، با 2 یا 3تا از این کارخانه ها به صورت جدی کار را جلو 
بردیم و فکر می کنم تا نیمه سال ۱۴۰2 بتوانیم گزارشی از 

تحولاتی که در این بخش اتفاق افتاده، ارائه کنیم.
تیراژ تولید این کارخانه ها قبلا عمدتا روی ۱۰ 

تا 2۰ هزار دستگاه بود...
درســال۱۴۰۱ تیراژ آنها در مجموع به حــدود ۱۸۰ هزار 
دستگاه رسید یعنی 2برابر سال ۱۴۰۰ خودرو تولید کردند. 

در سال ۱۴۰2 قرار اســت 2۵۰هزار دستگاه تولید داشته 
باشند. بنابراین از رقم اعلام شــده برای تولید سال آینده 
2۵۰ هزار دستگاه مربوط به این کارخانه هاست و این توان 
تولید در آنها وجود دارد. تنها مشکلی که ممکن است در این 
زمینه ایجاد شود، این است که ما نتوانیم ارز مورد نیاز آنها را 
تامین کنیم که با توجه به چشم انداز موجود به احتمال زیاد 

مشکلی در تامین ارز نخواهد بود.
زمانی یک بحثی مطرح شــد که در کنار 
ایران خودرو و سایپا قطب ســومی در صنعت خودرو 
کشور ایجاد شود، آیا شما چنین ضرورتی را احساس 

می کنید؟ و آیا این کار کمکی به ما می کند؟
خیر، مســئله قطب دوم و سوم نیست، شــما می توانید 
فرض کنید که مثلا یک خودروســاز داشته باشید یا چند 
خودروســاز را ادغام کنیــد و فقط یک مجموعه داشــته 
باشید و این مجموعه چون تیراژش بالاتر می رود، می تواند 

برای طیف های مختلف خودروهای 
با قیمت مناســبی تولید کند که هر 
کدام از آن خودروسازان نتوانند تولید 
کنند. ایــن جزو ایده هــای قدیمی 
بود که مطرح شــده ولــی کاری که 
ما می کنیم این اســت که با تجمیع 
مجموعه های خصوصی تیراژ تولید را 
افزایش می دهیم تا بتوانند در بازار ما 
نقش پررنگ تری داشته باشند. به طور 
مثال، نقش خودروسازان خصوصی 
در سال ۱۴۰۰ نزدیک به ۷درصد بود 
که امسال به ۱۴ درصد رسیده است. 
تلاش ما این اســت که این نقش را 
در ســال ۱۴۰2 به 2۰درصد و بالاتر 

برسانیم.
یعنی به آنها سهم بازار 

بیشتری بدهید؟
بله، اگر بخواهیم بدانیم سال ۱۴۰2 
بازار ما به چه شکلی است، باید بگویم 
یک بازار ۴جزئی خواهیم داشت؛ یک 

جزء که واردات است و تکلیف آن روشن است، یک جزء آن 
بخش خصوصی است که در حال تلاش برای افزایش سهم 
خود از بازار خودرو است، یک جزء هم 2خودروساز بزرگ ما 
هستند که ظرفیت های نصب شده این دو خودروساز بیش از 
2میلیون دستگاه است، بنابراین استفاده از ۷۰ تا ۸۰درصد 
ظرفیت این دو شرکت کار خیلی بزرگ و نشدنی ای نخواهد 
بود. اتفاق دیگری هم که سال ۱۴۰2 می افتد این است که 
آن کمبود نقدینگی ناشی از قیمت گذاری دستوری برطرف 
می شود و نقدینگی آنها بیشتر می شود، بنابراین می توانند 
قطعات بیشتری سفارش دهند و در مجموع توان مالی آنها 

نسبت به سال ۱۴۰۱ بالاتر خواهد بود.
 در دور جدیــد واردات خودرو به بعضی از 
خودروسازان داخلی هم مجوز واردات داده شد، این 
اقدام انتقادهایی را به دنبال داشت مبنی بر اینکه وقتی 
این شرکت ها انحصار داخلی را در دست دارند چرا مجوز 

واردات هم گرفته اند؟ هدف از این اقدام چه بود؟
هدف خاصی در کار نبود، آیین نامه واردات خودرو می گفت 
هرکسی که می خواهد می تواند برای واردات ثبت نام کند، 
بر این اساس ۴۰۰شــرکت آمدند. در آیین نامه واردات که 
براساس قانون ساماندهی خودرو، مصوب مجلس تدوین 
شده بود، ۴شرط مطرح شــده بود؛ یکی اینکه واردکننده 
از ســازنده اصلی نمایندگی داشته باشد، دوم اینکه شبکه 
خدمات پس از فروش آن مشخص باشد و شرط سوم اینکه 
بتواند مجوزهای استاندارد و محیط زیســت را اخذ کند. 
بحث الزام انتقال فناوری هم در آیین نامه به عنوان شــرط 
چهارم مطرح شده بود. وقتی این ۴۰۰شرکت برای ثبت نام 
مراجعه کردند، گفتیم هر کسی توانست این ۴مدرک را ارائه 
کند، می تواند خودرو وارد کند. در بین این شرکت ها 
خودروسازان داخلی هم بودند زیرا شرایط مورد 
نظر را داشتند؛ آنها شــبکه خدماتی و همکار 
خارجی را با توجه به سوابق فعالیتشان دارند 

و استانداردهای محیط زیست را هم می شناسند در نتیجه 
راحت تر می توانند در ایــن زمینه اقدام کننــد. بنابراین 
اولویتی برای مشارکت خودروسازان داخلی وجود نداشت 
اما طبیعتا شرکت هایی که زمینه قبلی در تولید یا واردات 
داشته باشند سرعت عمل بیشــتری هم دارند. نکته دیگر 
این است که وقتی واردات متوقف شد، اغلب واردکننده ها 
تولیدکننده شــدند و الان بسیاری از کســانی که مجوز 
گرفتند واردکننده قبلی بودنــد که با قطع واردات فعالیت 
صنعتی را شــروع کردند. این نکته که وزارت صمت آمده 
خودروســاز را انتخاب کرده، اصلا درست نیست. در اینجا 
3طیف بــوده؛ واردکننده های تــازه وارد، واردکننده های 
حرفه ای و واردکننده هایی که صنعتی شده اند و متقاضیان 

می توانستند از هرکدام از این طیف ها باشند.
 یعنــی وزارت صمت اصــرار خاصی روی 

هیچ کدام از طیف ها نداشته؟
به هیچ وجه اصرار خاصی نبوده ضمن 
اینکه درها بــرای ثبت نام واردات باز 
است و با هرکسی بتواند این شروط را 
محقق کند مذاکره می شود و می تواند 

جزو واردکننده ها باشد.
 موضوعی که خبرساز 
هم شــد این بود که عنوان شد 
بعضی واردکننده ها از شــرکت 
اصلی نمایندگی ندارند، واقعیت 

ماجرا چیست؟
در آیین نامه تأکید شده واردکنندگان 
باید از مرجع اصلی نمایندگی داشته 
باشند اما در بیشــتر موارد یک سر 
مرجع اصلی واردات خودرو، آمریکا 
یا یکی از کشــورهای اروپایی است و 
طبعا مجوز مستقیم برای نمایندگی 
نمی دادند، اما از سوی دیگر ایران بازار 
جذابی برای خودروســازان خارجی 
اســت در نتیجه خودشان به صورت 
غیرمستقیم اقدام کردند و پذیرفتند 
به دلیل تحریم اگر چنین اتفاقی افتاد، موضوع به طور رسمی 

اعلام نشود.
پس خریداران در زمینــه خدمات پس از 

فروش نگران نباشند؟
داشتن شبکه خدمات پس از فروش یکی از الزامات دریافت 
مجوز واردات بوده است. متقاضیان باید مدارکی مبنی بر 
راه اندازی شــبکه خدمات پس از فروش ارائه می کردند و 
تمام شرکت هایی که تا امروز مجوز واردات گرفته اند، این 
مدارک را تحویــل داده اند. بر این اســاس واردکننده ها یا 
قرار است شــبکه اختصاصی برای این کار ایجاد کنند یا با 
شبکه های موجود قرارداد بسته اند که خریداران از خدمات 

آنها استفاده کنند.
شورای پول و اعتبار یک میلیارد دلار برای 
واردات خودرو در ســال ۱۴۰۱  اختصاص داد. آیا برای 
مجوزهای بعدی اقدامی شده؟ آیا این آمادگی وجود 
دارد که دولت و شــورای پول و اعتبار بانک مرکزی با 

ادامه واردات موافقت کنند یا خیر؟
بله. در قانون بودجه ۱۴۰2 بــرای واردات خودرو 2 میلیارد 

دلار پیش بینی شده است.
 چند دستگاه خودرو با این میزان ارز وارد 

خواهد شد؟
برای واردات 2۰۰ هزار دستگاه برنامه ریزی شده است. البته 
کسانی که می خواهند خودرو وارد کنند می توانند از دیگر 
منابع ارزی  هم اســتفاده کنند، به این شکل که می توانند 
با شــهرداری ها مذاکره و از محل ارزی کــه خود در خارج 
از کشــور دارند، خودروی عمومی وارد کنند. دسته دیگر 
افرادی هستند که می خواهند در ایران سرمایه گذاری کنند 
و با مشکلاتی برای انتقال ارز مواجهند. به این افراد مجوز 
داده شده به جای ارز، خودرو وارد کنند و با منابع حاصل از 
فروش خودرو در کشور سرمایه گذاری کنند. البته در عین 

حال همه اینها باید با هماهنگی بانک مرکزی انجام شود.

خودروی ارزان زمستان می آید
منوچهر منطقی، معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت در گفت وگو با همشهری اعلام کرد

صفر تا صد عرضه خودروهای اقتصادی در گفت وگو با معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت

رشد فزاینده قیمت خودرو در ۴سال گذشته 
نه تنها نگرانــی مصرف کنندگان را به دنبال 
داشــته بلکه به دغدغه ای برای دولت  نیز 
تبدیل شــده است؛ مشــکلی که در نبود 
تعادل میان عرضه و تقاضا ریشــه دارد و 
راهکارهای گوناگون دولت ها در چند سال 
اخیر برای مهار آن چندان مؤثر نبوده است. 
هدف گذاری های دولت سیزدهم در حوزه 
خودرو از آخرین ماه های سال۱۴۰۰ با وعده 
حذف قرعه کشی و افزایش تیراژ و همچنین 
تولید خودروهای ارزان و اقتصادی آغاز شد 
و با تأکید رئیس دولت بــر تولید خودروي 
اقتصادی ادامه یافت. در طول سال گذشته 
دومین وعده وزیر صمت یعنی باز شــدن 
درهای کشور به روی خودروهای خارجی نیز 
تا حدودی رنگ تحقق گرفت تا متقاضیان 
مصرفی خودروبه روزهای روشن تر امیدوار 
شوند. همشــهری در گفت وگویی تفصیلی 
با منوچهر منطقی، معاون صنایع حمل ونقل 
وزارت صمت، جزئیات بیشــتری از مراحل 
تولیــد خودروهــای ارزان و اقتصادی و 
همچنین واردات خــودرو و افزایش تولید 

داخلی را جویا شده است.


	01(01-15)
	02(01-15)
	03(01-15)
	04(01-15)
	05(01-15)
	06(01-15)
	07(01-15)
	08(01-15)
	09(01-15)
	10(01-15)
	11(01-15)
	12(01-15)
	13(01-15)
	14(01-15)
	15(01-15)
	16(01-15)
	17(01-15)
	18(01-15)
	19(01-15)
	20(01-15)
	21(01-15)
	22(01-15)
	23(01-15)
	24(01-15)

